
 رکورد آسفالت ریزی 
در تهران  شکست 

دسترسی آسان تر  طبقه متوسط به خودرو

در مراسم افتتاح پارکینگ امیرکبیر اعلام شد

 شهردار پایتخت  در نهمین شنبه امید و افتخار:
 شهرداری امسال 1500 واحد پارکینگ می سازد

با آغاز فروش اقساطی شاهین از روز گذشته، بعد از سال ها این شیوه فروش 
بار دیگر به طرح های فروش خودروسازان بازگشت

 آتش در 
مجتمع جام جم 

 شکست
فراخوان  اغتشاش

 ایران، فاتح 
نبرد اراده ها

 خانه ای برای
 پسران خیابان

حریق گسترده یک ساختمان 
تجاری در خیابان ولی عصر )عج( با 

تلاش نفسگیر آتش نشانان مهار شد

دبیر شورای امنیت کشور از وضعیت 
خوب استان ها  و  نبود ناآرامی های  

شهری  در کشور خبر داد

رئیس جمهور در روز ملی صادرات: 
دشمن نمی خواهد اقتصاد ما رشد 

کند؛ پس آشوب برپا می کند

گزارشی از مرکز اقامتی سرای نور 
که تنها مرکز اقامتی پسران 13 تا 
18 ساله کارتن خواب تهران است

 دستیاری
برای هیچ؟

علاقه شدید فدراسیون فوتبال به استفاده از 
جواد نکونام در قامت دستیار برای تیم ملی، 
هیچ وقت یک راز نبوده اســت. مهدی تاج از 
همان ابتدا نیز از این تمایل پرده برداشــته و 
ظاهرا کی روش نیز در یک شــرط عجیب، راه 
را برای همه مربیان داخلی دیگر به جز شاگرد 
سابقش بسته است. شاید در نخستین روزهای 
بازگشت کارلوس، ضرورت حضور یک کمک 
ایرانی در کنار او احساس می شــد اما در آن 
مقطع، تفاوتی بین باشگاه فولاد و فدراسیون 
فوتبال به دست نیامد. حالا در فاصله تنها چند 
روز به تعطیلی لیگ برتر و شروع اردوهای تیم 
ملی، دلیل این همه اصرار بــه جذب نکونام 
اصلا مشخص نیست. فدراسیون به کدام دلیل 
فنی اصرار دارد که این اتفــاق به هر قیمتی 
رخ بدهد؟ اصلا بر چه اســاس ایــن تصور در 
فدراســیون شــکل گرفته که حتی با وجود 
مخالفت باشــگاه فولاد، باید نکو به کادر فنی 
تیم ملی اضافه شــود؟ آیا واقعــا تیم ملی در 
چنین مقطعي به این انتخاب نیاز دارد؟ آیا نکو 

موجب ارتقای تیم ملی خواهد شد؟
جواد نکونام در لیگ بیست و دوم نتایج خوبی 
به دست نیاورده و روزهای درخشانی را با فولاد 
پشت ســر نگذاشته اســت. او به لحاظ فنی، 
تأثیر زیادی از کی روش گرفته و اساســا یک 
مربی دفاعی است. این فلسفه شاید در بازی  با 
تیم های بزرگ تر به او کمک کند اما روبه روی 
تیم های معمولــی، همواره ایــن مربی را به 
دردسر می اندازد. او شاید اسم بزرگی داشته 
باشــد اما هنوز به عنوان یک ســرمربی، باید 
خــودش را در آزمون هــای بزرگ تری اثبات 
کند. به ســختی می توان گفت حضور نکو به 
لحاظ فنی، در این مقطع، چیزی به تیم ملی 
اضافه خواهد کرد. حتی اگــر از زاویه خود او 
به ماجرا نگاه کنیم، ایــن تجربه آنقدرها هم 
کلیدی به نظر نمی رسد. نکو قبلا با تیم ملی به 
جام جهانی رفته و در مقطعی تجربه دستیاری 
کارلوس کی روش را هم داشــته است. او حالا 
از آن دوران گذشته و به یک سرمربی تبدیل 
شده است. به نظر می رســد حتی خود او نیز 
ترجیح می دهد به جای بازگشت به »نفر دوم« 
بودن، ماجراجویی اش در فولاد را دنبال کند. 
شاید نشســتن روی نیمکت تیم ملی در جام 
جهانی به عنوان دستیار تجربه بدی نباشد اما 
این حضور یک ماهه در تیم ملی، آنقدرها هم 
که به نظر می رسد کاربردی نیست. فدراسیون 
فوتبال اصراری عجیب در اجرای طرحی دارد 

که در نهایت به سود هیچ کس تمام نمی شود.
 ظاهرا فدراسیونی ها می خواهند نقش کریم 
باقری در تیم اســکوچیچ را به نکــو در تیم 
کی روش بدهند. تیم کارلــوس اما »مبصر« 
نمی خواهد. اگر آن تیم به کریم نیاز داشــت، 
به دلیل بی نظمی های رایج در اردو بود اما در 
تیم کی روش، خبری از بی نظمی و ســازهای 
مخالف نیست. پس حضور نکو به این دلیل در 

تیم ملی نیز، جای توجیهی ندارد.

غائله نکو
بحث در مورد سوءمدیریت حاکم بر فدراسیون 
فوتبال چیز عجیب و جدیدی نیست، اما یک 
مصداق جدید وجود دارد که به خوبی عمق این 
وضعیت ناهنجار را نمایان می  کند؛ داســتان 
افزوده شدن جواد نکونام به کادرفنی تیم ملی. 
کل رفتارهای تاج و دوستانش از زمان بازگشت 
به قدرت در ایــن زمینه، مصــداق بارز همه 
کارهایی است که یک مدیر خوب و استاندارد 
نباید انجام بدهد. کارلوس کی روش به ایران 
بازگشت و تأکید کرد تنها دستیار ایرانی که در 
کادرش می پذیرد، جواد نکونام است. تاج هم 
بدون اینکه هیچ احترامی برای باشگاه فولاد 
خوزستان قائل باشد، سر خود خبر حضور نکو 
در تیم ملی را رســانه ای کرد؛ طوری که همه 
فکر کردند کار تمام است و جواد از فولاد جدا 
خواهد شد. بعد اما خود باشگاه به طور جداگانه 
و نکونام هم با کمی تأخیر و به شکل مستقل از 

رد این پیشنهاد خبر دادند.
حالا که لیگ در آســتانه تعطیلی قرار گرفته 
و قرار اســت اردوی تیم ملی برگزار شود، بار 
دیگر مهدی تاج اعلام کــرده نکونام تا پایان 
جام جهانی به کادرفنی تیم ملی اضافه خواهد 
شــد. این همان اتفاقی اســت که از قبل هم 
قابل پیش بینی بود و تعدادی از رســانه ها از 
مدت ها قبل این احتمال را داده بودند. جالب 
اینکه حالا باز هم ایــن ادعا با تکذیب مدیران 
فولاد مواجه شده است! کاری نداریم به اینکه 
نکونام آخرش دســتیار کی روش می شــود 
یا نه و آیا با تیــم به قطر می رود یــا خیر، اما 
این چه مدل مدیریت کردن اســت که رئیس 
فدراسیون از موضع »مالک« با سرمربی یک 
تیم باشگاهی برخورد می کند؟ و مهم  تر اینکه 
چرا یک اشتباه را 2بار تکرار می کنید؟ نمی شد 
لااقل این دفعه قبل از رسانه ای کردن موضوع، 

با باشگاه فولاد مذاکره کنید؟
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تجدید ثلث اولعهد بستم طلا بگيرم
در این فصل با یک سایه محو به نام مهدی 

ترابی مواجه بوده ایم و دیگر خبری از آن 
ستاره همیشگی قرمزها نیست 18
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 روز مانده تا 
جام جهانی

پخش زنده

برنامه بازی

پنجشنبه 5 آبان  1401
ليگ برتر ايران - هفته 11

تراکتور

ملوان
15:00

صنعت نفت

پیکان
17:00

ذوب آهن

نفت م.س
18:30

مس رفسنجان

سپاهان
16:30

آلومینیوم

نساجی
17:30

فولاد

گل گهر
19:00

هوادار

استقلال
16:00

پرسپولیس

مس کرمان
17:00

جمعه 6 آبان 1401

آاس رم

ناپولی
22:15

سری آ  ايتاليا

ولورهمپتون

لسترسیتی
16:30

ساوتهمپتون

تاتنهام

آرسنال

نیوکاسل

16:30

19:00

ليگ برتر انگليس

بارسلونا

اتلتیک بیلبائو
22:30

رئال بتیس

اتلتیکومادرید
17:45

لاليگا اسپانيا

 نگاهي به اصرارها براي حضور جواد نکونام در کادرفني تيم ملي
 آيا او واقعا گزينه خوبي است؟

معمای نکو

تیتر یک

چیزی تا شروع جام جهانی نمانده 
اما علیپور تلاش می کند تا نظر 

کی روش را برای حضور در قطر جلب کند
دانیال سهرابی یکی از چهره های 
خاص مسابقات امیدهای جهان بود و با 

دست پر به کشور بازگشت

سوژه روز

صفحه17

یادداشت
حنیف غفاری؛  کارشناس مسائل بین الملل

در گذشته ای نه چندان دور، »تروئیکای اروپایی« 
متشکل از 3 کشــور انگلیس، آلمان و فرانسه به 
نماد قدرت و ستون ثبات اتحادیه اروپا تبدیل شده بود. در یک تقسیم بندی 
غیررسمی اما محســوس، انگلیس تبدیل به قدرت امنیتی، آلمان تبدیل به 
قدرت اقتصادی و فرانســه تبدیل به قدرت سیاسی اروپا شده بودند و حتی 
اعضای متوسط و کوچک تر اتحادیه اروپا قدرت مانوری در برابر این 3 بازیگر 
و تصمیم های جمعی آنها نداشــتند. خروج انگلیس از اتحادیه اروپا، مثلث 
مذکور را تبدیل به پاره خطی کرد که در منتهی الیه یک سوی آن برلین و در 

سوی دیگر آن پاریس قرار داشتند.
اکنون در عرصه روایت رســانه ای، پارلمان اروپا و اتحادیــه اروپا همچنان 
عظمت دارند! رفت وآمد نمایندگان اروپایی در ایستگاه »شومان«، واقع در 
بروکسل به عنوان نماد پویایی، تحرک و تصمیم گیری جمعی به مخاطبانی که 
بسیاری از آنها از مناسبات پنهان و حقایق نهفته در بطن این تصویرسازی ها 
ناآگاه هستند، القا می شود. فراتر از آن، هرگاه رخدادی مانند اغتشاشات در 
ایران به وقوع می پیوندد، وزرای امورخارجه عضو اتحادیه اروپا گردهم آمده 
و درمقابل دوربین ها و دستگاه های ضبط صدا، با چهره هایی درهم و نگران، 

سخن از مرگ دمکراسی و آزادی به میان می آورند.
آنها در عرض چند دقیقه بیانیه مشــترک صادر می کنند و حتی کشورها و 
جوامع هدف خود را مشمول تحریم های سخت قرار می دهند. اتحادیه اروپا 
این روزها در کنار همه مردم جهان است، البته منهای میلیاردها انسانی که 
سیاست های مخدوش و مشوش این مجموعه را برنتافته و اتفاقا اروپای واحد 
را به جای حلال مشــکلات، مولد بحران در نظام بین الملل تلقی می کنند. با 
این تخصیص ساده، تعداد طرفداران اتحادیه اروپا درحد چند میلیون نفر)و نه 
چند میلیارد نفر!( باقی می ماند! در چنین شرایطی لحظه عزای سیاستمداران 
اروپایی درست زمانی اســت که دوربین ها خاموش می شوند و چهره بدون 
روتوش اتحادیه اروپا در برابر سیاستگذاران و مقام های ارشد آن قرار می گیرد؛ 

این چهره کریه تر از آنی است که تصور می شود.
حتی اگــر انگلیس بحــران زده را به صــورت مطلق تحت عنــوان بازیگری 
غیراروپایی قلمداد کنیم، متوجه تزلزل 2 ســتون اصلی و نگهدارنده اروپای 
متحد یعنی آلمان و فرانسه خواهیم شد. امانوئل مکرون، رئیس جمهور ناتوان 
فرانســه که به لطف ترس اکثر رای دهندگان از مارین لوپن و جبهه ملی این 
کشور و آرای سلبی آنها توانست به کاخ الیزه راه یابد، اکنون باخیزش عمومی 

شهروندان علیه سیاست های اقتصادی خود مواجه است.
اتحادیه های کارگری، دانشــجویان، معلمان و شــاغلان حوزه های نفت و 
انرژی در فرانســه دســت به اعتصاب زده اند و در بیش از یک صد مدرسه در 
پاریس، مارســی و دیگر شــهرها نیز نیروهای پلیس با دانش آموزان درگیر 
شده اند. اقبال عمومی شــهروندان به 2 جریان »راست افراطی« به رهبری 
لوپن و »چپ افراطی« به رهبری ژان ملانشــون به صورت تصاعدی درحال 
افزایش است. این مســئله مترادف با تعمیق نفرت عمومی از اتحایه اروپا در 
فرانسه است؛ فاجعه ای که در آینده می تواند خود را در قالب پدیده ای تحت 

عنوان »فرگزیت« یا خروج فرانســه از اتحادیه اروپا نشان 
دهد. اکنون مکرون با لحنی آمیخته بــا تهدید و التماس 

از صاحبان شــرکت های بزرگ مانند توتال خواسته است تا اعتصاب خود را 
متوقف کنند و موقعیت سخت دولت وی را دریابند.

 لحظه ای که دوربین ها 
برخی بر این باورند نسلی که امروز با آن روبه رو هستیم موفق به خاموش می شوند...

برقراری ارتباط با هنجارها، ارزش ها و بایسته های انقلاب نشده 
است. از منظر دکتر »سیدحسن موسوی چلک« جامعه شناس، 
برخی جوانان نســل چهارمــی  که اکنــون اعتراضاتی 
به برخی مســائل دارند برخلاف تبلیغاتی که از شــکاف 
بین نسلی نســل جوان با جمهوری اسلامی می شود، تنها 
 دچار تعارضاتی هســتند که به درستی به آن پاسخ داده 

نشده است...

جنس اعتراضات اخیر از نوع سبک زندگی است
تعارض داریم،  نه شکاف بین نسلی 

10

21

آخرین خبر: هانیه رســتمیان در 
رده پنجم تپانچه 25متر مســابقات 
قهرماني جهان در مصر قرار گرفت 
تا اولین ورزشــکار ایراني باشد که 
ســهمیه بازي هاي المپیک 2024 
پاریس را مي  گیرد. رســتمیان در 
بازي هاي المپیــک توکیو هم حاضر 
بود و پاریس دومین تجربه او از این 

بازي هاست. 

سرپرست معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری:
ضرورت ایجاد بازار برای محصولات داخلی

اولین سهمیه بازي هاي المپیک 2024 پاریس
رستمیان اولین مسافر پاریس 

11

احمدرضا درویش، کارگردانی اســت که تجربه های 
منحصربه فردی در ســینمای ایران داشته است. 
این کارگردان تاکنون 2بار موفق به دریافت جایزه 
بهترین کارگردانی از جشــنواره فیلم فجر برای 
فیلم های »دوئل« و »رستاخیز«  شده است. 
سال1402 یک دهه از ساخت آخرین 
فیلم درویش - »روز رستاخیز« 

- می گذرد...

احمدرضا درویش در نشست انتقال تجربه جشنواره فیلم کوتاه
سینمای ملی، بین المللی و صنعتی نداریم

روح الله دهقانی فیروزآبادی، سرپرست معاونت علمی و فناوری 
ریاســت جمهوری با تأکید بر اینکه بازار داخلی، ناموس ملی 
اســت، گفت: هر میزان از بازار داخلی که در دست خارجی  ها 

باشد به کیان کشور آسیب می زند. به گزارش عصر ایران، دهقانی 
در آیین  گرامیداشت روز ملی اســتاندارد، گفت: ایجاد بازار 

واقعی برای محصولات ایران ساخت ضروری است. سازمان 
ملی استاندارد باید محصولات و خدمات دانش بنیان را 

برمبنای استانداردهای دنیا انطباق دهد...

ویژه های  امروز

 متن کامل را با  اسکن  کیو آر کد، در همشهری آنلاین بخوانید

دردسرهای سفر با تاکسی در تهران 
دردسرهای جابه جایی در شهر با تاکسی پایانی ندارد. 
با اینکه مسئولان تاکسیرانی از برخورد با تخلفات خبر 
می دهند امــا برخی راننــدگان متخلف، از شــیوه های 
متفاوتی برای دور زدن قانون استفاده و خدمات رسانی 
در برخی خطوط را مختل می کنند. گزارش همشهری 

آنلاین در این رابطه را با اسکن کیو آر کد بخوانید.

شعار رکیک را قشر متوسط می سازد 
ناآرامی هــای روزهــای گذشــته در ایــران بحث هــای 
مختلفــی را در مجامــع گوناگــون به دنبــال داشــته و 
هر قشری از منظر خود ابعاد آن را بررسی کرده است. 
در همیــن رابطه بــا دکتر ابراهیــم فیاض دربــاره علت 
رکیک گویی در شعارها گفت وگو کرده ایم که مشروح 

آن را  با اسکن  کیوآر کد  بخوانید.

آزمایش قطار مغناطیسی معلق در چین
چین با موفقیت آزمایشی را روی یک قطار فوق مدرن 
مغناطیســی معلق انجــام داد. سیســتم حمل ونقل 
پیشرفته شــامل یک قطار مگلو با سرعت بالا است 
کــه به صــورت مغناطیســی در داخــل یــک لولــه خلأ 
حرکــت می کند. قطــار آزمایشــی تــا ۱۲۸ کیلومتر در 

ساعت به طول نزدیک به ۲ کیلومتر حرکت کرد.

ماسک کارمندان توییتر را قلع و قمع می کند؟
با آنکه ایلان ماسک از زمان ارائه پیشنهاد برای خرید 
توییتر اعلام کرده بــود کــه ۷۵ درصــد از نیروهای این 
شرکت را تعدیل خواهد کرد، اما این شرکت صرف نظر 
از پیشنهاد خرید ماســک، گفت: قصد تعدیل نیرو را 
ندارد. ماســک قبلا گفته بود نزدیک بــه ۷۵۰۰ نیروی 

این شرکت را از کار بیکار خواهد کرد.

ترسناک ترین عکس از صورت یک مورچه
عکاس لیتوانیایی، با بزرگ نمایی۵برابر زیرمیکروسکوپ  
از یک مورچه عکس گرفت و چشــمان قرمز و صورت 
ســایه دار آن را بــا جزئیــات اســتثنایی نشــان داد. در 
نخستین نگاه به این تصویر ممکن است آن را با عکس 
یک فیلم ترســناک اشــتباه بگیرید، اما این عکس در 

واقع، نمای نزدیک از صورت یک مورچه است.

جامعه

جامعه
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فناوری

دانش
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صفحه9

گفته های علیرضا زاکانی در افتتاح بزرگ ترین 
پارکینگ زیرزمینی پایتخت را  با اســکن این 

کیو آرکد  ببینید.
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 قوانین انتشار  
 اخبار دروغ در کشورهای مختلف
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داده نما

چالش پسماند های غذایی
پسماندهای غذایی به عنوان یکی از چالش های زیست محیطی شهرهای 

بزرگ شــناخته می شــوند که راهکارهای مختلفی همچون تغییر 
رفتار مصرف کننده، نگهداری درست 

مــواد غذایــی و افزایــش کیفیــت 
موادغذایــی می توانــد تــا حــدودی 

مانع گسترش این بحران 
شود.

همشهری آنلاین/گرافیک: مهدی سلامی

۷۰درصد 
پسماندهای شهر تهران شامل 
ترکیبات آلی، پسماندهای تر و 

دورریزهای غذایی 

زمانی که پسماند غذایی زیاد 
شود، غذای در دسترس حیوانات 

ولگرد بیشتر خواهد شد.

 بخش اصلی
 پسماندهای غذایی تهران 

 پسماندهای تر موجود 
در پسماندهای عادی و خانگی

افزایش  ضایعات غذایی که اغلب 
محتوی آب هستند، باعث بیشتر 

شدن حجم زباله تر می شود.

پسماندهای غذایی متعلق به کجاست؟
این نوع از پسماندها در صنف های مختلف مانند رستوران ها، 

سبزی فروشی ها، میوه فروشی ها و ... نیز تولید می شوند و تنها متعلق به 
پسماندهای خانگی نیستند.

راه های کاهش پسماند غذایی

ایران یک سوم اتحادیه اروپا دورریز غذایی دارد
 اتحادیه اروپا شامل ۲۷ کشور است؛ یعنی ایران به تنهایی به اندازه

یک سوم این ۲۷ کشور دورریز و پسماند غذایی دارد.

تغییر   رفتار  مصرف کننده
نگهداری درست از مواد غذایی

افزایش کیفیت کالای تولیدشده 

ادامه در 
صفحه2

ممنوعیت نفرت پراکنی در  پلتفرم ها
دولت  ها از غرب تا شرق،  شبکه های  اجتماعی را کنترل می کنند

فرانسه با انتشار محتوای خشن در اینستاگرام، این پلتفرم 
را 1.25میلیون یورو جریمه می کند

 انگلیس قوانین سختی  برای انتشار محتوای تروریستی
 و خشن در پلتفرم های تصویری دارد

تصاویری از حمله خشونت آمیز پلیس فرانسه به دانش آموزان را با اسکن این کیو آرکد  ببینید.

ماجرای آتش سوزی خیابان 
ولیعصر)عج( و عملیات آتش نشان ها   

را با اسکن این کیو آرکد  ببینید.

صفحه11

گیلان؛ قطب فندق کشور

23هزارتن
فندق از اراضی گیلان امسال برداشت شد.

5 تولید کننده  فندق در جهان

ایتالیاایران   اسپانیاآمریکاترکیه

85درصد 
فندق ایران در 
گیلان برداشت 

می شود.

20هزار  
هکتار اراضی 

زیرکشت فندق در 
گیلان است.
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رئیس جمهور صبح دیروز در مراسم 

دولت
گرامیداشــت روز ملــی صادرات 
حضــور یافــت و فعالیت هــای 
اقتصادی دولت سیزدهم در بیش از 
یک سال گذشته را تشــریح کرد؛ اقدام هایی که با 
بهره گیری مثبــت از »دیپلماســی اقتصادی« و 
»دیپلماسی همسایگی« ســبب شده تراز تجاری 
کشور درحال مثبت شدن باشــد و زمینه مناسب 
برای بازگشت تولید کشور به ریل اصلی خود فراهم 

شود.
به گزارش همشهری، ســیدابراهیم رئیسی در این 
مراسم از رشد ۴۰درصدی صادرات در سال گذشته 
و رشد ۱۳درصدی صادرات غیرنفتی در سال جاری 
خبر داد؛ دستاوردی که از راهبردهای موفقیت آمیز 
دولت در حوزه سیاست خارجی و به ویژه دیپلماسی 

منطقه ای حکایت دارد.
وی همچنین با اشاره به نامگذاری امسال ازسوی 
رهبرمعظم انقلاب با عنــوان »تولید، دانش بنیان، 
اشتغال آفرین« گفت: امســال همه تلاش ما باید 
درجهت رشــد تولید، به ویژه تولیــد دانش پایه و 
فناوری پایه باشد. دانشــگاه باید در کنار صنعت، 
معدن، کشاورزی و سایر عرصه های تولید قرار گیرد. 
اگر بازار، اقتصاد و تولید ما دانش پایه و فناوری پایه 
شد، شاهد رشد ارزش افزوده، افزایش تولید، رشد 
اشــتغال و رفع بیکاری و تولید کالاهای نام آور در 

منطقه و جهان خواهیم بود.

احیای سهم ایران از اقتصاد منطقه
رئیسی آمار ارائه شده ازسوی وزیر صنعت، معدن 
و تجارت مبنی بر رشــد ۵درصدی تولید را خبری 
بســیارخوب توصیف کرد و ادامه داد: اخبار رشد 
آمار تولید تجهیزات و ابزار تولید، رشد شرکت های 
بورســی، کاهش نرخ بیکاری در کشــور، ارتباط 
با زیرساخت های اقتصادی ســازمان شانگهای و 
آسیا و اتحادیه اوراســیا، برداشتن موانع ارتباطات 
همســایگی و فعال شــدن ارتباطــات مختلف با 
کشورهای همســایه، خبرهای خوبی برای بخش 
تولید و اقتصاد و در نتیجه رشــد و پیشرفت کشور 

است.
رئیس جمهور با اشاره به زمینه گسترش ارتباطات 
اقتصادی با کشــورهای منطقه گفت: باید ســهم 
ایران از تعامــلات اقتصادی منطقــه ازجمله در 
ترانزیت کالا، گردش پولی و مالی و سایر عرصه های 

اقتصادی را احیا کنیم. دولــت دراین زمینه تمام 
تلاش خود را به کار گرفتــه و فعالان اقتصادی نیز 

دراین عرصه فعال هستند.
رئیسی دســتاوردهای ارائه شده را گواه آن دانست 
که رشد اقتصادی در کشور آرمانی دست نیافتنی 
نیست؛ »دســت یافتن به نرخ رشد حدود ۵درصد 
در 6ماهه اول فعالیت ایــن دولت، یعنی در 6ماهه 
دوم سال ۱۴۰۰، بیانگر این است که امسال بیش از 
۵درصد رشد تولید خواهیم داشــت و حتما نرخ 
رشد اقتصادی ۸درصد، که هدف گذاری شده، قابل 
دســتیابی اســت؛ چراکه زیربناهای آن در کشور 

وجود دارد.

تراز تجاری کشور در مسیر مثبت شدن 
رئیس جمهور همچنیــن گفت: مــردان و زنان و 
انسان های بااراده ای در میدان اقتصاد داریم که اگر 
موانع از پیش روی آنها برداشته شود، این انگیزه و 
اندیشه را دارند که با همگرایی و همکاری، کارها را 
در مسیر تحقق اهداف رشد اقتصادی کشور پیش 
ببرند؛ کما اینکه بخش هایــی از این هدف تحقق 

پیدا کرده است.
رئیسی با اشاره به آمار ارائه شده مبنی بر اینکه تراز 
تجاری کشور درحال مثبت شدن است، خاطرنشان 
کرد: مثبت شدن تراز تجاری کشور به دست توانای 
شــما صادرکنندگان و تولیدکننــدگان در حوزه 

کشاورزی، صنعت و معدن کاملا امکان پذیر است.
رئیس جمهور با بیان اینکه رشــد اقتصادی کشور 
دشــمن را عصبانی کرده اســت، گفت: برقراری 
تحریم ها بر ایران اســلامی همه برای این است که 
کشور رشــد نکند، تولید و صادرات نداشته باشد، 

مولد نبوده و مصرف کننده باشد.
وی عنوان کــرد: وقتی شــما اراده می کنید که در 

تولید  و صادرات حرف برتــر را در منطقه و جهان 
داشته باشــید، او عصبانی می شود؛ چون می گوید 
ما در وزارت خزانه داری آمریکا نقشــه کشیدیم، 
نیروهای بسیاری را گذاشتیم که هرجای دنیا شما 
حضور یافتید، شما را متوقف کنند، اما شما از میانه 
همه این تحریم ها و تهدیدات صادرات، تولید، رشد 

اقتصادی و امید خود را بالا می برید.

بلوایی برای جلوگیری از رشد اقتصاد ایران 
رئیس جمهور ادامه داد: دشمن نمی خواهند اقتصاد 
ایران رشد کند؛ به همین دلیل آشــوب و بلوا برپا 
می کند؛ رســما این را می گویند و به آن عمل هم 
می کنند. هرجا شما فعالان اقتصادی ایرانی حضور 
یابیــد و بخواهید بازاریابی کــرده و کالای خود را 
عرضه کنید، آنها مانع تراشی می کنند تا کالای شما 
بازار نداشته باشد. خودشان هم می دانند که امروز 
کالای ایرانــی باکیفیت و قابــل رقابت با کالاهای 
جهانی است؛ لذا نمی خواهند شما در کارتان موفق 

باشید؛ این جنگ اراده  است.
رئیسی با بیان اینکه دشمن اراده کرده که ما رشد 
و پیشرفت نکنیم، گفت: دشمن نمی خواهد ملت 
ایران حرفی در اقتصاد و تولید و صادرات داشــته 
باشــد، ملت ایران هم تصمیم گرفته که با عرضه 
بهترین تولیدات بازارها را فتح کند. ملت ایران در 
هر عرصه ای که با اراده وارد شده، توانسته دست برتر 

را داشته باشد؛ ما نشان دادیم متوقف نمی شویم.
وی با اشاره به تعداد زیادی از واحدهای صنعتی و 
تولیدی تعطیل و نیمه تعطیل که در دوره فعالیت 
دولت مردمی احیا شده اند، ادامه داد: دراین دوره 
بیش از ۲هــزار کارخانه و کارگاه به دســت توانای 
عزیزان با اراده ما در سراسرکشور احیا شده و این 

مسیر ادامه دارد.

رئیسی افزود: اگر احیای کارخانه ها و کارگاه های 
تولیدی و بازگشــت آنها به عرصه تولید، افزایش 
صادرات، مثبت شــدن تراز تجاری، ارتقای تولید، 
صــادرات نفتی و غیرنفتی در کشــور دشــمن را 
عصبانی می کنــد، بگذار عصبانی شــوند و از این 
عصبانیت بمیرند، اما ما متوقف نخواهیم شد. اگر 
دشــمن ما را در یک جای دنیا متوقف کند، ما از 
جای دیگر سر درخواهیم آورد؛ دور زدن تحریم ها 

یعنی همین.

افسران و سربازان خنثی سازی تحریم ها
رئیس جمهور تولیدکننــدگان و صادرکنندگان را 
افسران و سربازان دور زدن و خنثی کردن تحریم ها 
نامید و گفت: امروز وقتی با دشــمنان خود حرف 
می زنیم، به پشتوانه مردم و کشاورزان، صنعتگران، 
مهندســان و فعالان عرصه های مختلف تولیدی 
حرف می زنیم. دشمن نمی خواهد شما تولید داشته 
باشید، دیروز در صنعت نظامی گرفتار تامین سیم 
خاردار بودید و به شما نمی دادند، اما امروز وقتی در 
نیویورک، در ســمرقند و در بسیاری از کشورهای 
دیگر رؤســای کشــورها با بنده ملاقات می کنند، 
یکی از خواســته های آنها خرید از صنایع نظامی 

ایران است.
رئیسی با اشاره به اینکه بیشــترین و شدیدترین 
تحریم ها علیه کشور در عرصه نظامی و هسته ای بود 
و بیشترین پیشرفت کشور نیز در آن صنایع حاصل 
شده اســت، گفت: وقتی امروز در صنایع نظامی و 
هسته ای به نقطه ای رســیده ایم که ما در منطقه 
و جهان حرف برای گفتن داریم، معلوم می شــود 
انسان های بااراده و جوانان برومندی شبانه روز در 
این میدان تلاش کرده انــد؛ این یک میدان مبارزه 
است و دشمن نمی خواهد شــما در آن دست برتر 

را داشته باشید.
وی با تأکید بر اینکه ملت ایــران همانگونه که در 
جنگ تحمیلی سرافراز شد، در جنگ تحریمی نیز 
با میدان داری فعالان اقتصــادی و تولیدکنندگان 
پیروز و سرافراز خواهد شد، خاطرنشان کرد: افسران 
جنگ تحریمی تولیدکننــدگان و صادرکنندگان 
هســتند که باید برای پیروزی در این نبرد تلاش 
کنند. ما تا همین جا هم، به اعتراف خود دشمنان 
که رســما اعلام کردند در اعمال سیاســت فشار 
حداکثری به ایران مفتضحانه شکســت خوردند، 

پیروز شده ایم و باید این مسیر ادامه یابد. 

رئیس جمهور در مراسم روز ملی صادرات تأکید کرد

ایران،فاتحنبردارادهها

دبیر شورای امنیت کشور خبر داد

شکست فراخوان های اغتشاش
دبیر شورای امنیت کشور در حاشیه پنجمین همایش  

روزنه
پدافند غیرعامل شــهری در جمع خبرنگاران، درباره 
فراخوان های اخیر گفت: وضعیت استان ها خوب است 
و اغتشاشاتی که ناآرامی شهری به همراه داشته باشد، نداریم و بیشتر 

تحرکات ایذایی در برخی شهرستان هاست.
به گزارش همشهری، سیدمجید میراحمدی افزود: تجمع هاي مختلف 
در برخی دانشگاه ها هست که هر روز روند کاهشی دارد و اغتشاشات 

روزهای آخر خود را طی می کند.
وی با بیان اینکه دشمنان به دنبال برافروختن و دامن زدن به اغتشاشات 

هستند، گفت: آنها روی فراخوان شــنبه )دیروز( تمرکز کرده بودند و 
فراخوان های زیادی هم برای برپا کردن آشوب دادند، اما تجمع قابل 
توجهی نداشتیم و چهارشنبه گذشته نیز چنین شرایطی وجود داشت 

که مشکلی دراین زمینه نداشتیم.

وضعیت شهر زاهدان
دبیر شــورای امنیت کشــور با مجزا خواندن وضعیت زاهدان گفت: 
زاهدان مسئله مستقلی اســت که ۱۵۰نفر از اراذل به اموال عمومی 

و مغازه های حتی اهل سنت حمله کردند که اکنون آنجا آرام است.

میراحمــدی درباره اینکه آیا قرار اســت مکان هایی بــرای تجمعات 
مشخص شود، گفت: دستورالعمل هایی درحال بررسی است و براساس 
آن، مختصات مکان ها بررسی و سپس مکان ها مشخص می شود. وی 
در پاسخ به اینکه آیا این مکان ها قرار اســت فقط برای تهران درنظر 
گرفته شود یا اینکه مشمول شهرستان ها هم می شود، ادامه داد: البته 
این دستورالعمل ها درحال بررسی است و وقتی قطعی شود، برای کل 

کشور درنظر گرفته خواهد شد.

واقعیت ماجرای اوین
میراحمدی همچنین با اشاره به اتفاق هایی که در زندان اوین به وقوع 
پیوست نیز گفت: اینکه گفته می شود افرادی در اوین روی مین رفتند، 
مطلقا صحت نــدارد و موضوع ندامتگاه اوین ارتباطی با اغتشاشــات 

نداشت.
معاون امنیتی انتظامی وزیر کشور افزود: بندی که این اتفاق افتاد، بند 
ســارقان بود که تصور کردند با توجه به اتفاق های سطح شهر، نیروی 
حفاظت زندان روی اغتشاســات شــهری تمرکز دارند و با این تصور، 
نقشه ای را طراحی کردند که با ایجاد اغتشــاش در زندان، فرار کنند. 
میراحمدی تصریح  کرد: این اتفاق به ســرعت مدیریت شد و ربطی به 
اغتشاشات نداشت. البته ارتباط غیرمستقیم این بود که گمان می کردند 
چون نیروهای امنیتی درگیر اغتشاشات هستند، پس می توانند از زندان 
فرار کنند. چون در بند سیاسی و بند بازداشتی های اغتشاشات اخیر این 
اتفاق نیفتاد پس ارتباط مستقیم نداشت. وی اضافه کرد: کشته شدگان 

همان تعداد اعلام شده است و کسی هم از زندان فرار نکرد.

تازه ترین پیام آمریکا برای ایران
وزیر امــور خارجه کشــورمان که برای دیدار بــا مقام های 
ارمنســتانی، به ایروان ســفر کرده  اســت، دیروز در جمع 
خبرنگاران از ارسال پیام تازه ای از سوی طرف آمریکایی خبر 
داد؛ پیامی که از آمادگی واشنگتن برای به  سرانجام رساندن 
مذاکرات برجامی و عجله آنها برای دستیابی به توافق حکایت 
دارد. به  گزارش همشهری، این درحالی  است که مقام های 
آمریکایی در روزهای اخیر موج جدیدی از فضاســازی ها و 
مداخله جویی در امور داخلی ایران را آغاز کرده اند و با بهانه  
قراردادن حوادث اخیــر در ایران از یک ســو و طرح ادعای 
دخالت جمهوری  اسلامی در جنگ اوکراین از سوی دیگر، 
تحریم های تازه ای بر علیه کشورمان اعمال کردند. علاوه بر 
اینها همین چند روز پیش بود که رابرت مالی، نماینده ویژه 
دولت آمریکا در امور ایران در گفت وگو با شبکه سی  ان ان با 
بیان اینکه احیای توافق هسته ای با ایران در دستور کار آمریکا 
نیست و واشنگتن اکنون تمرکزی بر این مسئله ندارد، مدعی 

شد هیچ تحرکی در زمینه مذاکرات وین انجام نمی شود.

پیام طرف آمریکایی چه بود؟
اکنون اما وزیر امور خارجه کشــورمان از پیام جدید طرف 
آمریکایی پرده برمی دارد که نشــان دهنده اعلام آمادگی 
واشنگتن برای پیشبرد گفت وگوهای برجامی است. حسین 
امیرعبداللهیان دیروز درجمع خبرنگاران در پاسخ به سؤالی 
مبنی بر اینکه آمریکایی ها می گویند درحال حاضر رسیدن 
به توافق و احیای برجام در دستور کار آمریکا قرار ندارد، به 
تناقض های موجود در رفتار آمریکایی ها اشاره کرد و گفت: 
رفتار و گفتار آنها با یکدیگر متناقض است. ۳روز پیش پیامی 
بین ما و طرف آمریکایی منعقد شد و ما پیامی از طرف آنها 
دریافت کردیم. آمریکایی ها در تبادل پیام ها حتی تعجیل 
دارند که هرچه زودتر به نقطه توافق برسیم. وی ادامه داد: 
ما به  صراحت اعلام کرده ایم باید موارد اتهامی که آژانس در 
حوزه هسته ای مطرح کرده  است، حل و فصل شود و حاضر به 
توافقی نیستیم که بعدا مانند استخوان لای زخم مانده، دائم 
آژانس بخواهد از مسیر سیاسی و به بهانه این موارد اتهامی 
فشارهایی را به ایران وارد کند. امیرعبداللهیان عنوان کرد: 
تبادل پیام آمریکایی ها با ما در شــرایطی ادامه دارد که از 
سوی دیگر آنها تلاش می کنند در کوره مسائلی که این روزها 
در ایران جریان داشته بدمند؛ فکر می کنیم آنها به دنبال این 
هستند که با اعمال فشارهای روانی و سیاسی در مذاکرات 

امتیاز بگیرند.

امتیازی به آمریکایی ها نمی دهیم
وزیر امور خارجه همچنین تصریح  کرد: مــا هیچ امتیازی 
به طرف آمریکایی نخواهیــم داد و در چارچوب منطق و در 
راستای حصول توافقی که خطوط قرمز ایران رعایت شود، 
حرکت می کنیم. امیرعبداللهیان با بیان اینکه درعین حال 
هیچ گاه میز مذاکره را ترک نخواهیم کــرد، افزود: ارزیابی 
ما از پیام های طرف آمریکایی حتــی در روزهای اخیر این 
اســت که آمریکایی ها نه تنها حصول توافق در اولویت شان 
است بلکه شــتاب هم دارند، اما برای مصارف داخلی خود 
و همچنین تحریک برخــی از عوامل در داخــل ایران، در 
مواضع اعلامی شان به گونه ای دیگر سخن می گویند؛ اینها از 

تعارض های رفتار آمریکایی است.

رویکرد ایران به تحولات قره باغ
رئیس دستگاه دیپلماسی کشورمان درباره تحولات قره باغ نیز گفت: 
ما در گفت وگو با مقام های ارمنستان تأکید کردیم باید مناقشه های 
موجود میان ارمنستان و جمهوری  آذربایجان پایان داده شود و 
تمامیت ارضی ارمنستان و جمهوری  آذربایجان مورد توجه قرار 
گیرد. ما قطعا نسبت به هرگونه تغییر ژئوپلیتیک یا هرگونه تغییر 
در مرزها حساس هستیم و به صراحت مواضع مان را به همه طرف ها 
اعلام کرده ایم. امیرعبداللهیان با بیان اینکه یکی دیگر از موضوع های 
مورد بحث مان در این سفر با مقام های ارمنستان مسئله ترانزیت 
بود، افزود: در موضوع ترانزیت بین ایران و ارمنستان در چارچوب 
کریدور شــمال - جنوب گفت وگوهای بسیار خوبی با مقام های 
ارمنستان داشتیم و معتقدیم تقویت مسیر ترانزیتی ارمنستان 
می تواند به تقویت کریدور شمال به جنوب و افزایش ترانزیت در 
این کریدور کمک کند چرا که ترانزیــت در این منطقه برای ما 
یک موضوع جدی است. وی همچنین با بیان اینکه در جریان این 
سفر در ارتباط با افزایش حجم تبادلات تجاری بین ۲ کشور نیز 
گفت وگوهای خوبی انجام دادیم، ادامه داد: بر این موضوع نیز تأکید 
کردیم که باید حجم تجارت ۲ کشور از 7۰۰میلیون دلار به یک 
میلیارد دلار افزایش پیدا کند و برای افزایش حجم تبادلات ۲ کشور 
۳میلیارد دلار هدف گذاری کردیم. خوشبختانه زمینه های خوبی 
برای همکاری بین ۲ کشور در حوزه انرژی، کشاورزی، ترانزیت و 
تولیدات مشترک وجود دارد. امیرعبداللهیان با بیان اینکه تجار و 
بازرگانان ۲ کشور می توانند از این ظرفیت به خوبی استفاده کنند، 
تصریح کرد: ظرفیت خوبی بین ۲ کشور در حوزه گردشگری وجود 
دارد و توافق های جدیدی برای تقویت مسیر گردشگری در جریان 

رایزنی ها در این سفر به  عمل آمد.

سیدحسن عاملی
امام جمعه اردبیل

پروژه کشته سازی در اردبیل شکست 
خــورده. مــن بــه نمایندگــی از مــردم 
اردبیل، از همه کانال ها و سایت هایی 
کــه دروغ و تهمــت زده و بــه دروغ 
کشته سازی کردند، شکایت می کنم. 
دروغی  که ضدانقلاب به مردم اردبیل 
نســبت دادند، توهیــن به همــه مردم 

اردبیل بود. / تسنیم

 علیرضا تنگسیری
فرمانده نیروی دریایی سپاه 

شناور شهید باقری که در آینده ساخت 
آن به پایان می رســد، علاوه بر داشتن 
یک ناوگروه در داخل خــود، باند پرواز 
هم دارد. متخصصان ما این شــناور را 
به گونه ای طراحی کرده اند که یک باند 
پروازی با گنجایش 60فروند پهپاد روی 
عرشه آن درحال ساخت است. / فارس

ابوالفضل ابوترابی
نماینده مجلس

اســتیضاح فاطمی امیــن بــه صــلاح 
نیســت و وزارت صمت در تحقق رشد 
۵درصدی اقتصاد در دولت ســیزدهم 
نقــش مهمــی داشته اســت. برخــی از 
نمایندگان مشکلات مربوط به بخش 
آرد، نان و گنــدم را از موارد اســتیضاح 
اعــلام کرده انــد، درحالی کــه ربطــی به 

وزارت صمت ندارد. / ایرنا

لحظه ای که دوربین ها  خاموش 
می شوند...

درآن ســوی پاره خطی که نماد قدرت  ادامه از 
اروپا محســوب می شــود، ژرمن ها نیز صفحه اول

وضعیت متزلزلی دارند. ائتلاف موســوم بــه چراغ راهنما، 
متشکل از حزب سوسیال دمکرات، دمکرات های آزاد و حزب 
ســبز به یکی از نمادهای »حکمرانی بــد« در تاریخ آلمان 
تبدیل شده است. آخرین نظرسنجی روزنامه »بیلد« نشان 
می دهد میزان نارضایتی از دولت آلمان و صدراعظم جدید 
این کشور )اولاف شولتز( افزایش یافته و صرفا ۲۵درصد از 
عملکرد این دولت رضایت دارند. به عبارت بهتر، 7۵درصد از 
شهروندان آلمانی نسبت به عملکرد دولت نظری نامساعد یا 
خنثی داشته و نسبت به بهبود عملکرد آن نیز امید چندانی 

ندارند.
درچنین شرایطی رئیس جمهور فرانسه به همراه صدراعظم 
سرزمین ژرمن ها در پشت تریبون های رسمی اتحادیه اروپا 
نشسته و برای نحوه ورود به جنگ اوکراین و مداخله گرایی 
در امور داخلــی ایــران و موضوعاتی از این دســت بیانیه 
مشــترک و پرحرارت صادر می کنند. این ترکیب به جای 
آن کــه  نماد »اقتدار اروپا« باشــد، نمــاد پوچی و فلاکت 
مجموعه ای اســت که در دهــه آخر قرن بیســتم با هدف 
تبدیل شــدن به اصلی ترین بازیگر جهانی تشــکیل شد.  
امروز آلمان و فرانسه حتی تکلیف خود را دقیقا با جابه جایی 
قدرت میان دمکرات ها و جمهوریخواهان در کاخ ســفید 
یا اوامر و صورتحســاب های نظامی صادر شــده ازســوی 
ینس اســتولتنبرگ، دبیرکل ناتو به درستی نمی دانند. اگر 
تصور کنیم که فرانسوی ها و ژرمن ها قرار است به خود آمده 
و طرحی نو در اروپای ازهم گســیخته و ناکارآمد بیندازند، 
سخت در اشتباه هســتیم. صاحبان قدرت در اروپای امروز 
زمانی به خــود خواهند آمد که »بازگشــت به ملی گرایی« 
جای »همگرایی واگرایانه« دراین مجموعه را خواهد گرفت.

رویکردهای تحریک آمیز 
اتحادیه اروپا علیه ایران

سخنگوی وزارت امورخارجه کشورمان ادعاهای 
مطرح شده در بیانیه مشــترک آلمان، فرانسه و 
انگلیس درباره اســتفاده از پهپادهای ایران در 
جنگ اوکراین را قویا مردود دانســت و به شدت 
محکوم کــرد. به گــزارش ایرنا، ناصــر کنعانی 
دراین باره با بیان اینکه ادعاهای بی اساس درباره 
انتقال پهپاد برای استفاده در درگیری اوکراین 
را رد می کنیم، افزود: ما همــواره بر این موضوع 
تأکید داشــته ایم که همه اعضای سازمان ملل 
باید به طورکامل به اهداف و اصــول مندرج در 
منشــور ملل متحد و حقوق بین الملل ازجمله 
اســتقلال، حاکمیت و تمامیت ارضی کشورها 

احترام بگذارند.
 وی همچنین با بیان اینکه جمهوری اســلامی 
ایــران از صلح و پایان فوری جنــگ در اوکراین 
از طریق یک فرایند سیاســی حمایت می کند، 
ادامه داد: طرف های یادشده در ادامه اقدام های 
غیرمســئولانه، مخرب و غیرقانونــی خود برای 
ایجاد فضای مسموم سیاسی علیه ایران، تلاش 
می کننــد از قطعنامــه ۲۲۳۱ شــورای امنیت 
سازمان ملل یک تفسیر گمراه کننده ارائه کرده 
و بین ادعاهای بی اساس خود و قطعنامه۲۲۳۱ 
ارتباط برقــرار کننــد. این درحالی اســت که 
موضوع هاي حول درگیری جــاری در اوکراین 
با قطعنامــه ۲۲۳۱ در موضــوع و محتوا کاملا 

بی ارتباط است. 

نقل قول خبر

 خبر

سیاست خارجی

هماهنگی اینستاگرام و واتساپ با دشمنان ایران
رئیس سازمان پدافند غیرعامل در حاشیه پنجمین  همایش ملی پدافند شهری در جمع خبرنگاران گفت: در حوادث اخیر 2پلتفرم اینستاگرام 
و واتساپ، با دشمن در خارج از کشور و با منافقین و رژیم صهیونیستی هماهنگی داشتند و این اثبات شده است. سردار غلامرضا جلالی افزود: 
پلتفرم هایی که به عنوان شبکه هاي اجتماعی مورد استفاده قرار می گیرند، معمولا باید در چارچوب قوانین و مقررات کشورها اقدام های 
خود را به انجام برسانند. موضوع اصلی و در اولویتی که باید همه به آن متعهد باشند، حفظ امنیت برای مردم است. وی تصریح کرد: این دو 
پلتفرم در حوادث اخیر، با دشمن هماهنگی داشتند، بنابراین شورای امنیت کشور تصمیم گرفت تا زمانی که امنیت کشور احساس کند که 
تضمینی ندارد این پلتفرم ها را متوقف کند. ازسوی دیگر شورای عالی فضای مجازی مبتنی بر تامین  نیازمندی های مردم برای توسعه و تقویت 
زیرساخت های داخلی اقداماتی در دست انجام دارد تا به اقتصاد مردم و مشاغلی که در آنجا فعالند، کمک کرده باشد. شاهد یک مهاجرت 

نرمی در شبکه های داخلی هستیم که توسط مردم به صورت ارادی انجام  می شود.

مکث

قدرت اقتصادی درکنار موفقیت سیاسی
رئیس جمهور با اشاره به فعال شدن دفاتر تجاری در برخی کشورهایی که در یک سال گذشته به آنها 
سفر کرده است، گفت: ظرفیت ها و توانمندی های تولیدی کشور ازسوی این مراکز و دفاتر تجاری به 
کشورهای هدف معرفی می شود. سیدابراهیم رئیسی به تدوین برنامه هفتم توسعه و لحاظ جایگاه 
شایسته به موضوع تجارت و صادرات در آن اشاره کرد و گفت: افزایش کمی و کیفی صادرات نشانه 
قدرت اقتصادی و البته خوب عمل کردن بخش های سیاسی کشور است. وی همچنین به فعال شدن 
بازارچه های مرزی اشاره کرد و افزود: فعال شدن این بازارچه ها به توسعه تجارت کمک می کند، اما 
فعالیت این بازارچه ها باید قانونمند شود. رئیسی گفت: امروز مجلس، دولت و همه بخش های کشور به 
تبعیت از فرمایشات رهبر معظم انقلاب، برای افزایش و رونق تولید در کشور، افزایش و رونق صادرات، 
به ویژه صادرات غیرنفتی مصمم هســتند و همه بخش های مرتبط باید حمایت و نظارت از تولید و 

صادرات را پیشه خودشان کنند؛ به نحوی که صادرکننده احساس کند که کاملا مورد حمایت است.

مکث

آمادگی ایران برای گشایش سرکنسولگری 
ارمنستان در تبریز

وزیر امور خارجه در دیدار با رئیس مجلس ملی ارمنستان، 
با تأکیــد بر ضــرورت افزایش حجم تبــادلات تجاری و 
اقتصادی با ایروان، آمادگی متقابل کشورمان برای گشایش 
سرکنسولگری جمهوری ارمنستان در تبریز را اعلام کرد. 
حسین امیرعبداللهیان در دیدار با آلن سیمونیان درباره 
راه های گسترش مناسبات فی مابین در حوزه های مختلف 
سیاسی و اقتصادی با محوریت مجالس و گروه های دوستی 
پارلمانی بــه گفت وگو و تبادل نظر پرداخــت. وی در این 
دیدار به اولویت همکاری با همسایگان در رویکرد سیاست  
خارجی دولت جمهوری  اسلامی ایران اشاره کرد و احترام 
به حاکمیت و تمامیت ارضی ارمنســتان را همچون دیگر 
همسایگان کشــورمان واجد اهمیت دانست و مورد تأکید 
قرار داد. امیرعبداللهیان همچنین گشایش سرکنسولگری 
جمهوری اسلامی ایران در قاپان ارمنستان را در چارچوب 
نگاه کشورمان به توسعه همکاری ها با ارمنستان و تأکید بر 
همکاری های بیشتر خصوصا در حوزه حمل ونقل و ترانزیت 
و به ویژه در مسیر کریدور شمال - جنوب دانست و آمادگی 
متقابل کشورمان برای گشایش سرکنسولگری جمهوری 

ارمنستان را در تبریز مورد تأکید قرار داد.
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3طبقــهپارکینــگدریکیاز

شــلوغترینوپرترافیکتریــنگزارش
محلههایشــهرافتتاحشــد.
550جایپارککهازچشمعابرانپنهانشده
درپــروژهبتنیبزرگیکهزیرســطحمیدانگاه
خیابانامیرکبیرساختهشده،قرارگرفتهاست
ومیتوانــدپناهگاهامنخودروهــادرنزدیکی

محدودهطرحترافیکباشد.
بهگزارشهمشهری،شهردارپایتختدیروزو
درمراســمبهرهبرداریازاینپارکینگ،بابیان
اینکهرکوردآســفالتریزیدرتهرانشکسته
شدهودر7ماههابتداییســال،تقریبابهاندازه
تمامسالقبلآســفالتتولیدواستفادهشده
است،گفت:تهرانبهشــدتنیازمندپارکینگ
اســت.هماکنونخودروهادرکنارخیابانهای
عمومیپــارکمیشــوندوعملاســطحیاز
خیابانراکهمتعلقبهعموممردماست،اشغال
میکنند.بایدبتوانیمبانهضتپارکینگسازی
درتهــرانفرصتهایجدیدیخلــقکنیمو
خیابانهاومعابراصلیمــانراازپارکخودرو
نجاتدهیم.علاوهبرایندرحالســاماندهی
پارکحاشیهایهستیمتاشــهروندانبتوانند
بدوندغدغهبهصورتهوشــمندخودروهای

خودراپارککنند.
علیرضــازاکانیدرمراســمافتتــاحپارکینگ
زیرزمینیامیرکبیریادآورشــد:برایســاخت
یکمترخیابانهزینهسنگینیمیشودووقتی
بخشعمدهایازآنرابهتوقفخودرواختصاص
میدهیم،امکانبهرهمندیعمومیرامیگیریم.
باتمهیدیکهصورتگرفتــهجاییکهامکان
احداثپارکینگدرخودبناوجودنداشتهباشد،
درفاصله300متــریپارکینگهــایمحلی

ساختهمیشود.
ویدربارهپارکینــگطبقاتــیامیرکبیرهم

گفت:عملیاتساختاینپارکینگاز۱3سال
پیششروعشــدهبودوبایکپیشرفتکمتراز
70درصدتحویلماشــد.طی۸ماهکارجدی
30درصدباقیماندهنیزبهاتمامرســیدتاامروز
شاهدافتتاحآندرایننقطهپرنیازشهرباشیم.

زاکانیادامهداد:ایــنپارکینگبزرگمقیاس
حدود۲0هزارمترمربعزیربناداردونخســتین
پارکینــگهوشــمندیاســتکــهتأییدیه
آتشنشانیدارد؛حتیپارکینگهایخصوصی
نیزچنیــنقابلیتیندارند.اینجــاحدود550
فضــایپــارکداردونخســتینپارکینــگ
زیرسطحیاستکهدربالایآنساختوسازی
صورتنگرفتهورویآنیــکمحیطعمومی

شهریاست.
ویتأکیدکرد:امســالبهجزایــنپارکینگ،
ساخت۲هزارو500فضایپارکدیگرراشروع
کردهایمکهحدودهزارمــوردآنقبلازپایان
سالدرچندنقطهازشهرتحویلدادهمیشود.

ویافــزود:مطالعــات۱6پــروژهآغازشــده
وهماکنون۴پــروژهپارکینگســازیبهعقد
قراردادرســیدهاســتو۸پروژهبزرگمقیاس
دیگرنیزدرحالبررسیهایکارشناسیاست.
بهزودیساخت3هزارمترمربعپارکینگرادر
جنوبشهردرمنطقه۲0ودرضلعجنوبیحرم

عبدالعظیمآغازمیکنیم.

پارکینگبزرگمقیاس
اولینخودروهاییکهدرطبقــهاولپارکینگ
امیرکبیــرقــرارگرفتند،برخــیازنمونههای
قدیمیوکلاسیک،بیوک،شورولت،بنز،فولکس
وبیاموبودندکــهپلاکهایجدیــدوظاهر

سالمیداشتند.
مدیرعامــلســازمانحملونقــلوترافیک
شــهرداریتهراندرحاشــیهاینافتتاحیهدر

جمعخبرنــگارانگفــت:ازمهمترینتأثیرات
پارکینگهایطبقاتیوحاشــیهایآزادسازی
ظرفیتمعابراطرافآناست؛بهویژهاینکهاین
پارکینگبزرگمقیاسدرمجــاورتمحدوده
طرحترافیکقرارداردوافرادیکهمیخواهند
واردمحدودهشــوندبهراحتیمیتوانندازاین

پارکینگاستفادهکنند.
ســاخت دربــاره شــفیعی ســیدمجتبی
پارکینگهــایمحلهایتوضیــحداد:۱6نقطه
درسطحشــهرتهرانبرایاینکارتعیینشده
کهکاردر۴نقطهآنشروعشــدهو۴نقطهدر
حالانعقادقراردادبــاپیمانکارومابقیدرحال

مطالعهاست.
شفیعیدرپاسخبهاینپرسشکهتهرانچقدر
پارکینگنیازدارد،عنوانکرد:عدددقیقیدر
اینبارهنمیتواناعلامکرد،امامتناسببامنابع
تامینشدهازمحلکســرپارکینگکهامسال
حدود۹00میلیــاردتومانپیشبینیشــده،

سالی۲هزارو500واحدپارکینگازاینمحل
تامینمیکنیمودرکنارآنمشارکتبابخش
خصوصیوسرمایهگذارینیزدرجایخودمورد

استفادهقرارمیگیرد.

۳پارکینگطبقاتی
معاونفنیوعمرانیشهرداریتهرانازتکمیل
3پارکینگطبقاتیبزرگدرشهرتهرانخبرداد
وگفت:باانجام۸ماهکاراجراییعملیاتساخت
پارکینگطبقاتــیامیرکبیربهپایانرســید.
باتوجهبهاینکــهمراحلپایانــیکارازجنس
نازککاریاست،رونداجراییآنسختتربود.

عباسشعبانیادامهداد:3پروژهدیگرازهمین
جنسدردستتکمیلاستکهشاملپارکینگ
نیایــش،پارکینگمینابیوفرهنگمیشــود
کهبایــدهرچهزودتــرتعیینتکلیفشــوند.
میزانپیشــرفتاینپارکینگهااز۱0درصدتا
50درصداست.البتهمیزانپیشرفتپارکینگ

مینابی۸0درصداست.
ویدربارهرفعمشــکلاتزیرگــذرامیرکبیر
برایاســتفادهبهینهازاینزیرساختشهری
توضیحداد:بهعنواننخســتینقدمدرمسیر
شــرقبهغرببزرگراهامامعلــی)ع(بهاین
پارکینگیکورودیایجادکردهایم.باتوجه
بهاینکهدرطراحیاولیهایــنپارکینگیک
تونلبهصورتدوقلودرنظرگرفتهشدهاست
ویــکتونلازآنبــهبهرهبرداریرســیده،
تونلموازیدیگــردراینزیرگــذربهطول
هزارمترمربعبهزودیحفاریمیشــودتااین

پروژهکاملشود.

رکورد آسفالت ریزی در تهران شکست 
زاکانی:شهرداریامسال۱500واحدپارکینگمیسازدوبهزودیکارخانههایجدیدآسفالتدرپایتختبهبهرهبرداریمیرسند

درمراسمافتتاحپارکینگامیرکبیربهعنوانبزرگترینپارکینگزیرسطحیشهراعلامشد

مقاوم سازی ساختمان ها نیازمند همراهی وزارت کشور
رئیسشورایشــهرتهراندیروزدرپنجمین
همایشملیپدافندشهریبهاهمیتموضوع
پدافندغیرعاملدرطرحهایتوســعهشهری
اشارهکردوگفت:»ایرانیککشوربلاخیزاستوبنابراینعلاوه
برتوطئهاستکبارعلیهکشورمان،بلایایطبیعیداریمکهنبایداز
آنهاغفلتکنیموضرورتداردتابآوریرادربرابرچنینبلایایی

افزایشدهیم.«
بهگزارشهمشــهری،همایشملیپدافندشــهریباحضور
غلامرضاجلالی،رئیسســازمانپدافندغیرعامل،سیدمجید
میراحمدی،معاونامنیتیوانتظامیوزارتکشــورومهدی
جمالینژاد،معاونعمرانوتوسعهامورشهریوروستاییوزارت
کشوربرگزارشد.مهدیچمران،رئیسشورایشهرتهراندر
ابتدایصحبتهایشبابیاناینکهتقریباًهرروزدرکشورزلزله
رخمیدهدوسیلهمدراینچندسالافزایشیافتهوآسیبهای

فراوانیدرپیداشتهاســت،گفت:»باتوجهبهشرایطکنونی
بایدتابآوریســاختمانهاراافزایشدهیمودراینموضوع
شــهرداریهابایدنقشنظارتیخودرابهخوبیاعمالکنندو
اجازهندهندساختمانهایناایمنساختهشوند.«مهدیچمران
باتأکیدبرضرورتمقاومسازیساختمانها،عنوانکرد:»انتظار
داریموزارتکشوربیشــترباطرحهایجامعشهریهمراهی
کند؛چراکهعدمهمراهیوزارتکشورونیرویانتظامیسبب
شدهدراطرافتهرانوحتیبرخینقاطتهرانمانندمرتضیگرد
عدهایسودجوهجومآوردهواقدامبهساختوسازکنند.درچنین
مکانهاییازیکســوخدماتاجتماعیوجودنداردوازسوی
دیگرتابآوریشهریراکاهشمیدهد.«بهگفتهاوبافتفرسوده
نیازبهسیلوزلزلهنداردواگریکتریلیکناراینساختمانها
گازبدهد،خرابمیشوند.ازاینروبایدبابرنامههایوزارتراه
وشهرسازیوهمراهیشهرداریهاوشوراهایشهر،بافتهای

فرسودهراکاهشداد.چمرانعنوانکردکهدراینسالهاازیک
سوبافتفرسودهگسترشیافتهوازسوییدیگرفرونشستزمین
کمکمبرایتهرانوشهرهایبزرگبهآسیباجتماعیجدی
تبدیلشدهکهبایدبرایبرونرفتازاینشرایطتدابیرمنطقی
اندیشــید.اودرادامهصحبتهایشبهساختمانهایعمومی
مانندبانکها،مساجد،مدارسو...اشارهوتأکیدکرد:»پدافند
غیرعاملشهریدرساختمانهایمعمولیکمترمطرحاستو
اگراینساختمانهامقاومساختهشوند،میتواننددربرابربلایای
طبیعییاغیرطبیعیمقاومباشند؛ولیساختمانهایعمومی
مثلبانکها،مســاجد،مدارس،وزارتخانهها،ساختمانهای
حکومتیونظامیماشرایطخوبیندارندوحتیبرخیازآنها
ضدپدافندشهریهســتند.برخیازاینساختمانهابانمای
شیشهایساختهشدهاندکهدرشرایطانفجارمانندترکشعمل

خواهندکرد.«

ناوگانزرددروضعیتزرد
واقعیتآناستکهتاکسیرانیتهراندرمحدودهزردقرار
گرفتهاســتوتااینوضعیتبهمحــدودهقرمزوبحرانی
نرسیده،بایدفکریبهحالششود.شــهرداریودولتدر
همکاریباهمسعیدارندتاهرطورشده،تاکسیرانیسرحال
بهکارخودادامهدهد.واقعیتاماایناســتکهدرردههای
پایینترمدیریتیازیکســووکفخیابانازســویدیگر،
مشکلاتیوجودداردکهدربرخیازخطوط،تاکسیرانیرا
ازتکاپوانداختهوگلایهمندیمسافرانوتاکسیرانانرادر
پیداشتهاست.ادامهاینروندمیتواندناوگانحملونقل
همگانیزردمحبوبوباسابقهرابهخطنارضایتیبفرستد.
اینکهچراتاکســیرانیبــهچنینوضعیتیرســیده،ابعاد

مختلفیدارد.
بلاتکلیفیبسیاریازتاکســیرانانکهپیشتربرای

نوســازیخودرواقدامکردهاندامابهخاطرثبتنام1
سمند،خودرویشانشمارهگذارینمیشودیکیازمشکلات
اینروزهایتاکسیرانیبهشمارمیآید.قضیهازاینقراراست
که۱700خودروسمندبراینوسازیناوگانتاکسیرانیکشور
اختصاصیافتهبودکهبهدلیلتوقفشــمارهگذاریایننوع
خودرو،تاکنون500خودروبلاتکلیفهستند.اگرچهبارفع
مشکلازسویســازماناستاندارد،شــمارهگذاریدرحال
طیشدناستامابههرترتیببسیاریازاینرانندگانتاکسی،
هزینهنوسازیراچهبهصورتنقدیوچهتسهیلاتپرداخت
کردهاندوباتوجهبهاینکهسررسیداقساطآنهافرارسیدهاست،
درحالپرداختاقساطخودروهستند،بدوناینکهخودرویی
تحویلگرفتهباشــند.همینموضوعباعثکمشدنتعداد

خودرودربرخیازخطوطتاکسیرانیشدهاست.
گویاقصهکرایهتاکسیونرخهایسفرسردرازدارد.

ماجرایطلبکرایهبیشتر،اصراربرگرفتنپولنقد،2
ســوارکردن۴مســافرودریافتکرایهمصوبدورهکرونا
)3مســافر(،باعثشــدهتابحثوجدلبینمســافرانو
رانندگانباوجودراههایفراوانپرداختآنلاین،ادامهداشته
باشد.ازیکطرفبرخیازمسافرانمیگوینددرتعدادیاز
خطوطتاکسیرانیشهرتهران،رانندههامسافرانرامجبور
میکنندتاپولنقدبپردازند،برخیازتاکسیراناننرخهای
بالاترازمصوبشورایشهررابهدلیلترافیکاعلاممیکنند
یابرخیازرانندههاهمبرچسبهاینرخکرایهرامخدوش
کردهاندونظارتیبراینمسئلهنیســت.ازطرفدیگرهم
تاکسیراناناعلاممیکنندهنگامبرگزارینمایشگاههایاپیک
ترافیکروزانه،اصلابرایشانبهصرفهنیستکهباکرایههای
مصوب،فعالیتداشتهباشــند.همهاینهادرحالیاستکه
طرحکرایهشناوربهعنوانراهحلیمناسب،بهجزتاکسیهای
فرودگاهمهرآباد،هنوزبهاجرادرنیامدهتاباچنینتعویقی،
دردســرهاهمچنانباقــیبمانــد.چالشدیگــرهمبه
همراهینکردنرانندگانتاکسیدرپرداختآنلاینازطریق
کیوآرکدهــابرمیگــرددوباتوجیــهاینکهپــول،دیربه
حسابشانواریزمیشود،خواستارپرداختکرایهنقدیاز
سویمســافرانمیشــوند؛چالشــیکهقطعبهیقیناز

عدمنظارتکافینشأتمیگیرد.
تاکسیهایاینترنتیباهمهمزایاییکهدارند،۲عیب

بزرگبرایتاکسیرانیدارند؛نخستآنکهرفتوآمد۳
شهروندانازطریقخطوطتاکسیرانیبهطورحتمبهصرفهتر
خواهدبود.حالتعدادیازتاکســیرانانبامقایسهنرخهای
خودباتاکسیهایاینترنتی،برایجبرانهزینههادستاز
کارمیکشندوهمینکافیاســتتاشهروندانبرایتردد
بهناچاربهروشآنلاینرویبیاورند.همانطورکههمشهری
آنلایننیــزدیروزگــزارشداد،جالبیکاراینجاســتکه
شهروندانمدعیمیشونددرپیامتناعبرخیازتاکسیرانان
ازسوارکردنمسافر،خیلیازروزهابرایرسیدنبهمحلکار
مجبورمیشــوندهمراهدوسهنفردیگراســنپیاتپسی
اشتراکیبگیرنداماپسازاقداممیبینندهمانتاکسیای
کهمسافرنمیگرفته،درخواستاینترنتیراقبولکردهاست.
دومینمشکلهماینکهتعدادیازتاکسیرانانفقطساعاتی
خاصازروزبهخطوطخودســرمیزنندوبقیهساعاترا
بهصورتاینترنتیمشــغولکارمیشوند.بنابراینبرخیاز
خطوطدربیشــترســاعات،تعــدادکمیخــودروبرای

سرویسدهیدارند.
نتیجه:هفتهپیش،300دســتگاهتاکســینوواردخطوط
حملونقلهمگانیشهرتهرانشد؛بهعبارتی۲هزارمینتاکسی
جایگزیندرطرحنوســازیناوگانفرســودهطیسالجاری
درپایتختبهرونماییرســید.یعنیشهرداریدرجایگزینی
تاکسیهایفرسوده-کههمبهخاطرترددزیادروزانهآلایندههای
فراوانیراروانههوامیکنندوهمکاهشرضایتمسافرانرادرپی
دارند-مصمماست.بااینحال،رفعمشکلاتمربوطبهپرداخت
کرایهبهصورتآنلاین،شناورنشدنکرایهتاکسیبهخاطرمسائل
کوچکتریهمچونترافیکونبودنظارتکافی،میتواندیکی
ازاضلاعمهمحملونقلهمگانیشهررادچارمشکلاتجدی
کند.ایندرصورتیاستکهتاکسیرانانزحمتکشفراوانیدر
حالفعالیتهستندوهدفشانخدمترسانیوکسبروزی
حلالاستامامرتفعنشدنموضوعات،بابدورزدنقانوناز
سویعدهایرافراهممیکندتازحمتدیگرانزیرسؤالبرود.

شــهردار منطقــه 19از تشــکیل تیم هــای 
عملیاتــی خبــر داد و گفت: اعضــای این 
تیم در مواقع بحرانی به ویژه هنگام بروز 
توفان هــا و بارندگی هــای شــدید، بارش 
بــرف، ایجــاد ترافیــک در معابــر و زلزلــه 
امداد رســانی می کنند. تــورج فرهادی با 
بیان این که بیــش از 800نیــروی دوام در 
13محلــه وجــود دارد، عنــوان کــرد: »در 
6مــاه  ۵دوره در قالــب 1۲جلســه بــرای 
داوطلبــان برگــزار و بــا اصــول کمک های 
اولیه، اطفاء حریق، تخلیه امن، اسکان 

اضطراری و... آشنا شده اند.«

800
نیروی دوام

محمدهــادی علی احمــدی، شــهردار 
منطقــه13 از پایــان مطالعــات امــکان 
ســنجی پــروژه قطــب گردشــگری شــرق 
تهــران خبــر داد و گفــت کــه نتیجــه 
۲۲بســته  تعریــف  مطالعــات،  ایــن 
ســرمایه گذاری بوده اســت. به گفتــه او، 
اقامتــگاه بوم کلبه، پیســت موتــور چهار 
چرخ، رستوران سنتی و حوضچه،  زمین 
تنیس، شهربازی، کارتینگ و نمایشگاه 
گل و گیاه ازپروژه های پیش بینی شده در 

بسته سرمایه گذاری هستند.
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ازمتروچهخبر

عددخبر

یادداشت

بودجه

حامدفوقانی؛دبیرگروهشهری

سطل های زباله دوباره در خیابان ها نصب شدند

شهردارتهراندرحاشیهمراسمافتتاحپارکینگامیرکبیربهپرسشهایخبرنگارانپاسخ
داد.اوگفت:سطلهایزبالهکهبهدلیلاعتراضاتازبرخیخیابانهاجمعآوریشدهبودند
دوبارهبهجایخودبازگشــتهودرآیندهطرحهایدیگریبرایحمــلمکانیزهزبالهاجرا

میشود.
زاکانیهمچنیندربارهانتشارنامهایازسویاعضایشورادربارهاعتراضنسبتبهانتصابات
گفت:تمامانتصاباتدرشهرداریتهرانتوسطکمیتهارزیابیبا۳۳پارامترانجامشدهاست.
ماحصلاینبودکه۹۷درصدازکسانیکهانتخابشدندازافراددرونشهرداریبودند.نگاه
مادرسالدوماینبودکهتغییراتحداقلیباشد.بهعنوانمثالشهرداران1۵منطقهتثبیت
شدند.انتصاباتیککارحرفهایاستکهبرایآنازهمهپیشنهادمیگیریمومابازایآنباید
برایماخروجیداشتهباشد.ویافزود:اکنونکهدراواخرماههفتمسالهستیممااز۵۴۰هزار
تنآسفالتریزیدرتهرانعبورکردهایم؛ایندرحالیاستکهدرسالگذشته۵۸۰هزارتن
آسفالتریزیتاپایانسالانجامشدهبودوامسالدرمهرماهتوانستیمازاینمرزبگذریم.
پیشبینیمیکنیمتابهمنماه2کارخانهتولیدآسفالتبزرگمقیاسدرتهرانایجادکنیم
تابهانداژهظرفیتموجودامکانتولیدآسفالتداشتهباشد.علاوهبراینکهدرنظرداریمدر
شرقتهراننیزکارخانهآسفالتبسازیمتاترددطولانیکامیونهایحاملآسفالت،باعث

کاهشکیفیتوافزایشهزینهحملونقلنشود.

مکث

اردوی راهیان بهشت برای دانش آموزان
علیرضا زاکانی، شهردار تهران آذر ماه سال گذشته گفت که 
گلزار شهدای بهشت حضرت زهرا)س( سند هویتی تهران 
است و باید از ظرفیت های دینی، فرهنگی و علمی و مردمی 

برای بهره مندی بهتر مردم از این مکان مقدس استفاده 
کرد. در راستای همین موضوع سازمان بهشت زهرا)س(  با 
مشارکت اداره آموزش و پرورش شهر تهران و با هدف ترویج 

فرهنگ شهادت، ایثارگری و معرفی سبک زندگی شهدا 
اقدام به برگزاری اردوی راهیان بهشت، ویژه دانش آموزان 

کرده است. روایت گری راویان، آشنایی با سیره زندگی 
شهدا و عملیات  مختلف و معرفی شهدا شاخص،برخی از 

برنامه های پیش بینی شده برای این اردو هستند.

عکسخبر

پدافندشهریدربودجه1۴۰2
معاونعمرانوتوسعهامورشهریوروســتاییوزارتکشوربا
بیاناینکهشهرداریهانهادهایعمومیغیردولتیهستندگفت:
»شهرداریهامیتوانندراحتتصمیمگیریکنندوبهعنواننهاد
چابکوسریعدرمسائلبحرانیحضورداشتهباشند.همچنین
شهرداریهادرعرصهپدافندشهریمیتوانندبازوینهادهای
اجراییباشند.«بهگزارشهمشهری، مهدیجمالینژادادامه
داد:»فاصلهتصمیمتااجرادرشهرداریها۲هفتهاستوبههمین
دلیلشهرداریهامیتواننددرزمینهپدافندشهرینقشمؤثری
داشتهباشند.بحرانهایمختلفیدردولتجدیدرخدادهورفع
آثارهمینبحرانهاکهموردتوجهدولتبودهوهمچنینحملات
سایبریاخیر،اهمیتموضوعپدافندشهریرانشانمیدهد.«
اوبابیاناینکهبرنامههفتمتوسعهوبودجه۱۴0۲درپیشاستو
متولیانامربایدهمتیمضاعفبرایموضوعپدافندشهریداشته
باشند،تأکیدکردکهشهرداریهاوحتیدهیاریهاآمادگیدارند

تاشهرهاوروستاهارادرزمینهپدافندغیرعاملتقویتکنند.

 پارکینگ ضد آتش
صاحبانخودروهاممکناستنگرانآتشسوزیدراینسازههایبزرگ

زیرزمینیباشند؛زیراامدادرسانیبهآنهادشواراست.پارکینگامیرکبیر
مجهزبهتاسیساتگوناگونیبرایاعلامحریق،جلوگیریازگسترشآنو

همینطورخاموشکردنآتشاست:
دربهایمقاومبهآتشخودکار

سامانهاعلامحریقهوشمند
سامانهمدیریتوکنترلدوداتوماتیک

حسگرهایپایشغلظتآلایندههایمحیط
درهایکرکرهایبرایجداسازیبخشهایمختلف

سامانهاطفایحریقدستیوخودکارمجهزبهشیرآلات

مکث

تسریعپروژهپایانهآزادگان
مسعوددرستی،مدیرعاملشرکتمترویتهراندربازدیدازپروژه
پایانهآزادگانگفتکهعملیاتاجراییفازنخستپروژهاحداث
اینپایانهمربوطبهخط3مترویتهراناستوپیشبینیمیشود
باتأمینبهموقعمنابعمالی،اینپایانهمهمشبکهمتروپیشرفت
قابلتوجهیداشــتهباشد.بهگزارشهمشــهری،دراینبازدید
آخرینوضعیتپیشرفتفیزیکیپروژهساختپایانهآزادگانمانند
سهراهیارتباطیخط3بهپایانهومرحلهحفاریهایمربوطبهگذر
اززیرریلراهآهنبررسیشد.مدیرعاملشرکتمترویتهراندر
اینبازدیدگفت:»موضوعتهاتراملاکتعیینشدهدرقراردادبین
شرکتمترووپیمانکارموردبررسیمجددقرارگرفتتادرماههای
باقیماندهازسالوهمچنینطیسال۱۴0۲پایانهآزادگانبهشکل

وشمایلنهاییخودنزدیکترشود.«

اورهالواگنهاشتابمیگیرد
سرپرستشــرکتبهرهبرداریمترویتهرانازپیگیریتسریع
فراینداورهالواگنهایمتروخبردادهوگفتهاست:»درحالانعقاد
قراردادباشرکتواگنسازیهستیمتابتوانیمباسرعتبیشتریبه
اورهالمتروبپردازیم.«حامدعباسینامیگفت:»بخشیازمبالغ
اینطرحتأمینوثبتســفارشصورتگرفتهاست.درفازهای
بعدیبهدنبالتأمینمنابعمالیوتجهیزمتروبهقطعاتهستیم؛
چراکهبراساسمجوزشورا۴هزارمیلیاردتومانبرایتأمینقطعات

مترومصوبشدهاست.«

ایمنی
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اگر بــاران بــه کوهســتان نبارد

آب
 به ســالی دجله گردد خشکرودی! 
ایرانیان چند سالی است معنای این 
شعر ســعدی شــیرازی، شــاعر بلندآوازه ایران را 
می فهمند و امســال هم به ســبب کاهش شدید 
بارش ها، سدهای کشور حتی در استان های پرآب و 
سرسبز شمالی با کاهش شــدید ذخایر آب مواجه 
شده اند. مؤسسه تحقیقات آب می گوید: بارندگی ها 
امســال نه تنها مناســب نخواهد بــود و باید بابت 
صرفه جویی هر مترمکعب آب پاداش 3هزار تومانی 

درنظر گرفته شود.
سیستان و بلوچستان، خوزســتان، یزد، اصفهان، 
همدان، تهران، مازندران و در یک برایند کلی همه 
اســتان های ایران با چالش کم آبی مواجه شده اند، 
حتی در اســتان سرســبز مازندران هــم وضعیت 
پیچیده و نزدیک به بحران اســت. ایران براســاس 
آمارها از ســال1393 یعنی حدود 9ســال قبل به 
دوران تنش آبی وارد شــد و امســال این تنش در 
صورت مدیریت نشدن مصرف آب و اعمال مدیریت 
یکپارچه بر منابع آبی کشور، ممکن است به بحرانی 
فراگیر تبدیل شود. وزارت نیرو رسما اعلام کرده از 
ابتدای مهر1۴۰۰ که ســال آبی آغاز شد تا انتهای 
شــهریور1۴۰1 درمجمــوع 18۰میلی متر بارش 
در کشور رخ داده که در مقایســه با دوره بلندمدت 
به میزان 237میلی متر بارندگی ثبت شــده، حدود 
2۴میلی متــر کمتر بارش داشــته ایم. ســازمان 
هواشناســی هم می گوید: امســال پاییــز منتظر 
بارش های زیاد نباید بود. عوارض تنش آبی اکنون 
به پایتخت کشور هم رســیده که در نیم قرن اخیر 
کم سابقه است و در عمل تهران با بحران خشکسالی 

مواجه شده است.
سیاست کوتاه مدت وزارت نیرو، تنبیه پرمصرف ها 
و اقــدام به قطع آب آنها، تشــویق مــردم به کمتر 

مصرف کردن آب و البته پاداش 3۰۰۰تومانی برای 
مشترکانی است که الگوی مصرف را رعایت کنند. 
به این امید که با تکرار روش پاداش در صنعت برق، 
این بار در صنعــت آب، بتوان از بحــران جلوگیری 
کرد. علی اکبر محرابیــان، وزیر نیرو که این روزها با 
یک چالش بزرگ مواجه شده، می گوید: قیمت یک 
مترمکعب آب 6۰۰تومان اســت و برای کسانی که 
صرفه جویی کنند، 5برابــر پاداش می دهیم و حتی 
ممکن اســت قبض برق این مشترکان صفر شود یا 
حتی طلبکار هم شوند و برای نخستین بار در تاریخ 
صنعت آب کشور قرار است صورتحساب با مبلغ صفر 

برای مشترکان کم مصرف صادر شود.

بحران آب در مازندران
تصور بحران آبی در استان های سرسبز و پرآب ایران 
ســخت اســت، اما واقعیت دارد و نمونه آشکار آن 
مازندران، نگین سبز ایران زمین است که هم اکنون 
با تنش آبی مواجه شــده و اگر ســرمایه گذاری در 
زیرســاخت ها صورت نگیرد، این بحران در آینده 
تشدید می شود، چراکه هم اکنون تنها 12درصد از 
نیاز آبی استان از محل جمع آوری آب های سطحی 
تامین می شود و حاکمیت نگاه منطقه ای و اختیارات 
مقامات محلی بر منابع آب روســتایی باعث شده 
تا در 9۰۰روســتای مازندران به صورت جزیره ای 
تصمیم گیری شود، افزون بر اینکه تنها 17درصد از 
جمعیت استان تحت پوشش فاضلاب قرار دارند که 
نسبت به میانگین کشوری عقب ماندگی وجود دارد.

به گزارش همشهری، اگر وضعیت به شکل فعلی ادامه 
یابد، تردید نباید کرد که حتی استان های شمالی با 
بحران آب مواجه می شوند و دولت سیزدهم در قالب 
طرح نهضت آبرسانی به روســتاها تلاش دارد تا از 
بروز تنش آبی در مناطق روستایی کشور جلوگیری 
کند و بالغ بر 73۰۰میلیارد تومان اعتبار برای بهبود 

وضعیت تامین آب در1۰هزار روســتاهای درگیر با 
تنش آبی درنظر گرفته شده است.

بهزاد برارزاده، مدیرعامل آبفای اســتان مازندران 
یکی از چالش های مدیریت بر منابع آبی روستاهای 
اســتان را مدیریت محلــی عنوان و اظهــار کرد: 
هم اکنون 9۰۰روســتا توسط شــوراها آبرسانی و 
مدیریت می شوند و به دلیل درآمدی که از این مسیر 
کسب می کنند از تحویل روستاها به آبفا خودداری 
می کنند. او با اشــاره به وضعیت جهاد آبرسانی به 
روستاهای مازندران می گوید: 128روستای استان 
با ایجاد 19مجتمع آبرسانی تحت پوشش طرح جهاد 
آبرسانی قرار گرفته که 3هزار مشترک استان تحت 
پوشــش محرومیت زدایی آبی قرار خواهند گرفت، 
اما مازندران در حوزه آبرســانی روســتایی شرایط 
بغرنجی دارد. برارزاده در پاسخ به سؤال همشهری 
درباره منابع تامین آب مازندران می گوید: هم اکنون 
12درصد استان از آب ســطحی و 88درصد از آب 
زیرزمینی با 7۴۰حلقه چاه و 373چشمه استفاده 
می کنند امــا زمان بارندگی با کــدورت آب و زمان 
قطع برق با خرابی پمپ ها مواجه می شویم که این 
چالش نشان می دهد باید بیشتر به سمت استفاده 
از آب های ســطحی برویم. این مقام مسئول با بیان 
اینکه زیرساخت استان مازندران برای 3میلیون نفر 
جمعیت ایجاد شــده، گفت: اگر بناست که میزبان 
خوبی برای مردم ایران باشیم باید نگاه ویژه داشته 
باشیم و زیرساخت ها را بهبود ببخشیم، در غیر این 
صورت در زمان پیک مصرف با مشکل خدمات رسانی 

مواجه می شویم، زیرا عرضه و تقاضا ناتراز می شود.
مدیرعامل آبفای مازندران یکــی از راه های تامین 
منابع آب اســتان را احداث ســدهای جدید برای 
اســتفاده حداکثری از آب های ســطحی عنوان و 
اســتفاده 88درصدی از آب هــای زیرزمینی برای 
تامین آب شــرب را ناشــی از فقر مطلق اعلام کرد 

و افزود: 17درصد جمعیت اســتان تحت پوشــش 
فاضلاب است و این شــرایط درحالی که این رقم در 
کشور 53درصد است، عدد نرمالی نیست. برارزاده 
با اشــاره به اجرای طرح های فاضلاب در شهرهای 
ساری، بابل، چالوس و نوشهر و اختصاص بودجه از 
سوی دولت تأکید کرد: ســرعت دادن به پروژه های 
جمع آوری پساب در روستاهای بالای سد استان یک 
اولویت مهم است و هم اکنون ظرفیت تصفیه خانه 
نوشــهر و چالوس 1۰هزار مترمکعب اســت، ولی 

ورودی فاضلاب 1۴هزار مترمکعب است.
این مقام مســئول با اشــاره به اعتبار ۴2۰میلیارد 
تومان برای اجرای طرح های فاضلاب اســتان پس 
از سفر رئیس جمهور گفت: در مرحله اول 1۰درصد 
و برای 1۴۰1، که 2۰درصد ایــن مبلغ اختصاص 
یافته و درصورت تامین بموقع اعتبار، تا پایان دولت 
سیزدهم، شــبکه تصفیه فاضلاب 3شهر از استان 

تکمیل خواهد شد.

تجارت آب در روستاها!
مدیرعامل آبفای مازندران می گوید: ما در اســتان 
36۰۰روستا داریم که تنها 17۰۰روستا و 99۰هزار 
نفر از جمعیــت تحت پوشــش آبفا قــرار دارند، 
تصدی گری روستاها با آبفا است اما مقاومت کاذبی را 
از سوی شوراها، دهیارها و آبدارها در تحویل روستاها 
به آبفا شاهدیم، درحالی که ما آمادگی خدمت رسانی 
به دورترین نقاط روســتایی را هم داریــم. برارزاده 
همچنین با هشدار نسبت به تنش آبی در شهرهای 
مازندران افزون بر روستاهای استان، اظهار کرد: در 
شهرها هم تنش آبی و محدودیت در خدمت رسانی 
وجود دارد به دلیل اینکه عرضه و تقاضا برابر است، در 
زمان پیک مصرف با چالش مواجه می شویم و مجبور 
می شویم با تانکر آبرسانی کنیم، بنابراین درخواست 

67۰میلیارد تومان اعتبار را داده ایم.

تنشآبیازسیستانوبلوچستان
تامازندرانسرسبز!

خشکسالی را جدی تر بگیرید؛ مصرف را کنترل کنید

در مراسم روز ملی صادرات تأکید شد

همه با هم برای صادرات
صادرات، اسم رمز توســعه اقتصادی و بالندگی تولید 

تجارت
است و در همین راســتا، دیروز در مراســم روز ملی 
صادرات، بر مشارکت دولت، مجلس و افسران جنگ 
تحریمی یعنی تولیدکنندگان و صادرکنندگان برای رونق تولید، توسعه 

صادرات و احیای سهم ایران از اقتصاد منطقه تأکید شد.
به گزارش همشهری، در مراسم بیست وششمین سالروز ملی صادرات 
بر لزوم مشــارکت همه ذینفعان و نقش آفرینان حوزه صادرات برای 
تقویت و تعالی این حوزه تأکید شد. دولتمردان وعده هایی نظیر کاهش 
پیچیدگی صادرات، مثبت شــدن تراز تجاری و تسهیل بازگشت ارز 
حاصل از صادرات دادند و فعالان بخش خصوصی بر خواسته هایی نظیر 
تشکیل شــورای تجارت خارجی و توجه به نیازهای واقعی اقتصاد در 

تدوین برنامه هفتم توسعه پافشاری کردند.

پیچیدگی صادرات کم می شود
وزیر صنعت، معدن و تجارت در مراســم دیروز با اشاره به اینکه رتبه 
ایران در شاخص پیچیدگی صادرات در سال قبل به 65رسیده است، 
وعده داد که این شاخص تا چشم انداز 1۴۰۴ به زیر ۴۰ برسد. سیدرضا 
فاطمی امین همچنین با بیان اینکه صادرات برای مثبت شــدن تراز 
تجاری کشور بسیار اهمیت دارد، گفت: هر کشوری که بتواند صادرات 
بیشتری داشته باشد وضع بهتری دارد و این به معنای تراز تجاری مثبت 
است و ما نیز اعلام می کنیم که با روند فعلی، تراز تجاری کشور در پایان 
سال آینده مثبت می شود. او ادامه داد: واردات سال گذشته 52میلیارد 
و صادرات غیرنفتی ۴7میلیارد دلار بود و امســال در 6ماه ابتدایی این 
اختلاف به 2میلیارد دلار رسید و به زودی برای سال آینده این اختلاف 
از وضعیت منفی خارج و مثبت خواهد شد. وزیر صنعت، معدن و تجارت 
همچنین کارکرد دیگر صادرات را افزایش توان قدرت کشور عنوان کرد 

که باید از مسیر صادرات فناورانه و دانش بنیان پیگیری شود.

تغییر اهداف صادرات
وزیر صنعــت، معدن و تجــارت درخصوص هدف صــادرات گفت: تا 
پیش ازاین هدف ارزآوری بود اما به مثبت شدن تراز تجاری هدف اصلی 
تغییر کرده و صادرکننده باید برای ایجاد اعتبار و قدرت ایران در دنیا 
صادرات انجام دهد. فاطمی امین تأکید کرد: هدف گذاری رسیدن به 

75میلیارد دلار صادرات غیرنفتی بر همین اساس بود و کیفیت کالای 
صادراتی اهمیت داشت. در دنیا شاخصی به نام پیچیدگی وجود دارد که 
به فناوری ساخت کالا مرتبط می شود، هرچه کالای تولیدشده فناوری 
پیچیده تری داشته باشد، شاخص پیچیدگی هنگام صادرات افزایش 
می یابد. خوشبختانه این شاخص جهانی که 15سال پیش برای ما رتبه 
بالای 1۰۰ بود، سال قبل به 65 رسید و سال 1۴۰۴ به زیر ۴۰ خواهد 
رسید. وی گفت: اگر کشوری بتواند کالای پیچیده تولید کند، به معنای 

این است که دانش مولد دارد.
 اینکه ما بر دانش بنیان بودن کالاها تأکید می کنیم، منظور مولد بودن 
آن علم است نه تعداد مقالات منتشر شــده و دانشجو و هیأت علمی. 
وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشــاره به اینکه دانش مولد خود را در 
صادرات نشان خواهد داد، گفت: در این زمینه دولت نقش حمایتگری 
و نظارت دارد و باید زیرســاخت های تجارت را که همان ایجاد روابط 
سیاسی و بین المللی و توســعه زیرساخت های لجســتیک و انتقال 
پول است،  فراهم کند. او پیوســتن به توافقنامه تجارت آزاد اوراسیا و 
پیمان شانگهای را برای توســعه صادرات مؤثر دانست و افزود: اوراسیا 
17۰میلیون جمعیت و بازار 8۰۰میلیون دلاری دارد. اعضای شانگهای 
نیز یک چهارم خشــکی دنیا، ۴۰درصد جمعیت دنیا و یک سوم رشد 
اقتصادی را به خود اختصاص داده اند و بزرگ ترین مصرف کنندگان و 

تولیدکنندگان دنیا هستند.

درخواست تشکیل شورای تجارت خارجی
در بخشی از مراسم روز ملی صادرات، رئیس اتاق ایران، ایجاد شورای 
تجارت خارجی به منظور یکپارچگی در سیاستگذاری های تجاری را از 
خواسته های اصلی بخش خصوصی و به ویژه صادرکنندگان عنوان کرد و 
گفت: مدیریت واحد یکی از نیازهای مهم در حوزه تجارت خارجی است 
که باید به آن رسیدگی کرد. به خصوص که به دلیل تعدد دستگاه های 
درگیر و نبود مدیریت یکپارچه در تجارت خارجی آسیب های جدی 
را به روند توسعه اقتصادی کشور وارد کرده است. غلامحسین شافعی، 
گفت: طبق یافته های مرکز پژوهش های اتاق ایران، براســاس قوانین 
مصوب حدود ۴۴دســتگاه در ایران به صورت مستقیم و غیرمستقیم 
درگیر تجارت هستند؛ درحالی که در کشورهای موفق با رشد قابل توجه 
تجارت خارجی، مرکز واحد و مشــخصی برای سیاســتگذاری شکل 

خبر خوب در پاییز کم باران
 طرح الگوی کشت

 همین هفته اجرا می شود
طرح الگوی کشت و همچنین کشاورزی قراردادی از هفته جاری 
اجرا خواهد شــد؛ این یعنی بعد از ســال ها تذکر کارشناسی، 
قرار اســت به صورت علمی برای مصرف آب بخش کشاورزی و 

ساماندهی بازار محصولات این بخش اقدام شود.
به گزارش همشهری، فشار خشکسا لی های متوالی به منابع آبی 
ایران در حالی اســت که بخش عمده آب استحصالی کشور در 
بخش کشاورزی مصرف می شود و این موضوع از یک سو تخریب 
منابع آبی کشور را تشدید کرده و از سوی دیگر بخش کشاورزی 
را به عنوان یک بخش استراتژیک در اقتصاد ایران با تهدید جدی 
مواجه ساخته اســت. طرح الگوی کشــت و برنامه کشاورزی 
قراردادی، تلاش می کند مســیر را برای استفاده بهینه از آب و 
زمین و همچنین تأمین قاعده مند نیازهای غذایی کشور هموار 
کند. وزیر جهادکشاورزی پنجشنبه گذشته در جریان سفر به 
اســتان مازندران اعلام کرد که طرح الگوی کشت و کشاورزی 
قراردادی از هفته آینــده )هفته جاری( با حضور رئیس جمهور 
به صورت رسمی آغاز می شود.الگوی کشت موضوعی است که 
شاید سابقه 5۰ساله در کشور دارد و با سختی هایی در اجرا تا به 
امروز مواجه بوده و براساس قانون، دولت سیزدهم پای ابلاغ این 
طرح ایستاده است و تلاش می کند موانع اجرای الگوی کشت را 

در کشور برطرف کند.
بــه گــزارش صداوســیما، ســیدجواد ســاداتی نژاد، وزیر 
جهادکشاورزی می گوید: این الزامات با توجه به برنامه ریزی هایی 
که شــده در ســطح کارگروه ملی الگوی کشــت با دســتور 
رئیس جمهوری ابلاغ شد و با حضور معاون اول رئیس جمهوری 
و حضور دســتگاه های مختلف اجرا خواهد شــد. به گفته او، 
اســتانداران رئیس کارگروه اســتانی الگوی کشت هستند تا 
هماهنگی هــای لازم بین دســتگاهی را برقــرار کنند و طرح 
الگوی کشت عملیاتی شود. به گفته وزیر جهادکشاورزی، تمام 
کمک های فنی اعتباری وزارت جهادکشاورزی براساس الگوی 

کشت جاری و در استان های مختلف کشور اعمال می شود.

هدایت یارانه ها در طرح الگوی کشت
وزیر جهادکشــاورزی می گوید: با موافقتی که در شورای عالی 
آب انجام شد یارانه بخشودگی آب بها و برق بها با هم روی الگوی 
کشت اعمال می شود و تلاش ما بر این است که عوارض صادرات 
را برای کاهــش تولید محصولات آب بــر و افزایش محصولات 
استراتژیک را که دستور مقام معظم رهبری نیز هست در الگوی 
کشت عملیاتی کنیم که به همه اســتان ها ابلاغ شده و برنامه 
اقدام را از هفته جاری در تک تک اســتان ها اجرا خواهیم کرد. 
به گفته او، در سال 1۴۰2 ردیف اجرای الگوی کشت را در بودجه 
خواهیم داشــت تا بتوانیم الزامات الگوی کشت را از آن محل 
اجرایی کنیم. وزیر جهادکشاورزی با اشاره به اینکه مزیت نسبی 
کشاورزی کشور ما حوزه باغبانی است، عنوان کرد: در این حوزه 
می توانیم صادرات بســیار خوبی داشته باشیم و حوزه ارزآوری 
است اما متأســفانه به آن کم توجهی شده است، بخش باغبانی 
تولید ثروت می کند، اما کشاورزی همیشه با تولید غله و زراعت 

شناخته شده است.

هدف گذاری برای ۱۰۰هزار هکتار گلخانه
وزیر جهادکشاورزی می گوید: ما باید 1۰۰ هزار هکتار گلخانه 
ایجاد کنیم که در طول چند ســال به حــدود 25 هزار هکتار 
رســیده ایم و تا رســیدن به 1۰۰ هزار هکتار راه درازی داریم. 
ســاداتی نژاد می افزاید: مأموریت رئیس جمهــوری به وزارت 
جهادکشاورزی این است که ســبزی و صیفی از مزارع گلخانه 
منتقل شود و اراضی کشــاورزی به کشــت غلات اختصاص 
یابد که نیاز به برنامه ریزی دقیــق داریم. او تأکید می کند: ما به 
ســرمایه گذاری در این بخش نیاز داریم و باید سرمایه گذاران 
را از فولاد و پتروشــیمی به سمت کشاورزی سوق دهیم؛ سهم 
کشاورزی 11.7درصد در GDP است و باید در سال همین میزان 
در کشاورزی سرمایه گذاری شود اما تاکنون تنها ۴درصد محقق 
شده است و باید توسط مردم سرمایه گذاری انجام شود که برای 

این کار به ایجاد انگیزه نیاز داریم. 
به گفته او، در سفرهای اســتانی 2۰هزار میلیارد تومان توسط 
دولت به بخش کشــاورزی اختصاص داده شــد که با مصوبه 
مجلس برای بندت تبصره 8، با فــروش اموال به ارزش 3۰هزار 
میلیارد تومان، می توانیم این 2۰هــزار میلیارد تومان را از این 

بخش اختصاص دهیم.
 

کشاورزی قراردادی با 8۰۰هزار کشاورز
کشاورزی قراردادی یکی از محوری ترین اقدامات دولت سیزدهم 
در حوزه کشــاورزی اســت و آنگونه که وزیر جهادکشاورزی 
می گوید: آزمایش هاي لازم در این زمینه انجام شده و نرم افزار 
و سامانه آن با همکاری همراه اول خریداری شده که 8۰۰هزار 
کشاورز به این سامانه متصل شــده اند و از هفته آینده کار آن 

آغاز می شود. 
ساداتی نژاد با اشاره به اختصاص 15هزار میلیارد تومان اعتبار 
توســط بانک کشــاورزی به این حوزه، می افزاید: کشاورزان 
گندم کار بابت بیمه و کود پولی پرداخت نخواهند کرد و در زمان 
تحویل گندم به شرکت بازرگانی دولتی تسویه حساب می کنند، 
کشاورزی قراردادی هم به تولید کمک می کند و هم معیشت 
کشــاورزان را تقویت می کند و این کار از هفته آینده با حضور 
رئیس جمهوری به صورت رسمی آغاز می شود تا بتوانیم براساس 
الگوی کشت کار را پیش ببریم. دیروز فرشید فرخ نژاد، مدیرعامل 
بانک کشــاورزی نیز اعلام کرد که بخشی از منابع این بانک در 
قالب تسهیلات در چارچوب زنجیره تأمین، الگوی کشت و کشت 

قراردادی محصولات کشاورزی اختصاص خواهد یافت.

زمین های کشاورزی سنددار می شود
نکته دیگری که ساداتی نژاد به آن اشاره می کند، سنددار شدن 
زمین های کشاورزی است. او می گوید: طبق برنامه ریزی ها قرار 
است تا پایان دولت ســیزدهم تمامی اراضی کشاورزی دارای 
سند شوند. در مرحله و ســال اول 6 درصد اراضی دارای سند 
شــدند و این طرح دارای 2 مرحله رفع تداخل و سنددار شدن 
اســت و تا پایان ســال جاری تمامی مداخلات رفع می شود. 
وزیر جهادکشاورزی همچنین با اشاره به راه اندازی رصدخانه 
کشاورزی ایران، تهیه آمار و اطلاعات مربوط به بخش کشاورزی 
را ازجمله اهداف دانست و گفت: تا پایان دولت این طرح تکمیل 

و اجرا می شود تا به عنوان میراث از دولت به جا ماند.

تنگنای پولی
علی صالح آبادی، رئیس کل بانک مرکزی 
افزایش کفایت ســرمایه بانک ها را یک 
ضرورت می داند و می گوید: طبق مصوبه 
شورای پول و اعتبار، بانک ها می توانند از 
محل فروش اموال مازاد، نسبت به افزایش سرمایه خود اقدام 
کنند. او در عیــن حال می افزاید: تمامــی بانک ها می توانند 
براساس مجوز اعطا شده به آنان و برای تجهیز منابع، به اندازه 
23۰۰میلیارد تومان اوراق سپرده عام منتشر کنند. این اوراق 
امکان مناسبی برای تجهیز منابع و جبران کمبود نقدینگی 
در اختیار بانک ها می گذارد و در بازار ســرمایه قابل انتشار و 

معامله خواهد بود.
ناگفته پیداســت که بانک ها با تنگنای شــدید منابع مواجه 
هســتند و با اســتفاده از ابزارهایی چون اوراق سپرده با نرخ 
بالاتر از نرخ سود سپرده های علی الحساب ممکن است بتوانند 
بخشــی از منابع خود را تجهیز کنند اما واقعیت مســلم این 
است که شبکه بانکی کشــور از چالش ناترازی، حجم بالای 
تسیهلات تکلیفی و تحمیلی و البته شکاف سنگین در کفایت 

سرمایه رنج می برد. 
از سوی دیگر سیاســت های چندســاله برای بهبود کفایت 
ســرمایه بانک ها هم چندان مؤثر واقع نشده چرا که افزایش 
سرمایه بانک ها از محل تجدید ارزیابی دارایی ها فاقد کیفیت 
لازم   و حتی افزایش سرمایه آنها از محل فروش اموال مازاد 
هم سخت، پیچیده و دشوار است. راه حل این است که افزایش 
سرمایه بانک ها از محل آورده نقدی سهامداران صورت گیرد. 
درخصوص بانک های دولتی، البته این دولت است که به عنوان 
سهامدار باید نقدینگی جدید را برای بهبود شاخص کیفیت 
سرمایه بانک ها درنظر بگیرد. در غیراین صورت تنگنای پولی، 

بانک ها را با بحران مضاعف و سنگینی مواجه خواهد کرد.

بانک ها؛ مانع توسعه!
خبر: احســان خاندوزی، وزیر اقتصاد با بیان اینکه 
ذهنیت ها در شــبکه بانکی و مالی باید اصلاح شود 
تصریح کرد: برخی بانک ها خودشــان مانع رشد و 
توسعه هســتند. به گفته او شبکه بانکی نباید صرفا 
نگاه به تســهیلات گیرنده در کلانشهر داشته باشد 

بلکه باید به شهرهای کوچک هم توجه شود.
نقد: اصلاح ذهنیت شــبکه بانکی وقتی به نتیجه 
مطلوب می رسد که الگوی حاکم بر بانک ها از سلطه 
نگاه دولتی ها در اختصاص منابع و تسهیلات کاسته و 
به جای اصرار بر سیاست های دستوری و تحمیلی به 
بانک ها، یک ساختار مبتنی بر شفافیت در عملکردها 
و سنجش دقیق رفتار آنها بر مبنای استانداردهای 
بانکی حاکم شــود. این گفته وزیر اقتصاد درست 
است که بیشتر بانک ها ترجیح می دهند در اعطای 
تسهیلات به کلانشــهرها توجه کنند تا شهرهای 
کوچک، اما سؤال اینجاست که این تغییر در انتخاب 
تسهیلات بانکی، ریشه در کجا دارد و آیا حجم بالای 
تسیهلات تکلیفی به بانک ها و نکول آن باعث نشده 
تا بانک ها برای سرپا ماندن راهی برای برون رفت از 
وضعیت حاکم پیدا کنند؟ فراموش نکنیم که بانک 
درهرحال یک بنگاه اقتصادی اســت و اگر چندین 
سال با زیان مواجه شود، فلسفه وجودی اش از بین 
مــی رود. بنابراین اگر بانک ها قرار اســت به فرمان 
دولت ها و مجلس هــا وام ارزان بدهند، هزینه آن را 
چه کســانی باید بپردازند، دولت یا سپرده گذاران؟ 
آنچه باعث انحراف در عملکرد بانکی شــده، بیشتر 
برخاســته از نوع نگاه به سیاست های پولی و بانکی 
اســت و بانک ها بیش از آنکــه در خدمت اقتصاد و 
توسعه باشند، گرفتار مطالبات اهل سیاست شده اند. 
نتیجه هم البته درنهایت نه مطلوب بانک ها، دولت ها، 

مجلس و مردم خواهد بود.

چهره روز

خبر

نقد  خبر

گزارش

 اولین هواپیمای ایرانی
3سال دیگر می پرد

رئیس سازمان هواپیمایی کشــوری با اشاره به آغاز عملیات 
ســاخت هواپیمای مســافربری داخلی گفت: 36ماه دیگر 
نخســتین هواپیمــای مســافربری وارد چرخــه عملیات 

خواهد شد. 
به گزارش خانه ملــت، محمد محمدی بخــش اظهار کرد: 
پروژه ساخت هواپیمای مسافربری ایرانی در شرکت صنایع 
هواپیمایی ایران )صها( وزارت دفاع از مدت ها پیش راه اندازی 
و پروژه های متعــددی در دســتور کار قرار گرفته اســت. 
البته تولیدات محصول مشــترک بوده و تعدادی هواپیمای 
مســافربری نیز ساخته شــد اما به دلایل مختلف و فنی این 
روند متوقف شــد. وی با بیان اینکه خط تولیــد و کارخانه 
هواپیماســازی پس از توقف ساخت حفظ شــد، افزود: بعد 
از دســتور رئیس جمهور برای ســاخت هواپیما مسافربری، 

بازطراحی شد. 
در همین راســتا 3 وزارتخانه صنعت، معدن و تجارت جهت 
تأمین منابع مالی و هماهنگی، وزارت دفاع به عنوان مجری و 
وزارت راه و شهرسازی و سامان هواپیمایی کشوری به عنوان 
راهبر پروژه تعریف شدند که باید تأیید لازم را برای هواپیمای 
مسافربری ارائه کنند. رئیس ســازمان هواپیمایی کشوری 
تأکید کرد: این کنسرسیوم کار خود را از سال گذشته شروع 
و پلتفرم های مختلفی را طراحــی کرد، از طرفی کارخانه نیز 
فعالیت خود را برای ساخت محصول مشترک و هم برای تولید 
هواپیمای داخلی شروع کرد. پیش بینی می شود ظرف 36ماه 
نخستین هواپیمای مسافربری که محصول این کنسرسیوم 

است وارد چرخه عملیات شود.

گرفته و تجربه نشان می دهد که این تفکر به کاهش هزینه مبادله در 
روند تجارت کمک می کند. او تأکید کرد که خواسته بخش خصوصی 

تشکیل شورای تجارت خارجی است.

برنامه ها را متحول کنید
در بخشی از مراسم روز ملی صادرات، رئیس اتاق ایران بازنگری در شیوه 
نقش آفرینی در زنجیره ارزش جهانی را مــورد توجه قرار داد و ضمن 
تأکید بر ضرورت تحول اساســی در حوزه صــادرات غیرنفتی، گفت: 
بررســی 1۰قلم عمده صادراتی کشور نشــان می دهد که محصولات 
پتروشیمی و میعانات گازی تقریباً نیمی از صادرات غیرنفتی ایران را 
تشکیل می دهند. از طرفی تمرکز جغرافیایی صادرات ایران به گونه ای 
است که سهم 5شــریک اصلی صادراتی ایران حدود 7۰ تا 75درصد 
صادرات ایران را تشکیل می دهند. از ســوی دیگر، در چند سال اخیر 
ســهم کالاهای با فناوری بالا در ترکیب صادرات زیر یک درصد بوده 
و بخش بیشــتر صادرات ایران مبتنی بر منابع بوده است که این زنگ 

خطری برای کشور به شمار می آید. 
رئیس اتاق ایران با اشاره به پیش بینی تحلیلگران از تغییرات منطقه ای 
و جهانی در سال های آتی، تصریح کرد: سیاســتگذاری براساس این 
تحولات بر آینده ایــران و جبران عقب افتادگی هــای اقتصادی مهم 
است و باید در برنامه هفتم این تغییرات ملاک عمل قرار بگیرد چراکه 
بی توجهی به آن موجب می شــود جوانان و نسل فعلی، سیاستگذاران 

را نبخشند.

احیای توافقات تجاری با همسایگان
در مراسم دیروز، رئیس سازمان توسعه تجارت ایران نیز با بیان اینکه 
توافقات تجاری با اندونزی، پاکستان، ترکیه و... در حال انجام و احیاست، 
گفت: با اصلاح روابط توانستیم ارز را با کمترین هزینه و بالاترین سرعت 
در منطقه مبادلــه کنیم. علیرضا پیمان پاک درباره وضعیت توســعه 
تجارت نیز گفت: درخصوص مانع زدایی، تصمیم ها و سیاســت هایی 
که مانع جدی بر سر راه توســعه صادرات و تجار بود را برطرف کردیم 
و درخصوص مشکلاتی که بازگشــت ارز ایجاد کرده بود با روش های 
مختلف ازجمله واردات در قبال صادرات در همه گروه های کالایی جز 
چند گروه محدود با تسریع در اعاده و کاهش قوانین مزاحم توانستیم 
راه را برای تجار باز کنیم. او همچنیــن از برنامه ریزی برای حضور در 
بازارهای بکر و نوظهور مانند آفریقا، اوراسیا و جنوب شرق آسیا خبر داد 
و گفت: از ابتدای سال ۴۰هیأت تجاری از آفریقا به ایران آمده اند و هفته 
آینده نیز 31مدیر خرید از شرکت های بزرگ روسیه و بلاروس به تهران 

می آیند تا توافقات مهمی انجام شود.

وضعیت سد آیت الله صالحی مازندرانی در منطقه سوادکوه استان مازندران    عکس: همشهری
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هم اکنــون در مجمــوع یک میلیــون 
در  دانـــــــــش آمــــــوز  هـــــزار   و۱۰۴ 
و  فنی وحرفــه ای  هنرســتان های 
کاردانش در 3پایه تحصیل می کنند 
و حدود ۷۹هزار دانش آموز نسبت 
بــه ســال گذشــته درمجمــوع 3پایه 

افزایش پیدا کرده است

نقلقول پیگیری

خیلیدورنیســتســالهاییکهپسربچههای
قدونیمقدشــهریوروستاییهمزمانبادرس
خواندنکناردستپدرهایخوددرحرفههای
مختلفمشغولمیشــدندتابهقولقدیمیها
مردزندگیشــوند.یکیآچاربهدستمیشدو
رختشــاگردمکانیکیبرتنمیکردودیگری
همارهبهدستمیشــدودرنجاریپدرشکار
میکرد.بعدهمبــهمحضفراغــتازدرسو
مشــقبدونهیچدغدغهایبهپشتوانهآموزش
شغلیکهدرکودکیدیدهبودند،راهیبازارکار
میشدند،اماحالاسالهایزیادیاستکهرابطه
استادوشاگردیکمرنگوکمرنگترشدهوبه
هماننسبتکهازرابطهاســتادوشاگردیدر
جامعهکاستهشدهبهآمارتحصیلکردگانبیکار
هماضافهشدهاســت؛موضوعیکهحالاباعث
شدهخیلیازکارشناساناجتماعیاعلامکنند
فقدانمهارتعلتاصلیبیکاریجوانهاستو
راهکاربرونرفتازمعضلبیکاری،تجهیزآنهابه

آموزههایفنیوحرفهایاست.
بهخاطرهمیندرســندتحولبنیادینآموزش
وپرورشواســنادبالادســتیتوجــهویژهبه
هنرســتانها،مهارتآموزیوکارآفرینیبرای
دانشآموزانبهعنوانیکتکلیفهموارهمورد
تأکیدقرارگرفتهاست.حمیدرضاخانمحمدی،
مشــاوروزیرآموزشوپرورشتابستانامسال
ازراهانــدازی100هنرســتانفنیوحرفهایو
کاردانشدراستانهایسراسرکشور،همجواربا
کارخانههایصنعتیخبردادوگفتهماکنون
دراصفهانشــاهدفعالیت32مدرسهدرجوار

کارخانههستیم.
ازآنجاکهآموزشوتربیتنیرویانسانیکارآمد
ومتناســببانیازهایبــازارکار،ارتقایتوان
کارآفرینیدانشآمــوزانودرنهایتیادگیری
بیشــتر،نیازمندتجهیزاتوشیوههاییمناسب
برایمحققشــدنایــناهدافاســت،وزارت
آمــوزشوپــرورشامســالاقدامبــهتعریف
رشتههایجدیدفنیوحرفهایبادورنمایبازار

کارکردهاست.

تعریف 2رشــته محیط بانی و خدمات پس از 
فروش

مدیرکلدفتــرآموزشهــایفنیوحرفهایو
کاردانشوزارتآموزشوپــرورشدراینباره
میگویــد:هرســالهرشــتههایجدیــدیدر
آموزشهایفنیوحرفهایوکاردانشمدنظرقرار
میگیردکهمتناسببانیازبازارکاراست.امسال
همبراساسایننیازسنجیصورتگرفته2رشته
محیطبانیورشتهخدماتپسازفروشخودرو
بهرشــتههایفنیوحرفهایمادرهنرستانها

افزودهشدهاند.
بهگفتــهعباسبیــاتنیاز،ســازمانحفاظت
محیطزیســتدربهکارگیــریمحیطبانــان
متخصصوحرفــهای،کهدورههايآموزشــي
راهمطيکردهباشــند،چارهدیگرینداشت؛
لذادرتعاملاینســازمانبــاوزارتآموزشو
پرورششاهداجراییشــدنرشتهمحیطبانی
براینخستینباردرهنرستانهایکشورهستیم.

اوبههمشهریمیگوید:»ایرانخودرووسایپانیز
دربخشخدماتپسازفروشنیازمندنیروهای
جوانوآموزشدیدهبودندکهباتوجهبهآموزش
رشتهمکانیکدرهنرستانهاماازپیشنهادآنها
استقبالوبراینخســتینبارنسبتبهپذیرش

دانشجودراینرشتهاقدامکردیم.«
اوبااشارهبهآموزشهایفنیوحرفهایونقشو
جایگاهاینآموزشهادربازارکار،تولیدواشتغال
کشــورمیگوید:»آموزشهایفنیوحرفهایاز
نیازهایاساســیمادربازارکار،اشتغالوتولید
کشوراست؛آموزشهاییکهدرگذشتهبیشتر
درقالبرابطهاستادوشــاگردیمشهودبودو
حالادرهنرستانهایجوارصنایعورشتههای

آموزشیمتنوع.«
اینمسئولوزارتآموزشوپرورشهممعتقد
استکمرنگشدنرابطهاســتادوشاگردیو
مسلطنبودنجوانهایمابهمهارتهایفنیاز
عللبیکاریدرجامعهاســتومامیکوشیمدر
بخشآموزشهایفنیوحرفهایوتوســعهاین
بخشبهتربیتنیرویانســانیماهروموردنیاز

جامعهبپردازیم.

تخصیــص 15میلیــارد تومــان اعتبارات 
کیفیت بخشی به هنرستان ها

اوتخصیص15میلیاردتومانازمحلاعتبارات
کیفیتبخشیوزارتآموزشوپرورشبهتوسعه
سرانههنرستانیکشورراازجملهاتفاقاتخوب
اینحوزهدرسالجاریبرشــمردهومیگوید:
»ایناعتباراتجداازبودجههایمصوبیاســت
کهدرردیفبودجهبرایهنرســتانهایکشور

درنظرگرفتهشدهاست.«
وزیــرآمــوزشوپرورشهــمدرنخســتین
جلسهســتادهماهنگیوتوســعهآموزشهای
فنیوحرفهایومهارتیبابیاناینکههمهســاله
رشتههاییحذفورشتههایجدیدیواردبازار
کارمیشوند،گفتهاست:درحوزهآموزشهای
فنیوحرفهایهمبایدباایــندورنمابهتعریف

رشتههایجدیدبپردازیم.
یوســفنوریبابیــاناینکهطرحهــایکلان
آموزشهایفنیوحرفهایبایــدباحضورهمه
ذینفعاناینآموزشهاتشکیلوتصمیمگیری
شود،معتقداستاســتعدادهایدانشآموزان
بایدشناساییشدهوبرایناساسواردرشتههای

مختلفدردورهمتوسطهدومشوند.
اوالبتهداشتنمهارترایکیازلازمههایفردی
دریادگیریدانســتهوتأکیدکردهدرستاست
برایانجامهرکاریبایدمهارتداشت،اماتصور
اینکهدرهنرستانمیتوانیممهارتایجادکنیم،
غلطاســت.مهارتآموزیومهارتورزیبایداز
دورهکودکیآغازشودوعلاقهبهیادگیریمهارت
وابزاردرایندورهبایددرکودکانشــکلگرفته

وایجادشود.

آموزش های فنی وحرفه ای نیازمند ســند 
چشم انداز 

درواقعاوهمقصهاستادوشاگردیواحیایاین
شیوهآموزشیرایکیازضرورتهایآموزشهای
فنیوحرفهایمیداندومعتقداستکودکاناز

دورهکودکیبایدآموزشمهارتببینند.
وزیرآموزشوپرورشمعتقداستآموزشهای
فنیوحرفهایبایدســندچشماندازداشتهباشد

تابراســاسآنبتوانیمنقشــهراهــیتدوینو
برنامههایآموزشیخودراعملیاتیکنیم.

اهمیتوجایگاهآموزشهایفنیوحرفهایدر
نامآموزشیکشــورآنقدرمهماستکهامسال
براینخستینبارسرانهویژهایبرایهنرستانها
پرداختشــد.محمدمهدیکاظمــی،معاون
آموزشمتوســطهوزارتآموزشوپرورشهم
درنشستستادهماهنگیوتوسعهآموزشهای
فنیوحرفــهایومهارتیگفتهاســت:باتوجه
بــهاهمیــتموضــوعوتســریعآموزشهای
فنیوحرفهای،تشکیلستادیبرایهماهنگی
وتوســعهآموزشهــایفنیوحرفــهایدر

آموزشوپرورشضروریبود.
اوبابیاناینکهدرراستایتغییرحکمرانی،باید
آموزشهــایفنیوحرفهایبهســمتنیازهای
بازارکارپیشرود،گفتهاســت:درهمینراستا
بایدمشــارکتدســتاندرکارانآموزشهای
فنیوحرفهایراایجادکنیم.درچندماهگذشته
بهمیزان2درصدآمــوزشفنیوحرفهایرادر

کشورافزایشدادهایم.
نورییکــیازنیازهایهرروزههنرســتانهارا
موادمصرفیبرمیشــماردویادآورشدهاست:
سرانههنرستانهادرســالهایگذشتهحذف
شدهبودکهدرنظرگرفتیمهرچنداندکمبالغی
بهعنوانسرانههایآموزشیبهصورتویژهبرای

هنرستانهاتخصیصدهیم.
بهگفتــهاو،مهرامســال500میلیــاردتومان
تجهیزاتبرایهنرســتانهاخریداریشــدو
درصورتتخصیصمنابعازسویسازمانبرنامه
وبودجهمیتوانیمحــدود۷00میلیاردتومان
تجهیزاتدیگرراهمبرایهنرســتانهاتامین

کنیم.
هماکنــوندرمجموعیکمیلیــونو10۴هزار
دانشآمــوزدرهنرســتانهایفنیوحرفهایو
کاردانــشدر3پایهتحصیــلمیکنندوحدود
۷۹هزاردانشآموزنســبتبهســالگذشــته

درمجموع3پایهافزایشپیداکردهاست.

دوئل با بیکاری زیر چتر آموزش
وزیرآموزشوپرورش:نیازامروزکشورتعریفرشتههایجدیدفنیوحرفهایبادورنمایبازارکاراست

فاطمه عسگری نیاگزارش
روزنامهنگار

ماجرای حذف خدمات به بیماران 
تأمین اجتماعی در توییتر!

بدهیسازمانتامیناجتماعیبهبیمارستانهای
دولتیمشکلاتزیادیرابرایآنهابهوجودآورده

اماارائهخدماتمتوقفنشدهاست
»قابلتوجهبیمهشــدگانمحترم!باتوجهبهعدمپرداخت
قریببهیکسالازمطالباتبیمارســتانتوسطسازمان
تامیناجتماعی،باابرازتأســفســهمیهبیمهشدگانآن
ســازمانبهجزبیماراناورژانس،ازاولآبانبهصورتآزاد
پذیرشمیگردد./بیمارستانفیروزگر«اینمتن،تصویری
اســتکهدیروزدرفضایمجازیدستبهدستمیشدو
اظهارنظرهاهمراهبودباافزایــشنگرانیازاحتمالحذف
خدماتتامیناجتماعیدرســایرمراکــزدولتی.نامهای
کهگفتهمیشــودازســوییکیازبخشهایخصوصی
بیمارســتاننصبوبلافاصلههمحذفشــدهاســت.در
اینمیانبرخیمنابعآگاهازدرخواســتمســئولاناین
بیمارســتانبرایقطعخدماتبهبیمارانتحتپوشــش
ســازمانتامیناجتماعیبهدلیلبدهیکلاناینسازمان
خبــرمیدهند،اماایــنوضعیتمنجربهتوقــفدرارائه
خدماتنشدهاست.امامشکلاینجاستکهباوجودبدهی
کلانســازمانتامیناجتماعیبهمراکــزدرمانیدولتی،
درصورتپرداختنشــدناینمطالبات،بهطورحتمسایر
بیمارســتانهاهمباچالشجــدیهمانندبیمارســتان
فیروزگرمواجهخواهندبود؛آنهمدرحالیکهچهارشنبه
هفتهگذشتهسعیدکریمی،معاوندرمانوزارتبهداشت
ازبدهی10هزارمیلیــاردتومانیتامیناجتماعیبهمراکز
درمانیخبــردادوگفت:»یکیازچالشهــایاصلیماو
اعتراضاتمعاوناندرماندانشگاههایعلومپزشکیکشور،
بدهیهایبیمهتأمیناجتماعیبهبیمارســتانهاومراکز
درمانیاست.اینبدهی10ماهتایکسالاستکهبهمراکز
مختلفبیمارستانیدرکشورپرداختنشدهوبیمارستانها
رابامشکلاتعدیدهایمواجهکردهاست.«بهگفتهکریمی
۹0درصددرآمدبیمارســتانهاومراکزدرمانیدربخش
بســتریازبیمههاو10درصددرآمدآنهافرانشیزیاست
کهازبیماراخذمیکنند:»حســابکنیــداگر۹0درصد
درآمدیکمرکزدرمانیرابیمهندهد،چهاتفاقیمیافتدو
بیمارستانچگونهمیتواندسرپاباشد؟اینطلبهاازطریق
مقامعالیوزارتومدیراندولتنیزدرحالپیگیریاستتا
خدمترسانیهادچاراختلالنشود.«نگرانیدیگرهمقطع
دسترسیبیمارانتحتپوششتامیناجتماعیازدریافت
دارویدولتیدرداروخانههاست؛چراکههزینههایخرید
داروبهقیمتآزادچندبرابرشدهودریافتآنبدوننسخه
وپوشــشبیمه،هزینههایهنگفتیرابهبیمارانتحمیل
میکند.شهرامغفاری،مدیرکلدرمانغیرمستقیمسازمان
تامیناجتماعی،بدهیاینســازماندرقالبطرحدارویار
بهداروخانههارابیشاز2200میلیاردتوماناعلامکردهو
گفتهبایدبدهیسازمانتامیناجتماعیبهبیمارستانهاو

درمانغیرمستقیمهمبهاینرقماضافهکرد.

حذف خدمات در اختیار بیمارستان ها نیست
مرکــزروابطعمومیدانشــگاهعلومپزشــکیایــرانکه
بیمارســتانفیروزگریکیازمراکزدرمانیتحتپوشــش
آنهاست،درپاسخبهپیگیریهایهمشهریدربارهصحت
ایننامــهتوضیحاتیارائــهمیکند:»یکــیازبخشهای
خصوصیبیمارســتاناقدامبهنصبایننامهکردهبودکه
بلافاصلهحذفشدواکنوندرتمامیواحدهاارائهخدمات
بهتمامیبیماراندرحالانجاماست.اینمسئلهدرحالی
انجاممیشــودکهصندوقهایبیمــهای،بدهیچندصد
میلیاردیبهبیمارســتانهایدولتیدارنــد.«اینمرکز
همچنیندربارهاینکهآیامراکزدرمانیمیتوانندبهاختیار
خودشاناقدامبهقطعارائهاینگونهخدماتبهبیمارانتحت
پوششبیمهکنند،میگوید:»اینوضعیتمانندایناست
کهاورژانسازپذیرشبیمارخودداریکند.تصمیمگیری
دربارهارائهندادنخدماتدولتیبهبیماراندرمراکزدرمانی
دولتیبههیچعنواندســتمانیســتوممنوعاست.در
اینبارهوزارتبهداشتتصمیمگیرندهاستوسیاستهای
لازمرااعلامخواهدکرد.البتهتاکنونچنینچیزیاتفاق
نیفتادهواتفاقهمنخواهدافتاد.دربیمارســتانفیروزگر
همهیچتوقفیدرارائهخدماتبهبیمارانتحتپوشــش
تامیناجتماعیازابتدایآبان)امروز(ایجادنخواهدشد.«
پیگیریازبیمارســتاندولتییافتآبادهمنشانمیدهد
کههیچخللــیدرارائهخدماتبهبیمارانتحتپوشــش
تامیناجتماعیرخندادهوهمانروالهمیشــگیبرقرار
اســت.روابطعمومیاینمرکزدرمانیاعلاممیکند:»ما
بیمارستاندولتیوموظفبهارائهخدماتهستیم.تاکنون
باچنینمســئلهایمواجهنبودهایمکهیکبیمارســتان
دولتیاقدامبهقطعخدماترسانیبهبیمارانکندوتمامی
بیمارانتحتپوششتامیناجتماعیهمهمچنانپذیرش

میشوند.«
البتهسیدحســنهاشــمی،مدیرعاملبیمارستانمیلاد
ازپرداختمطالباتاینمرکزدرمانیازســویســازمان
تامیناجتماعیخبرمیدهدومیگوید:»بهعنوانیکیاز
مراکزدرمانیدولتیکهازسراسرکشــورپذیرایبیماران
هســتیم،ارائهخدماتبهبیمارانتحتپوشــشسازمان
تامیناجتماعیوسایرصندوقهایبیمهایبرقراراست.اصلا
همقرارنیستکهاینخدماتکاهشپیداکندیاقطعشود.«
هاشمیدربارهاینکهاکنونوضعیتمراجعهبیمارانبهچه
صورتاست،خاطرنشانمیکند:»طی۷،6ماهاخیرافزایش
مراجعهبیمارانبهبیمارستانوجودداشتهاست،اماایننکته
مثبتیاستکهتاکنوندرارائهخدماتبهآنهادچارچالش
نشدهایم.البتهطیاینمدتتعدادپزشکانبیمارستانهم
برایارائهخدماتبیشتروکاهشمعطلیبیمارانافزایش
پیداکردهاست.همچنینگیتهایداروونسخهمبیشتر
شدهوخدماترسانیبهسرعتدرحالانجاماست.«بهگفته
اینمســئولباآغازفصلســرما،مراجعهبیمارانباعلائم
سرماخوردگیبهبخشاورژانسهمافزایشیافتهوروزانه
حدود800تاهزاربیمارپذیرشمیشوندوخدماتدریافت
میکنند:»باتوجهبهفروکشکردنکرونا،میزانمراجعهو
بستریبیمارانکروناییبسیارکمترشده،اماآماربیمارانبا

علائمسرماخوردگیروبهافزایشاست.«

جهانبخش مرادی
معاون کمیته امداد استان تهران

 امســال 3250 خانواده به چرخه حمایتی 
کمیته امداد )به عنوان ورودی های جدید( 
راه یافتــه و از خدمــات متعــدد حمایتــی 
بهره مند شــده اند. 2 هــزار و ۱۹۴ خانواده 
نیز از طریق حمایت های متعدد این نهاد، 
از پوشــش حمایتــی خــارج شــده و ۶5۹ 
خانواده با دریافت تســهیلات »اشــتغال 
و کاریابی« از چرخه حمایتی خارج شدند.

حسین شمالی 
مدیرکل دارو در سازمان غذا و دارو

با هــدف ارزیابــی کیفیت ثبــت اطلاعات 
در ســامانه تیتک رتبه بندی شــرکت های 
پخش انجام و پــس از ابلاغ تذکــرات لازم 
برخــورد قانونــی بــا شــرکت های پخــش 
متخلــف صــورت گرفــت؛ به نحــوی کــه 
مجوز فعالیت 2 شرکت به علت عدم ثبت 

اطلاعات در سامانه ابطال شده است.

موسی کمالی 
مشاور قرارگاه مرکزی مهارت آموزی 

ستاد کل نیروهای مسلح
ســربازانی کــه دوره هــای مهارت آمــوزی را 
طی کرده  باشــند می تواننــد وام به صورت 
قرض الحســنه بــا بازپرداخــت 7ســاله 
دریافــت کننــد. مبلــغ وام برای ســربازانی 
که خوداشتغالی دارند 350 میلیون تومان 
است. ۴ میلیارد تومان هم به سربازانی که 
کارآفرین هستند و می توانند 2نفر یا بیشتر 

را شاغل کنند، پرداخت می شود. / مهر 

و 522 کتابخانــه کلاســی مــدارس در 
مناطــق روســتایی و عشــایری امســال 
تحــت عنــوان طــرح یــار مهربــان تجهیــز 
خواهد شد. طرحی که از ۱.5ماه  پیش در 

معاونت ابتدایی آغاز شد.

تومــان اعتبــار بــرای هزینــه بحــث 
کتابخوانــی در ایــن تعــداد کتابخانــه 
کلاســی بــرآورد شــده تــا ایــن طــرح در 
مرحلــه اول در مناطــق روســتایی، 

عشایری و مرزی اجرا شود.

ســیار کانون پــرورش فکری کــودکان و 
نوجوانان در مناطق عشایر وجود دارد 
کــه از ایــن ظرفیــت می تــوان در هفتــه 
کتاب و کتابخوانی با استفاده از 3 هزار 

مربی این کانون بهره مند شد.

تجهیــز کــتـــابخانــــه هـــــــای کلاســی، 
برگــزاری جشــنواره دانایــی - توانایــی 
و برگزاری50هــزار مدرســه و50 هــزار 
نمایشگاه ازجمله برنامه های معاونت 
پرورشــی و فرهنگــی بــرای تقویــت 

کتابخوانی خواهد بود.

دانش آمــوز در جشــنواره دانایــی 
توانایــی جشــنواره ترویــج کتابخوانــی 
شــرکت می کننــد کــه 50 درصــد ایــن 
تعداد دانش آموزان ابتدایی هستند.

126
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گروگانگیری پزشک مشهور برای تهیه جهیزیه

پاساژکمپانیهرروزپرخطرترمیشود
در پاساژ کمپانی چهارراه اســتانبول که نامش در فهرست 
ساختمان های پرخطر  قراردارد، اقدام به ساخت غرفه هایی 
زیر پله برقی های داخل شده اســت بدون اینکه شهرداری 
نظارتی بر موضوع داشته باشد. از سوی دیگر یک طبقه در 
بالای پاساژ اضافه شده است. آیا نباید گروهی بر این موارد 
نظارت کــرده و جلوی این قبیل اقدامــات خطرناک را که 
با جان و مال مردم و مالکان بــازی می کند، بگیرد؟ به نظر 
می رسد شهرداری منطقه از موضوع بی اطلاع است و مالک 
یا مالکان با دور زدن قانون اقــدام به چنین کاری کرده اند. 
لطفا شهرداری به داد کسبه و مردم برسد پیش از آنکه اتفاق 

ناگواری رخ دهد.
خاتمیازتهران

چراشرطاســتفادهازبیمهسلامتصفرکردنسوابق
بیمهاست

همسرم 10سال در یک شــرکت ذبح و بسته بندی مرغ کار 
می کرد. در آذر سال 98شرکت تعطیل و همسرم بیکار شد. 
حدود یک سال بیمه بیکاری داشت و بعد از آن هم یک سال 
با واریز حق بیمه به صورت اختیاری بیمه اش را حفظ کرد. اما 
با افزایش سرانه حق بیمه و بیکاری دیگر توان پرداخت حق 
بیمه را نداشت و بیمه ما قطع شد. بعد از آن به دنبال بارداری 
من برای استفاده از بیمه بارداری زنان به بیمه سلامت مراجعه 
کردم که گفتند باید بیمه همســرم را صفر کنیم یا اینکه از 
اول هیچ بیمه ای نداشته باشیم. سؤالم این است که این چه 
خدماتی است که برای من به عنوان خانم باردار گذاشته اند و 
این چه قانونی است که 12سال سنوات بیمه همسرم را صفر 
کنیم که بشود یک سال بیمه داشته باشیم آن هم بیمه ای که 
فقط درمانی است و نه جزو ســنوات خدمتی. مگر امثال من 

عقلمان کم است که سراغ چنین بیمه ای برویم؟
تقویانازتهران

باذرتسیلویینمیتوانگاوداریکرد
با وام اشتغال زایی مجتمع گاوداری احداث کرده و بیش از 
40نفر را به صورت مستقیم مشغول به کار کرده ام. چندین 
سال کار خوب بود اما متأسفانه در چند سال اخیر با افزایش 
قیمت نهاده های دامی به خصوص ســویا دیگــر تولید و 
فروش شیر برای من که در صنعت دامداری خرد محسوب 
می شوم به صرفه نیســت. مســئولانی که برای دامداران 
تصمیم می گیرند از مشکلات دور هستند و نمی دانند که 
هزینه یعنی چه، نمی دانند که وقتی شــما ســویا که قبلا 
کیلویی 4 هزار تومان بود به قیمت 14هزار تومان می خرید 
دیگر نمی توان با شیر کیلویی 12هزار و 500تومان کارگر 
و مجتمع اداره کرد. مســئولانی که قیمت شــیر را تعیین 
می کنند نمی دانند کــه ما به دام های مان ســیلوی ذرت 
می دهیم و با سیلوی ذرت نمی توان گاو شیری نگه داشت 
گاو باید ســویا، جو و خوراک بخورد نه ذرت سیلویی. ما نه 
راضی به گران شدن شــیر و اذیت شدن مردم هستیم و نه 
می توانیم به روال فعلی ادامه دهیم. لطفا کســی صدای ما 

را بشنود.
دامدارحسنیازساری

پرستارانرابهچشمکارگرفصلینبینند
تعدیل پرســتاران هم برای پرســتار و هم برای بیمارستان 
دردسرساز شده است. 2 ســال قبل در اوج کرونا در یکی از 
بیمارستان های اسفراین مشــغول به کار و اکنون که کرونا 
فروکش کرده است از کار بیکار شده ام. پرستاران کارگران 
فصلی نیســتند که مدیران هر زمانی نیاز بود فراخوان کار 
بدهند و هر زمان نخواســتند آنها را اخراج کنند. بی شــک 
سلامت جامعه هیچ گاه بی نیاز از پرستار و کادر درمان نیست. 
استمرار مشــکلات معیشتی این قشــر از مهم ترین عوامل 
مهاجرت آنهاســت و متأســفانه تاکنون هیچ قانونی از آنها 

حمایت نکرده است.
زکیهخالقیازاسفراین

ساعتکاراداراتراتغییردهند
مدتی طرح شناور بودن ساعات کار ادارات و سازمان ها انجام 
شد که به نظر طرح موفقی می آمد. از مهر  اجرای آن متوقف 
شــد که در دامن زدن به ترافیک به خصوص در صبحگاهان 
بسیار مؤثر است. هم اکنون برای رســیدن از محدوده شرق 
به غرب یا شــمال تهران تقریبا 2 ساعت زمان نیاز است تازه 
اگر وسیله دلخواه تان را بیابید. واقعا این عمری که در ترافیک 
سپری می شود بی بازگشت است و مسئولانی که کاری برای 

این وضع نمی کنند،  مسئولند.
معمارزادهازتهران

خراسانجنوبیدربستهبندیونشانتجاریعقبمانده
است

خراسان جنوبی که قطب تولید زعفران و زرشک و عناب است 
درخصوص بســته بندی و نشــان تجاری محصولات مزیت دار 
بســیار ضعف دارد،  درحالی که با برنامه ریزی مناســب و جامع 
می توان محصولات مزیت دار را در داخل اســتان فرآوری و آنها 
را با بســته بندی در  شأن خراســان جنوبی برای فروش عرضه 
کرد که قطعا به نفع تولید کننده و کارخانه دار است. کافی است 
مســئولان در این زمینه اراده کنند تا سرمایه گذاران هم رغبت 

به سرمایه گذاری در امر بسته بندی و نشان تجاری پیدا کنند.
سلطانزادهازبیرجند

گودالتقاطعطالقانیوظفرایمنسازیشود
یک گودال خطرناک در تقاطــع خیابان طالقانی با خیابان ظفر 
وجود دارد که مدت هاســت روی آن را با چــوب و موانع دیگر 
می پوشانند که اتفاقی رخ ندهد اما اگر خودرو یا موتوری ندانسته 
از روی آن عبور کند یا پای شــهروندی در آن گیر کند بســیار 
خطرناک خواهد بود. لذا از مســئولان تقاضا می شود نسبت به 

ایمن سازی  و پوشاندن روی این گودال اقدام کنند.
مسعودیازتهران

شمارهتلفنارتباطيباخوانندگانبا مردم

ارسالپیامکوتاهخوانندگانپیامک

آتشدرمجتمعجامجم
حریق گســترده ای که ســاختمان تجاری جام جم در خیابان 
ولی عصر تهران را در برگرفته بود با تلاش نفســگیر آتش نشانان 

مهار شد.
به گزارش همشهری، بعدازظهر دیروز عابرانی که از خیابان ولیعصر 
عبور می کردند، نرسیده به پل پارک وی و در ساختمانی 3طبقه، 
متوجه دود غلیظی شدند که از پنجره های آن بیرون می زد. این 
در حالی بود که چندین دستگاه  خودروی مجهز آتش نشانی در 
اطراف ساختمان پارک شده و آتش نشــانان برای جدال با آتش 
وارد ساختمان شده بودند. سیدجلال ملکی، سخنگوی سازمان 
آتش نشانی تهران با اشاره به حریق گسترده که ساختمان تجاری 
جام جم را در برگرفته بود گفت: به دنبال گزارش وقوع آتش سوزی 
در این ساختمان، آتش نشانان 5ایســتگاه آتش نشانی به محل 
اعزام شدند. وی ادامه داد:  آتش ســوزی در طبقه منفی یک این 
ســاختمان رخ داده بود و تیم های امداد و اطفای حریق پس از 
حضور در محل حادثه اطفای حریق را آغاز کردند. وی ادامه داد: 
در این حادثه 3نفر از آتش نشــانان دچار حادثه شدند که توسط 
اورژانس به بیمارستان منتقل شدند اما با تلاشی نفسگیر توانستند 
آتش را مهار کنند. ســخنگوی ســازمان آتش نشانی شهرداری 
تهران با اعلام این خبر که این حادثه خسارت جانی نداشت افزود: 
کارشناسان سازمان آتش نشانی در حال بررسی علت وقوع این 

حادثه هستند.

مرورچالشهایغیراخلاقیمیلاد
حاتمیدردادگاه

میلاد حاتمی از گردانندگان ســایت های قمار و شرط بندی در 
خارج از کشور روز گذشته در چهارمین جلسه محاکمه در دادگاه 
انقلاب جزئیات بیشتری از اقدامات غیراخلاقی و مجرمانه اش را 

بازگو کرد.
به گزارش همشــهری، در این جلســه که روز گذشته )شنبه( 
در شعبه 15دادگاه انقلاب اســلامی به ریاست قاضی ابوالقاسم 
صلواتی برگزار شد رئیس دادگاه خطاب به متهم گفت: اتهامات 
شما براســاس کیفرخواست صادره، افســاد فی الارض از طریق 
اشاعه فساد به صورت گســترده، اخلال در نظام پولی و ارزی از 
طریق خروج مبالغی از سیستم پولی کشور به مراکز قمار و تبدیل 
آن به ارز و انتقال به خارج از کشور، دایر کردن مرکز قمار، تشویق 
به فساد با توجه به اقدامات مخرب در فضای مجازی و گسترش 
بی بند و باری، اقدامات ضد اخلاقی و ضد انسانی است. در این جلسه 
دادگاه، به دستور قاضی صلواتی فیلم هایی منتشر شد که مضمون 
آن فعالیت های مجرمانه و غیراخلاقی متهم در خارج از کشور بود 
که از اقداماتش فیلم تهیه کرده و در صفحه مجازی اینستاگرام 
خود به اشتراک گذاشته بود. همچنین تصاویری از چالش های 
غیراخلاقی متهم در اینســتاگرام، کلیپ های خودنمایی وی با 
استفاده از الفاظ رکیک و تشــویق جوانان و نوجوانان به ثبت نام 
در ســایت های قمار به نمایش درآمد. متهم در جلســه دادگاه 
در پاســخ به قاضی صلواتی که از وی خواســت تا درباره تصاویر 
منتشر شده، توضیحاتی ارائه دهد، گفت: همه موارد را قبول دارم 

و توضیحی ندارم.
در ادامه همچنین فیلمی منتشر شد که خانمی در آن عنوان کرد 
که میلاد دختران را اغفال کرده و به بهانه دادن پول، خانه و ماشین 
از آنها می خواست تا به ترکیه بیایند. او گفت که میلاد به دایرکت 
)پیام خصوصی( خواهرم آمد و قصد داشت تا او را با وعده امکانات، 
پول و… فریب دهد که من خواهرم را از رفتن به ترکیه منصرف 
کردم. در پایان چهارمین جلسه دادگاه، قاضی صلواتی اعلام کرد 

تاریخ جلسه بعدی دادگاه متعاقبا اعلام خواهد شد.
 

مرگسارقهنگامفرارازدستپلیس
سارق خودرو وقتی تحت تعقیب پلیس قرار گرفت، بی توجه به 
اخطار مأموران به فرار ادامه داد تا اینکه در نهایت به ضرب گلوله 

پلیس جانش را از دست داد.
به گزارش همشــهری، فرمانده انتظامی شهرستان کرمانشاه در 
توضیح این حادثه گفت: پنجشنبه شب گذشته گزارش سرقت 
یک دستگاه خودرو ساینا در شهرک ظفر کرمانشاه به پلیس اعلام 
شد. مأموران با حضور در محل و بررسی صحنه سرقت، مشخصات 
خودروی سرقتی را در سیستم پلیس ثبت کردند و دستور توقیف 
آن صادر شد تا اینکه صبح جمعه، یکی از تیم های گشتی پلیس 

خودروی سرقتی را مشاهده کرد و به راننده دستور ایست داد.
ســرهنگ علیرضا دلیری ادامــه داد:  راننده بــا بی توجهی به 
فرمان های ایست پلیس و حتی تیر اندازی های هوایی، به سمت 
محور کرمانشاه - اسلام آباد غرب تغییر مسیر داد و به دنبال این 
اقدام مأموران به تعقیب خودروی سرقتی پرداخته و با شلیک به 
سمت لاستیک، اقدام به پنچر کردن ساینا کردند. اما راننده با این 
حال به فرار خود ادامه داد و حاضر به تسلیم نشد. مأموران نیز در 
ادامه و برای متوقف کردن خودرو بــا رعایت قانون به کارگیری 
سلاح بازهم اقدام به تیراندازی کردند که یکی از تیرهای شلیک 
شده به سمت دیگر لاستیک خودرو کمانه کرده و به راننده متواری 
اصابت کرد. وی خاطرنشان کرد: با زخمی شدن راننده خودروی 
سرقتی، مأموران وی را به سرعت به مراکز درمانی منتقل کردند 

اما این فرد به رغم تلاش پزشکان جان خود را از دست داد.
سرهنگ دلیری با اشاره به دستگیری دیگر سرنشین خودروی 
سرقتی افزود: در بررسی ها مشخص شد هردو نفر آنها از سارقان 

سابقه داری بودند که به تازگی از زندان آزاد شده بودند.
فرمانده انتظامی شهرستان کرمانشاه با تأکید براینکه مبارزه با 
پدیده سرقت در اولویت کار پلیس قرار دارد، افزود: وظیفه مأموران 
انتظامی برخورد قاطعانه با سارقان و افرادی است که با اقدامات 

خود باعث ایجاد ناامنی در جامعه می شوند.

  bamardom_hamshahri@تلگرامبامردمپیام

کوتاه از حادثه مهندسآیتیوپدرشپزشکسرشناسرا3روزگروگانگرفتند

 گفت وگو با یکی از شاکیان 
دیروزدراداره16آگاهیتهرانزنانودخترانیکهقربانیمردگفت وگو

شیطانصفتشــدهبودنددرحالیاوراشناساییکردندکه
هنگامتشریحاتفاقیکهبرایشانرخدادهبودبهگریهافتادندوازیادآوریروز
حادثهمیلرزیدند.یکیازآنهازنجوانیبودکهدرستدرآخرینلحظاتموفق
شدازچنگمتهمفرارکند،آنهمزمانیکهمتهمگلویاورامیفشردوچیزی

تابیهوشیاشنماندهبود.گفتوگوبااینزنرابخوانید.

شمامتهمرابهطوردقیقوکاملشناساییکردید؟
بله.کاملا.خودشاست.همانکسیکهبهمنحملهکرد.

کجابهشماحملهکرد؟
درپارکمهرگان.ساعت3بعدازظهر30خردادماهبود.

درپارکچهکارمیکردید؟
داشتمپیادهرویمیکردم.هرروزبرایپیادهرویبهآنجامیرفتم.آنروزهمکمی
پیادهرویکردموبعدتصمیمگرفتمبهخانهبرگردم.نزدیکخروجیپارکبودمو
حدود7یا8متربیشترباآنفاصلهنداشتم.ناگهاناینمرد)اشارهبهمتهم(بهسمتم
آمدوپرسید:خانم،ساعتچنده؟ساعتمرانگاهکردموگفتم3.بعدگفتشماره
منرابزنتویگوشیات.فهمیدمقصدمزاحمتداردوگفتممزاحمنشویدلطفا.
اماناگهانازجیبکتیکهبهتنداشــتیکشیشهشکستهبیرونآوردوگفت:

»اگرصداتدربیایدشیشهرامیکنمتویچشمت.«ترسیدهبودموگفتم:»چی
میخواهی؟«گفت:»کمیبامنقدمبزن«.چوندرآنســاعتازروزپارککاملا
خلوتبودودرآنحوالیکسینبود،گفتم:باشه.ازطرفیچونخروجیپارکرا
میدیدم،گفتم:»اینجاآفتاباذیتممیکند.بیابهآنسمت)بادستبهسمتخروجی
پارکاشارهکردم(کهسایهاستقدمبزنیم.«بعدبرایاینکهخودمراکاملاخونسرد
نشاندهموکاریکنمکهباورکندبهویاعتمادکردهام،پرسیدم:»اسمتچیه؟«
اماباشنیدناینسؤالبهسمتمحملهکردوگلویمراگرفتوگفت:»چرااسممرا
میپرسی؟امشبمیخواهمبرومشیرازواگراسممراهمبلدباشینمیتوانیپیدایم
کنی.«بعدچندبارمرابهمیلههایکنارمحلپیادهرویکوبیدومیخواستبهمن
تجاوزکنداماچونلاغراندامبود،چندبارتوانستماوراهلدهموکمیآنطرفتر
پرتشکنم.همینکارمناوراعصبانیکردوبارآخرطوریگلویمراگرفتوفشارداد
کهداشتمبیهوشمیشدم.امادرهمانلحظهیکنفرکهظاهراصدایمراشنیده

بود،فریادبلندیسردادومتهمباشنیدنآنصدامرارهاوفرارکرد.
بعدچهکردی؟

به110زنگزدمووقتیمأمورانآمدندهمهچیزراگزارشکردند.
گفتیکههمیشهبرایپیادهرویبهآنپارکمیرفتی.قبلاهممتهم

راآنجادیدهبودی؟
نه.نخستینباربودکهاورامیدیدم.
حالاخواستهاتچیست؟

اینکهمتهمبهاشدمجازاتبرسد.

»چون بیکار بودم و تهیه چند قلم از جهیزیه همسرم به 

دادسرا
گردن من افتاده بود، با همدســتی پــدرم تصمیم به 
آدم ربایی گرفتیم.« این بخشــی از اعترافات مهندس 
آی تی است که می گوید به دلیل بیکاری و مشکلات مالی یکی از پزشکان 
مشهور را ربوده و پس از 3روز اسارت حساب های بانکی او را خالی کرده 

است.
به گزارش همشهری، عصر روز 17مرداد ماه امسال مردی به پلیس آگاهی 
تهران رفت و مدعی شد که 2نفر از 3روز قبل او را ربوده و زندانی کرده اند. 
آنطور که او می گفت آدم ربایان در این مدت حساب های بانکی اش را خالی 
کرده و در نهایت پس از ســرقت خودرواش او را در خیابان رها کرده اند. 
این مرد که یکی از پزشکان مشــهور فک و صورت در پایتخت است در 
این باره گفت: چند شب قبل در سعادت آباد سوار ماشینم بودم که 2نفر 
درحالی که لباس مأمور نیروی انتظامی به تن داشتند به من نزدیک شدند 
و درخواست کردند که مدارک ماشین را نشان دهم و با آنها به اداره آگاهی 
بروم. من اول گفتم به چه علت؟ گفتند که از شــما شکایت شده و برای 

انجام تحقیقات باید همراه ما بیایی. 
وی ادامه داد:  آنها من را به صندلی عقب بردند. یکی از آنها کنار من بود و 
دومین نفر پشت فرمان نشست. حدود 5دقیقه در خیابان های سعادت آباد 
پرســه زدند و در ادامه متهمی که کنارم نشسته بود سرم را خم کرد و با 
تهدید  اسلحه دست و پا و چشمم را بست و من را به سمت جنوب تهران 
بردند. حدود ساعت 11شب بود. چشمانم بسته بود. آنها می خواستند با 
موادی که داشــتند من را بیهوش کنند. اما من متوجه شدم و خودم را 
به بیهوشــی زدم. آنها من را داخل خانه ای بردند و در انباری انداختند. 

کارت های بانکی و گوشی هایم را گرفتند. حدود 2، 3ساعت بعد من را از 
انباری به آپارتمان بردند. اول به یک اتاق و بعد به حمام. 3روز من را در 

آنجا با چشم و دست و پای بســته زندانی کردند. تمام اطلاعات خانه ام، 
کارت های بانکی خودم و مادرم را گرفتنــد. 2روز بعد بود که یک مأمور 
از کلانتری134 شهرک غرب با گوشــی ام تماس گرفت. فکر می کنم 
آدم ربایان با آن تماس ترسیدند و من را حدود ساعت 3بعدازظهرعاشورا با 
خودروی خودم به سعادت آباد بردند و رهایم کردند؛ با این حال خودروام 
را سرقت کردند و گریختند. آنها 300میلیون تومان از حساب بانکی ام 

برداشت کردند و به جز آن از خانه هم نیز گوشی و لپ تاپم را دزدیدند.

درتعقیبآدمربایان
به دنبال ثبت این شــکایت تیمی زبده از کارآگاهان اداره پنجم پلیس 
آگاهی تهران بزرگ تحقیقات در این باره را آغاز کردند. تحقیقات اولیه 
نشان می داد پدر و پســری با جعل عنوان مأمور پلیس، این آدم ربایی را 
مرتکب شده اند. آنها پس از ربودن پزشک سرشناس با کارت بانکی اش 
به یک طلافروشی در شرق تهران رفته و مقدار زیادی طلا و سکه خریده 
بودند. بررسی اطلاعات به دست آمده از متهمان سبب شد که مأموران 
گام به گام به آنها نزدیک تر شده و سرانجام در 2عملیات متهمان را که به 

یکی از استان های شرقی کشور گریخته بودند دستگیر کنند.
ســرهنگ علی ولی پور گودرزی، رئیس پلیس آگاهی پایتخت با اعلام 
جزئیات این پرونده گفت: متهمان پس از انتقــال به اداره پنجم پلیس 
آگاهی به آدم ربایی و سرقت به عنف اعتراف کردند و 3فقره سرقت به عنف 
دیگر را نیز به گردن گرفتند و هم اکنون بــا صدور قرار قانونی در اختیار 
کارآگاهان اداره پنجم پلیس آگاهی قرار دارند و تحقیقات برای کشف 

جرایم احتمالی و شناسایی سایر مالباختگان ادامه دارد.

یک ماه در تعقیب طعمه
متهماصلیپرونده29سالهومهندسگفت وگو

آیتیاست.میگویدچونبیکاربوده
وازطرفیقصدازدواجداشتهوپدرزنشتهیهچندقلماز
جهیزیهرابهگردناوانداختهنقشهربودنپزشکمشهور
راکشیدهاماحالاازکاریکهانجامدادهپشیماناست.اودر
گفتوگوییجزئیاتبیشتریازاینآدمرباییراشرحداد.

قبلازاینکهدستگیرشویشغلتچهبود؟
منفوقلیسانسآیتیدارموقبلادراینحوزهفعالیت

میکردمامامدتیبودبیکارشدهبودم.
سابقهکیفریهمداری؟

اواخرسال99بودکهیکنفرراکهسواریکخودرویولوو
بودربودمواورایکروزدرخانهپدرزنمکهآنموقعسفر
بودنگهداشتم.فکرمیکردموضعیتمالیخوبیدارد.اما
گفتمنرانندهاموخودرویمدلبالاهممتعلقبهفرد

دیگریاستوچیزیندارم.منهمرهایشکردم.
چرابهفکرآدمرباییافتادی؟

همهدرهابهرویمبستهبود.پدرخانممگفتهبودکهباید
خانهبگیریو8،7قلمازجهیزیهراهمتهیهکنی.بههر
دریزدمنشد.فکرکردمدیدمسرقتوآدمرباییتنها

راهیاستکهمیتوانمزندگیامرابسازم.
چراباتحصیلاتیکهداشتیکارنمیکردی؟

خیلیتلاشکردماماکارپیدانکردم.
پزشکسرشناسراچطورشناساییکردی؟
یکروزدرســعادتآباداورادیدمکهسواربرماشینش
دورمیزد.همــانروزاورابهعنوانطعمهانتخابکردم.
یکخودرویاپتیمامشکیرنگداشــت.یکماهاورا
زیرنظرداشتمتااینکهشبحادثهباپدرمدکتررانزدیک
ساندویچیدیدیموتصمیمگرفتیمنقشهرااجراکنیم.ما
سواربرموتوربودیم.منلباسشخصیبهتنداشتموپدرم

لباسنظامیبادرجهسرگردی.
چطورنقشهآدمرباییرااجراکردید؟

باموتورجلویدکترپیچیدیموراهشرابستیم.مدارک
دکترراکنترلکردیموفهمیدیمپزشکاست.گفتمبیا

عقببشینومنپشتفرماننشستم.
چهروزیپزشکراربودید؟

3روزماندهبودبهعاشورا.حدودساعت10:30شب.اورا
بردیموظهرعاشورارهایشکردیم.دستوپایشبازبود.
فقطچشمانشرابستم.گفتحالمخوبنیست.منهماو

رابردمجلویخانهاشپیادهکردم.
ازخانهاشهمسرقتکردید؟

نهمنفقــط2کارتبانکیازاوگرفتــموپولهایشرا
برداشتکردم.

همسرتفهمیدکهچنینکاریکردی؟
اولنمیدانستامابعدفهمیدوآبرویمرفت.

3روزیکهپزشــکراربودهبودیهمسرت
نپرسیدکهکجاهستیوچهکارمیکنی؟

گفتمباپدرمهســتمومیخواهمبرویموبدهیهایمرا
بدهم.وقتیفهمیدکهباپدرمهستمخیالشراحتشد.

همسرتدکتررادید؟
بلهروزدوموقتیآمدخانهاورادید.گفتمیکموادفروش
استوپولیکنفررابردهاست.بهخاطرهمینهممااو

رانگهداشتهایم.گفتپدرمبفهمدبیچارهمیشویمو...
پدرتچراباتوهمراهشد؟

ازیکماهقبلبهاوگفتهبــودم.مجبوربودم.پولنزول
گرفتهبودموهرروزبدهیامبیشــترمیشد.پولنزول
خیلیبداســتوزندگیآدمراازبیــنمیبرد.حدود
200میلیونتوماننزولگرفتهبودموهر3ماه17میلیون
تومانبایدمیدادم.دوبارهرفتم100میلیونتومانمضاربه

ازبانکگرفتم.همینطوربدهیرویبدهیمیآمد.
اینهمهپولرابرایچهکاریمیخواستی؟

8،7قلمازجهیزیهراگــردنمنانداختهبودندوگرفتار

شدهبودم.
وضعیتمالیپدرزنتچطوراست؟

وضعخوبیداردوبههمیندلیلمنهمبهدردسرافتادم.
وقتیشرایطمالیاتخوبنبودچرابرایاین

ازدواجاصرارداشتی؟
همسرمراخیلیدوستداشتمومیخواستمهرطورکه

شدهبااوازدواجکنم.
بهنظرتاینازدواجارزشــشراداشتکه

بهخاطرشدستبهسرقتوآدمرباییزدی؟
نمیدانم.

لباسنظامیراازکجاتهیهکردی؟
ازمیدانگمرک.حدود600،500هــزارتومانخریدیم.
درجهسرگردیراهمانتخابکردیمکهبهسنپدربخورد.
دراینستاگرامدیدهبودمکهیکپدروپسرباهمینشیوه
ازافغانهاسرقتکردهبودندومنهمخواستممثلآنها

دستبهسرقتبزنم.
ازدکترچقدرتوانستیدپولبگیرید؟

حدود300،200میلیون.مااصلااورااذیتنکردیموکارت
رابدوندرگیریوتهدیدگرفتیم.

میدانستیآدمرباییچهمجازاتیدارد؟
نهبهخدانمیدانستم.اگرمیدانستماینکاررانمیکردم.

4قربانیجدیددرپروندهمردشیطانصفت
» به دنبــال انتشــار خبــر 

پلیس 
آگاهی

دستگیری مردی که با پرسه 
زدن در پارک هــا و محل های 
خلوت، زنان جوان را با تهدیــد چاقو ربوده و 
قربانی نقشه شوم خود می کرد، 4شاکی جدید 
با حضــور در اداره آگاهی تهــران این مرد را 

شناسایی کردند.
به گزارش همشهری، متهم این پرونده جوانی 
29ساله اســت که هفتم مهرماه امسال تحت 
تعقیــب کارآگاهــان اداره 16پلیس آگاهی 
تهران قرار گرفت. نخستین شاکی زنی بود که 
می گفت برای پیاده روی به پارکی در نزدیکی 
شــهرک مینی ســیتی رفته بود، اما مردی با 
پرسیدن ســاعت به او نزدیک شــده و وقتی 
زن جوان به ســاعتش نگاه کرده، چاقویی زیر 
گلوی او گذاشــته و با تهدید وی را به محلی 
خلوت در پارک کشانده و به او تجاوز کرده بود. 
متهم سپس اموال زن جوان را سرقت کرده و 
متواری شده بود. با این شــکایت و با توجه به 
حساسیت موضوع کارآگاهان راهی پارک مورد 
نظر شدند و موفق شــدند متهم را که در آنجا 
پرسه می زد دســتگیر کنند. او از سوی شاکی 
پرونده شناسایی شد و در ادامه معلوم شد که 
وی از مدت ها قبل به صورت سریالی زنان را به 
دام انداخته و پس از تجاوز به آنها اموالشان را 
سرقت می کرده است. بررسی ها نشان می داد 
که در تمامــی پرونده ها، متهــم اول صبح یا 
همزمان با تاریک شدن هوا در پارک ها و نقاط 
خلوت شهر پرسه می زده و با شناسایی زنان و 
دخترانی که در حال پیاده روی بودند، به بهانه 
پرسیدن آدرس یا ساعت به آنها نزدیک می شده 

و در یــک لحظه با قــرار دادن تیغه چاقویش 
زیر گلویشــان، آنها را غافلگیر و با کشاندن به 

محل های خلوت قربانی نقشــه شوم خود 
می کرده است.

در ادامــه 4زن که قربانــی این مرد 
شــده بودند با حضور در اداره آگاهی 
وی را شناســایی کرده و درحالی که 

با دیدن او از تــرس می لرزیدند از 
وی شــکایت کردند. این در 

حالــی بود که بررســی ها 
نشــان می داد قربانیان 
متهم بیشتر از 4نفرند و 
احتمالا به خاطر ترس 
از آبرویشــان حاضر 
نشده اند از او شکایت 
کنند. در این شــرایط 
سرهنگ کارآگاه علی 
ولی پور گودرزی؛ رئیس 
پلیس آگاهی تهران از 
صــدور مجــوز قضایی 
برای انتشار عکس بدون 
پوشــش چهره متهم در 

روزنامه ها خبر داد و به این 
ترتیب تصور این مرد منتشر 
و از شاکیان احتمالی خواسته 
شــد با اطمینان از محفوظ 
ماندن نام و هویت شــان نزد 
پلیس و مرجــع قضایی برای 
شکایت از او به اداره 16پلیس 
آگاهی تهران مراجعه کنند. 
پس از آن بود که 4زن دیگر 

که آنها هم با شــگردی مشــابه به دام جوان 
شــیطان صفت افتاده بودند با حضور در اداره 
آگاهی وی را شناســایی و از او شــکایت 

کردند.
با این حال متهم روز گذشــته و در 
گفت وگو با خبرنگاران مدعی شــد 
که شاکیان او را با فرد دیگری اشتباه 
گرفته اند و وی دست به سرقت اموال و 

آزار و اذیت آنها نزده است.
او گفت: از وقتی 13ســاله بودم 
گاهــی قاچاقــی بــه ایران 
می آمــدم و بــرای مدتی 
کارگــری می کــردم و به 
افغانســتان برمی گشتم. 
یک ســال و نیم پیش با 
همسر و پســر کوچکم با 
کمک قاچاق برها به ایران 
آمدم و به عنــوان کارگر 
ساختمانی کار می کردم. 
مدتی هم به دلیــل اینکه 
یکی از آشنایانم که نگهبان 
یکی از پارک ها بود و دستش 
شکسته بود، به جای او نگهبانی 
می دادم و نمی دانم که شــاکیان 
برای چی از من شــکایت کرده اند. 
اظهارات او در حالی بیان می شود که 
هر کدام از شاکیان جداگانه متهم 
را از بین چند متهــم دیگر در اداره 
آگاهی شناسایی کرده و می گویند 
که هیچ شــکی ندارند که او همان 
کسی است که به آنها حمله کرده بود.

دستگیریعاملاصلیجنایت
درسفرهخانه

یک هفته پس از جنایت در سفره خانه ای در غرب 
تهران که در جریان آن پدر و پسری برای پس گرفتن 
طلب شان برادر جوان بدهکار را به قتل رسانده و پدر 
و وکیل او را مجروح کرده بودند متهم اصلی دستگیر 

شد و به جنایتی که مرتکب شده بود اعتراف کرد.
به گزارش همشهری، شامگاه یکشنبه 24مهرماه به 
محمد وهابی، بازپرس جنایی پایتخت خبر رسید که 
در جریان درگیری در یک سفره خانه در جنوب شهر، 
پســر جوانی با ضربات چاقو به قتل رسیده و 2 نفر 
دیگر ازجمله یک وکیل مجروح شده اند. آنطور که 
شواهد به دست آمده نشان می داد برادر مقتول پس 
از دریافت پول از چند نفر فراری شده بود و آن شب 
یکی از طلبکاران همراه پدرش برای پیگیری ماجرا 
به سفره خانه ای که متعلق به پدر جوان فراری بود 
رفته بودند. آنها در سفره خانه با پدر، برادر و وکیل 
جوان فراری درگیر شدند و در این میان برادر او به 

قتل رسید و پدر و وکیلش مجروح شدند.
به دنبال این درگیری خونین تحقیقات کارآگاهان 
جنایی آغاز شــد و آنها موفق شــدند پسر جوان را 
به عنوان یکی از متهمان دســتگیر کنند اما پدر او 
همچنان متواری بود. پســر جوان در بازجویی ها 
به شــرکت در این درگیری اعتراف کرد اما گفت 
که پدرش دســت به قتل زده است. در این شرایط 
تلاش ها برای دستگیری متهم به قتل ادامه یافت تا 
اینکه سرانجام او نیز دستگیر شد. متهم روز گذشته 
وقتی در دادسرای امور جنایی تحت بازجویی قرار 
گرفت در اعترافاتش گفت: از روزی که فهمیدم از 
پسرم کلاهبرداری شده هر چند وقت یک بار همراه 
پسرم به سفره خانه پدر بدهکار می رفتیم تا شاید او 
را ببینیم و پول را پس بگیریم. ما فقط می خواستیم 
پول را پس بگیریم و قصد درگیری نداشتیم اما روز 
حادثه وقتی بــار دیگر به ســفره خانه رفتیم پدر و 
برادر و وکیل جوان بدهکار آنجا بودند. من مشغول 
صحبت با وکیل شان شدم اما او با من بد صحبت کرد 
و گفت کاری نمی توانید انجام دهید. من هم که از 
قبل ناراحتی روحی داشتم عصبانی و با آنها درگیر 
شدم و با چاقویی که همراهم بود به آنها ضربه زدم و 
همراه پسرم فرار کردیم. متهم به قتل ادامه داد: من 
قصد قتل نداشتم و فکر می کردم که هر 3نفرشان 
را مجروح کرده ام اما بعد متوجه شــدم برادر جوان 
بدهکار جانش را از دســت داده و بعد هم پســرم 
دستگیر شده است و من هم به همین دلیل خودم را 
تسلیم کردم. او ادامه داد: باور کنید من همیشه چاقو 
همراهم نیست و آن روز هم براي دفاع از خودم چاقو 
داشتم. من فقط می خواستم پول پسرم را پس بگیرم 
و فکرش را هم نمی کردم که کار به اینجا کشــیده 
شود. براساس این گزارش هم اکنون این متهم با قرار 
قانونی در بازداشت به سر می برد و تحقیقات در این 

پرونده ادامه دارد.

تصویر متهم با مجوز قضایی منتشر می شود 
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در چند هفته اخیر، آسمان نابلس 
و دیگــر مناطق کرانــه باختری، 
یک مهمان ناخوانده داشته است؛ 
پهپادهای رژیم صهیونیستی که در طول روز و حتی 
گاهی شب ها رفت وآمد فلسطینی ها را زیرنظر دارند. 
استفاده از پهپاد برای کنترل رفت وآمد فلسطینی ها 
در کرانه باختری از ماه گذشــته در محافل امنیتی 
تل آویو مطرح شد و از آن زمان دستگاه های امنیتی 
تلاش دارند تا با بهره گیری از این پرنده های کوچک، 
کنترل اوضاع را در کرانه باختری به دست گیرند. با 
وجود این تلاش ها، اما به نظر نمی رسد که اقدامات 
صهیونیســت ها تا کنون در کرانه باختری نتیجه ای 
داشته است. درگیری ها و عملیات مسلحانه در کرانه 
باختری طی ماه های اخیر تا بدان حد زیادشده که 
سازمان ملل ســال 2022را خونبارترین سال برای 
فلسطینی ها و شرایط کرانه باختری را پرتنش تر از 

همیشه توصیف کرده است.
اقدامات صهیونیســت ها علیه گروه های فلسطینی 
طی ماه های اخیر، به ویژه در نابلس و جنین افزایش 
داشته اســت. در واکنش به این اقدامات، عملیات 
فلسطینی ها هم افزایش چشــمگیری یافته است. 
وب سایت خبری-تحلیلی المانیتور درباره افزایش 
تنش ها به نقل از مقامات ارتش رژیم صهیونیستی 
می نویسد: از ماه مارس تاکنون )7ماه گذشته( بیش 
از 2هزار عملیات علیه فلسطینی ها در کرانه باختری 
انجام شده تا از گسترش ناآرامی ها از کرانه باختری به 
مناطق بیرونی جلوگیری شود. اذعان مقامات تل آویو 
به انجام این حجم از عملیات های نظامی شــرایط 

به شدت پرتنش منطقه را تأیید می کند.
همچنیــن براســاس گــزارش ســازمان ملل، در 
سال جاری میلادی بیش از 115شهروند غیرنظامی 
فلســطین در جریان ایــن حملات، به شــهادت 
رسیده اند که این میزان سنگین ترین حجم تلفات 

طی 7سال گذشته است.

 به سوی انتقاضه سوم
شــرایط پرتنش کرانه باختری باعث شده تا برخی 
صداها درباره احتمال آغاز سومین انتفاضه شنیده 
شود. ســرزمین های اشــغالی فلســطین تاکنون 
2انتفاضه را در ســال های 1987و 2000میلادی 
به خود دیده اســت و خیلی ها از هم اکنون انتفاضه 
سوم را پیش بینی می کنند. خدر عدنان 44ساله، از 
اسرای سابق فلسطینی و از چهره های برجسته جهاد 
اسلامی در شمال کرانه باختری که سال گذشته از 

زندان آزاد شد، درباره وضعیت فعلی درگیری ها در 
کرانه باختری به المانیتور می گوید: »این شــرایط 

می تواند آغاز یک انتفاضه جدید باشد.«
البته عدنان تنها شخصیتی نیست که آغاز انتفاضه 
سوم فلسطینی ها را محتمل می داند؛ حتی محافل 
داخلی رژیم صهیونیستی نیز وقوع انتفاضه جدید را 
محتمل می دانند و در این ارتباط، تسفی یحزقیلی، 
کارشناس امور عربی شبکه 13تلویزیون اسرائیل در 
واکنش به حوادث اخیر کرانه باختری و ادامه حملات 
و بازداشت ها در شهرهای مختلف این منطقه تأکید 
دارد که ارتش و نهادهای امنیتی تل آویو در متوقف 
کردن این پدیده موفقیتی نداشته اند. این کارشناس 
همچنین گفته است: »حتی مسئله فراتر از اوضاع 
امروز است و ســخن از آغاز انتفاضه یا موج دیگری 
از عملیات های فلسطینی هاســت.« بن کاسپیت، 
روزنامه نگار اسرائیلی نیز شرایط را ملتهب می داند 
و در گزارشی در المانیتور می نویسد: »همه نشانه ها 
حاکی از آن اســت کــه تنش های فزاینــده اخیر، 

مقدمه ای برای انتفاضه سوم است.«
دیگر شــخصیت های صهیونیســتی نیز طی چند 
هفته گذشته بارها سخن از احتمال انتفاضه جدید 
گفته اند. به عنوان نمونه بتسلئیل اسموتریچ، رئیس 
حزب صهیونیســم دینی در کنست )پارلمان رژیم 
صهیونیســتی( کمتر از 3هفته پیش اعلام کرد که 
ســرعت عملیات ها در کرانه باختری افزایش یافته 
و تل آویو با انتفاضه ســوم روبه روست. اسموتریچ 
با اشــاره به عملیات مقاومت فلسطینیان در هدف 
قــراردادن اتوبوس و خــودروی حامــل نظامیان 
صهیونیست در مسیر شــهرک صهیونیست نشین 
الون موریه خاطرنشــان کرد: »در هفته های اخیر 
با گستره زیاد عملیات فلســطینی ها به شیوه های 
مختلف تیراندازی، استفاده از سلاح سرد و پرتاب 
کوکتل مولوتف مواجه بوده ایم و این شرایط به آن 
معناست که ما در انتفاضه سوم هستیم؛ با این حال، 
بنی گانتس، وزیر )جنگ( شکســت خورده و یائیر 
لاپید )نخســت وزیر( به جای انجــام یک عملیات 

نظامی گســترده در جنین، همچنان بر کمک به 
تشکیلات خودگردان فلسطین و تقویت جایگاه آن 

اصرار می ورزند.«

جوانان سلاح به دست
مسئله قابل تمایز در تحولات این روزهای فلسطین، 
مسلح بودن نسل جدیدی از فلسطینی ها همزمان 
بــا اظهارنظرها درباره احتمال آغاز انتفاضه ســوم 
اســت. معنای اصلی انتفاضه، انقلاب سنگ است، 
اما شاید در انتفاضه ســوم، در دست فلسطینی ها 
به جای ســنگ، سلاح باشــد. آمارهای رسمی نیز 
افزایش اقدامات مسلحانه در کرانه باختری را تأیید 
می کند. شاباک به عنوان ســرویس  امنیت داخلی 
رژیم صهیونیستی ماه گذشته از افزایش 30درصدی 
تیراندازی فلسطینی ها در کرانه باختری در مقایسه 
با سال گذشته خبر داده است. این آمار ها همچنین 
از افزایش 600درصدی عملیات ها نسبت به 2سال 
پیش حکایت دارد. شاباک گزارش داده که افزایش 
اینگونه عملیات ها دلیلی بر وجــود مقادیر زیادی 
ســلاح در کرانه باختری اســت. درواقــع افزایش 
عملیات های مســلحانه نشــان می دهد که نسل 
جدید فلسطینی ها به شــدت رادیکال تر و قاطع تر 
از نسل های گذشته فلسطین عمل می کنند. اعلام 
موجودیت گروهی از مبارزان جوان فلسطینی با نام 
عرین الاسود، بارزترین نشانه گرایش بیشتر جوانان 
فلســطینی به عملیات های مسلحانه است. یکی از 
مبارزان جوان فلســطینی درباره علت همکاری و 
عضویتش در گروه تازه تاســیس عرین الاســود به 
خبرگزاری فرانسه می گوید: »این گروه را انتخاب 
کردم؛ چون از ســلاح برای مقاومت در برابر اشغال 
استفاده می کند و بدون اینکه به جناح ها و گروه های 
سیاسی مختلف وابسته باشد، به خاطر خدا و ملت 

فعالیت دارد.«
ابومصطفی، از مبارزان انتفاضه اول نیز به المانیتور 
می گوید که جوانان فلســطینی ناامیــد و بیکار در 
شرایط اشغال زندگی می کنند و از همین رو وضعیت 

خوبی ندارند. ابومصطفی در عین حال لازمه وقوع 
انتفاضه سوم را توافق بین جناح های سیاسی می داند 
و با نگاهی ناامیدانه به گروه های سیاسی فلسطینی 
می گوید: »حماس به دنبال مشــروعیت بین المللی 
است، چپ ضعیف شــده و فتح به قدرت چسبیده 

است.«

نابلس؛ بیشه شیرها
شاید بدبینی به گروه های سیاسی در فلسطین، خود 
یکی از مهم ترین دلایل شکل گیری گروه های مسلح 
تازه تاسیس مانند عرین الاسود باشد. عرین الاسود 
)به معنای بیشه شــیرها( با عملیات های مسلحانه 
و تیراندازی به ســوی نظامیان صهیونیست، همه 
را غافلگیر کرده و با صدور بیانیه هایی مســئولیت 
این عملیات های مسلحانه را برعهده می گیرد. این 
گروه، شهر نابلس را به عنوان مقر خود انتخاب کرده  
است. انگیزه شــکل گیری عرین الاسود، حملاتی 
بود که نظامیان صهیونیست 6ماه پیش به اردوگاه 
جنین داشتند. بسیاری از مبارزان فلسطینی پس 
از آن حملات، جنین را ترک کــرده و راهی نابلس 
شدند. آنها ماه گذشــته در آنجا تحت عنوان گروه 
عرین الاسود اعلام موجودیت کردند. الجزیره درباره 
عرین الاســود گزارش می دهد که آنهــا یک گروه 
سازماندهی شده با رهبری درهم تنیده هستند که 
به صورت خودگردان هر روز به شکل های مختلف و 
در عملیات های گوناگون حاضر می شــوند؛ نبردی 
که به نوشته الجزیره، زیر پرچم »لااله الا الله و محمد 
رسول الله« به عنوان شعار اصلی این گروه مقاومتی 
انجام می شود. جوانان مسلح عرین الاسود حامیان 
زیادی هم در کرانه باختری دارند. المانیتور به کانال 
تلگرامی این گروه اشاره می کند که 180هزار عضو 
دارد. در این کانال از فلســطینی ها خواسته شده تا 
در اعتراضات شبانه در سراسر کرانه باختری شرکت 
کنند. پس از این فراخوان، واکنش فلســطینی ها 
آنقدر سریع بود که همان شب بسیاری در مناطق 
مختلف تجمع کردند و درگیری با سربازان اسرائیلی 
آغاز شــد. جمعیت صهیونیســت های ساکن در 
کرانه باختری بیــش از 475هزار نفر در بلوک های 
مختلف شهرک های تازه تاســیس است که اگرچه 
براســاس قوانین بین المللی غیرقانونی هســتند، 
اما برای تل آویو بســیار مهم است که بتواند امنیت 
این شــهرک ها را تامین کند. براین اساس فعالیت 
گروه های مســلحی مانند عرین الاسود بزرگ ترین 

چالش امنیتی این روزهای تل آویو است. 

صدای پای انتفاضه سوم
 افزایش فشارهای رژیم صهیونیستی به ساکنان کرانه باختری و واکنش جوانان فلسطینی با عملیات های مسلحانه

گمانه زنی ها درباره شکل گیری انتفاضه سوم را افزایش داده است

خیز دوباره جانسون برای نخست وزیری 
نخست وزیر انگلیس اســتعفا کرده و بار دیگر بحث انتخاب نخست  وزیر در لندن داغ 
است. در این میان گمانه زنی ها در مورد بازگشت بوریس جانسون، نخست وزیر پیشین 
به قدرت هم افزایش پیدا کرده است. همین باعث شده که او تعطیلات خود را نیمه تمام 
رها کند و به کشورش بازگردد. پنجمین نخست وزیر انگلیس در 6سال اخیر باید ظرف یک هفته انتخاب 
شود. طبق مقررات، 3نفر در انتخابات درون حزبی دوشنبه )فردا( شرکت می کنند و نفرات اول و دوم 

برای رقابت نهایی که جمعه برگزار می شود، انتخاب خواهند شد.
ریشی سوناک، یکی از جدی ترین گزینه های رهبری حزب محافظه کار و کرسی نخست وزیری، اعلام 
کرده که حمایت کافی نمایندگان برای حضور در رقابت بر سر کرسی رهبری حزب و نخست وزیری را 
به دست آورده است. بوریس جانسون هم فقط 6هفته پس از استعفایش از مقام نخست وزیری دوباره 
آماده رقابت برای این کرسی می شود. کاندیداها برای حضور در این رقابت باید حمایت 100نماینده 
را داشته باشند. لیز تراس، نخست وزیر مســتعفی انگلیس که جانشین جانسون شده بود، پنجشنبه 
ضمن کناره گیری از قدرت اعلام کرد که قادر به عملی کردن برنامه اش برای بهبود شرایط اقتصادی 
انگلیس نیست و به همین دلیل از رهبری حزب محافظه کار و نخست وزیری استعفا می کند. گفته شده، 
برخی از مقام های ارشد حزب محافظه کار همچون پریتی پاتل وزیر کشور سابق، از نامزدی جانسون 
حمایت کرده اند. به گزارش الجزیره، پنی موردانت، وزیر دفاع دولت ترزا می، نخستین عضو ارشد حزب 
محافظه کار است که نامزدی خود برای احراز مقام نخست وزیری را اعلام کرده است. مجله اسپکتیتور 
با اشاره به حمایت طیف گســترده ای از نمایندگان حزب محافظه کار از بازگشت بوریس جانسون به 
دفتر نخست وزیری، نوشته: »جانسون برای کسب حمایت نمایندگان باید به آنان اطمینان می داد که 
از اشتباهات گذشته درس گرفته است؛ وعده ای که احتمالا شامل ترکیب کابینه آینده هم خواهد شد. 
جانسون به نمایندگان محافظه کار وعده داده که درصورت پیروزی کابینه باتجربه تری را انتخاب خواهد 
کرد. او با در پیش گرفتن رویکرد واقع بینانه تر احتمالا در امور اقتصادی اولویت را به جرمی هانت یا حتی 
ریشی سوناک خواهد داد.« گمانه زنی ها درباره بازگشت جانسون در شرایطی است که او 6هفته پیش 
در پی مجموعه ای از رسوایی های پی در پی، شورش نمایندگان حزب محافظه کار و استعفای جمعی 

وزرای کابینه مجبور به کناره گیری از قدرت شد.
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رم در اشغال احزاب ضد اروپایی 
اختلافات خیلی زود در دولت جدید ایتالیا نمایان شده 
اما احزاب ائتلاف، همگی روی مخالفت با اتحادیه اروپا 

هم نظرند

جورجیا ملونی، نخستین نخست وزیر زن ایتالیا، راست گراترین 
دولت این کشور پس از جنگ جهانی دوم را تشکیل داد. ملونی 
گرچه دیروز در نخستین روز آغاز به کارش بر حمایت از اتحادیه 
اروپا و پیمان آتلانتیک شــمالی )ناتو( تأکید کرد اما تشــدید 
فشارهای اقتصادی ناشــی از بحران انرژی که جنگ اوکراین 
برای ایتالیایی ها به ارمغان آورده، تردیدهای جدی را نسبت به 
تعهدات دولت ملونی به بروکسل و رویکرد ضد روسی سران اروپا 

ایجاد کرده است.
ملونی، رهبر حزب »برادران ایتالیا« که بسیاری آن را بازمانده 
نظام شکســت خورده فاشیســتی ایتالیا در گذشته می دانند، 
توانست در انتخابات سراسری پیروز شــود. او که دیروز پس از 
معرفی کابینه اش سوگند یاد کرد، هفته آینده باید دولتش را در 

معرض رأی اعتماد پارلمان قرار دهد.
ملونی در شرایطی رهبری ایتالیا را به دست می گیرد که کشورش 
با تورمی کم سابقه و بحران انرژی روبه رو است. نیویورک تایمز 
نوشــته که تقریبا تمام طیف های سیاســی در ایتالیا به خاطر 
همین بحران اقتصادی تحت فشار هستند تا از دامنه حمایت ها 
از اوکراین و مخالفت با روســیه بکاهند. در این میان، ترکیب 
کابینه جورجیا ملونی تردیدهایی را ایجاد کرده که دولت جدید 
این کشــور احتمالا جبهه متحد اروپا علیه روسیه را تضعیف 
خواهد کرد. حزب برادران ایتالیا نیروی اصلی ائتلاف راست های 
ایتالیاست که حزب »فورزا ایتالیا« به رهبری سیلویو برلوسکنی 
و حزب راست افراطی »لیگ« به رهبری ماتئو سالوینی را هم 

شامل می شود.
در آستانه اعلام ترکیب کابینه دولت ایتالیا، فایلی صوتی منتسب 
به برلوســکنی، نخست وزیر ســابق ایتالیا که روابط نزدیکی با 
ولادیمیر پوتین، رئیس جمهوری روسیه دارد، منتشر شد که در 
آن می گوید با پوتین هدایــا و نامه های محبت آمیزی رد و بدل 
کرده است. با انتشار این فایل انتقادها از ملونی پس از آغاز به کار 
رسمی دولتش بالا گرفت. ملونی در واکنش به این انتقادها به 
حزب فورتزا ایتالیا و برلوسکنی هشدار داد، درصورتی که چنین 
مواضعی در قبال روسیه و جنگ اوکراین داشته باشند، جایی در 
کابینه او نخواهند داشت. تهدید ملونی در حالی مطرح شده که 
او برای تشکیل دولت به حمایت حزب فورتزا ایتالیا به رهبری 
برلوسکنی نیاز دارد. ماتئو سالوینی، دیگر متحد ملونی نیز کسی 

است که همواره پوتین را تحسین کرده است.

اما آنچه به نگرانی رهبران اروپایی نسبت به مواضع آینده دولت 
ایتالیا در قبال اتحادیه اروپا دامن می زند سابقه سخنرانی های 
آتشــین ضداروپایی ملونی اســت. نخســت وزیر فعلی ایتالیا 
روزگاری ازجمله سیاستمدارانی بود که از خروج رم از منطقه 
یورو قویا حمایت می کــرد. او همچنین با ایده های ضداروپایی 
مارین لوپن، سیاستمدار راســت گرای افراطی ضداروپایی در 
فرانســه، و ویکتور اوربان رئیس جمهوری مجارســتان که از 
منتقدان دوآتشه بروکسل به شمار می رود، همسو بود. ملونی 
در دوره ای برای جلوگیری از ورود مهاجران آفریقایی به ایتالیا 
که به گفته او ترکیب بومی جمعیت کشورش را تغییر می دهند، 
پیشــنهاد محاصره دریایی را مطرح کرده بــود. البته او به جز 
برخی استثناء ها ازجمله ســخنرانی اش در جمع اعضای حزب 
راست افراطی »وکس«، در ماه های اخیر با کاستن از لفاظی های 

خود علیه اروپا از مخالفان یورو فاصله گرفته است.

اختلافات زودهنگام در دولت ائتلافی 
اختلافات جورجیا ملونی و برلوســکنی در روزهای آغاز به کار 
دولت جدید ازجمله موضوعات جنجالی این روزهای ایتالیاست. 
روابط ملونــی و برلوســکنی زمانی مورد توجه رســانه ها قرار 
گرفت که روزنامه معروف ایتالیایی »لارپوبلیکا« تصویری را از 
دستنوشته های برلوسکنی در نشست پارلمان منتشر کرد که در 
آن روی کاغذ جلوی دستش نوشته بود: »رفتار ملونی متکبرانه 

و توهین آمیز است؛ او رئیس بازی در می آورد!«
تنش ها زمانی بالا گرفت که ملونی درخواست برلوسکنی برای 
اعطای وزارت دادگستری به یکی از اعضای حزب فورزا ایتالیا 
و وفادار به نخست وزیر سابق را رد کرد؛ انتصابی که می توانست 
از دردسرهای برلوســکنی در دادگاه تا حدی کاسته و از منافع 
او حمایت کند. سپس برلوسکنی در مقام انتقام برآمد و تلاش 
کرد تا نمایندگان را قانع کند که به ایگنازیو لاروسا، نامزد حزب 
ملونی برای تصدی ریاســت مجلس رأی ندهند. اما ملونی که 
پیش تر با نمایندگان برای رأی به لاروسا لابی کرده بود، عملا 
ضدحمله برلوسکنی را خنثی کرد. روبرتو دالیمونته استاد علوم 
سیاسی دانشگاه لوئیس رم به شبکه تلویزیونی الجزیره می گوید: 
»نکته اینجاست که برلوسکنی تحقیر شد نه فقط به این دلیل 
که به خواسته اش نرســید، بلکه به این دلیل که ملونی در پس 
پرده برای دور زدن او با نمایندگان لابی کرد. این چیزی است که 

برلوسکنی نمی تواند به راحتی آن را فراموش کند.«
نیویورک تایمــز درباره وضعیت دولت ائتلافی ایتالیا نوشــته: 
برخورد زودهنگام ملونی و برلوســکنی بخشی از جنگ قدرت 
میان دو حزب است. حزب ملونی توانست در انتخابات 26درصد 
آرا را به دســت بیاورد و این پیروزی او را رهبر بلامنازع ائتلاف 
کرد؛ امری که موقعیت سیاسی برلوسکنی را تحت الشعاع قرار 
داده و نخســت وزیر سابق ایتالیا از این مســئله ناراحت است. 
در این میان جورجیا ملونی امیدوار بــود بتواند برای برخی از 
پســت های کلیدی ازجمله وزارت اقتصــاد از تکنوکرات های 
غیرسیاسی استفاده کرده و به این ترتیب نگرانی سرمایه گذاران 
بین المللی را برای ورود ســرمایه به ایتالیا برطــرف کند. اما 
بســیاری از انتخاب های اولیه او رد شــد و در نهایت فهرست 
وزرایی که در روز جمعه ارائه شد بیشتر شامل سیاستمداران 
احزاب ائتلافی بود. در این میان آنچه ناراحتی برلوســکنی را 
تشدید کرده ناتوانی او در گرفتن پست های کلیدی دولت آینده 

برای اعضای حزب خود است.

واسیلی نبنزیا
نماینده دائم روسیه در سازمان ملل

دبیرخانــه ســازمان ملــل متحــد بالاخــره 
نگــران تخریــب زیرســاخت ها هم شــده 
اســت؛ اما چــه فایــده کــه همه  چیــز یک 
طرفــه اســت، فقــط نگــران تخریــب 
زیرســاخت های اوکرایــن هســتند. حتی 
یــک کلمــه از ایــن دبیرخانــه در مــورد 
آسیب هایی که کی یف در 8سال گذشته 
به زیرســاخت های منطقه دونباس وارد 

کرده نشنیده ایم. )تاس(

اورزولا فون در لاین
رئیس کمیسیون اتحادیه اروپا

ما از وابستگی بیش از حد به سوخت های 
فسیلی از روسیه درس گرفتیم و می دانیم 
که چقدر دشوار اما ضروری است که از شر 
این وابستگی خلاص شویم. در مورد چین 
هم خطر وابستگی اتحادیه اروپا به تامین 
فناوری ها و مواد خام وجود دارد. اتحادیه 
اروپا نباید نسبت به چین ساده لوح باشد، 
هرچند باید از تقابل سیستماتیک با پکن 

اجتناب کند. )رویترز(

نقل قول جهان نما

 خبر

کیوسک

افراطی های صهیونیست روی دور تند
تشدید خشونت ها در کرانه باختری رقابت های انتخاباتی یائیر لاپید، نخست وزیر رژیم صهیونیستی 
و بنیامین نتانیاهو، نخســت وزیر ســابق این رژیم را برای انتخابات اول نوامبر )یک هفته دیگر( 
تحت تأثیر قرار داده است. افزایش عملیات مسلحانه در کرانه باختری، ساکنان صهیونیست را بیش 
از گذشته متمایل به احزاب افراطی و بنیادگرا کرده و اظهارات تند و افراطی افرادی مانند نتانیاهو 
خریدار بیشتری خواهد داشت. در عین حال، رقیب نتانیاهو در انتخابات پیش رو فقط یائیر لاپید 
نیست، بلکه در فضای پرتنش فعلی، ایتامار بن گویر، نامزد راست افراطی نیز پرطرفدار شده است. 

او 2ماه پیش با یورش به مسجدالاقصی گفته بود: »حتی موشک ها هم مرا متوقف نخواهند کرد.«

مکث

هفته نامه گاردین ]انگلیس[

زندگی با کووید
هفته نامه گاردین ادامه زندگی با ویروس کرونا را بررسی 
کرده اســت. میلیون ها نفر در سراسر جهان هستند که از 
عفونت ویروس جان سالم به در برده اند، اما همچنان علائم 
بیماری را دارند. علائمی مانند تنگی نفس، خســتگی و از 
دست دادن بویایی یا چشایی برای ماه ها باقی مانده است. 

شولتز در راه پکن
صدراعظم آلمان قرار اســت در راس یک هیأت 
تجاری مــاه آینده به پکن ســفر کنــد. اولاف 
شولتز، نخســتین رئیس  دولت غربی است که 
بعــد از همه گیری ویروس کرونــا قدم به خاک 
چین می گذارد. این ســفر در شرایطی که شی 
جین پینگ در حال آماده شــدن برای سومین 

دوره ریاســت جمهوری خــود 
اســت، از اهمیــت بالایــی 
برخوردار است. انتشار خبر این 

سفر با واکنش منفی دیگر 
ســران اروپایی روبه رو 
شده اســت. آنها اقدام 
شــولتز را تــک روی 
آلمــان در تعامــل با 

چین دانسته  اند.
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گرینویچ

استخراج ماشین دزدی 

 

 ماشين های دزدیده شــده، بالاخره یا کامل و یا قطعه 
قطعه شــده، ســر از یک جایی درمی آورند اما گاهی 
پيش می آید که ماشين ها، آب می شوند و به دل زمين 
می روند. درســت مثل یک ماشــين دزدیده شده در 
کاليفرنيا که هرچند آب نشده، اما واقعا به دل زمين رفته 
است. پليس در کاليفرنيا، ماشينی را زیر زمين یک خانه 
بزرگ چند ميليون دلاری کشف کرده که 30سال پيش 
دزدیده شده بود و حالا کشف آن می تواند اسرار زیادی 
را برملا کند. این مرســدس بنز کروکی زیر یک ویلای 
15ميليون دلاری پيدا شده است. خود این ویلا، قبلا 
متعلق به شخصی بوده که ســابقه دستگيری به خاطر 
قتل و کلاهبرداری را داشــته است. پليس به شدت به 
این ماشين مشکوک است و به دنبال بقایای احتمالی 
جسد انسان در آن می گردد. مالک این ماشين، به گفته 
پليس، درگذشته است و اتهامی عليه مالکان فعلی خانه 
که ماشين را در بازسازی آن پيدا کرده اند مطرح نيست.

در انتظار باران

نمايشگاه در 100سالگی
 

گاهی آدم ها در سنين بالا، سرگرمی هایی پيدا می کنند که 
در جوانی شــاید هرگز به آنها فکر نمی کرده اند. اما همين 
علایق، به بخــش بزرگی از زندگی آنها تبدیل می شــوند. 
برای مادر بزرگ 100ساله بوسنيایی، نقاشی آن سرگرمی 
دیریافته اســت که حالا واقعا به بخش مهمی از زندگی او 
تبدیل شده است. نقاشــی برای این مادربزرگ چنان مهم 
است که به مناسبت تولد 100ســالگی اش،  یک نمایشگاه 
از آثارش ترتيب داده اســت. خانم نادا رودان تازه وقتی که 
87ساله بود به نقاشــی علاقه پيدا کرده و در این 13سال 
چنان به این هنر علاقه مند شده که بخش زیادی از زندگی 
خود را وقف این کار کرده اســت. او چنان به نقاشی متعهد 
است که صبح ها 3 ســاعت و بعدازظهرها 2ساعت پای بوم 
می ایستند و قلم می زند. او درباره سبک زندگی اش در این 
سن بالا گفته اســت: »من نمی دانم خوابيدن در روز یعنی 
چه، نمی دانم افسردگی یعنی چه، هميشه یک کاری برای 
انجام دادن پيدا می کنم.« او علاوه بر نقاشــی، عاشق سفر 
کردن است و در آخرین برنامه مفصل سفرهایش، بعد از یک 
ماه استراحت در مناطق ساحلی، به آلمان رفته تا دخترش 
را ببيند. این خانم روحيه مســتقلی دارد و گفته است که 
نمی خواهد باری بر دوش 2فرزند، 3نوه و 4نتيجه اش باشد.

حزب هوش مصنوعی 

 رهبران احزاب سياسی،  گاهی افراد نامتعارف و متفاوتی هستند 
اما یک چيز مشترک بين همه آنها این است که همگی شان انسان 
هستند. این وجه اشتراک اما در »حزب سينتتيک« که یک حزب 
تازه تاسيس در دانمارک است، وجود ندارد؛ رهبر این حزب، یک 
الگوریتم هوش مصنوعی است که از سوی اعضای حزب »رهبر 
لارس« خوانده می شود. این حزب که بهار توسط چند شرکت 
کامپيوتری فعال در هنر و آینده پژوهی تشــکيل شده، خود را 
متعهد می داند که در امور سياســی، از الگوریتم سياسی ای که 
رهبر حزب اســت پيروی کند. این هوش مصنوعی، اطلاعات 
تمامی احزاب عجيب و غریب دانمارک در 50ســال گذشته را 
مطالعه کرده و اميدوار است بتواند هواداران آنها را به خود جذب 
کند. حزب سينتتيک می خواهد در انتخابات هفته های پيش رو 
در دانمارک شــرکت کند و به دنبال یک کرسی است اما هدف 
نهایی این حزب، افزایش آگاهی مردم در دانمــارک و فراتر از 
آن، درباره هوش مصنوعی و اســتفاده از آن در زندگی روزمره 

انسان هاست.

فصل برداشت برنج  هزار جريب/ مازندران   عكس/ همشهری:  حامد خورشیدی اول آخر

 باشگاه
نویسندگان

یکشنبه

در جست وجوی امر ملی

دوست بســيار عزیزی در مادرید 
دارم که معاشرت و هم صحبتی با او 
بسيار مغتنم است. او روی موبایلش 
تنظيم کرده تا در لحظه فرا رسيدن اوقات شرعی، اذان موذن زاده 
اردبيلی پخش شود. بارها پيش آمده که درست وسط صحبت، 
جایی که بحث حسابی گرم شده و بالا گرفته، صدای این اذان 
بلند می شود و واکنش ما و جمع چيزی نيست جز اینکه صحبت 
را قطع کنيم و یک بار دیگر بــه این آوای زیبا گوش بدهيم. این 
تأثير هرباره اذان موذن زاده اردبيلی از کجا می آید؟ چه چيزی 

در این آوا هست که هر بار ما را تسخير می کند؟
اذان مشــهور موذن زاده در آواز بيات ترک اجرا شده است. آواز 
بيات ترک یکی از متعلقات دستگاه شور است که از قدیمی ترین 
دستگاه های موسيقی ایرانی اســت. هم نظامی گنجوی و هم 
فردوسی از نغمه هایی در آثارشــان نام برده اند که ساخته باربد 
و نکيسا و دیگر آهنگســازان عصر ساسانی اســت و بعضی از 
پژوهشــگران گمان می برند که ردپای آن نغمات در موسيقی 
امروز دستگاهی ایران )که از زمان قاجار به بعد به صورت تدوین 
شده درآمد و ثبت شــد( وجود دارد. از طرفی نوای اذان که از 
حجاز و عصر تولد اســلام در آن ســرزمين می آید هميشه در 
مقام های موسيقی عربی اجرا شده اســت. موسيقی متن فيلم 
»پيام آور« )در ایران محمد رســول الله( کــه موریس ژار آن را 
ساخته است، از شنيدن همين نوای اذان در مقام های موسيقی 

عربی الهام گرفته شده است.
اذان موذن زاده اردبيلی به شکل معجزه آســایی این دو تاریخ 
ظاهرا گسسته ایران در پيش از اسلام و پس از آن را به یکدیگر 
پيوند می دهد. این اذان هم ریشه در نغمه های باستانی و کهن 
عصر ساسانی دارد و هم مهم ترین نماد موسيقایی اسلامی را به 
اجرا در می آورد. این آميختگی، نمونه ای از آميختگی فرهنگ 
ایرانی/ ساسانی و فرهنگ اســلامی/ عربی است که در ایران و 
در طول تاریخ با یکدیگر ممزوج شــده اند و چيز تازه ای را خلق 
کرده اند. این اثــر جدید به این ترتيب نمونــه ای از همان »امر 
ملی« است که ظاهرا در چند ســال اخير در وجود و حضورش 
تشکيک هایی شده اســت. اذان موذن زاده به خوبی و با صلابت 
روایتگر تاریخی است که در آن ملتی شکل گرفته و به پيش آمده 
است. اثری که هيچ عنصر هویتی ایرانی )چه ایران باستان و چه 
ایران اسلامی( را نفی نمی کند، بلکه خلاقانه عناصری از آنها را 
در اختيار می گيرد و سنت تاریخی و فرهنگی موجودیتی به نام 

ایران را به پيش می برد.
اذان موذن زاده در آواز بيات ترک با قدرتی که از سنت تاریخی 
و هویت ایرانی می گيرد، هر بار و در هر اجرا ما را به چيزی وصل 
می کند که بيان کردنش کار آسانی نيست. اما حقيقت آن چيز 
به بيان در نيامدنی، در لحظه شنيدن اذان خودش را به همه ما 
نشان می دهد. حتی اگر از گوشی موبایلی بيرون بياید که هزاران 

کيلومتر از سرزمين ایران دور است.

برای بسياری در هند،  استعمار انگليس هنوز تمام 
نشــده اســت و تا زمانی که زبان انگليسی در این 
کشور، زبان دوم و زبان دانشگاهی است،  استقلال 

کامل هند به دست نخواهد آمد.
این تفکر، حالا که یک دولــت ملی گرای هندو در 
راس کار است، با جدیت بيشتری پيگيری می شود.   
دولت راهکارهــای متعددی را پيــش روی مردم 
می گذارد تا از زبان انگليسی خلاص شوند. نارندرا 
مودی، نخســت وزیر هند از حــزب بهاراتيا جاناتا، 
بارها عليه نفوذ زیاد زبان انگليســی در کشــورش 
صحبت و موضع برخی نخبگان هندو را تکرار کرده 
است. او گفته است زبان انگليسی، »یادگار استعمار 
انگليس« است و خواســتار برچيده شدن ميراث 
امپراتوری انگليس در کشورش شده است. او همين 
هفته گذشــته، درباره »ذهنيت برده داری« که در 
زبان انگليســی در هند وجود دارد صحبت کرده و 

عليه آن موضع گرفته است.
ســختگيری عليه اســتفاده از زبان انگليسی، در 
ایالت هایی کــه حزب حاکم هند در قدرت اســت 
بيشتر شــده و ماه پيش، مقامات رسمی ایالتی از 
اســتفاده از واژه »hello« - به معنای ســلام - در 
احوال پرسی با مردم عادی منع شده اند. به جای این 
واژه، به آنها گفته شــده از عبارتی هندو که ترجمه 
آن می شــود »به تو تعظيم می کنم،  ای ســرزمين 
مادری« ، استفاده کنند. همچنين تلاش می شود، 
برای برخی سرودهای معروف روز استقلال در هند  
که نام های انگليســی دارند  نام های هندی  و برای  
عناوین و درجات نظامی  ارتش که عموما انگليسی 

هستند واژه های و عبارات هندی به کار رود.
عرصه ای که دولت به ســختی در تلاش است تا از 
زیر سایه زبان انگليسی دربياورد، حوزه آکادميک 

به خصوص آموزش های پزشکی است. در نخستين 
تلاش، دولــت تلاش کرد تا به طبيبان ســنتی در 
هند که آیوروردا خوانده می شــوند اجازه جراحی 
بدهد. حالا در اقدامــی انقلابی، مقامات ملی گرا در 
ایالات مادیا پرادش، تصميم گرفته اند که دوره های 
پزشکی به زبان هندی به دانشــجویان ارائه کنند. 
تا حالا تمامی دوره های پزشــکی در هند، به زبان 
انگليسی برگزار می شــده و این نخستين بار است 
که یک دانشگاه می خواهد کلاس های پزشکی را به 

زبان هندی برگزار کند.
در 9ماه گذشته، یک ارتش 100نفره از مترجمان 
در تلاش بوده اند تا برای واژه های تخصصی پزشکی 
معادل های هندی پيدا کنند. نخست وزیر هند گفته 
اســت که هدف از این تغيير بنيادی این است که 
فرزندان خانواده های فقير هندی که بر انگليســی 
مسلط نيســتند بتوانند در دانشگاه، به زبان هندی 
پزشکی بخوانند. مودی گفته است که زبان انگليسی 
باید واســطه ای برای ارتباط باشد نه معياری برای 

روشنفکری مردم.
با ایــن حــال، متخصصــان پزشــکی می گویند 
انگيزه های ایدئولوژیک پشت این تلاش ها، پسندیده 
نيســت چون محافل آکادميک، جای سياســت 
نيست. علاوه بر آن، انگليسی، دست کم در جامعه 
پزشکی هند، چنان ریشه دوانده که تصور استفاده 
از واژه های جایگزین و فهــم عام آن در این جامعه، 
غيرممکن به نظر می رسد. آنها می گویند دانشجویان 
پزشکی با جان آدم ها سر و کار دارند و پيچيدگی ها 
و مشکلات ترجمه می تواند پيامدهای انسانی تلخی 
داشــته باشــد. 2 ایالت دیگر در هند هم گفته اند 
به زودی آموزش پزشــکی به دانشــجویان به زبان 

هندی  ارائه خواهد شد.

جهان نما

انگلیسی زدايی در هند

تقويم / شهادتعدد خبر

 مرد علم و اجتهاد

    امام خبر را که شــنید، گفت: »انالله و 
اناالیه راجعون« و چندبار دســت کشید 
روی پیشــانی اش. بعــد گفت: »طوری 
نیســت. مبارزه اين چیزها را هم دارد. 
مصطفای من که عزيزتــر از جوان های 
ديگر نبود. بلكه اين جوری از مادرهای 

داغديده کمتر خجالت بكشیم.«
    اسمش را اسم پدر امام گذاشتند که 
در مبارزه با خان های وقت، شهید شده 
بود. نخستین فرزند خانواده بود و برای 
همین، بیشتر از بقیه به پدر نزديک بود. 
خیلی چیزها را ديده بود که بقیه نديدند؛ 
خودش هم در حوزه علمیه قم تدريس 
می کرد، آن هم در 27ســالگی که برای 

مجتهد شدن خیلی زود است.
    3 تا رفیق جوان بودند که خیلی زود 
به درجه اجتهاد رسیدند: سیدمصطفی 
خمینی، سیدموسی صدر و سیدمحمد 
بهشــتی. آن دوتای اول پدرشان مرجع 
بود. هر سه تايشان اهل مبارزه و فعالیت 
بودند. يكی شــان رفت لبنان و با يهود 
درگیر شد، مثل موســی)ع ( يكی رفت 
آلمان و سعی کرد دل ها را به هم نزديک 
کند، مثل عیسی)ع( و سیدمصطفی قیام 
کرد همراه پدر و هجــرت کرد همراه او، 
همان راهی که روزگاری پیامبر اســام، 
مصطفی )ص( رفت. هر سه تايشان امید 
حوزه بودنــد و همه می گفتند ســنت 
مرجعیت شــیعه را ادامه خواهند داد. 
اما ســال 56امام موســی ربوده شد و 
سیدمصطفی مســموم. 4 ســال بعد 

سیدمحمد را به شهادت رساندند.
    يكی از بیت آمد، به مداح گفت: »بدو 
بیا روضه علی اکبر بخــوان، آقا يک کم 
گريه کند. اين همه غصــه را توی دلش 

نريزد.«

حافظ

ای شاهد قدسی، که کشَد بند نقابت؟

وی مرغ بهشتی، که دهد دانه و آبت؟

مهر رفت و پایيز خيلی بی سر و 
صدا به ماه دوم رسيد، بدون یک 
قطره باران. امسال برخلاف انتظار 
خبری از رگبارهای پایيزی نبود 
و آنطور که از خبرها برمی آید و آماری که سازمان 
هواشناســی داده، گویا ميزان بارش های پایيزی 
سال آبی جدید، 95درصد کمتر از حد نرمال بوده 
و تا پایان مهر تنها 0/8ميلی متر بارندگی در کشور 
داشته ایم. رئيس مرکز ملی خشکسالی و مدیریت 
بحران سازمان هواشناسی هم گفته مهرماه امسال 
بارندگی در واحد سطح کمتر از حد طبيعی و دما 
نيز بين یک تا یک و نيم درجــه بالاتر از ميانگين 
نرمال بوده است. بد نيست بدانيد که هر یک درجه 
افزایش دما، 6 درصد رشــد تبخير و تعریق آب را 
بيشتر می کند؛ بنابراین کاهش بارندگی و افزایش 
دما همراه با هم، خشکسالی را تشدید کرده است که 
اثرات آن در بخش کشاورزی، صنعت و همچنين 

آب شرب قابل مشاهده است.

با اینکه کارشناسان از ابری شــدن هوا و احتمال 
بارش های پراکنده در روزهای آینده خبر می دهند، 
اما باز هم نباید انتظار آبان ماه پربارشــی را داشته 
باشيم، چرا که طبق پيش بينی ها، ميزان بارش ها 
بســيار کم اســت و تا چند روز دیگر هم به پایان 
می رســد. چيزی که مســلم اســت این است که 
خشکسالی کل کشــور را احاطه کرده و نمی شود 
خيلی روی بارندگی ها حســاب کرد. برنامه ریزی 
صحيح، مدیریت منابع آب، اصلاح الگوی مصرف و 
کشت های کم آب بر راهکارهایی برای برون رفت از 
شرایط کنونی منابع آبی است که بارها و بارها گفته 
شده اما به آنها عمل نمی شود. ما در مجموع در کشور 
از منابع آبی به خوبی استفاده نمی کنيم، همچنان 
با روش غرقابی در کشاورزی آب را هدر می دهيم، 
استفاده از کشت نامناسب با شرایط آب و هوایی و 
منابع آبی عامل دیگری اســت که بر پيکره نحيف 
منابع آبی ضربه وارد می کند. با وجود هشدارهای 
فراوان درباره نبود آب، اما همچنان به دنبال کشت 

محصولات آب بر هســتيم، در کنار تمام اینها  از 
ایجاد شــهرک های صنعتی در جاهایی که منابع 
آبی مناســب و کافی ندارند هم کوتــاه نمی آیيم. 
ضمن اینکه سرانه مصرف آب در کشور به رغم اینکه 
از نظر منابع آبی مشــکل داریم اما از کشورهایی 
که در این زمينه هيچ مشــکلی هم ندارند، بسيار 
بيشتر است. آمارها نشــان می دهد سرانه مصرف 
آب در ایران حدود 160 تا 170مترمکعب اســت 
که در تهران گاهی به 220مترمکعب هم می رسد، 
این در حالی است که ایران کشوری با مشکل آبی 
است و روی کمربند خشــک دنيا هم قرار گرفته و 
متوســط بارندگی آن زیر 250 ميلی متر در سال 
است، اما نسبت به کشــورهای پر آب، مصرف آبی 

بيشتری دارد.
حالا که اقليم را نمی شود تغيير داد، باید در استفاده 
از منابــع آبی با توجه به شــرایط کشــور و ميزان 
داشته های خود پيش برویم، باید به فرهنگ قدیمی 
خود که بر پایه صرفه جویی بود برگردیم تا کشــور 
دچار خشکی و کم آبی بيشتر نشود، چون تبعات 
اجتماعی زیادی ازجمله مشکلات محيط زیستی 
مانند گردوغبار، خشک شدن تالاب ها و رودخانه ها 

و مهاجرت را به دنبال خواهد داشت.

سیدجواد رسولی
کارشناس رسانه

نگاه

به آســمان خيره می شوم و به 
تمــام چيزهــای کوچکی فکر 
می کنم که خردخرد اضافه می شوند و تا خبردار شوی 
گرفتارت می کننــد و تو را بــه دام می اندازند، آن وقت 
اعتماد به نفس و عزت نفست تباه می شود اما همان کسی 
که می خواهی از دستش خلاص شوی، کسی است که 
بيشتر از همه به او متکی هستی. نمی دانی چه وقت این 
اتفاق می افتد.  نمی توانی دقيقــا یک روز، هفته یا ماه را 
مشخص کنی زیرا یک روند تدریجی و نامحسوس است. 
آرام آرام در وجودت رخنه می کند. آن قدر آرام که متوجه 
نمی شوی داری خم می شوی، می شکنی و آدم دیگری 
می شوی؛ زنی که شاد نيســت و طوری زندگی می کند 
که همسرش می خواهد، نه آنطور که خودش می خواهد.

سی   بل هاگ

پشت  سرت را نگاه کن 

بوک  مارک

اسطوره سرزمین  فوتبال
»من متولد شدم تا فوتباليست شوم. همانطور که بتهوون به دنيا 

آمد تا موسيقی دان شود.« 
پله یعنی »الهه آتش« و فوتباليســت جوان معتقــد بود تقدیر 
نامش را برای او انتخاب کرده است. فوتباليستی که معروف بود 
می تواند در یک باجه تلفن 4نفر را دریبل کند. پله در 11سالگی 
به واســطه والدمار، دیگر افســانه فوتبال برزیل، کشف شد و در 
16سالگی توسط او به تيم سانتوز معرفی شــد؛ تيمی که پله تا 
آخرین سال های بازی خود در آن می درخشيد. در نخستين بازی 
در ليگ برزیل ستاره 16ساله تيم، 4گل زد و در همان فصل، آقای 
گل شــد. هنوز چند ماه از حضور حرفه ای پله نگذشته بود که به 
تيم ملی دعوت شد. در جام جهانی 1958سوئد، پله جوان ترین 
بازیکنی بود که توانســت جام را ببرد؛ 17سالگی و زدن 2گل در 
فينال جام جهانی، برابر ميزبان. این، آغاز اســطوره بود. پله 3 بار 
دیگر در جام جهانی حاضر شد و هرسه بار هم قهرمان جام شد و 
جام ژول ریمه را برای هميشه به خانه برد. در سومين جام جهانی-
1970مکزیک- توانست در فينال، ایتاليا را 4بر یک شکست دهد. 
برزیل 1970با حضور پله، جرزینهو، رولينو و توستائو رویایی ترین 
برزیل تاریخ بود. در بازی فينال، پله علاوه بر گلزنی، یک پاس گل 
رؤیایی هم به جرزینهو داد. درباره این پاس گل معروف، مدت ها 
در محافل علمی بحث بود که پله چطور توانست جرزینهو را ببيند؟ 
پله، اسطوره فوتبال جهان و جهان فوتبال است. کسانی که اصلا 
علاقه ای به فوتبال ندارند هم نام او را شنيده اند. پله جزو نخستين 
سياهپوست هایی است که توسط سفيدپوست ها ستایش شد. او 
در 1994وزیر ورزش برزیل شد و در 1995سفير صلح سازمان 
ملل. قبل تر نماینده سازمان ملل برای حفاظت از محيط زیست 
هم بود. ســال 1999از طرف کميته المپيک »ورزشکار قرن« 
لقب گرفت و سال 2000فيفا پله را به عنوان »فوتباليست قرن« 
انتخاب کرد؛ انتخابی که با جنجال طرفداران مارادونا همراه بود. 
1281گل در 1363بازی رسمی، شــامل 77گل ملی، آمار 
گلزنی های اســطوره اســت. 6بار 5گل در یک بازی، 
30بار 4گل در یک بازی و 90بــار هت تریک، رؤیایی 
است که بزرگ ترین ستاره های فوتبال هم خواب آن 
را نمی بينند. سال 1970طرف های درگير جنگ 
داخلی نيجریه، 48ساعت آتش بس کردند تا 
بتوانند بازی نمایشی پله را در شهر لاگوس 
ببينند. در جام جهانــی 1970، بروگنيچ، 
مدافع مشهور ایتاليایی که مأمور یارگيری 
پله در فينال بود، گفت: »قبل از بازی، مدام 
به خودم می گفتم او هم مثل بقيه از گوشت 
و استخوان ساخته شده... اما من اشتباه 

می کردم«. 

بی تعارف و تكلف ، مثل 
همین متن کوتاهی که 
می بینید. ما منتظريم تا نوشــته هايتان 
 دربــاره مســائل روزمره، مشــكات و 
دغدغه هايتان را برای ما ارسال کنید. اگر 
اهل طنز، کاريكاتور و طراحی هم هستید 
جايتان اينجا محفوظ است. متن يا طرح 
تان که آماده شــد يک تماس  با شــماره 
23023636 بگیريد تا برای رساندنش به 

ما ، راهنمايی تان کنیم. 

فراخوان

انتظامی: عشق، ایمان، مرگ.
فروتن: همون 3کلمه ای که هر 

آدمی باید تنها تجربه کنه...
انتظامی: تنهایی عاشق بشــی، تنهایی ایمان بياری، 

تنهایی هم بميری.

علیرضا رئیسیان
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تعیین سهم نهادها 
در ساماندهی 

کودکان خیابانی

نهادهای مختلف چه ســهمی در ساماندهی 
کودکان کار دارند؟ این یکی از آن مشــکلاتی 
است که به دلیل تعدد نهادهای درگیر و تداخل 
فعالیت ها هنوز برطرف نشــده اســت. هنوز 
سوءاســتفاده از کودکان برای کار در خیابان 
رایج است و طرح های مقطعی هم تأثیر چندانی 
بر تغییر وضعیت نداشته اند. هر سال در هفته 
ملی کودک این موضوع دوباره مورد توجه قرار 
می گیرد و اغلب طرح ها نیمه کاره رها می شود 
و وضعیت خیابــان و کــودکان کار در همان 
وضعیتی که بود باقی می ماند. امسال در هفته 
ملی کودک، محمدرضــا پویافر، مدیرکل امور 
آسیب های اجتماعی وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی از تصویب اصلاحیه آیین نامه ماده ۶ 
قانون حمایت از اطفال و نوجوانان در کمیسیون 
فرهنگی دولت خبر داد. او گفت:»این آیین نامه 
با هدف اصلاح و تغییر رویکرد از »ساماندهی« 
به »حمایت اجتماعی« رفت  و برگشــت های 
مکرری میان دستگاه های عضو کمیته تدوین 
آیین نامه، شورای اجتماعی کشور، کمیسیون 
دولت و... داشــت. این درحالی بــود که قانون 
حمایت از اطفال و نوجوانــان نیز بعد از بیش 
از یک دهه در ســال ۱۳۹۹به تصویب مجلس 
شورای اسلامی رسید و متعاقب آن آیین نامه 
ماده ۶ قانــون حمایت از اطفــال و نوجوانان 
نیــز در مردادماه ۱۴۰۰توســط هیأت دولت 
مصوب شــد که تاحدودی توجه مناســب به 
راهکارهای مواجهه مناسب با مسئله کار کودک 
در این آیین نامه دیده شــد. آیین نامه مذکور 
پس از تصویب در کمیسیون اصلی فرهنگی و 
اجتماعی دولت به ریاست وزیر فرهنگ و ارشاد 
اسلامی در آستانه تصویب در هیأت وزیران و 
ابلاغ رسمی آن به دستگاه های مسئول است.« 
حــالا در تازه ترین واکنش به ایــن آیین نامه، 
سرپرست دفتر امور آسیب دیدگان اجتماعی 
سازمان بهزیستی کشور از پیگیری این سازمان 
برای اصلاح آیین نامه مــاده ۶ قانون حمایت 
از اطفــال و نوجوانان در راســتای مشــخص 
شدن سهم و وظایف ۱۳دســتگاه متولی امور 

ساماندهی کودکان خیابانی خبر داده است.
محمدرضــا حیدرهایــی بــه ایســنا گفت: 
در ماده ۸۰ برنامه ششــم توســعه به سازمان 
بهزیستی تکلیف شده است تا با همکاری سایر 
دستگاه های عضو کمیته ساماندهی کودکان 
خیابانی نسبت به ساماندهی کودکان خیابانی 
اقدام شــود. در ماده ۶ قانون حمایت از حقوق 
اطفال و نوجوانــان نیز به این موضوع اشــاره 
شده است؛ اما سهم دستگاه ها تکلیف نشده و 
متأسفانه در طول برنامه هم بعضی دستگاه ها 
همــکاری نمی کردنــد. به طور مثــال وزارت 
بهداشت وظایفی در این زمینه برعهده داشت 
اما به دلیل شیوع ویروس کرونا طی چند سال 
اخیر ظرفیت این وزارتخانه برای مقابله با کرونا 
به شدت درگیر شــد که امید است با فروکش 
کردن این ویروس بتوانیــم از ظرفیت وزارت 

بهداشت بیشتر استفاده کنیم.
سرپرست دفتر امور آسیب دیدگان اجتماعی 
ســازمان بهزیستی کشور با اشــاره به وظایف 
دیگر دســتگاه های متولی امور ســاماندهی 
کــودکان خیابانی گفت: ۱۳ دســتگاه متولی 
امور ســاماندهی کودکان خیابانی هستند که 
این موضوع باید با همکاری سازمان بهزیستی 
صورت گیرد. در این راستا سازمان بهزیستی با 
کمک وزارت رفاه پیگیر اصلاح آیین نامه ماده ۶ 
قانون حمایت از اطفال و نوجوانان شدند تا سهم 
و وظیفه هر دستگاه به صراحت مشخص شود؛ 
به طور مثال وظیفه اداره کل اتباع این است که 
درخصوص کودکان اتباع قانونی و غیرقانونی، 
مبنی بر اینکه آیا قرار است این کودکان رد مرز 
یا ساماندهی شــوند تعیین تکلیف کند. براین 
اساس قرار است مشــخصا وظیفه هر دستگاه 
در اصلاحیه آیین نامه ماده ۶ قانون حمایت از 

اطفال و نوجوانان مشخص شود.
حیدرهایی در پاســخ بــه این ســؤال که آیا 
همزمــان با اصــلاح آیین نامه مــاده ۶ قانون 
حمایت از اطفــال و نوجوانان بــرای موضوع 
ســاماندهی کودکان خیابانی به طور همزمان 
اجرای آیین نامه ســاماندهی کودکان کار نیز 
در دســت اقدام قرار می گیــرد؟ گفت: اکنون 
تکالیف دستگاه ها برای ســاماندهی کودکان 
خیابانی در قانون حمایت از اطفال و نوجوانان 
مشخص می شود اما همچنان برخی از موارد را 
به آیین نامه ساماندهی کودکان خیابانی ارجاع 
می دهیم. سرپرست دفتر امور آسیب دیدگان 
اجتماعــی ســازمان بهزیســتی کشــور در 
پاســخ به ســؤال دیگری درخصوص وظیفه 
سازمان بهزیســتی در برنامه هفتم توسعه در 
راســتای کودکان کار و خیابــان نیز توضیح 
داد: در برنامه هفتم نیز ســاماندهی کودکان 
خیابانی وظیفه ســازمان بهزیســتی است و 
جمع آوری و موضوعــات دیگر مربوط به بحث 
کودکان خیابانــی وظیفه و اهداف ســازمان 
بهزیستی نیست؛چرا که بهزیستی صرفا وظیفه 
ســاماندهی کودکان خیابانی را بدون درنظر 

گرفتن نژاد و هویت آنها برعهده دارد.

خبر

خانه ای برای پسران خیابان

یونس هنوز هم هر شب خواب می بیند چند 
سگ ســیاه وحشــی او و مادرش را تعقیب 
می کنند. وقتی ۶ســالش بود، پدر خمارش 
غیبش زد و او و مــادرش تنها ماندند. مدتی 
بعد صاحبخانه جوابشان کرد و اثاثیه آنها را 
بیرون ریخت. همســر دوم پدربزرگ پیغام 
فرستاده بود که آن طرف ها پیدایشان نشود. 
روزهایی که یونس و مادر در خانه دوســت و 
آشنا گذراندند پر از خاطرات تلخ بود. بالاخره 
مادر دستش را گرفت و با هم به بیابان رفتند؛ 
جایی که فقط مردان و زنان نشــئه و خمار 
زندگی می کردنــد و ســگ های ولگرد رها 
بودند. شــب ها یونس از ترس نمی توانست 
بخوابد و تا پلک هایــش روی هم می افتاد، با 
صدای پارس سگ ها بیدار می شد. یک شب 
که به جیغ و ناله مــادرش از خواب پرید، در 
روشنایی نور ماه بدن خون آلود و چشم های 
هراســان او را دید که در حلقه ســگ های 
گرسنه و ســرمازده گرفتار شده بود. فردای 
آن روز مادر یونس را به »سرای نور« سپرد و 
خودش هم در اقامتگاه زنان جمعیت »طلوع 
بی نشان ها« ساکن شد. حالا از آن زمان چند 
سال می گذرد. دیگر جای زخم های بدن مادر 
کمی التیام پیدا کــرده و خواب و خیال های 
رنگی جای کابوس های شبانه یونس را گرفته 
اســت. یونس دیگر خواب سگ های گرسنه 
را نمی بینــد و وجود عمو اکبر و پســرهای 
سرای نور، دلتنگی ها و تنهایی های او را کم 

کرده است: 
ته خیابان »شــهید ندایی« یک بیغوله بود 
که هر روز غــروب آدم هایــی خمیده مثل 
شــبح از لای در شکســته آن بــه داخلش 
می خزیدند و شــب به نیمه نرســیده، بوی 
شــب زنده داری های پر دود و دمشان محله 
یافت آباد را از جا بر می داشــت. وقتی رئیس 
وقت ســازمان بهزیســتی تهران بــه دیدار 
مادران تحت پوشش جمعیت مردمی »طلوع 
بی نشان ها« رفت، مادری تنها ثروتش را که 
قالیچه ای دســتبافت بود، به او هدیه داد و 
خواست با کمک عمواکبر برای پسران نوجوان 
کارتن خواب سرپناهی امن بسازند. بهزیستی 
بیغوله را به عمواکبر سپرد تا در آنجا از پسران 
بی سرپرست شــهر نگهداری کند. عمو اکبر 
بانی جمعیت مردمی طلوع بی نشان ها بود که 
به آدم بزرگ های کارتن خواب و بی خانمان 
شــهر کمک می کرد دوبــاره روی پای خود 
بایســتند و تا آن روز پای کودکان به جمع 
بی نشان ها باز نشده بود. پسران خیابان های 
این شهر شلوغ شاید به داشتن همین سقف 
هم راضی بودند، ولی عمواکبر نمی توانست 
آنها را زیر این سقف ناامن و لرزان جمع کند. 
او هر چه در چنته داشت روی دایره ریخت تا 

شاید بتواند از ســاختمان مخروبه یک خانه 
بسازد، ولی نشد که نشد. وقتی عوامل برنامه 
تلویزیونــی »خندوانــه« از عمو اکبر دعوت 
کردند میهمان برنامه شــود، از آنها خواست 
حکایت خانه ویران پسرهای بی سرپناه شهر را 
برای بینندگان به تصویر بکشند و سازندگان 

خندوانه خواسته اش را پذیرفتند.

خانه لاکچری پسران خیابان
مردم که برنامه را دیدند، ســیل تماس های 
تلفنی دیگر وقت سر خاراندن برای عمو اکبر 
نمی گذاشت و همه می خواستند کمک کنند. 
یکی با پولش و دیگری با وقــت و مهارتش. 
معتادان بهبودیافته جمعیت طلوع بی نشان ها 
هم که پیش از اعتیاد بنا، نجار، آهنگر و نقاش 
بودند، با دل و جان پای کار آمدند و به جبران 
همه روزها و شب هایی که برای فرزندانشان 
پدری نکرده بودند، در روبــه راه کردن خانه 
پسران بی سرپرست ســنگ تمام گذاشتند. 
ساخت خانه پسرها 5ماه طول کشید و بیغوله 
ته خیابان شهید ندایی به خانه ویلایی دلبازی 
تبدیل شــد که از امکانات زندگی چیزی کم 
نداشت و از کتابخانه تا سالن همایش و باشگاه 
ورزشی و اتاق بیلیارد برای بچه  ها فراهم شده 
بود. بالاخره ماه رمضان 5سال پیش با برپایی 
ضیافت افطاری و مراسمی پر و پیمان، تابلوی 
»سرای نور« بر پیشــانی خانه نصب شد. در 
شماره حسابی که برای جمع آوری کمک های 
مردمی اعلام شد، مبالغ درشت فراوان بود، اما 
کمترین آنها  7هزار و 2۰۰تومان بود که خیلی 
به دل عمو اکبر نشســت و تصمیم گرفت در 
نخستین مرحله 72پســر را در آنجا بپذیرد. 
نخستین پسر سرای نور »عیسی« بود که در 
همان شب ضیافت افطار حضور داشت و بعد از 
او رحیم، مجید و بقیه بچه های سرا یکی یکی 
سر رســیدند. هر کدام از آنها هم حکایت و 

سرنوشتی داشتند.

از ته نقشه تهران تا سرای نور
 رحیم نمی  دانست کدام زن او را به دنیا آورده، 
ولی از وقتی چشــم باز کرده بود، خودش را 
کنار یک زن سبزه روی قد کوتاه دیده بود که 
سر چهارراه ها گدایی می کرد. زن که کبری 
صدایش می زدند، هر وقت می خواســت به 
رحیم بفهماند حق مادری به گردنش دارد، با 
2دست پهن و سنگینش سر کم موی رحیم 

را فشار می داد و می گفت: »من تو را ۱۰سال 
کول کــرده ام و توی خیابان های این شــهر 
چرخانده ام.« خانه کبری و رحیم ته شهر بود؛ 
جایی که نقشه تهران تمام می شود. تنها هم 
نبودند و با چند زن و بچه دیگر توی آن خانه 
زندگی می کردند. همه بچه ها کوچک بودند 
و رحیم بزرگ ترین شان بود. شب ها بچه ها را 
توی یک اتاق می ریختند و زن ها در اتاق های 
ته راهرو خستگی در می کردند. کبری با همه 
زرنگی اش خیلی تیز و بز نبود. شبی که رحیم 
برای همیشه از دســتش فرار کرد، کبری از 
پنجره اتاق دید که رحیم مثل ســایه از لای 
در آهنی زنگ زده خانه بیرون سرید، ولی تا 
با آن هیکل ســنگینش هن و هن کنان به سر 
کوچه برســد، رحیم در تاریکی خیابان گم 
شده بود. رحیم به اندازه چند شب از کبری 
»حب« دزدیده بود، ولی شبی که حب هایش 
تمام شد، تا صبح ۱۰۰بار آرزوی مرگ کرد. 
همه اســتخوان هایش تیر می کشید و از درد 
میله های آهنی روی پل را گاز می گرفت. اگر 
توان راه رفتن داشت، خودش را به خانه کبری 
می رساند و پیه همه  چیز را به تنش می مالید، 
ولی خودش هم نفهمید کــی از حال رفت و 
وقتی چشم باز کرد، عمو اکبر و عمو علی بالای 

سرش بودند.

در خانه کسی منتظرم نبود
رحیم هم اتاقی مجید اســت. هر دو تای شان 
تخت های کنــار پنجره را برای خودشــان 
برداشته اند. وقتی عمو علی و عمو اکبر رحیم 
را از بیمارســتان مرخص کردند، او را با خود 
به ســرای نور آوردند. شب های اول رحیم نه 
خودش می خوابید و نه می گذاشــت مجید 
بخوابد. تا صبح حرف مــی زد و حرف می زد. 
مهلت جواب دادن هم به مجید نمی داد. 5سال 
خوابیدن زیر پل و گوشه خیابان و پرسه زدن 
زیر تیغ آفتاب رنگ وروی سبزه مجید را تیره 
و زمخت کرده اســت. ســرد و ولنگار حرف 
می زند و هر وقــت رحیم از یتیمــی و درد 
نداشــتن خانه و خانواده می نالد، سر درد دل 
او هم باز می شود: »خانواده را ول کن! کدام 
خانواده؟ من توی خیابان بزرگ شدم، شب و 
نصفه شب که می رفتم خانه یکی نمی پرسید 
تو کجا بودی؟ چی خوردی؟ چی کار کردی؟ 
پدرم الکلی بــود و مادرم ســال ها پیش پی 
زندگی خودش رفته بود. مــن هم از کلاس 

پنجــم دبســتان گل مصرف می کــردم.« 
مجید انــواع مواد روانگردان را می شناســد 
و ســال ها با توزیع مرفیــن و مواد مخدر در 
میان همکلاســی هایش هزینه اعتیادش را 
تامین کرده اســت. مجید از وقتی نخستین 
پک گل را فروخته، دیگر به خانه پا نگذاشته 
است. مسئولان مدرســه که فهمیدند مجید 
اعتیاد دارد، او را برای مشاوره و ترک اعتیاد 
معرفی کردند و مجید از سرای نور سردرآورد. 
مجید الان پاک است و از ۳ماه پیش الکل و 
مواد مخدر مصرف نکرده است. او ۱7سال دارد 
و با کمک مربیان سرای نور مشغول یادگیری 
زبان انگلیسی است. مجید آرزو دارد یک روز 
یک موزیسین خیلی مشهور و محبوب شود.

خدمات پزشکی و مشاوره ای
»علی بدخشان« از دوستان عمواکبر و مدیر 
سرای نور اســت. او را بچه های سرا عموعلی 
صدا می زننــد. عموعلی می گوید: »ســرای 
نور ســال۱۳۹۶ برای نگهداری پسران ۱۳ 
تا ۱۸ساله بی سرپرست و بدسرپرست که با 
مشکل اعتیاد دســت و پنجه نرم می کنند، 
راه اندازی شده است.« صورت های تکیده و قد 
و قامت ریزه بعضی از بچه های سرا سن آنها 
را کمتر از ۱۳سال نشــان می دهد. عموعلی 
می گوید: »بسیاری از کودکان کارتن خواب بر 
اثر اعتیاد و شرایط اقتصادی نامناسب دچار 
سوء تغذیه هستند و رشــد جسمی مناسبی 
ندارند. از ســوی دیگر بعضی از آنها در زمان 
پذیرش بدون شناسنامه هستند و نمی توانیم 
سن دقیقشــان را تخمین بزنیم.« پسرهایی 
که قرار است ســاکن ســرای نور شوند، در 
زمان ورود به مرکز مورد معاینات پزشــکی 
قرار می گیرند و مشــکلات کمبود ویتامین، 
اختــلالات بینایی و پوســیدگی دندان آنها 
درمان می شود. عمو علی می گوید: »بسیاری 
از کودکانی که در ســرا پذیرش می شــوند، 
شناسنامه ندارند و در تمام عمرشان از سایه 
خانواده و پدر و مادر محروم بوده اند. ما برای 
شناسنامه دار کردن و صدور برگه  های هویتی 
این کودکان اقدام می کنیم و پس از مشاوره 
و برنامه های روانشناسی برنامه های تحصیل 
و آموزش شــان پیگیری می شود. این بچه ها 
که در محله های پرخطر یــا در خانواده های 
آسیب دیده بزرگ شــده اند و تجربه اعتیاد و 
کارتن خوابی دارند، با مشکلات روحی، روانی 

مختلف دســت وپنجه نــرم می کنند و برای 
آرام شدن به زمان زیادی نیاز دارند.« عمو علی 
و دوستانش پسران سرای نور را بعد از ترک 

سرا و بازگشت به خانواده هم رها نمی کنند.

بچه ها را تنها نمی گذاریم
 عمو علــی می گویــد: »ما حتــی در دوران 
دانشگاه و تشــکیل خانواده در کنار بچه ها 
هســتیم و از آنها حمایــت می کنیم. بعضی 
از پســران دوره مهارت آموزی رشــته های 
مختلف فنی را گذرانده اند و می توانند با کار 
در کارگاه ها و مراکز مختلف گلیمشان را از آب 
بیرون بکشند. بعضی از بچه ها بر اثر اعتیاد یا 
فقر و بی کاری خانواده به بیراهه رفته اند و ما 
با ترک اعتیاد والدین و توانمندکردن خانواده  
تلاش می کنیم زمینه بازگشــت کودک به 
دامن خانــواده را به وجود آوریــم. در موارد 
زیادی هم موفق می شــویم. مثلا یک پســر 
۱۳ســاله داریم که ســال ها همراه مادرش 
کارتن خواب بوده، ولی حالا مادرش اعتیادش 
را ترک کرده و با پرستاری سالمندان زندگی 
فرزندش را اداره می کند. برای آنها خانه اجاره 
کرده ایــم و در کنار هم هســتند.« ظرفیت 
پذیرش ســرای نور محدود است، ولی در هر 
شرایطی اگر به عمو علی و عمواکبر خبر برسد 
که کودکی بی سرپناه در خیابان های این شهر 
سرگردان اســت، آنها کفش و کلاه می کنند 
و به ســراغش می روند تا او را به سرای امن 

بچه های خیابان دعوت کنند.

شادی های کودکانه
عطر ذرت بوداده در آشــپزخانه سرا پیچیده 
و تنقــلات بچه ها آماده اســت. عمو علی در 
ســالن آمفی تئاتر را باز کرده تا مســابقه را 
در آنجا تماشــا کننــد. بلوز آبــی رادین در 
ســبد رخت چرک ها بوده و او با لب و لوچه 
آویزان بــه ســالن می آید. بچه هــا ترجیح 
می دهند به جای تماشــای فوتبــال از میز 
پینگ پنگ، بیلیارد، دارت، فوتبال دســتی 
و پلی استیشــن اتاق بازی اســتفاده کنند. 
وقتی خاله در اتاق بــازی را می بندد، راضی 
و ناراضی به طرف سالن آمفی تئاتر می روند. 
مسابقه فوتبال شروع شــده است. سالن در 
ســکوت فرو رفته و بچه ها با حیرت و تعجب 
به پرده سینمایی عریض و طویل مقابل خود 
چشــم دوخته اند. لابه لای صدای شکستن 
تخمه  و بازشــدن بســته های تنقلات فقط 
فریادهای کوتاه وهیجــان زده ایلیا به گوش 
می رسد: »برو گوشه، از آنجا... وای!.. نشد!« 
خاله با بلوز ورزشــی زیبایی ســر می رسد و 
میان بچه ها دنبــال رادین می گردد. تا پایان 
بازی زمان زیادی نمانده که فریاد شاد رادین 
و ایلیا در هم می پیچد. ایلیــا از گل اول تیم 

محبوبش خوشــحال است 
و رادیــن از اینکــه لبــاس 
ورزشی نو به تن کرده است. 

زنگ فوتبال پسران نور
شــادی و هیجان ایلیا تنها صدایی است که سکوت ســنگین سالن را 
می شکند: »برو جلو، برو... گل...« در میان پسرهای خانه، ایلیا تنها داداشی 
است که لذت تماشای فوتبال را تجربه کرده است. امروز 2تیم لیگ برتر 
مسابقه دارند و پسرهای سرای نور دور هم جمع شده اند تا مسابقه را تماشا 
 کنند. ایلیا گرمکن و شلوار ورزشی اش را پوشیده و منتظر شروع مسابقه 
است. کلاه شاپویی اش را روی ســر می گذارد و خودش را در آینه ورانداز 
می کند. رادین کمد لباس هایش را به هم ریخته تا بلوز آبی اش را پیدا کند. 
کلافه و ناراحت است. پسران سرای نور چند خاله دارند که روزها کنارشان 
هستند و برای شان مادری می کنند. یکی از خاله ها می پرسد: »پسرم چیزی 

گم کردی؟« رادین بغض می کند و لب می چیند. باور اینکه او با این جثه ریز 
و فلفلی سال ها هزینه زندگی مادر و 2خواهرش را تامین کرده دشوار است. 
ایلیا پای تلویزیون بزرگ گوشه هال می نشیند تا ترکیب تیم ها را بشنود. 
او پیش از آنکه پدرش خانه و زندگی و حتی دخترش را پای بساط دود و دم 
و قمار ببازد، اوضاع روبه راهی داشته و حتی یک بار دربی پیروزی استقلال 
را در استادیوم دیده است، اما از 7ســال پیش که درس و مدرسه را کنار 
گذاشت و برای گذران زندگی خودش و مادرش بنایی کرد، نجاری کرد و 
حتی هروئین فروخت، از دل و دماغ تماشای فوتبال و بازی گل کوچک افتاد. 
او امروز دوباره یاد گذشته ها افتاده است. مجید با شیطنت کانال تلویزیون 
را عوض می کند و صدای جیغ و داد ایلیا بلند می شود: »بذار ببینیم حمله 

کیه... خاله... اینو ببین!«

نکته

رابعه تیموریگزارش
روزنامه نگار

سرپرست دفتر امور آسیب دیدگان 
اجتماعی سازمان بهزیستی از 

پیگیری اصلاح آیین نامه قانون 
حمایت از اطفال برای ساماندهی 

کودکان خیابانی خبر داد

مرکز اقامتی سرای نور تنها مرکز اقامتی پسران ۱۳تا ۱۸ساله کارتن خواب شهر تهران است

خلاصه گزارش

معتادان بهبودیافته 
جمعیت طلوع 

بی نشان ها که پیش 
از اعتیاد بنا، نجار، 

آهنگر و نقاش 
بودند با دل و جان 
پای کار آمدند و به 

جبران همه روزها و 
شب هایی که برای 
فرزندانشان پدری 

نکرده بودند، در 
روبه راه کردن خانه 

پسران بی سرپرست 
سنگ تمام 

گذاشتند.

سرد و ولنگار حرف 
می زند. هر وقت 
رحیم از یتیمی و 

درد نداشتن خانه 
و خانواده می نالد 

سر درد دل او هم باز 
می شود: »خانواده 

را ول کن! کدام 
خانواده؟ من توی 

خیابان بزرگ شدم، 
شب و نصفه شب که 

می  رفتم خانه یکی 
نمی  پرسید تو کجا 

بودی؟ چی خوردی؟ 
چیکار کردی؟

بسیاری از 
کودکانی که در سرا 
پذیرش می شوند، 
شناسنامه ندارند 

و در تمام عمرشان 
از سایه خانواده و 
پدر و مادر محروم 

بوده اند. ما برای 
شناسنامه دار 
کردن و صدور 

برگه های هویتی 
این کودکان اقدام 

می کنیم و پس از 
مشاوره و برنامه های 

روانشناسی 
برنامه های تحصیل و 

آموزششان پیگیری 
می شود.

ظرفیت پذیرش 
سرای نور محدود 
است، ولی در هر 

شرایطی اگر به 
عمو علی و عمو 

اکبر خبر برسد که 
کودکی بی سرپناه در 
خیابان های این شهر 
سرگردان است، آنها 
کفش و کلاه می کنند 
و به سراغش می روند 

تا او را به سرای امن 
بچه های خیابان 

دعوت کنند.

 عمو علی می گوید: 
»ما حتی در دوران 
دانشگاه و تشکیل 

خانواده در کنار 
بچه ها هستیم 

و از آنها حمایت 
می کنیم. بعضی 

از پسران دوره 
مهارت آموزی 

رشته های مختلف 
فنی را گذرانده اند و 
می توانند با کار در 

کارگاه ها و مراکز 
مختلف گلیمشان را 
از آب بیرون بکشند.

 جنس اعتراضات اخیر از نوع سبک زندگی 
است که می توان آن را بدیع دانست

تلاش کشورها برای جلوگیری از انتشار 
محتوای خشن و دروغین در پلتفرم ها

مراسم اختتامیه جشنواره ایده پردازی تهران۱۴۰۴ چهارم 
آبان برگزار می شود تا ایده های برگزیده معرفی شوند

خط قرمز برای محتوا در 
شبکه های اجتماعی

 تصویرسازی
 از تهران1404
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 برخی بر این باورند نسلی که امروز با 

آن روبه رو هستیم موفق به برقراری گزارش
ارتبــاط بــا هنجارهــا، ارزش ها و 
بایسته های انقلاب نشده است. از منظر »سیدحسن 
موسوی چلک« جامعه شــناس، برخی جوانان نسل 
چهارمی  که اکنون اعتراضاتی به برخی مسائل دارند 
برخلاف تبلیغاتی که از شکاف بین نسلی نسل جوان با 
جمهوری اسلامی می شود، تنها دچار تعارضاتی هستند 
که به درستی به آن پاســخ داده نشده است. در کتاب  
»ظهور، میلنیال ها: نسل بزرگ بعدی« نوشته »ویلیام 
استراوس«  4نســل شناسایی شــده که در مراجع 
جامعه شناسی مورد استناد قرار می گیرد. بر این اساس 
نسل چهارمی ها آرمانگرا هستند که پرسشگرهستند. 
سیدحسن موسوی چلک معتقد است این نسل پر از 
سؤال و ابهام است و به دلیل انباشتگی سؤالاتی که از 
گذشته باقی مانده مســئله بی پاسخ مانده خود را کف 
خیابان ها مطرح می کنند: »دین مــا تأکید دارد باید 
فرزندان خود را به اقتضای زمانه تربیت کنیم که این 
اتفاق بعد از 4دهه که شــاهد تغییراتی در هنجارها و 
ساختارها هستیم، رخ نداده است.« او در پاسخ به این 
سؤال که براساس آمارهای دستگاه های امنیتی بیشتر 

افراد بازداشت شده در رده ســنی پایین قرار دارند که 
می توان از آنها به عنوان نسل چهارم بعد از انقلاب یاد 
کرد؛ آیا این موضوع را می توان نشانه شکاف بین  نسلی 
به شــمار آورد با رد این موضــوع می گوید: »معتقدم 
شکاف بین نسلی در وقایع اخیر وجود ندارد. آنچه امروز 
شاهد آن هســتیم تعارض بین نسلی است. در شکاف 
بین نســلی ارتباطی بین نسل ها نیســت، اما اکنون 
شواهدی که تأیید کند دچار شکاف بین نسلی شده ایم 
در دست نیست؛ چراکه بین معترضان افرادی از نسل ها 
و گروه های دیگر نیز حضور دارند.« او در پاسخ به این 
سؤال که ممکن است بخشی از مطالبات درست مردم 
با جهت دهی سیاسی و موج سواری رسانه ها به محاق 
رفته و ابعاد دیگری پیدا کند، این مسئله را تأیید می کند 
و ادامه می دهد: »هنگامی که تعارضات حل نشده باقی 
بماند و به شبهات و سؤالات به درستی پاسخ داده نشود، 
این مسئله می تواند منجر به ایجاد واکنش های تندی 
در جامعه شود. در این میان رسانه های ضد انقلاب نیز 
سوار بر موج مطالبه گری ایجاد شده به قسمتی از این 
مطالبات رنگ و جهت خاصی داده و آن را به نفع خود 
مصادره می کننــد.«او راهکار جلوگیــری از چنین 
جهت دهی هایی را ایجاد بســتری برای طرح سؤال و 

اعلام اعتراض می داند و اضافه می کند: »یک ســمت 
اعتراضات اخیر مردم هســتند و ســمت دیگر دولت 
به معنای عام آن است. آنچه سبب بروز این اتفاقات شد، 
توجه نکردن به نیازها یا توجه کمتر یا به شکل وسیع تر 
نبود بستر برای بیان نیازها و خواست هاست. تاکنون 
بستری  برای بیان اعتراض طراحی نشده است؛ گرچه 
اکنون گفته می شود چند مرکز برای اعلام اعتراض و 

راهپیمایی در حال طراحی شدن است.«

تحلیل های غلط را کنار بگذاریم
این استاد دانشگاه، در پاســخ به این سؤال که به نظر 
می رسد بخشــی از معترضان، اعتراض خاصی ندارند 
و براساس احساسات دست به این کار می زنند گفت: 
ممکن اســت در روزهای نخســت اعتراضات چنین 
افرادی در میان معترضان با نســبت بالا بوده باشند، 
اما به نظر می رســد با گذشــت زمان بخش زیادی از 
افرادی که اعتراض دارند هدف مشخصی را برای ماندن 
در خیابان پیــدا کرده اند. وی ادامــه داد: »رفتارهای 
احساسی معمولا برای مدت طولانی باقی نمی مانند. با 
گذشت مدتی از حضور معترضان در خیابان ارزیابی ها 
نشان داده که افراد احساسی کمتر در تجمع ها شرکت 

 جنس اعتراضات اخیر از نوع سبک زندگی است که می توان آن را بدیع دانست

هدف غرب نابودی خانواده ایرانی است
غلامعلی حدادعادل، عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: 
جامعه ما به سرعت به سمت دو قطبی شدن پیش می رود. یک 
عده حزب اللهی محض و یک عده هــم صد درصد مخالف آنها. 
این یک واقعیت اســت که ما باید برای آن چاره اندیشی کنیم. 
باید بدانیم در جامعه با یک طیفی از سلیقه ها روبه رو هستیم که 
درعین حال که ما باید این طیف را به سمت معنویت، اسلامیت 
و... سوق بدهیم، واقعیتش را نباید انکار کنیم.حدادعادل گفت: 
نکته ای که آن را بســیار مهم می دانــم رواج گفتمان عقلانی و 
استفاده از گفتمان عقلانی توســط متدینین و موافقان انقلاب 
است. بنده بیش از هر چیز، از این می ترسم که گفتمان انقلابی 
و اسلامی و دینی ما از عقلانیت تهی شــود. اگر ما عقلانیت را از 
گفتمان انقلابی و اســلامی مان کنار بگذاریم یا تضعیف شود، 
به دســت خودمان به ایــن دوگانگی و دوقطبی شــدن کمک 
کرده ایم.این استاد دانشگاه با اشاره به خاطراتی از شهید مطهری 
گفت: عظمت و اهمیت شهید مطهری در عقلانی بودن او است. 
بزرگ ترین میراثی که مطهری از خود به جا گذاشته است، معرفی 
عقلانی اسلام است؛ شما در همین کتاب »مسئله حجاب« دقت 
کنید. ایشان روزی این کتاب را نوشته است که نه تنها حکومت 
اسلامی نبوده، بلکه برخی از هم لباس های آقای مطهری هم به او 
اعتراض می کردند که چرا این کتاب را نوشته است اما ایشان در 
دفاع از حجاب از بیان عقلانی استفاده می کند. عضو شورای عالی 
انقلاب فرهنگی بــا تأکید بر ضرورت ترویج اســلام با گفتمان 
عقلانی در دانشگاه، تصریح کرد: بنده پیشنهاد می کنم در یکی از 
جلسات آینده همین حجاب به بحث گذاشته شود. اگر مناسب 
دیدید بنده هم شرکت می کنم. دوست دارم امثال خانم کولایی 
هم شرکت کنند، که می فرمایند »من بحث دینی نمی کنم، بحث 
فقهی نمی کنم«. خانم کولایی در حکومت اســلامی نمی شود 
بحث فقهی نکنید، یعنی چه »من می خواهم درباره حجاب صحبت 
کنم، ولی بحث فقهی نمی کنم« این حکومت دینی را مردم برای 
این ایجاد کردند که احکام دینی را اجرا کند. حدادعادل افزود: مگر 
یادمان رفته است یکی از شعله های خشم مردم در سال57همان 
منظره افتضاح برهنه ای بود که شــهریور57در جشن هنر شیراز 
نشان داده و منجر به حوادث 17شهریور شد! این مردم همان مردم 
بوده اند. مردم حتی از حکومت شاه هم نمی پذیرفتند که برهنگی 
در جامعه باشد و مقابل او ایستادند! وی گفت: ما که نمی توانیم از 
حضرت امام فقط به یک قول ایشان اکتفا کنیم؛ امام آمد که بگوید 
حکم خدا؛ خب این حکم خدا را ما باید هم به صورت عقلانی تبیین 
کنیم و هم برای اجرایش راه عقلانی پیــدا کنیم. ولی نمی توانیم 
بگوییم بحث فقهی از حکومت جداست! حدادعادل با تأکید بر اینکه 
مردم ما که نمی خواستند حکومت سکولار تشکیل بدهند، توضیح 
داد: اگر کسی می خواهد حکومت سکولار هم تشکیل بدهد، خوب 
است به این سؤال جواب بدهد که با برهنگی تا کجا باید مدارا کرد؟! 
حتی در فرانسه هم اگر کســی بخواهد برهنه مطلق شود همان 
پلیس های مرد خشن جلوی او را می گیرند؛ چون آنجا هم معتقدند 

برهنگی یک حدی دارد./ فارس

سیاست

تشکیل پرونده علیه آمریکا 
درخصوص اغتشاشات

کاظم غریب آبادی، دبیر ســتاد حقوق بشــر گفت: به دلیل 
دخالت و نقش مستقیم آمریکا در اغتشاشات اخیر، مقرر شد 
پرونده ای حقوقی در دادگستری تهران برای تعیین خسارات 

تشکیل و رأی لازم علیه این کشور صادر شود.
 دبیر ســتاد حقوق بشر همچنین با اشــاره به نقش مخرب 
شــبکه های تلویزیونی ایران اینترنشنال و بی بی سی فارسی 
در هدایت و تحریک به اغتشاش، تخریب اموال و تجهیزات 
عمومی و خصوصی، اقدامات تروریستی و ارائه آموزش های 
چگونگی ایجاد درگیری و ساخت وسایل مربوطه، گفت: این 
2 شبکه و عوامل آن باید به فهرست گروه ها و افراد تروریستی 
اضافه شوند. از سوی دیگر، پرونده های مستندی درخصوص 
این شبکه ها در حال تدوین است و اقدامات قضایی در محاکم 
داخلی و خارجی علیه آنها به زودی پیگیری خواهد شد.در این 
میان، نقش کشــورهای میزبان و حامی این شبکه ها، یعنی 
انگلیس و عربستان سعودی، نیز از سوی دستگاه های ذیربط 

حاکمیت مغفول نخواهد ماند./ ایسنا

حقوق بشر

تعارض داریم، نه شکاف بین نسلی 

زهره الهیان 
عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس

در اروپــا دســتگیری های زیــادی صــورت 
می گیرد اما اخبار آن منعکس نمی شود 
این در حالی اســت که اگر در ایران اتفاق 
پیش پــا افتــاده ای رخ دهــد، بزرگ نمایی 
کــرده و موضــوع را نقــض حقــوق بشــر 
می دانند. این در حالی اســت که دخالت 
کشــورهای خارجــی در امورداخلــی ایران 
خــاف حقــوق بین الملــل بــوده و مــردود 

است./ خانه ملت

هادی بیگی نژاد 
نماینده مجلس

برگــزاری تجمع در فضای دانشــگاهی 
ســابقه مکــرر دارد و ما هم طــی دوران 
دانشجویی تجمعات اعتراضی بسیاری 
برگزار کردیم. با این حال طبیعی است 
زمانی که اعتراضات به آشوب کشیده 
شــود، با آن برخورد می شود.طی چند 
ســال اخیــر نیــز تجمعــات اعتراضــی 
بســیاری مقابل مجلس شــکل گرفته 
که در بســیاری موارد به آنها رسیدگی 

شده است./ ایسنا

کرده اند. نباید افــرادی را که در خیابان هســتند و نقل قول خبر
اعتراض دارند تحقیر کرد تا خشم آنان دوچندان شود. 
این افراد را بایــد در چارچوب های گفت وگومحور به 
ســمت پیگیری عقلانی و منطقی خواسته هایشان 
هدایت و در این چارچوب برای پیگیری خواسته ها و 
تحقق آن برنامه و زمان مشخصی را تدوین کرد. اگر 
مسئولان به این سمت حرکت کنند، نه تنها تعارض 
ایجاد شــده به حداقل می رســد، بلکه خطر شکاف 
بین نســلی که اکنون تازه رخ نمایانده است، برطرف 
می شود. اگر این تعارض ها و سؤالات بی پاسخ بماند 
ممکن است افراد برای رسیدن به جواب سؤالات خود 

راهکارهای دیگری را پیگیری کنند.« 

جنس اعتراضات امسال بدیع بود
این جامعه شناس در ادامه با اشاره به اینکه در سال های 
اخیر تحقیقــات متعددی درباره وضعیت ســرمایه 
اجتماعی کشور و نیز موشــکافی جنس اعتراضات 
شکل گرفته انجام شده است، می گوید: »در مقاطع 
مختلف جنــس اعتراضاتی که انجام شــده عمدتا 
اقتصادی و بعضا سیاســی بود. اما جنس اعتراضات 
اخیر از نوع سبک زندگی است که می توان آن را بدیع 
دانست. گرچه در این بین شعارهای اقتصادی و بعضا 
سیاسی نیز سر داده می شــود، اما غالب شعارها نوع 
دیگری از اعتراض را نشــان می د هد که قبلا تجربه  
آن را نداشته ایم.« موسوی چلک، برخی اظهارنظرها 
و واکنش هــا به اعتراضــات اخیر را تشــدید کننده 
تنــش در جامعه می داند و بر اهمیت تبدیل شــدن 
مســئولان به آتش نشان و نه آتشفشــان در شرایط 
کنونی تأکید می کند: »باید مانع برخی اظهارنظرهای 
غیرمسئولانه، رفتاهای نادرســت و اقداماتی شد که 
می تواند به احساس مردم خدشــه وارد کند. گرچه 
دولت تلاش می کند با برخی اقدامات مانند افزایش 
حقوق ، پاسخ به برخی مطالبات انباشته اصناف و مانند 
آن، معترضان را آرام کند، اما نباید انتظار داشت این 
اقدامات بتواند به سرعت از نارضایتی معترضان کم 
کند.« این جامعه شناس توصیه ای مهم به مسئولان 
و تصمیم گیرندگان می کند و می گوید: »باید برخی 
ســاختارهایی که منجر به بروز فســاد می شود را به 
ســرعت شناســایی و با اصلاح قوانین و سازوکارها 

آن ســاختارهای معیوب 
را اصلاح کرد و به افراد 
فرصت داده شــود تا 
حــرف خــود را در 
چارچوب های عقلانی 

بگویند تا کسی حس  
نکند حرفش شــنیده 

نمی شود.«
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با فراگیرشدن اینترنت و گسترش 
پلتفرم هــای گوناگــون ازجملــه 
پیام رسان ها، شبکه های اجتماعی، 
موتورهای جست وجو، مسیریاب ها، اپلیکیشن های 
مالی و فروشگاه های مجازی، بســیاری از کشورها 
نیاز به قانونگذاری در این حوزه را به تدریج احساس 
کردند. وقوع جرائم گوناگون در فضای مجازی باعث 
شد که کشورها براساس قوانین موضوعه مانع از وارد 
آمدن خســارت به افراد و گروه های مختلف شوند. 
شــاید معروف ترین قوانین مربوط به اتحادیه اروپا 
 )GDPR(با نام مقــررات عمومی حفاظــت از داده
و قانون حفاظــت از حریم خصوصی کــودکان در 
فضای مجــازی)coppa( در آمریکا باشــد. در این 
میان، خود پلتفرم ها هم با وضــع قوانین و مقررات 
محتواهای نامناســب در سالم سازی  فضای مجازی 
تلاش می کنند. محتوای مستهجن، خشونت آمیز، 
اخبار جعلی، توهیــن و افترا همچنین بخشــی از 
جرائمی اســت که کشــورها می توانند با استناد به 

قوانین پلتفرم ها را جریمه و حتی فیلتر کنند.

جریمه ۱.۲۵میلیون یورویی در فرانسه
در سال ۲۰۱۹ فرانسه قانونی را برای مقابله با جرائم 
در شــبکه های اجتماعی تصویب کرد. براساس این 
قانون، فرانسه به پلتفرم ها ازجمله اینستاگرام فرصت 
داده تا ۲4ساعت از زمان انتشــار محتوای خشن و 
نفرت پراکن که از ســوی کاربران منتشر می شود، 
نسبت به حذف آن اقدام کند. این در حالی است که 
جریمه ای به مبلغ ۱.۲5میلیــون یورویی در انتظار 

پلتفرم متخلف، درصورت تمرد از این قانون است.

ویتنام: در ویتنام هم به عنوان کشوری که علاقه مند 
به کنترل فضای مجازی اســت قوانینــی در حال 
شکل گیری است که اجازه انتشــار اخبار را تنها به 
بعضی از اکانت ها اعطا می کند. این تصمیم پس از آن 
گرفته شد که مقامات این کشور از رواج اخبار جعلی 
اظهار نگرانی کردند. رویتــرز چندی پیش گزارش 
داده بود که مقامات ویتنام همچنین در حال بررسی 
تدابیری هستند که از پلتفرم ها می خواهند محتوایی 
را که غیرقانونی اســت یا به امنیت ملی این کشور 

آسیب می رساند، حذف کنند.

ژاپن:  یکی از مواردی که باعث می شود که دولت ها 
بعضی از پلتفرم ها را جریمه کنند، ثبت نکردن دفتر 

نمایندگی در آن کشور است. چند ماه پیش، بعضی 
رســانه های خارجی اعلام کرده بودند که ژاپن قرار 
اســت برای غول های فناوری اطلاعات که موفق به 
ثبت دفتر مرکزی در ژاپن نشده اند، جریمه وضع کند. 
این کشور در مجموع از 48شــرکت ازجمله توییتر، 
متا)صاحب فیسبوک( و گوگل خواست در یک بازه 
زمانی مشخص دفاتر خود را در این کشور ثبت کنند. 

روسیه: همچنین چندی پیش، دادگاهی در روسیه 
فعالیت شرکت متا در این کشور را به علت فعالیت های 
افراطی ممنوع کرد. قاضی این دادگاه رأی ممنوعیت 
را اینگونه قرائت کرد: »تصمیم دادگاه بدوی قانونی 
و موجه تلقی می شود و شــکایت نمایندگان متا رد 
می شود.« دادســتانی کل به این دلیل درخواست 
منع فعالیت این شــرکت را بــه دادگاه داده بود که 
متا می خواست به ساکنان تعدادی از کشورها اجازه 
دهد تا اطلاعات حاوی درخواســت خشونت علیه 

شهروندان روسیه را منتشر کنند.

انگلیس: علاوه بر این، در ســال ۲۰۲۱ انگلستان 
قوانینی را به تصویب رساند که هدف آن پلتفرم های 
تصویــری بــود. حفاظــت از کاربران و افــراد زیر 
ســن قانونی در مقابل نفرت پراکنــی و ویدئوهای 
خشــونت آمیز علیه گروه هایی خــاص، هدف این 
قانون عنوان شــد. به این ترتیــب آفکام)رگولاتور 
انگلستان در بخش رسانه ها(، مقررات جدیدی برای 
پلتفرم های تصویری مانند اینســتاگرام، تیک تاک، 
اسنپ چت، ویمو و توییچ وضع کرد. آنها باید اقدامات 
مناســب برای محافظت کاربران در مقابل محتوای 
مخرب را انجام می دادند و محتوای خشن در قالب 
محتوای تروریســتی، نژادپرســتی و موارد دیگر 

تعریف می شد.
 

هند: اما هند با بیش از 5۰۰میلیون کاربر در فضای 
مجازی قانونی با عنوان ITA را به تصویب رسانده تا 
بتواند از گسترش اخبار جعلی، محتوای خشن و نفرت 
پراکنی در شبکه های اجتماعی جلوگیری کند. این 

قانون که در سال ۲۰۰۰تصویب و پس از آن در سال 
۲۰۰5 اصلاح شده برای مقابله با تروریسم سایبری 
تدوین شده است. همچنین شــرکت های فناوری 
ملزم هســتند درصورت دریافت دستور از دادگاه یا 
دولت، محتوای مورد نظر را حذف کنند. این در حالی 
است که سازمان های دولتی و دستگاه قضایی هند 
می توانند پلتفرم ها ازجمله اینســتاگرام را ملزم به 

حذف محتوای غیرقانونی کنند.

اندونزی: همچنیــن چند ماه پیــش، اندونزی از 
غول های فناوری ازجمله متا خواست که برای ادامه 
فعالیت در این کشــور باید درخواست مجوز دهند. 
خبرگزاری فــارس در این مورد نوشــته که الزام به 
ثبت نام، بخشــی از مجموعه قوانینی است که برای 
نخستین بار در نوامبر ۲۰۲۰ منتشر شد. این مجموعه 
قوانین به مقامات اجازه می دهد تا به پلتفرم ها دستور 
دهند محتوایی را که غیرقانونی تلقی می شود یا نظم 

عمومی را برهم می زند، طی ۲4ساعت حذف کنند.

ممنوعیتنفرتپراکنیدرپلتفرمها
بسیاری از کشورها با وضع قوانین مختلف تلاش می کنند از انتشار محتوای خشن و دروغین در پلتفرم ها جلوگیری کنند

پیش بینی مرگ با استفاده از 
ساعت های هوشمند

یک مطالعه جدید نشان می دهد که اندازه گیری با حسگرهای 
حرکتی که روی مچ دست بسته می شــوند، خطر مرگ را تا 
5ســال آینده نشــان می دهند. به گزارش دیلی بیست، این 
تحقیق به عنوان یکی از بزرگ ترین اعتبارســنجی  ها درباره 
فناوری های پوشیدنی تا به امروز، امکان استفاده از سیستم 
تشــخیص حرکت در تلفن  های هوشــمند را برای بررسی 
سلامت بیمار بدون نیاز به مراجعه حضوری به مطب پزشک، 
 PLOS افزایش می  دهد. ایــن مطالعه که در مجلــه علمی
Digital Health منتشر شــد، از داده های حدود ۱۰۰هزار 
بریتانیایی در بانک زیســتی بزرگ انگلیــس که جمع آوری 
اطلاعات ســلامت و بیومتریک افراد را در ســال۲۰۰6 آغاز 
کرده و تا ۱4سال بعد همچنان آن را دنبال می کند، استفاده 

کرده است. 

طی اســتفاده یک هفته ای شــرکت کنندگان این تحقیق از 
Urbana- حسگرهای مچی، محققان دانشــگاه ایلینویز در
Champaign مدلی طراحی کردند که شتاب فرد و مسافت 
طی شده را به بخش های 6دقیقه ای تبدیل می کند. به گفته 
بروس شاتز، نویســنده این مطالعه و محقق علوم کامپیوتر 
دانشگاه ایلینویز، دانشــمندان این مدت زمان را برای تقلید 
از آزمایش پیاده روی 6 دقیقــه ای انتخاب کردند که معمولا 
در بررســی عملکرد قلب و ریه در طول یک چکاپ پزشکی 
انجام می شــود. در این نوع چکاپ طی 6دقیقه فرد با سرعت 
متعادل راه می رود و کل مسافت طی شده آنها  با معیارهای 
سنی مقایسه می شود. شاتز گفت: این آزمایش معیار خارجی 
بسیار خوبی است از آنچه در داخل بدن می گذرد و می تواند به 
راحتی با استفاده از شتاب سنج موجود در حسگر مچ دست یا 

یک تلفن ارزان قیمت تکرار شود.
پیش بینی های مربوط به مرگ در آینده که توسط این مدل 
طراحی شده از سوی محققین انجام شد، در 7۲درصد موارد 
پس از یک سال و 73درصد پس از 5سال درست از آب درآمده 
بود. به گفته شــاتز این مطالعه نمایش امیدوارکننده تری از 
فناوری های نظارتی مانند سنســورهای تلفن هوشــمند و 
ساعت های هوشمند مچی است. دانلود اپلیکیشنی که سلامت 
شما را در طول روز اندازه گیری کند، می تواند راهی راحت و 

بدون درد برای حفظ سلامت افراد و عمر طولانی تر باشد.

دهقانی: ایجاد بازار واقعی برای 
محصولات داخلی ضروری است

روح الله دهقانی فیروزآبادی، سرپرست معاونت علمی و فناوری 
ریاست جمهوری با تأکید بر اینکه بازار داخلی، ناموس ملی است، 
گفت: هر میزان از بازار داخلی که در دست خارجی  ها باشد به 
کیان کشور آسیب می زند. به گزارش عصر ایران، دهقانی در آیین  
گرامیداشت روز ملی اســتاندارد، گفت: ایجاد بازار واقعی برای 
محصولات ایران ساخت ضروری است. سازمان ملی استاندارد 
باید محصولات و خدمات دانش بنیان را برمبنای استانداردهای 
دنیا انطباق دهــد. او با تأکید بر صیانت از بــازار داخلی، گفت 
سازمان ملی استاندارد می تواند در نقطه ای قرار گیرد که الزام و 
مقررات استفاده از استاندارد داخلی را در صنعت، معدن، نفت، 
انرژی و کشــاورزی را ایجاد و تضمین کند. سرپرست معاونت 
علمی و فناوری در ادامه به اهمیت استانداردســازی در توسعه 
بازار محصولات دانش بنیان اشــاره کرد و گفت: از بزرگ ترین 
فناوری هایی که بشــر برای افزایش کیفیــت، ایجاد گفتمان 
در حوزه علم به آن دســت پیدا کرد تحت عنوان اســتاندارد 
اســت. اقتصاد دانش بنیان زمانی شــکل می گیرد که بتوانیم 
زیرساخت های توسعه علم و فناوری را در کشور توسعه دهیم. 

دانش بنیان فناوری

شــرکت اینتل از نســل بعــدی فناوری 
تاندربولــت خــود رونمایــی کــرد کــه 
ســرعت انتقــال داده هــا را تــا ۳برابــر 
افزایــش می دهــد. شــرکت اینتــل 
یــک نمونــه اولیه از نســل جدیــد رابط 
تاندربولت )Thunderbolt( خود را به 
نمایش گذاشت. تاندربولت جدید که 
هنوز نام رسمی آن اعلام نشده است، 
۸۰گیگابیت در ثانیــه )Gbps( پهنای 
باند را در هر 2جهت ارائه خواهد کرد.

 ۳ 
برابر 

یــک ایســتگاه شــارژ فــوق ســریع بــرای 
وسایل نقلیه الکتریکی در چین ساخته 
شــده کــه می توانــد 2۰خــودرو را به طــور 
همزمان در ۸دقیقه شارژ کند. این شارژ 
۸دقیقــه ای، طــی بیــش از 2۰۰کیلومتــر 
مسیر را توسط هر خودرو ممکن می کند. 
این نخســتین ایســتگاه شــارژ هوشمند 
استاندارد شده در کشور چین است که 
با استفاده از یک سیســتم ذخیره انرژی 
که توســط ریــز شــبکه جریان مســتقیم 

)DC( تغذیه می شود، کنترل می شود.

۸ 
 دقیقه شارژ 

عدد خبر

اینترنت
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تهران امــروز در دورانی به ســر 

گزارش
می برد کــه مشــکلاتی از قبیل 
ترافیک، حمل ونقل، آلودگی هوا، 
مدیریت پسماند، فرایند ساخت وساز و... این شهر 
را نیازمند ایده های تازه کرده است؛ اینکه چگونه 
می توان از مشکلات شهر به نفع شهروندان کاست 

تا پایتخت به شهری زیست پذیرتر تبدیل شود.
به گزارش همشــهری، مدیریت ششــم شهری 
از ابتدای شــروع فعالیت، برنامه ریزی خود را تا 
پایان ســال1403 اعلام کرد تا وضعیت شــهر 
تهران را بهبود ببخشــد؛ این در حالی است که 
کم کم به پایان برنامه 5 ســاله ســوم شهر تهران 
نزدیک می شــویم و مدیریت شــهری مشغول 
تنظیم برنامه چهارم شــده؛ برنامه ای که این بار 
4ساله تدوین می شــود تا چشم اندازها و الزامات 
دقیق تر و روشن تری را در برنامه بگنجاند. در عین 
حال، برای آنکه ترســیم بهتری از آینده نزدیک 
پایتخت صورت بگیرد، مرکز نوســازی و تحول 
اداری شــهرداری تهران نیز با برگــزاری رویداد 
ایده پردازی تهران1404 در تلاش اســت تصویر 

قابل قبولی از پایتخت1404ِ ارائه دهد. 
این ســازمان چندی پیش با ارائــه فراخوانی از 
شهروندان درخواســت کرد تا ایده های خود را 
در 5محور به جشنواره ایده پردازی تهران1404 
ارسال کنند. رئیس مرکز نوسازی و تحول اداری 
شــهرداری درباره علــت برگزاری ایــن رویداد 
گفت: »مدیریت شــهری تهران به منظور جلب 
مشارکت عموم شهروندان تهران، متخصصان و 
دانشگاهیان، نخستین رویداد مردمی ایده پردازی 
شهری تهران با عنوان »تهران1404« را اجرا کرد. 
این رویداد مشارکت عمومی در حل مسائل مهم و 
دارای اولویت کلانشهر تهران و دیگر کلانشهرهای 
ایران را دنبال کرد.« محمدعلــی الفت پور ادامه 
داد: »هم افزایی مؤثر و هدفمنــد جامعه علمی، 
دانشــگاهی و اندیشــگاهی با مدیریت شهری، 
اشتراک دانش و انتقال تجارب موفق کلانشهرها 
در حوزه مدیریت شهری، بهره برداری از راهکارها 
و پیشنهادهای خلاقانه جامعه علمی، کارمندی 
و شــهروندی در حل چالش های شهری، بهبود 
فرایندهای اولویت دار شهرداری تهران و افزایش 
رضایتمندی شــهروندان از اهــداف این رویداد 

به شمار می آید.« 
بدین ترتیب، نخستین رویداد ایده پردازی مردمی 

شهری تهران به عنوان قدم اول مشارکت عمومی 
در حل مسائل اساســی پایتخت و کلانشهرهای 
ایران برگزار شد. البته مراســم اختتامیه رویداد 
ایده پــردازی تهران1404 قرار اســت 4آبان ماه 

برگزار شــود. از میان ایده های ارســال شــده، 
115ایده در روز اختتامیه به داوری گذاشته شده 

و 15ایده به مرحله نهایی صعود خواهند کرد.
رئیس مرکز نوســازی و تحول اداری شهرداری 

تهران در ایــن رابطه گفــت: »در روز اختتامیه 
این ایده ها در 5پنل تخصصی توســط 5داور به 
رأی گذاشته می شــوند و از این تعداد 15ایده به 
مرحله نهایی راه پیدا می کننــد. در محله نهایی 
هیأت داوران یک ایده را به عنــوان برترین ایده 
انتخاب خواهنــد کرد.« البته 15ایــده راه یافته 
به مرحله نهایــی قابلیت اجرا در شــهر تهران را 

خواهند داشت.
الفت پور درباره نحوه داوری نیز گفت: »ایده های 
ارسال شده در 2مرحله توسط ارزیابان متخصص 
در محورهای مربوطه ارزیابی شده اند. در بخش 
کارکنان ارســال ایــده از طریق ســامانه نظام 
پیشــنهادها و ارزیابی نیز از طریق همین سامانه 
انجام شــد. در بخش مردمی و دانشــگاهی نیز 
ارزیابی توســط ارزیابان تخصصی صورت گرفته 

است.« 
رئیس مرکز نوســازی و تحول اداری شهرداری 
تهران گفت: »اولین دوره رویداد را پشــت ســر 
گذاشــتیم و این رویداد به طور فصلی با عناوین 
دیگری از اولویت های مدیریت شــهری برگزار 

می شود.« 

تصویرسازی از تهران1404
مراسم اختتامیه جشنواره ایده پردازی تهران1404 چهارم آبان برگزار می شود تا ایده های برگزیده معرفی شوند

ایده کاهش تولید پسماند مورد 
توجه شرکت کنندگان 

ایده هایی که در رویداد ایده پردازی تهران 1404در حوزه خدمات 
شهری مطرح شد، در مورد شیوه های نوین مدیریت پسماند بود. 
اغلب شرکت کنندگان ایده های خود را در حوزه مدیریت پسماند 
به این جشنواره ارســال کردند. داوری های اولیه انجام شد و روز 
چهارشنبه 15ایده در مرحله نهایی داوری خواهند شد. در واقع 
بعد از داوری نهایی بهتر می تــوان گفت که اجراي ایده های برتر 
چه تأثیری در مدیریت شهری تهران خواهند گذاشت. با این حال، 
اکثر ایده هایی را که در حوزه مدیریت پسماند به دست ما رسیده 
می توان به 3 بخش تقسیم کرد؛ یکی ایده کاهش تولید پسماند 
و راه های جلوگیری از تولید پســماند زیاد، دوم شیوه مدیریت 
جمع آوری و حمل پسماند و سوم، ایده پردازی درخصوص نحوه 
بازیافت و تبدیل آن به انرژی و... . در فراخوان خدمات شــهری 
هم قشر دانشگاهی شرکت کردند. همچنین همکاران و مدیران 
شهرداری تهران و نیز از کلانشهرهای دیگر کشور در این رویداد 
مشارکت کردند. در مورد ایده های برگزیده تصمیم گیری می شود 
که آیا شــهرداری اجرای آن را به عهده می گیرد یا اینکه بخش 
خصوصی وارد این کارزار می شــود و یا با مشارکت مردمی این 
ایده ها به سرانجام می رسد. زمانی که ایده ها را بررسی می کردیم، 
برخی از ایده ها این قابلیت را داشتند که حتی سرمایه گذار خارجی 
این ایده ها را اجرا کند. محیط زیست و پسماند هم موضوع بسیار 
مهمی در شهر تهران محسوب می شــود که در این رویداد مورد 
توجه شرکت کنندگان قرار گرفت. در واقع یک زمین بیشتر در عالم 
هستي وجود ندارد و تمام انسان ها باید برای حفظ آن تلاش کنند.

 ایده های شهروندان
حمایت آنها را به دنبال دارد

برای اینکه در شهرداری تهران مشارکت مردمی افزایش پیدا کند 
و شهروندان بتوانند در حوزه های مختلف نظرات و ایده های خود 
را مطرح کنند، رویداد ایده پردازی تهران 1404برگزار شد. اینکه 
شــهروندان بتوانند ایده های نو ارائه بدهند تا به مرحله اجرایی 
برسد، خیلی خوب است. امیدوار هســتیم که روز 4 آبان ماه با 
برگزاری مراسم اختتامیه، این جشنواره بتواند در روند پیشبرد 
مشارکت مردم تأثیر مثبتی داشــته باشد. اگر شهرداری تهران 
بتواند مشارکت مردمی را افزایش دهد، قطعا طرح های شهرداری 
را به نحوی می توان اجرا کرد که نقش مردم هم در آن پرُرنگ باشد. 
زمانی که این ایده ها از دل خود مردم بیرون بیاید، مطمئنا اجرای 
آن حمایت شهروندان را به دنبال خواهد داشت. به نظر تاکنون 
روند برگزاری رویداد ایده پردازی تهران 1404به خوبی طی شده 

و امیدواریم که بعد از مراسم اختتامیه ایده های برتر اجرا شود.

پرویز سروری
نایب رئیس شورای شهر تهران

در مــدت کوتاهــی کــه از دوره مدیریــت 
شــهری جدیــد می گــذرد، ۵۹۱دســتگاه 
اتوبــوس کــه به علت مشــکلات فنــی از 
رده خارج شده بودند با تعمیرات اساسی 
بــه نــاوگان بازگشــتند و ۲۰۰دســتگاه 
اتوبوس جدیــد نیــز خریداری شــد. بعد 
از حدود ۱۲ســال شــاهد کمک دولت در 

زمینه خرید اتوبوس هستیم.

مهدی هدایت
سرپرست سازمان نوسازی شهر تهران

بیــش از ۲ماه اســت که ســقف اعتباری 
قبلــی وام بــه پایــان رســیده و هم اکنــون 
بانک هــا از پرداخــت ایــن تســهیلات 
بــه متقاضیــان نوســازی در بافت هــای 
فرسوده امتناع می کنند که این موضوع 
بــا سیاســت دولــت در بحــث مســکن 
هم راســتا نیســت؛ بنابرایــن خواســتار 
ورود وزیــر اقتصــاد، بانــک مرکــزی و 
بانک مسکن به این موضوع هستیم تا 

ساخت وساز دچار وقفه نشود.

نقل قول خبر

عدد خبر

محسن نطنزی؛ کارشناس تخصصی حوزه خدمات شهرییادداشت

فاطمه غلامپور؛ دبیر کمیته اجتماعی و فرهنگی ایده پردازینگاه

شــهردار منطقــه۱۷ بــا اشــاره بــه اجرای 
طرح خدمت گفت که در 4ماه نخســت 
ســال حــدود ۱۵هزارو۵۰۰تــن تــراش و 
روکــش مکانیزه آســفالت انجام شــده؛ 
درحالی کــه طــی ۷ســال گذشــته فقــط 
۷هزارو38۰تن آسفالت ریزی در منطقه 
صورت گرفته بود. به گفته رضا شنگی، 
نصــب تجهیــزات ترافیکــی، خط کشــی 
محــوری، رفــت وروب معابــر و خیابان ها 
و... اقدامــات پیش بینی شــده در طــرح 

خدمت هستند.

15500
تن

شــهردار منطقــه ۲گفــت کــه از ابتــدای 
حائــل  دیــوار  ۷۰۰ مترمکعــب  ســال 
ســنگی در بخش هــای مختلــف منطقه 
بــرای ارتقــای ایمنــی فضاهــای شــهری 
ایجــاد شــده اســت. محمدرضــا رنجبــر 
خاطرنشــان کــرد: »مســیل فرحــزاد، 
دیوار سنگی شــهرک بوعلی، کانال آبی 
خیابان میرمالک و محدوده مدرســه ای 
در خیابان پاشا، پروژه های تکمیل شده 
هســتند و دیوار سنگی بوســتان ونوس 

هم به زودی اجرایی می شود.«

700
مترمکعب

5 محور رویداد ایده پردازی تهران1404
  فرایند صدور پروانه ساختمان

  سازوکارهای جدید درآمد پایدار شهری
  مدل و نحوه مشارکت های مردمی و اجتماعی در مدیریت شهری

  روش های خلاقانه و نوین در مدیریت پسماند و بازیافت 
  طرح ها و ایده های نو در رفع مسئله ترافیک و حمل ونقل عمومی

مکث

وضعیت رویداد ایده پردازی تهران1404
  1443 ایده به رویداد ایده پردازی راه یافته اند.

   286 ایده در حوزه ترافیک و حمل ونقل عمومی
   259 ایده در حوزه مشارکت های مردمی

   270 ایده در حوزه مدیریت پسماند 
   276 ایده در حوزه درآمدهای پایدار 

   352 ایده در حوزه صدور پروانه ساختمانی
   115 ایده راه یافته به مراسم اختتامیه رویداد ایده پردازی

   15 ایده به مرحله نهایی راه می یابند.
   یک ایده به عنوان ایده برگزیده انتخاب می شود.
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زهرا رفیعیگزارش
روزنامهنگار

معدنکاوییکــیازمهمترینعوامــلتخریب
زیســتگاههایطبیعیاســت.شــیوهموجوددر
فعالیتهایمعــدنکاویومعــدنکارینیزبر
شــدتتخریبهامیافزاید.اخیــراوزارتصمت
ازواگذاری5هزارمعــدندولتیبهصورتمزایده
بهمردمخبردادهاســت.اینخبربــرایفعالان
محیطزیســتکهسالهاســتبهنحوهبرداشت
غیرپایدارازمنابــعطبیعیدرکشــوروتخریب
غیرقابلبازگشــتمناطقطبیعیاعتراضدارند،

یکاتفاقنگرانکنندهاست.
ســیدرضافاطمیامیــن،وزیرصنعــت،معدنو
تجارتبااعلامخبرواگذاریبیشاز5هزارمعدن
دولتیدر3مــاهآیندهباهدفاســتفادهبهینهاز
اینظرفیتهادرراســتایتولیدواشتغالگفته
است:»متأسفانهدرسالهایگذشتهبهاندازهکافی
اکتشافنکردهایم.اماازمهرپارسالیککارویژه
دراینخصوصآغازشــدهکهبهواسطهآنمقرر
شدهاستتاپایانسال۱۴۰3دربسیاریازمناطق
کاراکتشافباجدیتانجامشود.دراینخصوص
اکتشافدراستانخراســانجنوبیآغازوکامل
شدواکنوندرکردســتان،کرمانشاهوآذربایجان
غربیپروژههایاکتشــافمعدنیفعالندوماکار

رابهسرعتتوســعهخواهیمداد.واگذاری5هزار
معدنکاربینظیریاستکهبهرونقمعادنکمک

میکندودرحالپیگیریوانجاماست.«

فروش سرزمین
عباسمحمــدی،فعــالمحیطزیســتومدیر
گروهدیدهبانکوهســتانمعتقداستکهبیشاز
8۰درصدازمجوزمعادنمربوطبهبرداشتسنگ،
شنوماسهازکوهستانهاوبســتررودخانههای

کشوراست.
عبــاسمحمدیبههمشــهریمیگویــد:برای
کشــوریمثلایرانکهمنابعدرآمدیمثلنفت
وگازدارد،اســتخراجازمعدنبایستیدرمواردی
صورتپذیردکهآنمادهمعدنیمثلفیروزهبسیار
کمحجم،باارزشویاحتیاســتراتژیکباشد.در
حالیکهایننوعواگذاریمخربمحیطزیســت
است.نمونهچنینمعادنیرادرامتدادروددرههای
کشــورمیتواندید.درههرازوچالوسکهسالانه
میلیونهاگردشگررادرخودمیپذیردوفینفسه
میتواندمنبعپایدارگردشــگریباشد،بامعادن
شنوماسهاحاطهشــدهاست.کوهستانکرکس
کهیکیازتامینکنندگانمنابعآبیدشتاصفهان

استچنددهمعدنفعالدارد.
مدیرگروهدیدهبانکوهســتان،برداشــتخاک،
سنگ،شنوماســهرامعدنکاوینمیداندوبه
همشــهریمیگوید:ایننوعخامفروشیکاری

بسیارخطرناکاستوسازمانمنابعطبیعیباید
جلویاینواگذاریگســتردهرابگیرد.اخیراوزیر
راهوشهرســازیهموعدهواگــذاریزمینبرای
ساختویلادادهاست.اینکارجزتخریبسرزمین
نتیجهاینداردوهمانطورکهسالهاپیشعدهای
باهمینایدهواگذاریزمینبهدنبالتصاحبزمین
بارانتبودندومقاممعظمرهبریجلویکارآنها
راگرفت،بایدمانعازتخریبمحیطزیستبهاسم
تولیدثروتباشــیم.چوناینکارفقطمنجربهاز

بینرفتنسرزمینمیشود.

تخریــب طبیعت بــدون رعایــت موازین 
محیط زیست

علیاصغررضایینیاازاعضایستادمردمیاحیای
کرکسکوه»سماک«نیزدرگفتوگوباهمشهری
واگذاریبیشاز5هزارمعدندرسراســرکشوررا
خبرناگواریبرایمحیطزیســتایرانمیداندو
میگوید:معادنبسیارزیادیدرمحدودهمنطقه
حفاظتشــدهکرکسکوهوجــودداردودراین
ســالهاتأثیرمخربمعادنبرهمهروشــنشده
اســت.افزودنبرتعدادمعادنآنهمدرشرایطی
کهقریببهاتفاقآنها،ضوابطزیســتمحیطیرا
رعایتنمیکنندتأثیربسیارمخربیخواهدداشت.
اینفعالمحیطزیستبااشارهبهاینکهبرداشتاز
منابعطبیعیدرکشورپایدارنیست،دربارهآنچه
براکوسیستمکوهســتانکرکسآمدهمیگوید:

علاوهبرایجادمناظرزشتدرکوهستانهایبکر،
معدنکاریتأثیرزیادیبرحرکتآبودبیآندر
منطقهداشتهاست.تیرهشدنبرفدراثرنشستن
گردوغباررویآنباعثشــدهکــهیخچالهای
طبیعیمنطقه،پیــشازموعدگرموآبشــود.
ترددکامیونهایســنگینکومههایقناتهارا
خرابمیکندوذراتخــاکرارویبرگگیاهان
مینشــاند.اینبررشــدوباروریگیاهــانتأثیر
مخربدارد.معدنکارانبرایجبرانخسارتبه
پوششگیاهیباداموحشی،تابهحال۴۰۰هکتار
جنگلبادامکوهیکاشتهاندولیتاکنونبهنتیجه

نرسیدهاند.
علیاصغررضایینیانیزمعتقداســتکهبیشــتر
معــدنکارانضوابطزیســتمحیطیرارعایت
نمیکنندوروشمعدنکاریهــممزیدبرعلت
شــدهاســت.اومیگوید:معادنبهجاینفوذدر
عمق،درســطحخاکامتدادمییابندووســعت
تخریبرابیشــترمیکنند.ازآنجایــیکهدامنه
کوههازیستگاهانسانوحیاتوحشاستومعادن
کشورنیزدرمناطقکوهستانیقراردارد،راهاندازی
5هزارمعدندیگرمنجربهآسیببهمحیطزیست
انسانیوطبیعیمیشــود.باراهاندازیمعادندر
کرکس،جمعیــتحیاتوحــشدراینمنطقه
کاهشیافتهاست.بیشترینآسیبراریزجثههایی
مثلپرندگانوحشراتدیدهاند.معدن،زیستگاهها

راجزیرهایوتکهتکهمیکند.

خطر 5 هزار معدن جدید برای محیط زیست
فعالانمحیطزیستمعتقدندواگذاریمعادنبدونبررسیابعادتخریبهایمحیطزیستینتیجهایجزتخریبسرزمینندارد

 توسعه پوشش گیاهی کشور
 یک ضرورت است

باتوجهبهاینکهکشورمادرمنطقهخشکونیمهخشکقرار
دارد،توسعهپوشــشگیاهیامروزامریضروریدرکشور
است.عباسعلینوبخت،معاونوزیرورئیسسازمانمنابع
طبیعیوآبخیزداریکشــورایننکتهرادرســفردیروزبه
استانگلستانودرنشستمنطقهایحدنگاری)کاداستر(

استانهایشمالیکشوراعلامکرد.
بهگــزارشهمشــهری،طی5دهــهاخیرایــراننیمیاز
جنگلهایخوددررویشگاهزاگرسیوهیرکانیراازدست
دادهاست.مشکلاتیازقبیلراهسازی،طرحهایاشتغال،
ویلاسازی،آتشســوزیوقطعدرختانهموارهبلاییبرای
درختانشمالوغربکشوربودهواگرطرحهایجامعتنفس
وحفظجنگلهاازســال96اجرایینمیشدقطعااینروند
سرعتبیشترینسبتبهوضعفعلیمیگرفت.باوجوداین
روند،افزایشصدهادرصدیقیمتزمینوویلاآنچنانبه
جانجنگلهایشمالیوزاگرسیافتادهکهسازمانمنابع
طبیعیرابرآنداشتهتابرایجنگلهایارزشمندهیرکانی

وبلوطزارهاسندتکبرگیبگیرد.
درنشستدیروزسازمانمنابعطبیعیکهباحضوررئیس
سازمانثبتاسنادواملاککشور،رئیسسازماناموراراضی،
استاندارورئیسکلدادگستریگلستانومدیرانکلثبت
واموراراضیاستانهایگلستان،مازندران،گیلانواردبیل
درگرگانبرگزارشد،نوبختگفت:بهدستوررئیسجمهور
بایدظرفمدت۴ســال،یکمیلیارداصلهنهالدرکشــور
تولیدودرمناطقمختلفغرسشود.ویتأکیدکردباتوجه
بهاینکهکشورمادرمنطقهخشکونیمهخشکقراردارد،
توسعهپوشــشگیاهیامروزامریضروریدرکشوراست.
رئیسسازمانمنابعطبیعیهمچنینطیسفراخیرخودبه
استانگلستان،ضمندیداربامردموذینفعانبخشزیارت
گرگانوکوهمیانآزادشهر،ازپروژههایآبخیزداریایندو

بخشبازدیدکرد.
نوبختبااشارهبهاهمیتاثربخشیاینپروژههادرمدیریت
سیلابگفت:ســرمایهگذاریدراینپروژههاازبسیاریاز
خطراتوآســیبهایاحتمالیپیشروجلوگیریبهعمل
میآوردوخساراتجانیومالیرابهحداقلکاهشمیدهد.
ویهمچنیناضافــهکردکهاجرایپروژههــارابایدمردم
لمسکنندوبهنقطهامیدبخشــیبرایزندگیبرســند.
رئیسســازمانمنابعطبیعیهمچنینگفت:اجرایاین
پروژههابدونتوجهبهنگرشوجامعیــتآننمیتواندبه
نتیجهمناسبیمنجرشودومدیریتجامعآبخیزامریمهم
استوبایدتصمیمگیرندگانبهاینباوربرسندکهبهسمت
مدیریتجامعدرحوزهآبخیزگامبردارند.ویهدفازاجرای
پروژههایآبخیزداریراافزایشپوششگیاهیوجلوگیری

ازمخاطراتوکاهشخساراتناشیازسیلابهادانست.

خبرروز نقلقولخبر

اصله نهال در نهالستان استان گلستان 
تولید و آماده انتقال برای غرس شــدن 
است. حمید سلامتی،مدیرکل منابع 
طبیعــی و آبخیزداری اســتان گلســتان 
گفت: این تعداد نهال تولید شده برای 
توســعه فضــای ســبز، زراعــت چــوب، 
جنگلــکاری و مرتــع برنامه ریــزی شــده 
است. هم اکنون ۲هزار هکتار ذخیره گاه 
جنگلی درختان سرخدار در این استان 

وجود دارد.

4
میلیون

الوار قاچــاق جنگلی در اســتان اردبیل 
کشف شد. محمود قلی زاده،مدیرکل 
منابــع طبیعــی اســتان اردبیــل بــا 
اعلام ایــن خبر گفــت: اســتان اردبیل 
ییلاقــی،  مرتــع  هکتــار  90۲هــزار 
قشلاقی و میان بند و همچنین 65هزار 
هکتــار جنــگل دارد، گونه هــای غالب 
جنگل هــای اســتان اردبیــل را فنــدق، 
ارس، بلــوط، زبــان گنجشــک و افــرا 

تشکیل می دهد.

82
اصله

عددخبر

نقی شعبانیان
معاون امور جنگل سازمان منابع طبیعی 

بــرای آنکــه بیــش از ایــن بــه جنــگل از 
لحاظ آتش سوزی، قاچاق چوب، چرای 
دام و تصرف به عرصه آســیبی نرســد 
ضــرورت دارد طــرح مدیریــت پایــدار 
منابع طبیعی منطقه هیرکانی هرچه 
زودتــر اجرایــی شــود. قانــون تنفــس 
جنگل تا سال99 اجرا شد و متأسفانه 
طــی 4ســال اخیــر طرحــی در منطقــه 
هیرکانــی جایگزیــن و اجرایــی نشــده 

است.

سیروس داوودی 
مدیرکل منابع طبیعی آذربایجان شرقی

طی 6مــاه نخســت ســال جاری ۲۱فقره 
آتش ســوزی در مســاحت ۱۳۷هکتــار 
از جنگل هــا و مراتــع اســتان بــا تــلاش 
جهــادی و حضــور بــه موقــع همــکاران 
منابع طبیعی و کمک همیاران طبیعت 
و بســیجیان در جنگل هــای ارســباران 
اطفــا شــده اســت. همچنیــن بــرای 
حراســت از جنگل ها قرارداد دیده بانی 
و به کارگیری ۷0 نفر از بسیجیان امضا 

شده است. 
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عکس خبر

تولید بیش از 19میلیون قطعه ماهی 
زینتی در قزوین 

مدیر شیلات و آبزیان سازمان جهادکشاورزی استان قزوین گفت: 
در نیمه نخست ســال جاری بیش از ۱۹میلیون و۸۰۰ هزار قطعه 

انواع ماهیان زینتی در ۹۳واحد پرورشی استان تولید شده است.
به گزارش ایرنا، محمود قبادی افزود: هم اکنون یک هزارو۷۶۰ نفر در 
سطح استان در زمینه تولید ماهیان زینتی فعالیت دارند که از این 
تعداد ۶۶۰نفر به صورت مستقیم و مابقی غیرمستقیم در این شغل 
مشغول فعالیت هستند. وی همچنین با بیان اینکه استان قزوین 
رتبه سوم تولید ماهیان زینتی در سطح کشور را به خود اختصاص 
داده است، تأکید کرد: سال گذشته بیش از ۳۳میلیون و۲۰۰هزار 
قطعه انواع ماهیان زینتی در استان تولید شد. به گفته این مسئول، 
قزوین پس از اســتان های گیلان و اصفهان رتبه سوم از نظر تعداد 

ماهی زینتی تولید شده را به خود اختصاص داده است.
مدیر شیلات سازمان جهادکشاورزی اســتان قزوین با بیان اینکه 
قزوین بزرگ ترین تولیدکننده ماهیان زینتی در فضای سربســته 
کارگاهی محسوب می شود، گفت: سالانه بیش از ۳ میلیون قطعه 
انواع ماهیان زینتی از این استان به صورت مستقیم یا با واسطه به 

خارج از کشور صادر می شود.
مدیر شیلات و آبزیان سازمان جهادکشاورزی قزوین با بیان اینکه 
بزرگ ترین واحد مســقف تولید و تکثیر ماهیــان زینتی ایران و 
خاورمیانه در استان قزوین فعالیت دارد،  افزود: این واحد با ظرفیت 
تولید ۳۰میلیون قطعه انواع ماهیان زینتی از ســوی سرمایه گذار 
بخش خصوصی در شهرک صنعتی لیا در حال احداث است و فاز اول 

آن با ظرفیت تولید ۱۰میلیون قطعه به بهره برداری رسیده است.
قبادی اضافه کرد: با راه اندازی ۲فاز دیگر این مجموعه و بهره برداری 
ســایر واحدهای در حال احداث، اســتان قزوین به قطب تولید و 

صادرات ماهیان زینتی کشور و منطقه تبدیل می شود.

 تکمیل پروژه های
ورزشی ناتمام  در کردستان 

مدیرکل ورزش و جوانان کردستان گفت: با اختصاص ۱۲۰میلیارد 
تومان اعتباری که از جانب دولت برای سال جاری و سال آینده برای 

ورزش استان مصوب شده، پروژه های ناتمام به اتمام می رسد.
به گزارش تسنیم، حامد جولایی افزود: کردستان در تمام میادین 
ورزشی این را اثبات کرده اســت که جوانان و بچه های این استان 

مملو از استعداد هستند.
مدیرکل ورزش  و جوانان کردستان با اشاره به اینکه در چند سال 
اخیر تاکنون بالغ بر ۱۷۰پروژه ورزشی در استان افتتاح شده است، 
خاطرنشــان کرد: با اختصاص ۱۲۰میلیارد تومان اعتباری که از 
جانب دولت برای سال جاری و سال آینده برای ورزش استان مصوب 

شده، می توان پروژه های ناتمام را به اتمام رساند. 

عدد خبرمیز خبر 

مدیرکل آمــوزش و پرورش کرمانشــاه 
گفت: امسال با حضور ۲۶هزار معلم 
در مــدارس کرمانشــاه کمبــود معلــم 

نداریم. 
بــه گــزارش مهــر، ســلمان محمــدی 
گفــت: اســتان کرمانشــاه به طــور 
کلــی حــدود 3هــزارو۶۰۰ مدرســه بــا 
۱۴هــزار کلاس درس دارد و 3۷۰هــزار 
دانش آموز مشغول تحصیل هستند.

26000
معلم
کرمانشاه

معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان 
جهادکشــاورزی خوزســتان گفــت: 
۱۶هزارو۵۰۰ هکتار از اراضی کشاورزی 
استان به زیرکشــت چغندرقند پاییزه 
مــی رود. بــه گــزارش ایســنا، تــورج 
 نــوروزی افــزود: تاکنــون بیــش از

۸ هــزار هکتــار از اراضی کشــاورزی در 
خوزســتان بــه زیرکشــت چغندرقنــد 
پاییــزه رفتــه اســت و رونــد کشــت 

همچنان ادامه دارد.

16500
هکتار

خوزستان

با پایان برگزاری آیین شکرانه فندق، بار دیگر گیلان با 
تولیــد ۸5درصد فندق کشــور در صدر اســتان های گزارش

تولید کننده این محصول قرار گرفت. درحالی که سطح 
زیرکشت محصول فندق در شهرستان های املش، رودسر، سیاهکل، رودبار، 
تالش و آستارا به ۲۰هزار و ۲5۰هکتار می رسد و امسال ۲۳هزار تن محصول 
فندق از این اراضی برداشت شد، اما استان گیلان همچنان بهره ای از صنایع 
تبدیلی ندارد.ایران با داشتن۶  استان تولیدکننده فندق، رتبه پنجم تولید این 
محصول در جهان را دارد. رئیس جهادکشــاورزی گیلان معتقد است رشد 
صنایع تبدیلی نه تنها می تواند با اشــتغال زایی بومیــان موجب جلوگیری 
مهاجرت از روســتا شــود، بلکه راهی برای صادرات هم خواهد بود. صالح 
محمدی می گوید که رشد و توسعه صنایع تبدیلی فندق در گیلان، اختصاص 

اعتبار دولتی و پای کار آمدن سرمایه گذاران را می طلبد.

بی رونقی صنایع تبدیلی فندق 
برداشت فندق معمولا از اوایل شهریور آغاز می شود و تا پایان مهر ادامه دارد. 
گیلان، مازندران، قزوین، اردبیل، زنجان و قــم بزرگ ترین تولیدکنندگان 
فندق کشور هستند. گیلان با داشتن ۲۰هزار و ۲5۰هکتار سطح زیرکشت، 
امسال نیز توانست با تولید ۸5درصد فندق کشور رتبه نخست را از آن خود 
کند و اهالی روستای اشکورات و رحیم آباد در رودسر طبق رسم هرساله خود 
آیین شکرانه برداشت فندق را برگزار کردند.  املش و رودسر بیشترین میزان 
سطح زیرکشت فندق را به خود اختصاص داده اند و سیاهکل، رودبار، تالش 

و آستارا نیز از شهرستان های تولیدکننده فندق در گیلان به شمار می روند.
اینکه سرنوشت فندق بعد از برداشت در قطب فندق کشور چه می شود و این 
محصول چطور از صنایع غذایی و شکلات سازی سر در می آورد، موضوعی 
است که باید در صنایع تبدیلی به دنبال آن بود، درحالی که صنایع تبدیلی 
این محصول در گیلان رونقی ندارد. رئیس جهاد کشاورزي گیلان از وجود 
حدود 4۰کارگاه فعال در شهرستان های تولید کننده فندق خبر می دهد و 
به همشهری می گوید: کارگاه فندق شکنی، بسته بندی فندق و تولید خمیر 
فندق در گیلان برپاســت و محصول خود را به کارخانه های شکلات سازی 
بزرگ کشور ارســال می کنند. اما این کارگاه ها تحت عنوان صنایع فناوری 
یا همان صنایع تبدیلی دســته بندی نمی شــود و خروجی آنان همچنان 
محصول خام است. از ســویی دیگر جای خالی کارخانه شکلات سازی  در 
گیلان نیز احساس می شود. صالح محمدی در توضیح بیشتر می گوید: ما   از 
سرمایه گذاران برای راه اندازی کارخانه های شکلات سازی یا صنایع غذایی در 

گیلان استقبال می کنیم و تسهیلاتی را در اختیارشان قرار می دهیم. فندق، 
علاوه بر مصرف خشکباری با ایجاد ارزش افزوده در تولید محصولات غذایی 
ازجمله کره فندق، روغن فندق، شــکلات صبحانه و   در تولید انواع شکلات 
کاربرد دارد. در کشورهای پیشرفته از فندق در محصولات آرایشی، بهداشتی 
و دارویی نیز استفاده می شود و به گفته محمدی، اما در کشور ما فندق فقط در 

محصولات خوراکی کاربری دارد.

اشتغال زایی برای بومیان 
با وجودی که در قطب تولید فندق کشــور، خبری از صنایع تبدیلی بزرگ 
و کارآمد نیست، اما کاشت و برداشــت این محصول به دلیل اقلیم مناسب 
توانسته موجب اشتغال زایی افراد بومی استان شود. رئیس جهادکشاورزی 
گیلان می گوید: 5۹هزار و ۳5۰نفر که با عنوان بهره بردار از آنان نام می بریم 
در این حوزه مشغول کار هستند. رئیس سازمان جهادکشاورزی گیلان اضافه 
کرد: این استان رتبه اول در تولید محصول فندق کشور را دارد و ۸5 درصد 

تولید کشور را به خود اختصاص داده است.
محمدی، رشــد صنایع تبدیلی در گیــلان را به طور مســتقیم به افزایش 
اشتغال زایی بومیان مرتبط می داند و می گوید: روستاییانی که از این طریق 
برای خود درآمدی داشته باشند، مهاجرت نمی کنند و این خود راهی برای 

جلوگیری از مهاجرت روســتاییان است که با همکاری ســرمایه گذاران و 
تخصیص اعتبار دولتی امکان پذیر می شود. 

افزایش 15درصدی برداشت فندق 
در وضعیتی که چنــدان نمی توان به رشــد صنایع تبدیلی و دایر شــدن کارخانه 
شکلات سازی در قطب تولید فندق کشور امیدوار بود، آیا می توان با توسعه باغات فندق 
راهی برای اشتغال زایی بومیان فراهم کرد؟ رئیس جهاد کشاورزی گیلان در پاسخ به 
این پرسش به کاشت فندق در اراضی شیب دار و بهره مندی از سیستم آبیاری قطره ای 
اشاره می کند و می گوید: خوشبختانه امسال به دلیل شرایط مساعد آب و هوایی و نیز 
افزایش سطح باغات و کاشت در اراضی شــیب دار، ۱5درصد نسبت به سال گذشته 
برداشت بیشتری داشتیم و ۲4۰هکتار از سطح زیرکشت فندق در اراضی شیب دار بود.  

  
باغداران و کشــاورزان گیلانی از واردات فندق گلایه مند هستند و این 
موضوع را باعث کاهش قیمت فندق می دانند. شــناخت بیشــتر ارزش 
محصول فندق و جان گرفتن کارگاه ها و کارخانه هــا برای ایجاد ارزش 
افزوده به فندق خــام، می تواند یکی از راه های برون رفت از مشــکلات 

اقتصادی با ایجاد اشتغال برای گیلانی ها باشد.

سودفندقبهگیلاننمیرسد
۸5درصد فندق ایران در گیلان برداشت می شود، اما به دلیل نبود صنایع تبدیلی، سود چندانی نصیب کشاورزان نمی شود 

جانغربی
آذربای

معضلی به نام سیب زیردرختی

با فرا رسیدن فصل برداشت سیب در آذربایجان غربی، بار 
دیگر نوبت به گسترده شدن سفره مراکز خرید کنار جاده ای 
و اوضاع غیربهداشتی و نامناسب کنار جاده های این استان 
رسید. سیب زیردرختی و محصول درجه ۲ و 3 در کنار جاده 
جا خوش می کند و سوءاستفاده کنندگان با قیمتی ناچیز 

محصول را می خرند و با قیمتی بالاتر از نرخ اعلامی به 
کارخانجات و خریداران کلان می فروشند.

عکس: مهر / علی ارسلانی

قزوین

کردستان

استان های تولید کننده فندق:

گیلان،مازندران،قزوین،
اردبیل،زنجانوقم

اراضی زیرکشت فندق در گیلان:

20هزار
و250هکتار

ارزش اقتصادی برداشت فندق:

12هزار
و650میلیاردریال

میزان برداشت فندق:

23000
تن

5 تولید کننده فندق در جهان به ترتیب:

ترکیه،ایتالیا،آمریکا
اسپانیا،ایران

در آیینه ارقام
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آمارها نشــان می دهد با وجود کاهــش آهنگ تورم، 

بازارهــای ســرمایه گذاری در 7ماهــه ســال جاری گزارش
نتوانسته اند بازدهی متناسب با تورم داشته باشند.

به گزارش همشهری، آنطور که اطلاعات مرکز آمار ایران نشان می دهد 
شتاب شاخص قیمت مصرف کننده که بیانگر نرخ تورم در اقتصاد ایران 
است در چند ماه گذشته کم شده اســت این موضوع اثر خود را بر سایر 
بازار ها هم برجای گذاشته و شتاب رشد قیمت ها در بسیاری از بازار ها کم 
شده است با این حال در همین دوره شکاف بازده بازار های سرمایه گذاری 
با تورم بیشتر شده است به این معنا که از ابتدای سال جاری تاکنون نه 
فقط هیچ بازاری نتوانسته بازدهی متناسب با نرخ تورم داشته باشد، بلکه 
ماه به ماه فاصله آنها با تورم بیشتر شده است. در نیمه نخست سال جاری 
بازار مســکن به دلیل رشد های پر شتابی که داشــت بازدهی متناسب 
با تورم داشت اما در طول 2ماه گذشــته از شتاب رشد قیمت ها در بازار 
مسکن هم کم شد و این موضوع فاصله نرخ شاخص قیمت مصرف کننده 
و بازار مســکن را افزایش داده اســت. این رویه منجر شده منابع مالی 
سرمایه گذاران در شــرایط فعلی محلی برای پوشــش ریسک ناشی از 
تورم نداشته باشند به بیان ساده تر در شرایط فعلی مردم نمی دانند برای 
اینکه ارزش پس اندازهایشان به دلیل تورم کم نشود پول هایشان را در 
کجا ســرمایه گذاری کنند، به ویژه آنکه نرخ بهره واقعی نیز در شرایط 
فعلی منفی است. در واقع ســرمایه گذارانی که پول هایشان را در بانک 
سرمایه گذاری می کنند حتی با فرض دریافت سود 20درصدی با زیان 
22درصدی مواجه می شوند چرا که طبق آخرین گزارش مرکز آمار نرخ 
تورم 12ماهه 42.1درصد و نرخ تورم نقطه بــه نقطه 49.7درصد بوده 

است و این به معنای آن است که دریافت سود 20درصدی بانکی منجر 
به کاهش 22درصدی قدرت خرید ســپرده گذاران بانکی در طول یک 
سال می شود و این چیزی نیست که مطلوب سرمایه گذاران باشد.برخی 
آمار ها نشــان می هد این موضوع منجر به کاهش جابه جایی نقدینگی 
در بین بازارها شده و این همان هدف مدنظر سیاستگذار پولی است. اما 
مطابق با سیاست های پولی جدید مشخص نیست در شرایطی که بخش 
زیادی از دارایی مردم در هر سال در نتیجه تورم از بین می رود مردم برای 
اینکه قدرت خریدشان در مقابل تورم کم نشود چه باید بکنند. همه اینها 
در حالی است که بازار سهام نیز در سال جاری با زیان مواجه شده و این 

موضوع منجر به خروج نقدینگی از بازار سهام شده است.

جزئیات بازده بازارها
آمار ها نشان می دهد در شرایطی که شاخص قیمت مصرف کننده که 
نشان دهنده نرخ تورم اســت در 7ماهه سال جاری 32.8درصد رشد 
کرده است میزان شکاف بازده سایر بازار ها با نرخ تورم به 8تا 37درصد 
رسیده است به این معنا که رشد برخی بازارها تا حدی متناسب با نرخ 
تورم بوده اما میزان رشد برخی بازار ها مانند بازار سهام هیچ تناسبی 
با نرخ تورم نداشته است. طبق این اطلاعات، قیمت ارز از ابتدای سال 
تاکنون 24.2درصد رشد کرده است که فاصله آن با شاخص قیمت 
مصرف کننده از ابتدای سال تاکنون 8.7درصد است و این بالاترین 
بازده در میان همه بازارها در 7ماه گذشــته بوده و کمترین شکاف را 

با تورم داشته است.
 بازار مسکن نیز با وجود رشد های پرشتابش از ابتدای سال تاکنون، 

جمعا 23.9درصد افزایش یافته است. این دو بازار یعنی ارز و مسکن 
بیشترین رشــد را در میان بازار های ســرمایه گذاری از ابتدای سال 
تاکنون داشته اند. همچنین قیمت هر سکه طرح جدید 21.5 و سکه 
طرح قدیم 17.1درصد افزایش داشته اند اما میزان رشد قیمت آنها 
نیز کمتر از نرخ تورم بوده است.طبق این اطلاعات افرادی که در 7ماهه 
سال جاری برای حفظ ارزش دارایی هایشان در مقابل تورم، طلای آب 
شده خریده اند نیز شرایط مساعدی نداشته اند چرا که شکاف نرخ تورم 
و بازده طلای آب شده در همین دوره نزدیک به 23درصد است این 
یعنی اینکه خرید طلای آب شده نمی تواند مانع از کاهش قدرت خرید 
مردم شــود. بدترین وضعیت را در میان همه بازارها در 7ماه گذشته 
سرمایه گذارانی داشته اندکه در بورس سرمایه گذاری کرده اند. آمار ها 
نشان می دهد بورس تنها بازار زیان ده از ابتدای سال تاکنون است و 
نه فقط نتوانسته بازدهی متناسب با تورم نصیب سرمایه گذاران کنند 
بلکه 4.3درصد نیز افت کرده اســت. چنانچه بخواهیم بازده واقعی 
بورس را با درنظر گرفتن میزان نوسان شاخص قیمت مصرف کننده 
در 7ماهه سال جاری محاسبه کنیم متوجه می شویم میانگین زیان 
سهامداران در 7ماه گذشــته رقمی بیش از 37درصد بوده است. این 
در حالی است که میزان زیان برخی سهامداران در همین مدت بسیار 
فراتر از این مقدار بوده اســت. این موضوع منجر به خروج گسترده 
نقدینگی از بازار سهام شده و آنطور که آمار ها نشان می دهد از ابتدای 
سال جاری تاکنون رقمی درحدود 27هزار میلیارد تومان نقدینگی از 
بازار سهام خارج شده و ارزش معاملات خرد به پایین ترین حد خود در 

4سال گذشته رسیده است.

بازده یک ماهه بازار ها 
مقایسه میزان رشــد بازار ها در یک ماه گذشته نیز نشان می دهد در 
مهر ماه امسال قیمت سکه بیشتر از سایر بازار ها افزایش یافته است. 
طبق این اطلاعات قیمت هر سکه طرح قدیم در مهر ماه در مقایسه 
با شهریور امسال 4.5درصد و سکه طرح جدید 4.2درصد رشد کرده 
اســت در مقابل قیمت هر دلار آمریکا در یک ماه گذشته 3.6درصد 
و یورو 3.3درصد افزایش یافته اســت. همچنین در مهر ماه امسال 
شتاب رشد قیمت خودرو کمتر شده و قیمت خودرو های پر فروش 
داخلی به طور میانگین0.7درصد افزایش یافته است. به نظر می رسد 
سیاســت های تازه برای افزایش تولید مؤثر بوده و مانع از تداوم رشد 

قیمت خودرو شده است.

دسترسی طبقه متوسط به خودرو آسان تر شد
با آغاز فروش اقساطی شاهین از دیروز بعد از سال ها این شیوه فروش، بار دیگر به طرح های فروش خودروسازان بازگشت 

 تا پیش از شــکل گیری تقاضای 

کاذب در بازار و سرمایه ای شدن گزارش
خــودرو فروش قســطی یکی از 
شیوه های معمول فروش محصولات خودروسازان 
بود اما در ســال های اخیر شــرایط تغییر کرد و 
نه تنها دیگر خبری از فروش اعتباری نبود، بلکه با 
به هم خوردن تعادل عرضه و تقاضا، قرعه کشی و 
تشکیل صف خرید به شیوه غالب فروش تبدیل 
شد. روز گذشته اما یکی از شرکت های خودروساز 

دوباره این شیوه فروش را کلید زد.
به گزارش همشــهری، از دیروز فروش شاهین 
سایپا به صورت قسطی )چکی( آغاز شد و همزمان 
مدیر صنایع خودرو وزارت صمت از فراهم شدن 
زمینه های فــروش لیزینگی اکثــر تولیدات 2 
خودروساز داخلی تا سال آینده خبر داد. عبدالله 
توکلــی لاهیجانی گفت: به تدریــج خودروهای 
دیگر نیز به فرایند فروش اقساطی اضافه خواهند 
شد و پس از اینکه 50درصد خودروها از فرایند 
قرعه کشــی خارج شــدند بدون تردید فروش 

قسطی تأثیر خود را در بازار می گذارد.

اقدام هوشمندانه
با اینکه روی آوردن دوباره خودروسازان به فروش 
قسطی خبر خوبی برای متقاضیان واقعی خودرو 
محسوب می شود، کارشناســان بازار و صنعت 
خودرو نیز به مانند مدیــر صنایع داخلی وزارت 
صمت بر این اعتقادند که این کار دست کم فعلا 
تأثیر عمیقی بر بازار ندارد، اما می تواند دسترسی 
اقشار متوســط به خودرو را آســان تر کند. یک 
کارشناس بازار خودرو در گفت وگو با همشهری 
با هوشمندانه خواندن اقدام سایپا درباره فروش 
اعتباری یکی از خودروهای این شــرکت، گفت: 
خودروساز متوجه شده در شرایط رکود تورمی 
کنونی مردم قدرت خرید ندارند در نتیجه با این 

کار چند هدف را به طــور همزمان پیش  می برد؛ 
نخســت اینکه با این کار به افزایــش نقدینگی 
خود کمک می کند، در درجه دوم تلاش می کند 
شاهین را در مقایسه با رقبایی که ایران خودرو به 
بازار عرضه می کند جذاب تر کند تا بتواند در غیاب 
پراید که تولید آن متوقف شده، قدرت مانور خود 
را در بازار حفظ کند و درنهایت با این کار درصدد 
کمک به اقشاری است که قدرت خرید پایین تری 
دارند تا معامله گران بازار خودرو تنها اقشار مرفه 

یا دلالان نباشند.

انگیزه دلالی باید از بین برود
مرتضی مصطفــوی افزود: تصور خودروســاز و 
وزارت صمت این بود که با قرعه کشــی می تواند 
بازار را کنترل کند درصورتــی که ما بارها اعلام 
کردیم این روش اشــتباه است و مشــکل بازار 
تقاضای سفته بازی است که یکباره برای 20هزار 
خودرو 10میلیون نفر صف می کشــند که بیش 
از 80درصد این تعداد دلال هستند. لذا خریدار 
و فروشــنده در بازار باید با سامانه های معاملات 
خودرویی که هرگز ایجاد نشــده، رصد و انگیزه 
دلالی از بازار گرفته شــود تا خودبه خود قیمت 

خودرو پایین بیاید.

تأثیر بر بازار زیاد نخواهد بود
این کارشناس با کم تأثیر خواندن فروش اقساطی 
بر قیمت های بازار افزود: اصلی ترین دلیل افزایش 
قیمت خودرو در بازار نوســانات نرخ دلار است و 
ربطی به خودروساز ندارد. بارها اعلام کردیم که 
متولی بازار خودرو وزارت اقتصاد و سازمان امور 
مالیاتی است که باید با ابزارهای نظارتی و مالیاتی 
نقدینگی سرگردان در بازار خودرو را جمع کند 
و این مقوله ربطی به وزارت صنعت و خودروساز 
ندارد. مرتضوی اضافه کرد: بازار خودرو انحصاری 

و نرخ دلار رو به بالاست. در این شرایط انتظارات 
تورمی در ذهن دلال وجود دارد و از سوی دیگر 
بازار رهاست و خودروســاز می داند با هر قیمتی 
فاکتور کند، می فروشد، پس در چنین شرایطی 
هرگز به سمت اصلاح فرایندهای خود نمی رود 
مگر اینکه یا دلار پایین بیاید و باثبات شــود و یا 
واردات خودرو به مقدار مؤثر باز شــود. به اعتقاد 
این کارشــناس بازار خودرو، بــا واردات هزار یا 
2هزار دستگاه خودرو در بازار اتفاقی نمی افتد و 
باید حداقل 60تا 100هزار دستگاه خودرو وارد 
شود تا بتواند روی قیمت در بازار تأثیرگذار باشد 
که در این صــورت خریداری برای خودروســاز 
ایرانی وجود نخواهد داشت و تولیدات آنها روی 

دستشان می ماند.

رقم 1.5میلیون تقاضا، تخیلی است
آمارها نشــان می دهد، میزان تولید خودروهای 
سواری در نیمه دوم ســال 11.4درصد افزایش 
یافتــه و در مجموع 477هزار دســتگاه خودرو 
سواری تولید شده است، این آمار نشان می دهد 
شرکت های خودروسازی در نیمه نخست امسال 
ماهانه 79هزار و 500دســتگاه خودرو سواری 
تولید کرده انــد و چنانچه همین رونــد تا پایان 
ســال حفظ شــود جمع کل تولید شرکت های 
خودرو ســازی  در بهترین شــرایط به مرز یک 
میلیون دستگاه می رســد. این درحالی است که 
معاون وزیر صمت به تازگی وعــده داد در نیمه 
دوم ســال ماهانه 100هزار خــودرو فروخته و 
قرعه کشی بر مبنای ثبت نام در سامانه یکپارچه 
فروش حذف خواهد شــد. منطقی همچنین در 
ابتدای امســال میزان تقاضا در بــازار خودرو را 
1.5میلیون اعلام کرد؛ رقمی که در غیاب واردات، 
باید با تولیدات داخلی تامین شود تا با تراز شدن 
عرضه و تقاضا فاصلــه قیمتی بیــن کارخانه و 

بازار حذف شــود. مصطفوی درباره میزان تولید 
خودروســازان داخلی گفت: خودروساز به دلیل 
تحریم، نقدینگی و همچنین ظرفیت های تولید، 
محدودیت دارد و از یک حدی بیشتر نمی تواند 
تولید کند، اما از سوی دیگر میزان تقاضای واقعی 
بازار خودرو رقمی نیســت که اعلام می شــود. 
وی افزود: زمانی که بازار شــرایط خوبی داشت 
و اقتصاد کلان ما هم ثبات بیشــتری داشــت، 
ظرفیت تولید خودروسازان داخلی یک میلیون 
و 200هزار دســتگاه بود که تمام این تولیدات 
با فاصله بســیار کم در بازار به فروش می رسید 
درحالی که امــروز به خاطر تــورم، قدرت خرید 
مردم کاهش یافته و دیگر این حجم از تقاضا در 
بازار وجود ندارد. به اعتقاد این کارشناس صنعت 
خودرو، تقاضای واقعی بــازار خودرو در بهترین 
شرایط بیش از 600تا 700هزار دستگاه نیست 
و به همین دلیل اســت که خودروسازان داخلی 
با آزادســازی واردات خــودرو مخالفند چون به 
این ترتیب خریداری برای محصولاتشــان باقی 

نمی ماند.
میزان افزایش درآمد مــردم نهایتا 30درصد و 
میزان افزایش قیمت خودرو 100تا 200درصد 
بوده است، از ســوی دیگر دهک های یک تا 4 به 
ندرت خریدار خودروهای بــالای 200میلیون 
تومان هســتند و دهک های 8تا 10نیز ســمت 
خودروهــای ایرانی نمی روند، در نتیجه اقشــار 
تأثیرگذار و متقاضی در بازار خودرو، دهک های 
5تا 7یعنی طبقه متوسط هستند که درآمد این 
اقشار نیز متناسب با تورم بالا نرفته است. میزان 
تقاضای یــک میلیون و 500تخیلی و شــعاری 
اســت. تحلیل های بازار خودرو چندان مستند 
بر دیتاهای آنلاین نیســت چون سامانه ای برای 
این کار نداریم در نتیجه این تحلیل ها واقع بینانه 

نیست.

افزایش شکاف بازده بازارها با تورم
بورس زیان ده ترین بازار سرمایه گذاری در 7ماه گذشته بوده است

علی اکبر محرابیان
وزیر نیرو

 نوســازی نیروگاه ها مسئله ای نیست که 
ظرف یک الی 2 ســال انجام شود، چراکه 
مجموع نیروگاه های کشور حاصل نزدیک 
به نیم قــرن فعالیــت صنعــت نیروگاهی 
بوده، بنابراین نوسازی آنها نیاز به اعتبار 
و زمــان دارد اما مهم آن اســت کــه اکنون 
ســنگ بنای نیروگاه های جدیــد بر مبنای 

رعایت الگوی مصرف است.

سیدحسین حسینی
رئیس سازمان شیلات

بایــد بــا ایجــاد کارگروه هــای مرتبــط، 
صادرات شیلات به کشورهای روسیه، 
چین و عراق تسهیل شود.باید با ایجاد 
کارگروه های مرتبط، صادرات شیلات 
به این کشورها تسهیل شــود.با توجه 
بــه ذخایــر تحــت فشــار صیــد بایــد به 
ســمت حــوزه آبزی پــروری پیشــروی 

کنیم. 

محمدرضا میرتاج الدینی
عضــو کمیســیون برنامــه و بودجــه 

مجلس
 مــا می توانیــم گازی را کــه در شــمال 
کشــور بــه آن نیــاز داریــم از طریــق 
ترکمنستان وارد و گاز مازاد را از جنوب 
صادر کنیــم. قطعاً خرید و ســوآپ گاز 
از کشــور روســیه علاوه بــر تأمیــن نیاز 
گاز در شمال کشــور، می تواند ما را در 
منطقه به یک هاب انرژی تبدیل کند.

 تغییرات قیمت 
محصولات نیمه  منجمد

قیمت بعضی از محصولات نیمه منجمد عرضه شده در میادین 
میوه  و تره بار شهرداری در 6 ماه گذشته افزایش یافته است. براساس 
آخرین نرخنامه ســازمان میادین میوه وتره بار شهرداری تهران 
برخی از سبزیجات نیمه منجمد پرمصرف ازجمله نخود فرنگی، 
سیب زمینی و ســبزیجات مخلوط، از اردیبهشت تغییر قیمت 
نداشته اند اما در برخی دیگر از جمله ذرت و باقلای سبز افزایش 

قیمت مشاهده می شود.

قیمت مهر 1401قیمت اردیبهشت 1401

کیلوگرم/ تومان

هزینه خرید دستکش 
ظرفشویی چقدر است؟

میانگین قیمت دســتکش آشــپزخانه به 30هزار 
تومان رسیده است. بررســی و مقایسه قیمت انواع 
دستکش های ظرفشویی از برندهای مختلف نشان 
می دهد طی 6 ماه گذشته میانگین قیمت هر جفت 
از این محصولات با رشــد 25درصــدی از 24هزار 
تومان به 30هزار تومان رسیده است. سوپرمارکت ها 
از خرید ســفارش های جدید با قیمــت بالاتر خبر 

می دهند.
 

 قیمت ها به تومان 

50.000ساقکوتاهسایزکوچکایزیکلین

36.000دورنگبلندسایزبزرگرزمریم

30.000دورنگبلندسایزمتوسطرزمریم

30.000دورنگبلندسایزبزرگگیلان

30.000ساقبلندسایزمتوسطگلریز

30.000دولایهسایزکوچکپریلخزرطلایی

20.000ساقکوتاهسایزبزرگدرسا

30.000ساقبلندسایزمتوسطرزی

میادین

چهره ها

سوپرمارکت

پیاز 
نیمه آماده

13.000
13.000

سبزیجات 
مخلوط
40.000
40.000

ذرت 
نیمه آماده

51.000
54.500

سیب زمینی 
نیمه آماده

19.000
19.000

کرفس 
خرد شده

14.000
14.000

لوبیا سبز 
خرد شده

22.000
26.000

نخود فرنگی 
سبز

51.000
51.000

لپه باقلا 
سبز منجمد

55.000
65.000

تالار شیشه ای

فروش حقوقی

فروش حقیقی

323

421

1630

1532

خرید  حقوقی

خرید  حقیقی

ارقام به میلیارد تومان

1.312.500

1.312.000

1.311.500

1.311.000

1.310.500

1.310.000

1.309.500

1.309.000

روند شاخص  كل بورس تهران در روز گذشته
ارقام به هزار واحد

شاخص کل بورس تهران در مبادلات دیروز 1205واحد، 
معادل 0.09درصد نزول کرد و به یک میلیون و 308هزارو 
959واحد رسید، اما شاخص کل هم وزن با 400واحد رشد 

به 378هزار و 995واحد رسید.

در مبادلات دیروزبازارسرمایه، قیمت سهام 
261شرکت رشد و 330شرکت کاهش یافت. قیمت 

سهام 14شرکت هم تغییری نکرد.

ارقام به درصد
تراز صعود و نزول در بازار سهام

ترکیب دیروز معاملات بازار سهام

در مبادلات دیروز بازارسهام، سهامداران حقیقی هزارو 
532میلیارد تومان سهام خریدند اما در مقابل حجم 

فروش سهامداران حقیقی به هزارو 630میلیارد تومان 
رسید.98 میلیارد تومان از سهامی که دیروز سهامداران 
حقیقی فروختند توسط سهامداران حقوقی خریداری شد.

ارزش بازار سهام

ارزش کل ســهام شــرکت های حاضــر در بــورس و فرابــورس 
درمبــادلات دیــروز 4هزارمیلیاردتومــان نــزول کــرد و بــه 
5877هــزار میلیــارد تومان رســید. ایــن به معنای آن اســت 
که ارزش دلاری کل بازار سهام ایران»بورس و فرابورس« با 
توجه به اینکه هردلار آمریکا دیروز در بازار آزاد در محدوده 
32هزار و 900تومان دادوســتد شــد، درحــال حاضر معادل 

178میلیارد و 800میلیون دلار است.
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24 مهر 25 مهر 26مهر 27مهر 28 مهر

ارقام به هزارمیلیاردتومان

ارزش معاملات بازار سرمایه

ورود و خروج نقدینگی با بازار سهام

در مبــادلات دیــروز 20هــزارو 878میلیــارد تومــان 
اوراق بهــادار دربــازار ســرمایه دادوســتد شــد کــه از 
ایــن میــزان هــزارو 953میلیــارد تومان بــه معاملات 
خرد ســهام و بقیه به اوراق بدهــی و معاملات عمده 
اختصــاص یافــت. ایــن ارقــام نشــان می دهدکــه 
ارزش کل معامــلات خــرد در دادو ســتد های دیــروز 
473میلیــارد تومان معادل 32درصد در مقایســه با 

آخرین روز معاملاتی رشدکرده است.

ارقام به درصدکلمعاملاتمعاملاتخرد
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سهامداران حقیقی دیروز 98میلیارد تومان نقدینگی از بازار 
سهام خارج کردند و با خروج این میزان نقدینگی از بورس، 
نسبت خروج پول حقیقی به ارزش معاملات خرد به 5درصد 
رســید. با این حســاب شــتاب خروج پــول از بــازار ســهام در 

مقایسه با آخرین روز معاملاتی کاهش یافته است.
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مقایسهمیزانرشدبازارهادر7ماهگذشته
درصدتغییرماهانهدرصدتغییر7ماههمهر1401شهریور1401ابتدایسالبازار

401.5525.4533.232.81.5شاخصقیمتمصرفکننده)تورم(-واحد
26500317703290024.23.6دلار-تومان

35120000431270004350000023.90.9میانگینقیمتیکمترمسکندرتهران-تومان
12300000143500001495000021.54.2سکهطرحجدید-تومان
12000000134500001405000017.14.5سکهطرحقدیم-تومان

29100314003244511.53.3یورو-تومان
1230435132739213527869.91.9هرگرمطلای18عیار-تومان

5330000575000058600009.91.9مثقالطلا-تومان
1372000000148000000014900000008.60.7میانگینقیمتخودروهایپرفروشداخلی

3.4-4.3-136724713552401308946شاخصکلبورس-واحد



 دستیاری
برای هیچ؟

علاقه شدید فدراسیون فوتبال به استفاده از 
جواد نکونام در قامت دستیار برای تیم ملی، 
هیچ وقت یک راز نبوده اســت. مهدی تاج از 
همان ابتدا نیز از این تمایل پرده برداشــته و 
ظاهرا کی روش نیز در یک شــرط عجیب، راه 
را برای همه مربیان داخلی دیگر به جز شاگرد 
سابقش بسته است. شاید در نخستین روزهای 
بازگشت کارلوس، ضرورت حضور یک کمک 
ایرانی در کنار او احساس می شــد اما در آن 
مقطع، تفاوتی بین باشگاه فولاد و فدراسیون 
فوتبال به دست نیامد. حالا در فاصله تنها چند 
روز به تعطیلی لیگ برتر و شروع اردوهای تیم 
ملی، دلیل این همه اصرار بــه جذب نکونام 
اصلا مشخص نیست. فدراسیون به کدام دلیل 
فنی اصرار دارد که این اتفــاق به هر قیمتی 
رخ بدهد؟ اصلا بر چه اســاس ایــن تصور در 
فدراســیون شــکل گرفته که حتی با وجود 
مخالفت باشــگاه فولاد، باید نکو به کادر فنی 
تیم ملی اضافه شــود؟ آیا واقعــا تیم ملی در 
چنین مقطعي به این انتخاب نیاز دارد؟ آیا نکو 

موجب ارتقای تیم ملی خواهد شد؟
جواد نکونام در لیگ بیست و دوم نتایج خوبی 
به دست نیاورده و روزهای درخشانی را با فولاد 
پشت ســر نگذاشته اســت. او به لحاظ فنی، 
تأثیر زیادی از کی روش گرفته و اساســا یک 
مربی دفاعی است. این فلسفه شاید در بازی  با 
تیم های بزرگ تر به او کمک کند اما روبه روی 
تیم های معمولــی، همواره ایــن مربی را به 
دردسر می اندازد. او شاید اسم بزرگی داشته 
باشــد اما هنوز به عنوان یک ســرمربی، باید 
خــودش را در آزمون هــای بزرگ تری اثبات 
کند. به ســختی می توان گفت حضور نکو به 
لحاظ فنی، در این مقطع، چیزی به تیم ملی 
اضافه خواهد کرد. حتی اگــر از زاویه خود او 
به ماجرا نگاه کنیم، ایــن تجربه آنقدرها هم 
کلیدی به نظر نمی رسد. نکو قبلا با تیم ملی به 
جام جهانی رفته و در مقطعی تجربه دستیاری 
کارلوس کی روش را هم داشــته است. او حالا 
از آن دوران گذشته و به یک سرمربی تبدیل 
شده است. به نظر می رســد حتی خود او نیز 
ترجیح می دهد به جای بازگشت به »نفر دوم« 
بودن، ماجراجویی اش در فولاد را دنبال کند. 
شاید نشســتن روی نیمکت تیم ملی در جام 
جهانی به عنوان دستیار تجربه بدی نباشد اما 
این حضور یک ماهه در تیم ملی، آنقدرها هم 
که به نظر می رسد کاربردی نیست. فدراسیون 
فوتبال اصراری عجیب در اجرای طرحی دارد 
که در نهایت به سود هیچ کس تمام نمی شود.

 ظاهرا فدراسیونی ها می خواهند نقش کریم 
باقری در تیم اســکوچیچ را به نکــو در تیم 
کی روش بدهند. تیم کارلــوس اما »مبصر« 
نمی خواهد. اگر آن تیم به کریم نیاز داشــت، 
به دلیل بی نظمی های رایج در اردو بود اما در 
تیم کی روش، خبری از بی نظمی و ســازهای 
مخالف نیست. پس حضور نکو به این دلیل در 

تیم ملی نیز، جای توجیهی ندارد.

غائله نکو
بحث در مورد سوءمدیریت حاکم بر فدراسیون 
فوتبال چیز عجیب و جدیدی نیست، اما یک 
مصداق جدید وجود دارد که به خوبی عمق این 
وضعیت ناهنجار را نمایان می  کند؛ داســتان 
افزوده شدن جواد نکونام به کادرفنی تیم ملی. 
کل رفتارهای تاج و دوستانش از زمان بازگشت 
به قدرت در ایــن زمینه، مصــداق بارز همه 
کارهایی است که یک مدیر خوب و استاندارد 
نباید انجام بدهد. کارلوس کی روش به ایران 
بازگشت و تأکید کرد تنها دستیار ایرانی که در 
کادرش می پذیرد، جواد نکونام است. تاج هم 
بدون اینکه هیچ احترامی برای باشگاه فولاد 
خوزستان قائل باشد، سر خود خبر حضور نکو 
در تیم ملی را رســانه ای کرد؛ طوری که همه 
فکر کردند کار تمام است و جواد از فولاد جدا 
خواهد شد. بعد اما خود باشگاه به طور جداگانه 
و نکونام هم با کمی تأخیر و به شکل مستقل از 

رد این پیشنهاد خبر دادند.
حالا که لیگ در آســتانه تعطیلی قرار گرفته 
و قرار اســت اردوی تیم ملی برگزار شود، بار 
دیگر مهدی تاج اعلام کــرده نکونام تا پایان 
جام جهانی به کادرفنی تیم ملی اضافه خواهد 
شــد. این همان اتفاقی اســت که از قبل هم 
قابل پیش بینی بود و تعدادی از رســانه ها از 
مدت ها قبل این احتمال را داده بودند. جالب 
اینکه حالا باز هم ایــن ادعا با تکذیب مدیران 
فولاد مواجه شده است! کاری نداریم به اینکه 
نکونام آخرش دســتیار کی روش می شــود 
یا نه و آیا با تیــم به قطر می رود یــا خیر، اما 
این چه مدل مدیریت کردن اســت که رئیس 
فدراسیون از موضع »مالک« با سرمربی یک 
تیم باشگاهی برخورد می کند؟ و مهم  تر اینکه 
چرا یک اشتباه را 2بار تکرار می کنید؟ نمی شد 
لااقل این دفعه قبل از رسانه ای کردن موضوع، 

با باشگاه فولاد مذاکره کنید؟
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ناامیدنیستم
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تجدید ثلث اولعهد بستم طلا بگيرم
در این فصل با یک سایه محو به نام مهدی 
ترابی مواجه بوده ایم و دیگر خبری از آن 

ستاره همیشگی قرمزها نیست

1820

 روز مانده تا 
جام جهانی

پخش زنده

برنامه بازی

پنجشنبه 5 آبان  1401
ليگ برتر ايران - هفته 11

تراکتور

ملوان
15:00

صنعت نفت

پیکان
17:00

ذوب آهن

نفت م.س
18:30

مس رفسنجان

سپاهان
16:30

آلومینیوم

نساجی
17:30

فولاد

گل گهر
19:00

هوادار

استقلال
16:00

پرسپولیس

مس کرمان
17:00

جمعه 6 آبان 1401

آاس رم

ناپولی
22:15

سری آ  ايتاليا

ولورهمپتون

لسترسیتی
16:30

ساوتهمپتون

تاتنهام

آرسنال

نیوکاسل

16:30

19:00

ليگ برتر انگليس

بارسلونا

اتلتیک بیلبائو
22:30

رئال بتیس

اتلتیکومادرید
17:45

لاليگا اسپانيا

 نگاهي به اصرارها براي حضور جواد نکونام در کادرفني تيم ملي
 آيا او واقعا گزينه خوبي است؟

معمای نکو

تیتر یک چیزی تا شروع جام جهانی نمانده 
اما علیپور تلاش می کند تا نظر 

کی روش را برای حضور در قطر جلب کند

دانیال سهرابی یکی از چهره های 
خاص مسابقات امیدهای جهان بود و با 

دست پر به کشور بازگشت

سوژه روز
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خوب شد گفتی!

محرومیت، محدودیت نیست

ببینیم و تعریف کنیم

سردار آزمون که فصل جدید را در 
لورکوزن خوب شروع نکرده بود، 
حالا با مصدومیت بلندمدت هم 
مواجه شده و تا بعد از جام جهانی 
در دسترس این تیم نخواهد بود. 
در این فاصله ســرمربی تیم آلمانی 
هم عوض شده و ژابی آلونســو، هافبک پیشین و سرشناس 
لیورپول هدایت لورکوزن را بر عهده گرفته اســت. او در این 
مدت اظهارنظر خاصی در مورد مهاجم ایرانی اش نداشــت، 
تا اینکه دیروز برخی خبرگزاری ها با شوق و ذوق فراوان تیتر 
زدند: »اولین اظهارنظر آلونسو در مورد آزمون«. خیلی کنجکاو 
شدیم که بدانیم استاد چه گفته است. متن خبر را باز کردیم و 
با این عبارت مواجه شدیم: »ویرتس و آزمون هنوز در دسترس 
نیستند و دوران مصدومیت خود را می گذرانند.« خوب شد 
گفتی استاد، وگرنه ما فکر می کردیم سردار رفته سیزده به در.

اتفاق ویژه بازی استقلال و آلومینیوم، 
طبق معمول حاشیه ســازی های 
ریکاردو ســاپینتو بود. سرمربی 
پرتغالی استقلال که از قضا همین 
حالا هم در حــال گذراندن دوران 
محرومیت خود اســت، در پایان این 
مسابقه با فیلمبردار ورزشــگاه آزادی درگیر شد. او همچنین با 
وجود محروم بودن که طبعا شــامل نشست خبری بعد از بازی 
هم می شــد، با رســانه ها حرف زد و بار دیگر به انتقاد از داوری 
پرداخت. ساپینتو گفت در این بازی پنالتی استقلال را نگرفته اند، 
درحالی که واقعا اینطور نبود و اگر به ســرنگونی جعفر سلمانی 
اشاره دارد، آن اتفاق حتی نزدیک به پنالتی هم نمی توانست باشد. 
در هر صورت ساپینتو با این هنرنمایی نشان داد محرومیت برای 
او به منزله محدودیت نیست و تحت هر شرایطی می تواند شهر را 

به هم بریزد. کلا با پدیده عجیب و غریبی مواجهیم.

مســابقات پیش رو در قطر، دومین 
جام جهانی تاریخ فوتبال خواهد 
 VAR بود که با حضور فنــاوری
برگزار می شود. الان دیگر حجم 
اســتفاده از این فناوری در دنیای 
فوتبال طوری است که تصور برگزاری 
یک بازی فوتبال بدون آن، غیرممکن به نظر می رســد. خیلی 
از هواداران حتی زمانی که مســابقات داخل کشــور را تماشا 
می کنند هم بعد از رخ دادن اتفاقــات مهم مثل گل و پنالتی، 
ناخودآگاه کمی منتظر می مانند ببینند نظر VAR چیســت، 
بعد یادشان می افتد ما این فناوری را نداریم! تا به حال بارها در 
مورد زمان ورود VAR به ایران قول و قرار گذاشته شده، اما این 
وعده ها محقق نشده است. حالا هم مهدی تاج، رئیس پرحاشیه 
فدراســیون فوتبال گفته احتمالا بعد از جام جهانی لیگ برتر 
دارای VAR خواهد شد. یادمان می ماند؛ ببینیم و تعریف کنیم.

فوتبال ایراننكته بازی

 ریاضی
بدون هنر!

در کلاس درس ریکاردو ساپینتو در 
باشگاه استقلال چه می گذرد؟

حالا که یک سوم این فصل لیگ برتر سپری شده، 
از استقلال ســاپینتو چه می دانیم؟ می دانیم که 
آنها یک تیم مدعی هستند. می دانیم که شانس 
قهرمانی لیگ برتر را دارند. می دانیم که تا امروز 
نتایج خوبی به دست آورده اند و بعد از هفته اول، 
دیگر هرگز شکســت نخورده انــد. می دانیم که 
معمولا در نیمه های دوم کمی بهتر می شــوند 
و ســتاره های زیادی را هم در اختیار دارند. این 
دانســته های مثبت اما همه حقایق را در مورد 
اســتقلال بیان نمی کنند، چراکه دانســته های 
دیگری نیز در مورد اســتقلال وجــود دارد. اگر 
3 بازی با ملوان، نساجی و فولاد را کنار بگذاریم، 
باید بپذیریم که تیم ســاپینتو در هیچ مسابقه 
دیگری جذاب و شــورانگیز فوتبال بازی نکرده 
است. روبه رو شدن با آن 3 مسابقه حتی سخت تر 
هم است، چراکه نشــان می دهد استقلال توان 

جذاب بودن را دارد اما جذاب نیست. 
اما مشکل کار کجاســت؟ چرا استقلال حریف 
را تحت فشــار قرار می دهد اما زیــاد موقعیت 
نمی سازد؟ چرا این تیم در 270 دقیقه اخیر لیگ 
که 180 دقیقــه اش را در آزادی ســپری کرده، 
فقط 2 گل به ثمر رسانده اســت؟ بعد از نبرد با 
نساجی، استقلال در هر 4 بازی اخیرش تا دقیقه 
90مقابل هواداران به مساوی تن داده و 2 بار به 
کمک 2 اشتباه فردی بزرگ از بازیکنان گل گهر 
و ذوب آهن به گل رسیده است. مشکل استقلال 
کجاست که دیگران باید برای به گل رسیدنش، 

حتما مرتکب اشتباه شوند؟
مارچلو بیلســا به عنــوان یکــی از بزرگ ترین 
تکنیسین ها در دنیای فوتبال، معتقد است که 
یک مربی فقط در یک مورد بایــد واقعا نگران 
تیمش باشد؛ آن هم وقتی که تیم به اندازه کافی 
موقعیت خلق نمی کند. با این حساب، حالا باید 
ساپینتو نگران تیمش باشد، چراکه تیم او حتی 
در خانه روبه روی رقبای معمولی، بخت زیادی 
برای گلزنی به وجود نمی آورد. ریشه این ماجرا 
را باید در خط هافبک استقلال جست وجو کرد. 
آنها در میانه میدان، تیم خلاقی نیســتند. این 
مشــکل، فصل گذشــته نیز در استقلال وجود 
داشــت اما فرصت طلبی مهره هــای هجومی، 
کارهای ایســتگاهی و همچنین اضافه شــدن 
هافبک های کناری به حمله، شــرایط را کمی 

بهتر کرده بود. 
ترکیب 3 نفره استقلال برای خط هافبک در این 
فصل اما، ترکیبی نیست که این تیم را به طراوت 
زیادی گره بزند. مهدی پور، روزبه چشمی و آرش 
رضاوند، یک ترکیب معمولی در خط میانی برای 
استقلال ســاخته اند. این فقط مشکل استقلال 
نیست. کمبود هافبک های خلاق با تأثیر مثبت 
روی انتقال بازی به خط حمله، در فوتبال ایران 
احساس می شود. به همین خاطر است که تراکتور 
به ســراغ ریکاردو آلوز رفته، ســپاهان مانوئل 
فرناندز را جذب کرده و پرسپولیسی ها حتی در 
یک فرم متوسط، به دنبال امضای قرارداد دوباره با 
سروش رفیعی بوده اند. استقلال ولی فکری برای 
این مسئله نکرده و نتیجه این اتفاق، کندی قابل 
توجه خط هافبک تیم است. آنها در ابتدای فصل، 
فقط مهاجم می خریدند و حالا یک لشکر مهاجم 
نیمکت نشین دارند. ســاپینتو ظاهرا تحت هیچ 
شــرایطی، علاقه مند به اســتفاده از آمانوف هم 
نیست؛ بازیکنی که اواخر فصل گذشته خلاقیت 

زیادی به خط هافبک باشگاه اضافه کرده بود.
 یک ســوم از این فصل گذشته و ســاپینتو باید 
تصمیم بگیــرد که چــه چیزی در اســتقلال 
می خواهــد. تیم فعلی او، اصلا شــبیه آن تیمی 
نیســت که در کنفرانس های خبری این مربی 
ترســیم می شــد. آنها حریف را تحت فشار قرار 
می دهند امــا جذاب نیســتند، کــم موقعیت 
می سازند و حتی اگر خوب نتیجه گرفته باشند، 

ظرافت چندانی در زمین ندارند.

وز سوژه ر

لیگ برتر ایران)جام خلیج فارس( 
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قرص اعصاب لطفا!
معلوم نیســت در کلاس های مربیگری فوتبال ایران چه می گذرد 
که مربیان جوان بیشتر از هر چیزی، در عصبانیت استاد می شوند! 
این هفته جوان ترین مربی لیگ برتر در آخرین دقایق یک شکست 
خانگی، بدجوری از کــوره در رفت. مازیــار زارع را قبلا در چنین 
موقعیت هایی دیــده بودیم. او در قامت یک بازیکــن، بارها به داور 
معترض شده بود و یک بار هم بعد از شنیدن چند شعار، با هوادارهای 
تیم خودی قهر کرد و تا یک قدمی ترک ورزشگاه رفت. او این هفته 
در لحظات پایانی جدال با پرســپولیس، از کنار زمین اخراج شــد 
و تا می توانســت با عبارت هایی مثل »بی عرضــه« به توصیف داور 
وسط و داور چهارم بازی پرداخت. مازیار مدام داور را به »مدیریت 
نداشتن« متهم می کرد اما در رفتار او نیز هیچ نشانه ای از مدیریت 
دیده نمی شد. ملوان اتفاقا در آن دقایق، خوب بازی نمی کرد و شاید 
بدون این جنجال های بزرگ می توانست به بازی برگردد. آنها چند 
موقعیت خطرناک هم ساختند اما بعد از طغیان مازیار، بازی دیگر 
از شرایط عادی اش خارج شد. این هفته در اســتادیوم آزادی نیز، 
مهدی رحمتی از کوره در رفت و به طرف داور مســابقه هجوم برد. 
شــرایط در آزادی به گونه ای پیش رفت که حنیف عمران زاده با آن 
سوابق درخشانش در درگیری و دعوا، مشغول آرام کردن سیدمهدی 
رحمتی بود! نمونه این رفتارها فصل گذشــته در دربی برگشت از 
سوی یحیی گل محمدی نیز دیده شد. رفتارهایی که به جز آسیب 
زدن به تیم خودی، نتیجه دیگری به همراه نمی آورند. ظاهرا مربیان 
فوتبال ایران، هنوز نمی دانند که بین دوران بازی و عصر مربیگری، 
تفاوت های زیادی وجود دارد. ظاهرا آنها هنوز متوجه نیســتند که 
نباید در کنار زمین، مثل یک بازیکن جوان رفتار کنند. آیا این همه 
عصبانیت، واقعا لازم است؟ جالب اینکه مدیران فوتبال ایران حتی 
در انتخاب مربی خارجی نیز، مردان عصبانی را انتخاب می کنند و 
الگویی برای داخلی ها نمی ســازند. آن وقت یک نفر مثل ساپینتو 
نیز هیچ هفته ای را بدون اعتراض و جنجال پشــت سر نمی گذارد. 
با این روند حتی اگر نتایج فنی بــه دوران مربیگری این افراد پایان 
ندهد، دیر یا زود مشکلات قلبی به سراغ شان می آید و سلامتی شان 
را تهدید می کند! کاش این مربیان، کمی هم از فوتبال لذت ببرند. 
کاش شغل شان را بیشتر دوست داشته باشند و برای رقابت در فضای 
سالم، ارزش بیشتری قائل شوند. فشار وحشتناکی که آنها احساس 
می کنند، فقط کیفیت لیگ را کاهش می دهد. رفتار آنها نیز همیشه 

اوضاع را بدتر خواهد کرد.

دادگاه »وجدان« را هم ببرید
برای استقلال، در مورد پرونده خاص لئوناردو پادوانی

بعد از کش وقوس های فراوان، سرانجام شکایت لئوناردو پادوانی از باشگاه 
اســتقلال در دادگاه عالی ورزش رد شد. مدافع پیشین استقلال هنگام 
بازی برای این تیم به شدت آسیب دید و دچار ضایعه نخاعی شد. شرایط 
پادو طوری است که سال ها روی ویلچر نشسته و چه بسا تا آخر عمر دیگر 
نتواند راه برود. براساس قرارداد منعقد شده با این بازیکن، باشگاه ابتدا به 
پرداخت 100 هزار دلار در وجه او محکوم شد، اما بازیکن برزیلی با ادعای 
اینکه در این حادثه شــانس بازی و حتی زندگی معمولی تا آخر عمر را 
از دست داده، به CAS شکایت برد. دادگاه عالی ورزش بارها صدور رأی 
نهایی در این مورد را به تأخیر انداخت، اما نهایتا همانطور که از قبل نیز 
انتظار می رفت، درخواست شاکی رد شد. حالا همه پولی که استقلال باید 
به مدافع سابق و مصدومش بپردازد همان 100 هزار دلار است که پادو 

بخشی از آن را هم از قبل خرج شکایت به CAS کرده است.
باشگاه اســتقلال بابت موفقیت در این پرونده ابراز خوشحالی کرد که 
در این میان نوع برخورد آبی ها با انتقاداتی مواجه شــد؛ ازجمله فرشید 
اسماعیلی بازیکن پیشین استقلال با انتشــار پیامی در این مورد ابراز 

تأسف و گلایه کرد. طبیعی است که گریز از یک غرامت 9میلیون یورویی 
اتفاقی بسیار مهم برای استقلال به حساب می آید، چرا که این گران ترین 
شکایت ادعایی علیه یک طرف در فوتبال ایران بود و به نتیجه رسیدن 
احتمالی اش کمر باشگاه را می شکست. با این همه، بسیاری بر این باورند 
که استقلالی ها باید قدردان بازیکنی باشند که سلامتی اش را برای این 
باشگاه گذاشت. چنین اتفاقاتی در همه جای جهان رخ می دهد و در عین 
حال اغلب اوقات باشگاه ها سعی می کنند با تمدید افتخاری قرارداد، علاوه 
بر روحیه دادن به بازیکن مصدوم، احتیاجات مادی او را هم برطرف کنند.
در فوتبال ایران بسیاری از بازیکنان ناکارآمد خارجی با زیرکی یا بعضا 
همدستی عده ای شیاد درون کشور، قراردادهای ترکمانچای می بندند 
و باشگاه های ما را نقره داغ می کنند. در همین پرسپولیس و استقلال 
هم ده ها مثال از این دســت وجود دارد و ســرخابی ها کلی پول مفت 
داده اند. در چنین شرایطی دریافتن حال یکی مثل پادوانی راه دوری 
نمی رود. دادگاه عالی ورزش را بردید، چه خوب که در محکمه وجدان 

نیز برنده شوید.

امیرحسین اعظمی | علی علیپــور، مهاجم ایرانی باشگاه 
ژیل ویســنته پرتغال، چند هفته به دلیل مصدومیت قادر به 
همراهی تیمش نبود. او بعد از یک دوری نسبتا طولانی مدت، 
هفته گذشــته در جام حذفی پرتغال با زدن یک گل و دادن 
یک پاس گل درخشید تا نشان دهد به روزهای خوبش نزدیک 
شده است. او مدتی قبل هم به تیم ملی دعوت شد ولی به نظر 
می رسد این بار و در آستانه مســابقات جام جهانی قطر، کار 
سختی برای حضور دوباره در تیم ملی داشته باشد؛ هر چند 
که خودش در این خصوص دیــدگاه جالبی دارد. علیپور در 

مصاحبه با همشهری ورزشی به سؤالات پاسخ می دهد.
 

  دوران مصدومیت برای علی علیپور چطور 
سپری شد؟

مصدومیت برای هر ورزشکاری سخت است، خصوصا اینکه 
طولانی باشد. من در لیگ کنفرانس اروپا که با نماینده لیتوانی 
بازی داشتیم، از ناحیه همسترینگ مصدوم شدم و 45 روز بازی 
نکردم. خدا را شکر که بعد از بازگشت به میادین، در جام حذفی 
درخشیدم و یک گل زدم و یک پاس گل دادم. دوری از فوتبال 

واقعا سخت است ولی خوشحالم که دوباره برگشتم.
 

  فکر نمی کنی با انتخاب ژیل ویســنته، 
نسبت به فصل گذشــته کار ســخت تری برای 

بازی کردن داری؟
من گفتم که دوست دارم چالش جدیدی را تجربه کنم و اگر 
مصدوم نمی شدم قطعا شرایط بهتری داشتم. حالا هم ناامید 

نیستم و تلاش می کنم تا موقعیت بهتری پیدا کنم.

  از 14 بازی فقط 9 امتیاز گرفته اید و در رده 
چهاردم جدول قرار دارید. به نظر می رسد نتایج چندان 

خوبی نگرفتید؟
اینکه می توانستیم بیشــتر امتیاز بگیریم را قبول دارم ولی 
زمان زیادی تا اتمام لیگ باقی مانده و می توانیم خودمان را بالا 
بکشیم. متأسفانه امتیازهای حساسی را از دست دادیم ولی 

باید نتایج قبلی را جبران کنیم.
 

  زمان زیادی تا شــروع جام جهانی باقی 
نمانده است. به تیم ملی دعوت می شوی؟

تلاش خودم را می  کنم و همه  چیز به قســمت بستگی دارد. 
متأسفانه این مصدومیت کار من را سخت کرد ولی برای حضور 
در تیم ملی ناامید نیستم. اگر دعوت شوم که باعث خوشحالی 
و افتخار است و اگر هم دعوت نشوم برای تیم ملی و دوستانم 
آرزوی بهترین ها را دارم. من تیم ملی کشورم را دوست دارم و 

می خواهم همیشه بهترین نتایج را بگیرد.
 

  فکر می کنی بعد از بازگشت کی روش، در 
جام جهانی شانسی برای موفقیت داریم؟

کی روش یک مربی باتجربه و بزرگ است و تلاش می کند تا 
تیم ملی را با بهترین شرایط به جام جهانی ببرد. ما می توانیم با 

کی روش شگفتی ساز شویم و نتایج خوبی بگیریم.
 

  خط حمله تیم ملی را چطور می بینی؟
خدا را شــکر در این پست بازیکنان بســیار خوبی داریم که 

امیدوارم در جام جهانی بدرخشند.

   درخشش طارمی در پورتو باعث شده تا 
خبرهایی درخصوص حضور او در لیگ برتر انگلیس 
شنیده شــود. فکر می کنی او می تواند در لیگ برتر 

بدرخشد؟
مهدی دوست خوب من است که در پرسپولیس روزهای 
خوبی با هم داشــتیم. طارمی نمایش بســیار خوبی در 
فوتبال پرتغال داشــته و می تواند در لیگ برتر انگلیس 

هم بدرخشد.
 

  بازی های لیگ ایران را دنبال می کنی؟
بله، تا جایی که وقت باشد بازی ها را می بینم.

 
  شــرایط پرســپولیس را چطور ارزیابی 

می کنی؟
پرسپولیس خوشبختانه وضعیت خوبی دارد و هفته گذشته 
هم برد خوبی مقابل ملوان به دســت آورد. پرسپولیس سال 
قبل هم می توانست قهرمان شود که متأسفانه در چند بازی 
امتیازهای حساسی از دست داد. امیدوارم امسال دوباره شاهد 

قهرمانی پرسپولیس باشیم.
 

  درخصوص رأی کمیته انضباطی هم صحبت 
کن که براساس آن پرسپولیس باید 900 میلیون به تو 

پرداختی داشته باشد.
این موضوعی اســت که آن را به وکیلم ســپرده ام و زیاد هم 
دوست ندارم در موردش صحبت کنم. این پرونده مربوط به 

چند سال قبل بود.

مدت زمان زیادی تا شروع جام جهانی نمانده 
اما علی علیپور تلاش می کند تا نظر کی روش 

را برای حضور در تیم ملی جلب کند

همه  چیز به 
قسمت بستگی 
دارد. متأسفانه 
مصدومیت کار 

من را سخت 
کرد ولی برای 
حضور در تیم 

ملی ناامید 
نیستم. اگر 
دعوت شوم 

که باعث 
خوشحالی و 

افتخار است و 
اگر هم دعوت 

نشوم برای تیم 
ملی و دوستانم 

آرزوی 
بهترین ها را 

دارم

تجدید ثلث اول
در این فصل با یک سایه محو به نام مهدی ترابی مواجه بوده ایم

پرسپولیس بعد از پشت سر گذاشتن نخستین وقفه لیگ برتر هرگز موفق نشد 
به طراوت و شادابی دوران قبل از تعطیلات برگردد. این روزها در این تیم تقریبا 
همه بد بازی می کنند و این مسئله شامل مهدی ترابی هم می شود؛ بازیکنی که 
فرسنگ ها از شرایط مورد انتظار فاصله دارد و نه تنها کمک چندانی به بهبود ریتم 
تهاجمی سرخپوشان نکرده بلکه ممکن است با ادامه این شرایط حتی وضعیت 
خودش در تیم ملی هم به مخاطره بیفتد. ســطح کیفی بالای این بازیکن مانع از 
شکل گیری آسان انتقادات از این بازیکن می شود، اما با عملکرد هفته های اخیر ترابی 
هر هفته شاهد موج تازه ای از کامنت های منفی علیه ستاره شماره 9 قرمزها هستیم.

پای ثابت تعویض ها
در مورد وخامت اوضاع فنی ترابی مصادیق و دلایل زیاد است. به طور مثال او در ثلث 
اول لیگ تنها یک پاس گل به لوکادیا داده و غیراز آن هیچ عملکرد شــاخص و قابل 
دفاعی نداشته است. با وجود این یک برهان دیگر برای افول فنی ترابی در این فصل، 
مربوط می شود به تعدد تعویض شدن های این بازیکن. در دیدار با ملوان و در شرایطی 
که پرسپولیس هنوز گلش را به ثمر نرســانده بود و طبعا نیاز به حمله داشت، ترابی 
دقیقه 71جای خودش را به شیخ دیاباته داد.  در دیدار با مس رفسنجان  ترابی دقیقه 
70از زمین بیرون رفت و امید عالیشاه جای او را گرفت. در دیدار با سپاهان نیز ترابی 
دقیقه 78 با سروش رفیعی تعویض شد تا نتواند سوت پایان بازی را بشنود. تراژدی 

بزرگ اما در دیدار با تراکتور رخ داد؛ جایی که ترابی دقیقه 88 اجازه زدن پنالتی را به 
لوکادیا نداد، خودش آن را خراب کرد و 2دقیقه بعد با وحدت هنانوف تعویض شد. آن 
بازی را پرسپولیس یک بر صفر باخت و پس از آن انتقادات زیادی از ترابی شکل گرفت.

ترابی کالدرون کجاست؟
ترابی در حالی در هر 4مسابقه بعد از تعطیلات به دلایل فنی تعویض شده که قبل از این 
وقفه هم شرایط برایش خوب پیش نمی رفت. ترابی در 4 مسابقه از 6 بازی ابتدایی لیگ 
هم تعویض شده بود و تنها در دیدار با 2 تیم ذوب آهن و آلومینیوم اراک تا پایان مسابقه 
در زمین ماند. کیفیت پایین نمایش های این بازیکن و عدم تمرکز کافی او باعث شده به 
راحتی عنوان پنالتی زن اول سرخپوشان را هم از دست بدهد. ممکن است ترابی غرامت 
بیشتری نیز بپردازد. این بازیکن در دوران اسکوچیچ هرگز مورد اعتماد ویژه سرمربی 
تیم ملی قرار نداشت و با وجود دعوت همیشگی به اردوها حتی به عنوان بازیکن تعویضی 
هم بسیار به ندرت به بازی گرفته می شد. با ورود کی روش شرایط کمی برای ترابی بهتر 
شد و امروز او رؤیای بازی در جام جهانی را اصلا دور از دسترس نمی بیند، البته به شرط 
اینکه در سطحی بسیار بهتر از این ظاهر شود. با توجه به ترافیک موجود در خط میانی 
تیم ملی و تعدد هافبک های نفوذی و تکنیکی، ترابی کار آسانی برای بازی در قطر ندارد. 
او برای اینکه بتواند سهمی در بزرگ ترین تورنمنت فوتبالی دنیا داشته باشد، باید تبدیل 

به »ترابی کالدرون« شود که از فرم فعلی اش خیلی دور است.

ناامیدنیستم
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در روزهایی که کریســتیانو رونالــدو بدترین 
مقطع عمر ورزشی اش را سپری می کند و مورد 
بی مهری سرمربی هلندی منچستریونایتد قرار 
گرفته، روزگار بر وفق لیونل مســی است. این 
تقریبا چیزی برعکس وضعیت این دو ابرستاره 
فوتبال در فصل پیش اســت که مسی هنوز در 
لیگ جدید، نخســتین تیم جدیدش و زندگی 
در شــهری متفاوت جا نیفتاده بــود و رونالدو 
به خاطر آشــنایی با فضای لیگ برتر و باشــگاه 
منچستر یونایتد عملکردی قابل دفاع از خودش 
بر جای گذاشت. کریســتیانو در این فصل تنها 
2 بار در لیــگ برتر و 2 بار در لیــگ اروپا از ابتدا 
در ترکیب من یونایتد قرار گرفته و تنها 2 گل و 
یک پاس گل به نام خودش ثبت کرده. او احتمالا 
در نیم فصل یا زودتر قراردادش را فسخ می کند. 
با این  حال مسی روی ابرها سیر می کند. ستاره 
آرژانتینی پس از فیفادی درگیر مصدومیت بود 
و 2 بازی را از دست داد که پاری سن ژرمن در این 

2 بازی موفق به گلزنی و کسب برد نشد. حالا با 
بازگشت او پی اس جی به گل های زیاد می رسد. 
البته آژاکسیو حریف سرشــناس و سرسختی 
نبود اما مسی با یک گل و 2 پاس گل توانست چند 
رکورد شخصی خودش و جهانی را جابه جا کند.

   او تعداد پاس گل هایش را در سال2022به 
عدد 18رســاند که بیش از هر بازیکن دیگری 

در این مقطع است.
   آمــار لئو مســی در ســال 2022در همه 

رقابت ها؛ 39 بازی، 49 گل و پاس گل.
   مســی در بازی های این فصل لیگ یک؛ 

11 بازی، 6  گل و 9 پاس گل.
   مســی در این فصل برای پاریس در تمام 
رقابت هــا؛ 15 بــازی، 9 گل، 10پــاس گل و 

19 مشارکت در گل از 15 بازی.
   با 2 پــاس گلی که مســی داد، اکنون او با 

341 پاس گل دست نیافتنی تر شده.
   او در مجموع بازی های باشگاهی به تعداد 

781 گل زده رسید.
   مســی در این فصل لیگ یک، 6پاس 

گل به امباپه داده که این بیشــترین تعداد 
پاس گل یک بازیکن بــه بازیکنی دیگر بین 

5 لیگ بزرگ اروپایی این فصل است.
   پاریس تعداد بازی های بدون شکســت 
پیاپی خــود را به 26بازی رســاند؛ 19برد و 
7تساوی. این تیم تنها 2 بار در تاریخ خود دوره 
بی شکستی طولانی تری داشته؛ 37بازی بین 
آگوست 1993تا آوریل 1994با هدایت آرتور 
ژرژ و 36 بازی بین مارس و دســامبر 2013با 

مربیگری لورن بلان.
   پاریسی ها در 12بازی این فصل تنها 5گل 
دریافت کرده اند که فقط در فصل 97-1996با 
3گل و 92-1991بــا 4گل خــورده رکورد 

بهتری داشتند.
   امباپه در این بــازی 2 گل و یک  پاس گل 

ثبت کرد.

یکی مسی را بگیرد
ستاره آرژانتینی دست از رکوردزنی برنمی دارد

درحالی که دیدار تدارکاتی با کانادا بر اثر مسائل سیاسی لغو شد، فدراسیون دنبال حریفی 
برای تیم ملی می گشت که شبیه به آمریکا باشــد. قرعه به نام تیم نیکاراگوئه افتاد که از 
لحاظ جغرافیایی در آمریکای مرکزی و در نزدیکی ایالات متحده واقع شده است. این تیم 

آخرین حریف تدارکاتی ایران پیش از حضور در جام جهانی قطر خواهد بود. ایران 
روز پنجشنبه 19آبان ماه با نیکاراگوئه بازی می کند که البته هنوز محل 

برگزاری این مسابقه دوستانه مشخص نشده است.
   تیم ملی نیکاراگوئه در آخرین دیدار دوستانه اش در فیفادی 

ماه سپتامبر برابر تیم ملی غنا قرار گرفت و با یک گل شکست 
خورد.

   کی روش در نهمین ســال حضورش در تیــم ملی ایران 
همچنان از بازی های بزرگ فراری اســت. تیــم ملی با او با 
تیم های گمنام و ضعیفی مثل گینه بیســائو، ســیرالئون 

که فدراســیون فوتبال این کشــور این تیم را گردن نگرفت، 
تاجیکستان، پاپوا گینه نو، قرقیزستان و... بازی کرده بود. این بار 

اســتثنائا نمی توان به انتخاب کی روش و فدراسیون فوتبال ایراد 
گرفت، چون از لحاظ فنی آخرین دیدار تدارکاتی پیش از یک تورنمنت 

مهم مثل جام جهانی یا حتی لیگ داخلی باید با یک تیم ضعیف انجام شود تا تیم بتواند 
تاکتیک های خود را مرور و تمرین گلزنی کند و برای آغاز تورنمنت روحیه بگیرد. نیکاراگوئه 

از این لحاظ گزینه مناسبی به نظر می رسد.
   لو آسول یه بلانکو به معنای سفید و آبی ها لقب تیم ملی این کشور 6میلیون 

نفری است.
   بیشترین بازیکنان آبی و سفیدها در لیگ داخلی، برخی در لیگ 

گواتمالا و 2 نفر در لیگ لیتوانی و یونان بازی می کنند.
   ارزشمندترین بازیکن نیکاراگوئه، آریاگنر اسمیت، مهاجم 
تیم FK Panevezys است که در لیگ لیتوانی به میدان 

می رود.
   خوان بــاررا، کاپیتان این تیم در لیــگ گواتمالا و برای 
باشگاه دپورتیوو گواتساتویا بازی می کند. او با 73بازی ملی و 
23گل رکورد بیشترین تعداد گل ملی را در تاریخ این کشور 

در اختیار دارد.
   ســرمربی آنها مارکو آنتونیو فیگوئرای 60ساله و اهل شیلی 

است. او در باشگاه های شیلی و مکزیک مربیگری کرده.

بارسلونا پس از پیروزی 3 بر صفر مقابل ویارئال، امشب 
یک دیدار سخت دیگر هم در آســتانه بازی برگشت این 
هفته برابــر بایرن مونیخ در پیــش دارد. ژاوی به مصاف 
استادش، ارنســتو والورده می رود. بیلبائو با والورده که 
2 سال ونیم پس از اخراج از بارســا بیکار بود، جانی تازه 

گرفته است.
   ژاوی در این فصل در لالیگا با اینکه 

ال کلاســیکو را واگذار کرده، عالی 
نتیجه گرفته؛ بهتر از انریکه و برابر 
با بهتریــن عملکــرد گواردیولا. 
ژاوی در 10 بــازی اول لالیــگا 
فصــل 23-2022 )25امتیاز، 
8برد، یک مســاوی، یک باخت، 

24گل زده و 4گل خورده(، لوییس 
 انریکه در 10بازی اول لالیگا فصل

7بــرد،  22امتیــاز،  (  2014-15
یک مســاوی، 2باخت، 23گل زده و 4گل 

خــورده( و گواردیولا در 10 بــازی اول لالیگا فصل 
09-2008 )25امتیاز، 8برد، یک مســاوی، یک باخت، 

34گل زده و 8گل خورده(.
   پابلو مارتین پائز گاویرا ملقب به گاوی، جایزه پســر 
طلایی نشریه توتواســپورت را نیز از آن خود کرد. گاوی 
4روز قبل و در مراسم توپ طلای فرانس فوتبال، جایزه 
کوپا )بهترین بازیکن جوان فوتبال( را نیز از آن خود کرده 
بود. توتواسپورت از سال2003، هر ســاله این جایزه را 
به بهترین بازیکن 21ســاله )یا کمتر( که در سطوح اول 
لیگ های اروپایی بازی می کنند، اهدا می کند. با احتساب 
جایزه سال 2005 لیونل مسی و پدری در سال گذشته، 
این جایزه برای سومین بار به نماینده ای از بارسلونا رسید 
تا آبی اناری ها در ایــن زمینه، در صدر جــدول در کنار 

منچســتریونایتد قرار گیرند. اســامی برندگان 
کلی از ســوی توتواســپرت ایتالیا؛ پابلو 

گاوی )بهتریــن بازیکن جوان اروپا(، 
فلورنتینو )بهتریــن رئیس اروپا(، 
بنزما )بهترین بازیکن مرد اروپا(، 
الکسیا پوتیاس )بهترین بازیکن 
زن اروپــا( و پائولــو مالدینی 
)بهترین مدیر ورزشی اروپا(. 
البته خیلــی دنبــال منطق 

نگردید، سلیقه ای است.
   بدون بوسکتس ترکیب بارسلونا 

بهتر، دونده  تر و هجومی تر است. پدری 
و گاوی در کنار دی یونگ بــازی بهتری ارائه 

می دهند تا بازی کنار بوسکتس. پدری در کنار بوسکتس 
68 بار لمس توپ و در کنار دی یونگ 102 بار لمس توپ 
داشته است. گاوی کنار بوسکتس 57  لمس توپ و کنار 
فرنکی 78 لمس توپ در کارنامه اش به ثبت رسانده است.
   بار اصلی گلزنی بارســا همچنان روی دوش بازیکن 
لهســتانی اســت. گلزنان برتر بارســلونا در این فصل: 

لواندوفسکی )15گل(، فاتی و دمبله )روی هم 3گل(.
   لواندوفســکی این فصــل در لالیگا تعــداد گل های 
بیشــتری )11( نســبت به بازی )10( دارد، او در لیگ 
قهرمانان اروپا )5( بیشتر از بازی )4( گل زده و روی هم 
رفته در این فصل تعداد گل های بیشتری )16( نسبت به 

بازی )14( برای بارسلونا دارد.
   لواندوفسکی ســومین بازیکن تاریخ شد که در قرن 
بیســت و یکم بیش از 600 گل به ثمر می رســاند. فقط 
کریستیانو رونالدو و لیونل مســی در قرن بیست و یکم 

بیشتر از او گل زده اند.
   بوسکتس با پشت سر گذاشتن کاسیاس 
و راموس به دومین بازیکن با بیشترین 
پیروزی در لالیگا بعد از مسی تبدیل 
شــده اما از درون باشــگاه خبر 
می رسد که بارسلونا برای فصل 
آینده هیچ یک از 4کاپیتان فعلی 
خود را نگه نمی دارد؛ بوسکتس، 

پیکه، آلبا و سرخی روبرتو.
   فرانک کسیه در 157 دقیقه ای 
که در لالیگا بازی کرده، 3کارت زرد 
گرفته است. از میان تمام بازیکنانی که 
در این فصل حداقل 100 دقیقه در 5 لیگ 
برتر بازی کرده اند، کســیه بالاترین درصد کارت را 

دارد؛ یک کارت زرد در هر 52 دقیقه.
   اینیگو مارتینس که با بارســلونا توافق شفاهی برای 
انتقال دارد، امشــب با تیم آینده اش روبه رو خواهد شد. 
این بازیکن که در ماه مه 32 ســاله می شــود، از تمدید 
قرارداد خودداری کرد و می خواهد به بارسا برود. احتمالا 
این آخرین باری است که او در نوکمپ به عنوان میهمان 

حاضر می شود.
   دیروز صدوبیست وسومین سالگرد نخستین تبلیغی 
بود که گامپر در روزنامه ها برای جســت وجوی بازیکنان 
فوتبالی که بعدا تیم بارســلونا را تاســیس کردند، انجام 
داد. 47روز پس از این اعلام، نخستین بازی بارسلونا که 
مقابل یک تیم انگلیسی قرار گرفت برگزار شد و هر 2 تیم 
به دلیل کمبود بازیکن در آن روز با 10 بازیکن به 

میدان رفتند.
   بارسا در 20بازی آخر خانگی اش 
به بیلبائو نباخته؛ 17برد و 3 تساوی. 
این بهترین عملکرد یک تیم در 
بازی های خانگــی مقابل تیمی 
دیگر اســت. آخرین بــار یوپ 
هاینکس کبیر در ســال2001 

اتلتیک را در نوکمپ برنده کرد.
   در 18بازی قبلی 2 تیم در این 
ورزشگاه تنها یک بار بیلبائو نباخته و 
مســاوی کرده که به نوامبر سال2018 

مربوط می شود.
   بارسا در 5 بازی پیاپی در نوکمپ گلی دریافت نکرده 
که بهترین عملکرد ژاوی اســت اما با رکــورد گواردیولا 
از آوریل تا دســامبر2011 که در 12بازی پیاپی خانگی 

تیمش گلی نخورد خیلی فاصله دارد.
   با اینکه ورود والورده وضعیت تیــم را بهتر کرده، اما 
بیلبائو در 3 بازی آخرش در لالیگا برنده نبوده و 2 تساوی 
و یک شکست متحمل شده که از دسامبر2021 با هدایت 

مارسلینو گارسیا تکرار نشده بود.
   در 236رویارویی پیشــین 118برد بــه آبی  اناری ها 
رســیده، 79برد برای بیلبائو و 39تساوی. 436گل زده 

برای بارسا و 330گل برای اتلتیک.

پایان صورت زخمی
فرانک ریبری هم فوتبال را کنار گذاشت

فرانک ریبری، ستاره سابق بایرن مونیخ که 40سالگی اش 
را در سری آ سپری کرد، سرانجام تسلیم شد و کفش ها 
را آویخت. بازیکن فرانســوی که یک توپ طلا )2013( 
از فرانس فوتبال طلبکار است، در سالرنتینا فوتبالش 
را تمام کرد. او پس از جدایی از بایرن مونیخ، 2 فصل در 
فیورنتینا به میدان رفته بود و حالا در 39.5سالگی چاره 

را در خداحافظی از حرفه مورد علاقه اش دیده است.
ریبری به همراه خانواده اش در محله ای فقیرنشــین 
در حومه شهر زندگی می کرد. در 2 ســالگی همراه با 
خانواده اش دچار یک تصادف با کامیون شدند که زخم 
صورت و گردنش یادگار همان تصادف است؛ یک زخمی 
طولانی در سمت راست صورتش و زخمی دیگر در میان 
ابروهایش. او هرگز به جراحی زیبایی و پلاستیک تن نداد 

چون می خواست به یاد رنج آن دوران بماند.
صورت زخمی عــلاوه بر 81 بــازی و 16 گل ملی با تیم 

ملی فرانســه، در سطح باشگاهی 
632 بازی انجام داد و 151 گل 

و 224 پاس گل به نام خود 
ثبت کرد.

افتخارات فرانک ریبری؛ یک  لیــگ قهرمانان اروپا، یک  
سوپرکاپ اروپا، یک جام جهانی باشگاه ها، 9 بوندس لیگا، 
6  دی اف بی پوکال، 5  ســوپرکاپ آلمان، یک  لیگا پوکال، 
یک  جام حذفی ترکیه، 2 بار حضور در تیم منتخب ســال 
یوفا، یک بار برنده جایزه بهترین بازیکن فصل 2013اروپا و 

فینالیست جام جهانی 2006.
بایرن در سال2007 او را با مبلغ 25میلیون یورو از مارسی 

خرید و 12سال از وجودش بهره  برد.
او بارها ناراحتی اش را به خاطر نبردن توپ طلا ابراز کرده. 
ریبری در فصل 13-2012 بهترین بازیکن بهترین باشگاه 
آن زمان دنیا بود و با بایرن یک سه گانه تاریخی برد اما با 
وجود برتری نسبی نسبت به 2 نامزد نهایی دیگر توپ 
طلای جهان یعنی رونالدو و مســی در نهایت پشت سر 

ستاره های پرتغالی و آرژانتینی در رده سوم ایستاد.

RiberyFranck

ارنستو والورده پس از 2 سال ونیم در میان استقبال 

هواداران به بارسلون برمی گردد
بازگشت به نوکمپ

والــورده 
دوباره به نوکمپ بازخواهد 

گشت. فقط 9 بازیکن  از بازیکناني 
که زیرنظر والورده در بارســلونا بازی 
مي کردنــد، هنــوز در باشــگاه حضور 
دارند؛ پیکه، آلبا، بوســکتس، روبرتو، 

دی یونگ، ترشــتگن، دمبله، 
فاتــی و آرائوخو.

بیلبائو 
عملکرد بدتری نســبت 

به بازی های خــارج از خانه مقابل 
یک تیم مشــخص دارد که برمی گردد 
به رویارویی های این تیم از سال2000 
در زمین دیگر تیــم کاتالونیایی یعنی 

اسپانیول که بیلبائو 14شکست 
و 9تساوی ثبت کرد.

آیا نیکاراگوئه حریف مناسبی برای تیم ملی است؟

گرم کردن با حریف دستگرمی

با بازی با 
نیکاراگوئه 

نمی شود آمریکا 
را شبیه سازی 

کرد. سطح 
2 تیم و سبک 
فوتبال شان 

شبیه هم 
نیست. اما به هر 
حال بازی با یک 

حریف ضعیف 
در آستانه 

جام جهانی 
برای روحیه 

ملی پوشان ما 
خوب است

ئــه  گو ا ر نیکا
فوتبال ضعیفی دارد. این تیم 

در رده 142 رنکینــگ فیفا جای گرفته 
اســت. حریف ایران حتی به مرحله گروهی 
مسابقات انتخابی جام جهانی از منطقه کونکاکاف 
راه نیافت و در دور نخست بعد از دوم شدن در گروه 
خود پایین تر از هاییتی، خیلی زود از انتخابی جام 

جهانی کنار رفت. آنها در منطقه کونکاکاف 
هــم در رتبه نــازل شــانزدهم 

ند. ایستاده ا

عملگرا باش!
دیدار بزرگ این هفته لیگ پرتغال بین بنفیکا و پورتو با شکست یک بر صفر یاران مهدی طارمی همراه شد. البته پورتو خیلی زود و از دقیقه 27این 
بازی 10نفره شد که طبیعتا این مسئله تأثیر زیادی روی شکست آبی پوشان داشت. این پیروزی بسیار مهم به بنفیکا کمک کرد در پایان هفته 
دهم با 28امتیاز به صدرنشینی خود ادامه بدهد و فاصله اش با پورتو را به 6 امتیاز برساند. در نتیجه طبیعی بود که هواداران این تیم از اتفاقات بازی 
جمعه شب بسیار شادمان باشند. این اما چیزی نبود که طارمی را خوشحال کند. مهاجم ایرانی پورتو که در این بازی یک کارت زرد گرفت و البته 
یک ضربه خوبش را هم دروازه بان حریف مهار کرد، بعد از به صدا در آمدن سوت پایان بازی با نشان دادن پیراهن خود به سمت سکوی هواداران 
حریف به نوعی برای آنها کری خواند. طارمی بلافاصله توییتی هم منتشر کرد که در آن آمار بازی های اخیر پورتو را به رخ حریف کشیده و به نوعی 
دوباره برای آنها رجز خوانده بود. احتمالا بخشی از ریشه رفتار طارمی مربوط می شود به اتهام تمارض که از سوی هواداران بنفیکا در این ماه ها 
علیه او مطرح شده است. به طور کلی این کارها »نمک« فوتبال است، اما کاش طارمی به همان رویه سابق خودش یعنی سکوت و درخشش در 

زمین ادامه بدهد. کار آدم، بهترین مبلغ او و پاسخی مناسب به منتقدان است و البته که طارمی هم به خوبی این توانایی را دارد.

با مهدی طارمی، در شبی که به 
جای کار کردن، حرف زد
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افقی:
1 - جام ورزشی - رسیدگی 

به اتهام کسی - آمارگیری
2 - تحریــک شــیطانی - 

کمترین مقدار - مخفف اگر
3 - نام اروپایی ساز چنگ - 

بالا رفتن - نمایش مصیبت
4 - دوتا نون - درست نویسی 

- نوبت به نوبت
5 - وجــود - ســخنوران - 

پارچه کهنه
6 - بهــره وام - مالــــک - 

آسمان بی ابر
7 - ماه نو - داستانی نوشته 

جک لندن - چهره
8 - مته برقی - چو... نباشد 

تن من مباد - ستاره پروین
9 - حرف همراهی - یکی از 
ســه عنصر اصلی هر ارتباط 

است - رودخانه ارس
10 - مــــدرن - الهه عشق 
در اســاطیر یونان - از نسل 

علی)ع( و فاطمه)س(
11 - مغرور - مغازه - غذای 

مجردی
12 - گذرگاه آب - محوطه 
روبــاز کشــتی - خــدای 

درویش
13 - خداحافظـــــــی - 
نمایشــنامه ای مشــهور از 

شکسپیر - پاسخ

14 - بله روســی - جمال - 
قرار دادن

15 - آغشــته به رنـــگ - 
وسیله ای برای تقویت شدت 

صدا - پابند
  

عمودی:
1 - الماســی که نادر شــاه 
از هنــد بــه ایــران آورد – 
تیماج گر - غزوه ســال دوم 

هجرت
2 - مثل آب خوردن - بازیگر 

مرد فیلم ابلق
3 - پسر - ســتاره دنباله دار 

- پیشوا
4 - تشکر - نمونه و سرمشق 

- رزق
5 - ماه شــاعرانه - پیوسته 
- گوشــت ســرخ کرده که 

تخم مرغ روی آن بشکنند
6 - مقابــل ســفلی - تخت 

سلطنت - تکرار حرف دوم
7 - فرمانروایــان - محــرم 
بــا نــام او آوازه می یابد – 

سهل انگاری
8 - دریاچه دیدنی خرم آباد 

- ملاقه بزرگ - انتقام
9 - یخ زده - بیدار - بنده

10 - بانگ چوپان - ضدهم 
بودن - ماترک به او می رسد

11 - دو خط که باهم در یک 

صفحه قرار نگیرند - ضربه ای در 
بدمینتون - جدید

12 – روده ها - زیاد شدن - شیوه 
تلفظ

13 - نویسنده رمان انسان وحشی 
- مستقیم – نیم صدای سگ

14 - به شاعر تک بیت ها معروف 
است - لقب امام علی النقی)ع(

15 - ابــزار درودگــری - فیلمی 
ساخته رســول ملاقلی پور - لقب 

15طهمورث پادشاه پیشدادی

رادرابلپانيالط
هيبارقيخلمموب

يلحورشمشاماد
نيدتاوامبادرز
يطاطخزيرلگو
هرولفيداورياد
ينابرقليناوجب
رونينابايبانا
كاگندلاتياسبو
ارماييزجايمير

نتوملاباتفا
يسرربسارخينام
ينساككيتنژتن
نميناويفجنهاش
ناخشيورداميلقا

 اعداد 1 تا 9 را طوري در خانه هاي سفيد قرار دهيد كه هر رقم در سطرها، ستون ها و مربع هاي كوچك 3 در 3 يك بار جدول اعداد | 4328
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سخت

386417529
972356418
145289376
814593762
697124835
523678941
731965284
469832157
258741693

متوسط

    7  9  4
4 2  3    5  
3  9 6      
9 1     4   
         
  8     1 7
     1 8  5
 4    9  7 2
7  5  8     957314268

864725319
231869547
576431982
183692475
429578631
612983754
795146823
348257196

ساده

متوسط

186275934
427398156
359614728
912857463
674123589
538946217
293761845
841539672
765482391

سخت

 8  4   5 2  
   3      
    8    6
 1     7  2
 9   2   3  
5  3     4  
7    6     
     2    
 5 8   1  9  

ساده

9  7 3 1   6  
8 6  7     9
   8   5 4  
5   4   9 8  
  3 6  2 4   
 2 9   8   1
 1 2   3    
7     6  2 3
 4   5 7 1  6

اردوی تیم ملی بسکتبال در حالی از صبح دیروز آغاز 
شد که 3چهره اصلی تیم در تمرینات حاضر نشدند. 
تیم ملی بسکتبال 2 بازی مهم در پیش دارد. این تیم 
در پنجره پنجم انتخابی جام جهانی2023 با چین و 
اســترالیا بازی می کند؛ 20آبان با چین و 23آبان با 
استرالیا. اما تیم با 2مسئله جدی روبه روست. استرالیا 
حاضر نیســت به ایران بیاید و می گوید باید بازی در 
کشور سوم برگزار شود، ایران هم منتظر است تا فیبا 
تکلیف را روشن کند. مسئله بعدی داخلی است. حامد 
حدادی، بهنام یخچالی و ارســلان کاظمی در اردوی 
تیم ملی حاضر نشده اند؛ 3نفری که در پنجره قبلی هم 
در سفر به استرالیا تیم را همراهی نکردند. یخچالی و 
کاظمی گفته اند سرما خورده اند و فعلا نمی توانند کنار 
تیم باشند. هرچند سر سرماخوردگی آنها هم تردید 
وجود دارد و بعضی ها می گویند این 3بازیکن بیماری را 
بهانه کرده اند و فعلا می خواهند چند روزی استراحت 
کنند، اما مسئله اصلی سر غیب حدادی است. به نظر 
می رسد حدادی نه تنها در اردو که در 2بازی پیش روی 

تیم هم غایب باشد. 
حدادی در لیگ چیــن و برای تیم ســیچوان بازی 
می کند. جواد داوری، رئیس فدراســیون در توجیه 
غیبت حدادی گفته است: »شرایط لیگ چین با سایر 
کشورها متفاوت است و قرنطینه در این کشور ادامه 
دارد. بازیکنان خارجی برای ورود به این کشــور باید 
بین 10 تا 16روز در قرنطینه باشــند و این شرایط را 
برای ما سخت کرده است. ما مذاکرات خود را با باشگاه 
سیچوان و مسئولان لیگ CBA انجام داده ایم.« داوری 
امیدوار اســت که مذاکرات به نتیجه برسد و حدادی 
بتواند روزهای آخر به اردوی تیم ملی اضافه شــود و 
در بازی با چین و استرالیا بتواند تیم ملی را همراهی 
کند. اما آیا واقعیت همینی است که داوری می گوید؟

اگر تیم ملی با تیم دیگری غیر از چین بازی داشــت، 
می شــد حرف های داوری را پذیرفت اما دلیلی که او 
برای غیبت کاپیتان تیم آورده، خیلی منطقی به نظر 
نمی رسد. در 2روز گذشته این سؤال مطرح شده که 
چطور تیم ملی چین با بازیکنانــی که در لیگ چین 
بازی می کنند، به ایران می آیند؟ آیا آنها برای بازگشت 
به کشورشــان و قرنطینه محدودیتــی ندارند؟ این 
محدودیت فقط شــامل حال بازیکن ایران می شود و 

فقط حدادی باید قرنطینه 16روزه را پشت سر بگذارد؟ 
این ابهامات شایعاتی را به همراه داشته است. حدادی 
در پنجره قبلی و قبل از بازی با ژاپن با سعید ارمغانی، 
سرمربی تیم ملی درگیری لفظی پیدا کرد. درگیری به 
حدی شدید بود که احتمال می دادند حدادی در بازی 
با ژاپن حاضر به بازی نشود ولی با پادرمیانی فدراسیون 

مشکل حل شد و حدادی بازی هم کرد. 
حالا گفته می شــود اختلافات ســرمربی و کاپیتان 
ادامه دار بوده و به خاطر همیــن حدادی ترجیح داده 
فعلا برای تیم ملی بازی نکند. شایعات حتی تا اینجا 
پیش رفت که گفته شــد حدادی به چیــن نرفته و 
در تهران است. دلیل این شــایعه غیبت حدادی در 
بازی های قبلی تیم سیچوان بود. اما در آخرین بازی 
این تیم که جمعه شب مقابل تیم دارگونز برگزار شد، 
حدادی 17دقیقه در زمین بــود. او 4ریباند و 7پاس 
گل داشــت و 7امتیاز هم برای تیمش گرفت. با این 
حال احتمال اینکه حــدادی در 2بازی پنجره پنجم 
غایب باشد، زیاد است. او پیش از این اعلام کرده بود 
که به خاطر مصدومیت ها توان بازی در همه بازی های 
تیم ملی را ندارد ولی ایران برای صعود به جام جهانی 
به حضــور او نیــاز دارد. تیم ملی بعد از شکســت به 
قزاقستان در پنجره های قبلی شرایطش را برای رفتن 

به جام جهانی سخت کرد.

بعد از غیبت حامد حدادی در اردوی تیم ملی بسکتبال شایعه شد که او با وجود حضور 
در ایران به تمرینات نرفته اما کاپیتان تیم ملی جمعه برای تیمش سیچوان بازی کرد 

حامد کجاست؟ 

عهد بسته بودم 
طلا بگيرم

دانیال سهرابی یکی از چهره های خاص مسابقات امیدهای 
جهان بود؛ کشتی گیری که در فینال 67 کیلوگرم باخت 7 بر 

صفر را با برد 13 امتیازی عوض کرد و طلا گرفت

دانیال سهرابی که در مسابقات جوانان جهان با یک اشتباه به مدال برنز 
رسیده بود، در امیدهای جهان تا فینال پیش رفت و چیزی نمانده بود 
این بار هم با یک اشتباه مدال طلا را از دست بدهد. کشتی گیر ایران 
در 67 کیلوگرم که تا قبل فینال تمام حریفانش را یکی پس از دیگری 
از پیش رو برداشــته بود، در دیدار نهایی ابتدا 7 امتیاز عقب افتاد اما 
بازگشتی رؤیایی به کشتی داشت و توانست با کسب 13 امتیاز، طلایی 
باارزش برای ایران کسب کند. کشــتی گیر 19 ساله اندیمشکی، در 

گفت وگو با همشهری ورزشی از آرزوهای بزرگش می گوید.

  در مسابقات جوانان جهان مدال برنز گرفتی اما در 
امیدها طلایی شدی. از مسیری که طی کردی تا عنوان سومی 

را به سکوی نخست تبدیل کنی برایمان بگو.
حدود 2 ماه پیش در مسابقات جوانان جهان مدال برنز گرفتم و بعد 
از آن با خودم عهد کردم که در مسابقات امیدهای جهان مدال طلا 
بگیرم. همه تلاشــم را کردم که این اتفاق را رقم بزنم. تا چند ساعت 
قبل از پرواز ویزاها صادر نشده بود و من خیلی ناراحت بودم که آخر 
با پیگیری های آقای دبیر، رئیس فدراسیون ویزا صادر شد و ما راهی 
اسپانیا شدیم. در اسپانیا دیگر همه  چیز دست خودم بود و خدا کمک 

کرد تا شرمنده همه کسانی که برایم زحمت کشیده بودند نشوم.

  در فینال 7 امتیاز عقب افتادی و اگر یک امتیاز دیگر 
از دست می دادی، کشتی تمام شده بود. از آن کشتی برایمان بگو.

شروع بدی داشــتم و تا به خودم بیایم 3 امتیاز از دست دادم. بعد از 

آن در خاک حریف نشســتم و زمانی که می خواستم بلند شوم، در 
یک لحظه فن خوردم و 4 امتیاز از دست دادم و نتیجه 7 بر صفر شد. 
بعد از آن دیگر فرصت هیچ اشــتباهی نداشتم و فقط سعی کردم با 
برنامه و بدون اشتباه کارم را دنبال کنم. از کنار تشک هم مربیان به 
من می گفتند که می توانم جبران کنم. چند ثانیه بعد یک کول انداز 
زدم و 4امتیازگرفتم و از آنجا بود که روند کشتی تغییر کرد و توانستم 
13 امتیاز به دست آورم. بعد از آن هم دیگر امتیاز از دست ندادم و خدا 

را شکر به خیر گذشت.

  به قول فوتبالی ها کامبک خوبی داشتی و کشتی 
را جذاب کردی. نظر خودت چیست؟

تا یک قدمی باخت رفتم. اصلا به اســترس و فشــارش نمی ارزد که 
اینطوری کشتی جذاب شود )باخنده(.

  تیم ایران با تغییر سرمربی در نخستین گام نتیجه 
خوبی را رقم زد. کارکردن با حسن رنگرز چطور است؟

حسن آقا مربی با دانش و دلسوزی است. ایشان واقعا نقش یک  برادر 
بزرگ تر و یک  دوست را برای بچه های تیم دارد. واقعا در کنار ایشان یاد 
می گیرم و امیدوارم در ادامه مسیر هم برای تیم ایران افتخارآفرینی 

کنند.

  مشخص است در آینده در چه مسابقه ای به روی 
تشک خواهی رفت؟

هرکجا که کادرفنی صلاح بداند کشــتی خواهــم گرفت. به محض 
بازگشت از اسپانیا تمریناتم را آغاز کردم تا در جام جهانی که 15 روز 

دیگر برگزار خواهد شد کشتی بگیرم.

  در وزن المپیکی حضور داری که گرایی عنواندار 
جهان و المپیکش است. قصد تغییر وزن داری؟

به هیچ عنوان چنین تصمیمی ندارم. تمام هدفم این اســت که در 
مسابقات جهانی2023 ملی پوش ایران باشم و در نهایت مدال طلای 

المپیک2024 را برای ایران کسب کنم.

  در بین کشــتی گیران داخلی و خارجی کدام را 
بیشتر دوست داری؟

دوست دارم از نظر تعداد مدال همانند حسن یزدانی عمل کنم و از نظر 
سبک، کشتی سعید عبدولی را دوست دارم.
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درحالی که معاون سیما در بازدیدهای 
سیما

 
پشت صحنه اش از ســریال های در 
حال تولید، از تولید و پخش 15سریال 
و تصویب چندین فیلمنامه خبــر می دهد، برخی از 
شبکه های تلویزیونی برای پر کردن اوقات فراغت شبانه 
بینندگان خود دست به دامن پخش سریال ها کره ای یا 
بازپخش سریال های ایرانی شده اند. چالش بزرگ تولید 
و پخش سریال های تلویزیونی علاوه بر مناسبت ها حالا 

در برنامه های روتین شبانه دیده می شود. 
خبر تولید ســریال ها در ژانرها و موضوعات مختلف 
شنیده می شود اما این ســریال ها هنوز نتوانسته اند 
به آنتن تلویزیون برســند؛ آنتنی که ایــن روزها یا با 
سریال های تکراری پر می شود  یا با مینی سریال هایی که 
به بهانه مناسبت های خاص روی آنتن می روند. برخی 
از شبکه های تلویزیونی هم برای پر کردن آنتن خود 

دست به دامان سریال های کره ای می شوند.

»شبح را بگیر« در شبکه 5
شــبکه 5 تجربه خوبی در پخش کردن سریال های 
کره ای دارد؛ شــبکه ای که وقتی دستش خالی است 
پخش این ســریال ها را در کنداکتورش قرار می دهد. 

البته این شبکه بارها تلاش کرده تا سریال هایی را که 
تولید می کند، روی آنتن ببرد؛ همانطور که ســریال 

»شهباز« را در نوبت پخش دارد.
» شهباز« به نویسندگی مینا خدیوی در ژانر پلیسی- 
معمایی با موضوع فضای مجازی و پلیس سایبری مدتی 
است که در شهر تهران در حال تصویربرداری است و 
این روزها در مراحل پایانی تصویربــرداری قرار دارد. 
طرح و ایده سریال »شــهباز« از سال 1۳۹۷ در گروه 
فیلم و سریال شبکه 5 مطرح شده، پس از یک سال و 
نیمر پژوهش و نگارش، متن به اتمام رسیده و از بهمن 
1۴۰۰ فیلمبرداری آن شروع شده است. این مجموعه 
تلویزیونی در ۳۰قســمت تولید می شود. »شهباز« را 
حمیدرضا لوافی کارگردانی می کند و درباره یک گروه 
سایبری است که در جست وجوی یک هکر بین المللی 
هستند. تا رسیدن سریال های ایرانی، این شبکه سریال 
کره ای »شبح را بگیر« را از شــب گذشته روی آنتن 
دارد. این سریال به نویسندگی سو وون – لی یونگ جو 
محصول 2۰1۹کره جنوبی در ژانر درام–کمدی است و 
بازیگرانی همچون مون گیون یانگ، کیم سون هو، کی 
هون دو و... در آن نقش آفرینی کرده اند.سریال کره ای 
»شبح را بگیر« در 2۳قسمت ۴5دقیقه ای از شنبه تا 

جمعه هر هفته ســاعت 1۹پخش و ساعت 2۳همان 
شب و 11  روز بعد تکرار می شود. این شبکه یک  سریال 
تکراری هم در جدول برنامه های خود داشت؛ سریالی 
که از 1۰مهر ماه پخش خود را در 2۰قسمت شروع کرد؛ 
»آتش در گلستان« به کارگردانی پرویز شیخ طادی و 
تهیه کنندگی سیدحامد حسینی. این سریال قصه ای 
زنانه و در عین حال حماسی در خطه غرب کشور دارد 
که در سال 1۳5۸ اتفاق می افتد و مرضیه حدیدچی، 
معروف به طاهره دباغ در شکل گیری این قصه احساسی 

حماسی نقش مؤثری دارد.

 بازپخش سریال با بازی امین تارخ 
 شبکه آی فیلم هم از شــب گذشته )۳۰مهرماه( 
سریالی با بازی امین تارخ را روی آنتن دارد. »گاهی 
به پشت سر نگاه کن« به کارگردانی مازیار میری از 

این شبکه پخش می شود.
این ســریال یک مجموعه ملودرام خانوادگی با 
محوریت موضوع  حمایت از تولیــدات داخلی و 
اعتماد به نخبگان جوان ایرانی و توجه به ســبک 
زندگی ایرانی است که نخســتین بار ماه رمضان 
سال۹۴ در ۳2قسمت از شبکه 2 سیما پخش شد.

سریال جدید شــبکه 1 و پایان سریال های 
شبکه2 و 3

سریال ۳۰قسمتی »آزادی مشروط« که توسط کریم 
خودسیانی و شهاب عباسی و براساس طرحی از مسعود 
ده نمکی به نگارش درآمــده با محوریت طنز، فعالیت 
گروه های جهــادی، کادر درمان و پرســتاران در ایام 
کرونا و مصائب و شیرینی های این دوران را به تصویر 

کشیده است.
این سریال از شبکه اول پخش می شود. شبکه 2 سیما 
از نهم مهرماه »آتش سرد« را روی آنتن دارد؛ سریالی 
در ۳۰قسمت که رضا ابوفاضلی آن را کارگردانی کرده 
است. با پایان این ســریال در هفته دوم آبان هنوز نام 
سریالی که قرار است پخش شود، مشخص نشده است. 
شبکه ۳ هم »بی همگان« را دارد.  سریال »بی همگان« 
به کارگردانی مشترک بهرنگ توفیقی و اصغر هاشمی 
و تهیه کنندگی مهــران مهام از ۶ مهرماه، هر شــب 
ساعت 2۰:۳۰ روانه آنتن شبکه ۳ می شود. با پایان این 
سریال هم باید دید شبکه ۳ چه سریالی را برای پخش 
مدنظر دارد؟ آیا با توجه به صحبت های معاون سیما، 
اسامی سریال های جدید و زمان پخش آنها مشخص 

خواهد شد؟

مگر  کره ای ها کاری بکنند
دست خالی شبکه های تلویزیونی از سریال در پاییز 1۴۰1

احمدرضا درویش در نشست انتقال تجربه جشنواره فیلم کوتاه  :

سینمای ملی، بین المللی و صنعتی نداریم 
احمدرضــا درویش، کارگردانی اســت کــه تجربه های  فیلم 

منحصربه فردی در ســینمای ایران داشــته اســت. این کوتاه
کارگردان تاکنون 2بار موفق بــه دریافت جایزه بهترین 
کارگردانی از جشــنواره فیلم فجر بــرای فیلم های »دوئــل« )1۳۸2( و 
»رستاخیز« )1۳۹2( شده است. سال1۴۰2 یک دهه از ساخت آخرین فیلم 
درویش - که »روز رستاخیز« بود و آخر سر هم در سینماها اکران نشد و فقط 

به صورت آنلاین به نمایش درآمد - می گذرد. 
درویش که کارگردانی ســینما را از سال 1۳۶۸ با ســاخت فیلم »آخرین 
پرواز« آغاز کرده، تاکنون فقط ۸فیلم ســاخته که از میان آنها بیشتر برای 
۴فیلم »کیمیا« )1۳۷۳(، »ســرزمین خورشــید« )1۳۷5(، «متولد ماه 
مهر« )1۳۷۸( و »دوئل« شــناخته می شود. درویش روز جمعه در نشست 
انتقال تجربه »کارگردانی« سی ونهمین جشنواره فیلم کوتاه حضور یافت و 

صحبت های صریحی را مطرح کرد.

سینمایی که صنعتی نیست
این کارگردان باسابقه در بخشی از صحبت هایش گفت: اینکه گفته می شود 
ســینمای ما صنعتی است، یک فریب ناخواسته اســت که ما هم دچارش 
هستیم. خود دست اندرکاران هم باورشان شده که در چنین قواره ای ظاهر 
می  شــوند. دولتمردان هم در این موضوع دخیل هستند. آنها خیلی مایل 
هستند سینمای ایران را بزرگ تر از واقعیت خود نشان بدهند و از این واژه ها 
اســتفاده می کنند گویی با به کارگیری واژه صنعت ملی و بین المللی به آن 
جایگاه می دهند. در این سال هایی که سینمای ما رشد و نمو داشته چنین 
توصیفاتی بیشــتر از سوی سیاستمداران بیان شــده تا جایگاه خود را بالا 
ببرند، این اما یک تعریف روشن نیست بلکه اغواگرانه است و ما هم به آن تن 
داده ایم. آیا نهادی نیست که به یکی از مؤلفه های ذکرشده برای »سینمای 
ملی« نزدیک شده باشد؟ نهادی نیمه  مدنی که تلاش می کند در ساحت ملی 
تأثیرگذار باشد همین »انجمن سینمای جوانان« است و این انگیزه اصلی 

من برای حضور در این جمع است.

»رستاخیز« بالاخره اکران می  شود 
وی در بخــش دیگری از صحبت های خود درباره ســاخت »رســتاخیز« 
بیان کرد: تا وقتی وضع این فیلم مشــخص نشــود، دربــاره آن صحبت 
نمی کنم. گرچه قول هایی دربــاره این فیلم دادند امــا این فیلم همچنان 
وضعیت نامشــخصی دارد. دوســتانی قبلا در جایگاهی بودنــد که نباید 
 می بودند. آنها رفتند، دوســتان جدیــد هم آرزوهایی دربــاره فیلم دارند 

ولی فقط آرزوست. 
فیلم در پلتفرم های خارجی در حال عرضه بین المللی است. مجوز بین المللی 
هم صادر شده اما سؤال این است که چطور این مجوز صادر شده و تماشاگران 
خارجی می توانند فیلم را ببینند اما ایرانی ها روی پرده نه؟ طبق عهدی که با 
عوامل، خدای خودم و صاحب رستاخیز بستم، این فیلم را برای پرده سینما 
ساخته ام و تمام امکانات فیلم برای نمایش در سالن استاندارد جمعی است 
که این آرزوی من محقق نشده است. اما آرزوی اصلی من محقق شد؛ یعنی 

اینکه فیلم ساخته شد. 
صبر من زیاد است و می دانم بالاخره اکران می شود. وقتی دیگر اسمی از ما 
نیست یا حتی صد سال دیگر، بالاخره فیلم یک فیلمساز دیده می شود. این 
فیلم مگر فقط برای جشنواره بود که بعد برود داخل قوطی؟ بالاخره فیلم از 

کشو درمی آید و دیده می شود.

ایده اولیه ساخت »دوئل«
درویش در بخش دیگری از صحبت های خود درباره ایده اولیه ساخت »دوئل« 
 توضیح داد: اتفاقی برای من در 1۹سالگی و در زمانی که خرمشهر سقوط نکرده 
بود افتاد، در کوچه قدم می زدیم، اواسط محاصره بود، فکر نمی کردیم جنگ 
طولانی شود. تصور می کردیم به زودی تمام می شــود، همینطوری که قدم 
می زدیم، یکی از بچه هایی که همراه بود، از مغازه ای چیزی برداشت و البته در 
کاغذی نوشت که چه برداشته است. صحنه ای را آنجا دیدم، انتهای محله ای یک 
بنز خاور را دیدم که پشتش مغازه ای است. خاور گاز می داد و زنجیرش کنده 
می شد. این چرخه هی تکرار می شــد. بار آخری که این کار را کرد، چارچوب 
در مغازه کنده شد و در نهایت دیدم گاوصندوقی را برده است. آن زمان ناپخته 
بودم و بعدها مدام فکر می کردم که آنها چه کسانی بودند؟ آیا دزد بودند؟ این 
معادله ای چندمجهولی در ذهن من و بعد از ســالیان تبدیل به »دوئل« شد. 
»دوئل« فیلم هفتم من بود. فیلمساز باید از قبل فیلم را در ذهن خود ساخته 
باشد. مهم ترین ویژگی فیلمساز تخیل است. هنرمند بدون خیال معنا نمی دهد 

که اتفاقا اینکه چگونه خیال کنیم کار سختی است.

فیلمساز مصلح اجتماعی 
درویش در جایی دیگر از سخنانش اشاره کرد: مهم ترین ویژگی فیلمساز 
مدیریت ارواح جمعی است و این یک کار سخت و حیرت انگیز است. در اینجا 
هم صحبت از فیلمسازی است که فیلم را در ذهن خود ساخته باشد، به شما 
سفارش اکید می کنم با همه جهان فاصله گذاری کنید، خودتان را حذف و 
 بدون فیلتر نگاه کنید، آنگاه خواهید دید که چه اجزای عجیبی از جهان را

می بینید. آنگاه دیگر سکوت شما سکوت نیست، بلکه پلی است بین ذهن 
شــما و پدیده ها. همه  چیز را به عنوان پدیده نگاه کنید، فیلمســاز مصلح 
اجتماعی اســت و باید بلد باشــد اجتماع و اطرافیان خود را درست نگاه 
کند وگرنه همین می شــود که داریم، همین که مدام می گوییم سینمای 
ملی، بین المللی و صنعتی داریم اما در واقع نداریم! مهم ترین منزلت یک 

فیلمساز صدق است.

فوتبال و مارادونا و ناپل و سینما
دیه گــو مارادونا، فوتبالیســت 
افســانه ای و مــورد تحســین 
بسیاری در سراسر جهان، برای 
همه فوتبالدوستان و شاید برای 
خیلی از افراد در دنیا شــناخته 
شــده بــوده و مــورد احترام 
اســت. بســیاری از افراد هنوز 
بازی های زیبــای او را در ذهن 
دارند. فرار هــای هیجان انگیز و 
دریبل های او در اذهان بسیاری نقش بسته و تبدیل به خاطره شده 
است. اما سوای زندگی حرفه ای و ورزشی وی در فیلم »دست خدا« 
ساخته پائولوســورنتینوبا وجود تعلق خاطر فیلمساز به او شاهد 
دیدگاه متفاوتی به مارادونا در زمان حضورش در شهر ناپل هستیم. 
او اگر چه الهام بخش بسیاری در جهان بوده و هست و تقریباً همگان 
فوتبال این ستاره را ارزشمند می شمرند اما در این فیلم می توان او 

را از یک دیدگاه جدید به تماشا نشست و نظاره کرد. 
در آغاز فیلم ما شــاهد خانه هایی هستیم که شــادی در آنها موج 
می زند؛ خانه هایی با مردمانی شادوسر زنده و سرخوش و بعد دوربین 
با حرکت روی آب آرام به شهر ناپل نزدیک می شود و چرخی روی 
شهر می زند و دوباره به دریا بازمی گردد تا از این طریق نشان دهد 
تمامی خانه ها در این شهر این چنین هستند. از این دید ناپل شهری 
پرجنب و جوش و سرزنده است. شهری زیبا و دیدنی با مردمانی شاد 
و خوشحال که همواره در حال مهمانی و گپ و گفت هستند اما ناپل 
شهری است که در کنار این دید سرخوشانه زیر پوست خود مسائل 
و مشــکلات فراوانی را پنهان کرده اســت. در این خانه ها با وجود 
شادی ظاهری خانواده هایی از هم گســیخته و در حال فروپاشی 
زندگی می کنند؛ پارادوکسی عجیب و غریب میان شادی ظاهری 

و درگیری های درونی.
پس از نماهای ابتدایی دوربین با به تصویر کشیدن یک ماشین سیاه 
با پرده های قرمز که بیشتر به ماشین های حمل جنازه شبیه است 
تماشاگران را برای دیدن روی دیگر این شهر آماده می کند و در پی 
نشان دادن ناپل واقعی به تماشاگران است. سورنتینو تلاش کرده 
واقعیت را آنگونه که در نوجوانی خود تجربه کرده بازسازی کند و 
فضا و آدم ها را آنگونه که بوده اند به تصویر درآورد و شهری را تصویر 
کند که جز آثار و ابنیه تاریخی هیچ چیز برای نشــان دادن ندارد و 
تنها دارایی و ســرگرمی مردمان در این شهر فوتبال است. فوتبال 
برای این مردمان مانند یک آیین تازه است که همگان را به سمت و 
سوی خود می کشاند و تمامی کنش ها را برمی انگیزد. گویی آدم ها 
با این ورزش هویت می یابند و شناخته می شوند. فوتبال می تواند 
برای این افراد بهانه ای باشد برای زندگی   و فراموش کردن دردها و 
مشکلات یا شاید برای زیست با آنها. فوتبال مانند جادویی همیشگی 
و فراگیر در سراسر شهر وجود دارد و حس می شود و مارادونا در میان 
این همهمه به عنوان یک قدیس ظهور می کند. کسی که می تواند 
نجات دهنده مردمان باشــد. کســی که می تواند مردم را از بلایا و 

مشکلات برهاند و آنان رابه ساحل آرامش برساند. 
البته اگرچه او می تواند باخود عظمت و شــکوه و افتخار بیاورد اما 
علاج درد های بی شمار و گســترده ساکنان نیست و فقط می تواند 
مسکنی بر دردهای ساکنان این شهر باشد و کمی آنان را تسکین 
دهد. آمدن او اگر چه باعث قهرمانی تیم در لیگ فوتبال می شــود 
و شادی اهالی شــهر را به دنبال دارد اما این شادی زود گذر است 
و دیری نخواهد پایید. با ورود او به این شــهر »دست خدا« مدت 
کوتاهی بر سر مردمان کشیده می شود اما این نیز مانند باد زود گذر 

است و پایان می یابد.
در صحنه انتهایی فیلم ناپل در رقابت هــای فوتبال قهرمان ایتالیا 
شده و همه در کوچه و خیابان مشغول شادی و خوشحالی هستند 
اما فابیتو آرام و برخلاف آنان در حال حرکت اســت و ناپل در این 
تصویر نه تنها زیبا نیست بلکه شهری است مملو از مشکلات درهم 
تنیده که فوتبال موقتاً باعث فراموشی آنها شده است. فیلم روایتی 
از دوران جوانی سورنتینو است؛ جوانی که مرتب به سینما و تئاتر 
می رود تا تنهایی خود را پر کند و بتواند قصه خود را تعریف کند و 
داستان خود را بسازد. او همانند فلینی که سورنتینودر جای جای 
فیلم به عنوان یک استاد و راهنما به او ادای دین می کند می داند که 
از طریق سینما می تواند درد و رنج و مشکلات دیگران و سختی های 
جاری در بستر جامعه را بهتر تعریف کند و شناخت خود از دیگران را 
با همگان به اشتراک بگذارد. چون تنها چیزی که می تواند واقعیات 
را آنگونه که هست ببان کند و بتواند دنیایی خیالی را ترسیم کند 
و انسان را به طرف دنیایی بهتر رهنمون سازد سینماست. مارادونا 
گرچه در تمامی تار و پود ساکنان ناپل ریشه دوانده و وجود دارد اما 

این شهر به معجزه ای بزرگ تر نیاز دارد و آن سینماست. 

تجلیل از تیم برتون
جشــنواره لومیــر2۰22 
فرانســه از تیــم برتــون، 
فیلمساز آمریکایی، تجلیل 
کــرد. برتون بیشــتر برای 
ســاخت فیلم هایی در ژانر 
فانتزی شناخته می شود. در 
روز تجلیل از این کارگردان 

هم طرفداران پرتعدادش با پوشــیدن لباس هایی به 
سبک فیلم های گوتیک وی به تشــویق او پرداختند. 
برتون در این برنامه تأکید کرد فیلم هایی که در دوران 
نوجوانی تماشــا می کرده، الهام بخش وی شــدند و 
او همواره بــه فیلم  های فانتزی، افســانه ای و تصاویر 
گرافیکی علاقه داشــته اســت. این کارگردان گفت 
امپرسیونیســم آلمانی اثر خاصی بر وی گذاشــته و 
همیشه چیزی بسیار شــخصی و درونی برایش بوده 
اســت. برتون افزود حتی پیش از اینکه بتواند راه برود 
یا حرف بزند، تماشــاگر فیلم های هیولاها بود و با آنها 
همواره همذات پنداری کرده است. وی افزود: از نظر من 
هیولاها هیچ وقت بد نبوده اند. آنها همیشه زیبا و از نظر 
بصری متفاوت بوده اند و من همین متفاوت بودنشان را 
تحسین می کنم. هیولا به خودی خود به معنی چیزی 
ترسناک است ولی من هرگز آنها را به این شکل ندیده 
و به نظرم آنها صرفا موجوداتی متفاوت هســتند و به 
همین دلیل هم از نظر روانی و هم از نظر بصری با آنها 
ارتباط قوی برقرار کرده ام. برتون در این نشست از جانی 
دپ هم یاد کرد و از سابقه نخستین همکاری شان در 
سال1۹۹۰ در فیلم »ادوارد دست قیچی« سخن گفت.

جشنواره

تجسمی

سینما

جهان

مهرداد پریسای؛ روزنامه نگاریادداشت

فیلم ها به دنبال قورباغه طلایی
12فیلم مطرح ســال که در جوایز 
معتبــر ســینمایی ســال حضور 
داشــته اند، در بخش مسابقه اصلی 
جشــنواره کمرایمج با هــم رقابت 
می کنند. جشنواره بین المللی فیلم 
کمرایمج که هرســاله برای تجلیل 
از هنر فیلمبرداری برگزار می شود، 

امسال سی امین دوره اش را از 12 تا 1۸نوامبر )21 تا 2۷آبان( 
در تورون لهستان برگزار می کند.

»بلوند« بــه کارگردانی اندرو دومنیــک، فیلم »اولیس« به 
کارگردانی باز لورمن، »تار« فیلمی ساخته تاد فیلد و »تاپ 
گان: ماوریک« ساخته جوزف کوشینســکی، »امپراتوری 
نور« ساخته ســم مندس، »در جبهه غرب خبری نیست« 
ســاخته ادوارد برگر، »فرشــته در دیوار« ســاخته لورنزو 
بیانچینی، »باردو« ســاخته آلخاندرو گونزالــس ایناریتو، 
»زندگی« ســاخته اولیور هرمانوس، »تعداد کامل« ساخته 
کریشتوف زانوسی، »دریانورد جنگ« ساخته گونار ویکن و 
»برفک سفید« ساخته نوا بامباک در این رقابت حضور دارند. 
فیلمبرداری »باردو« را داریوش خنجی برعهده داشــته که 

اصالتی ایرانی دارد.
برندگان کمرایمج همواره از این شانس برخوردارند که بعدا 
توسط انجمن فیلمبرداران آمریکا و نیز در بخش فیلمبرداری 
اســکار از برندگان اصلی باشند. جشــنواره کمرایمج برای 
تجلیل از هنر فیلمبرداری هر سال در لهستان برگزار می شود. 
این جشــنواره بین المللی که معتبرترین و تنها جشــنواره 
تخصصی هنر فیلمبرداری در دنیاســت، هرسال با حضور 
فیلمبرداران مطرح و باتجربه سراســر دنیــا به ۳فیلمبردار 
 برتر، جوایز قورباغه طلایی، قورباغه نقره ای و برنزی خود را

 اهدا می کند.

 بزرگداشت
پیشکسوت هنرهای تجسمی

بزرگداشــت صــادق  همایــش 
بریرانــی، پیشکســوت هنرهــای 
تجســمی بــه همــراه نمایشــگاه 
تازه تریــن آثــار ایــن هنرمنــد با 
عنوان مجموعه ســیمرغ، دوشنبه 
 2آبان1۴۰1 در فرهنگســتان هنر

 برگزار می شود. 
همایش بزرگداشت صادق بریرانی با دبیری هنری محمدعلی 
رجبی، در ۳ بخش »پژوهشــی«، »نمایشگاهی« و »چاپ و 

انتشار کتاب« برگزار می شود. 
در آییــن افتتاحیه این همایش، رئیس فرهنگســتان هنر، 
رئیس گروه تخصصی هنرهای ســنتی فرهنگســتان هنر، 
 دبیر علمی بزرگداشت و چند ســخنران دیگر به سخنرانی

می پردازند.
 در نمایشگاهی که ویژه این مراسم در مؤسسه فرهنگی هنری 
صبا گشــایش می یابد، علاوه بر تازه ترین آثــار بریرانی که 
مجموعه سیمرغ نام دارد و شامل ۳۰ تابلو است، دیگر آثار وی 
متعلق به مجموعه های شخصی و گنجینه آثار موزه هنرهای 

معاصر تهران  نیز به نمایش در خواهد آمد. 
همایش بزرگداشت صادق بریرانی، دوشنبه، 2آبان1۴۰1، 
برگزار می شود و علاقه مندان می توانند برای شرکت در این 
مراسم به نشــانی خیابان ولیعصر )عج(، پایین تر از چهارراه 
طالقانی، شماره1552، تالار ایران فرهنگستان هنر، مراجعه 

کنند. 
نمایشگاه آثار صادق بریرانی از ۳ تا 12 آبان 1۴۰1 )به جز ایام 
تعطیل( از ساعت 1۰ تا 1۸، در مؤسسه فرهنگی هنری صبا 

برپا خواهد بود.

سینماگران،صاحب خانه می شوند
رئیس سازمان سینمایی از برگزاری شورای عالی سینما در دولت 
خبر داد و گفت: طرح خانه دار شــدن سینماگران فاقد مسکن و 
زمین و واجد شرایط از میان ۸ هزار سینماگر عضو صندوق هنر 
در حال تدوین است که در جلسه آینده شورای عالی سینما ارائه 
خواهد شد. محمد خزاعی در آیین مهر سینمای ایران در قم در 
سخنانی از توجه به هنرمندان و فیلمسازان استانی به عنوان یکی 
از اولویت های این سازمان یاد کرد و گفت: آیین مهر سینمای ایران 
طی سال های آینده نیز به منظور تکریم اهالی سینما در استان ها 
تداوم خواهد داشت.رئیس سازمان سینمایی کشور، قم را مقصد 
سیزدهمین سفر استانی مسئولان سازمان سینمایی عنوان کرد 
و گفت: تلاش کردیم با ســفر به اســتان های مختلف به صورت 
ملموس در جریان مشکلات هنرمندان و فیلمسازان قرار بگیریم 
و برای حل مشکلات استان ها تلاش مؤثری داشته باشیم. خزاعی 
با اشــاره به اینکه امروز تفاهمنامه مطلوبی با استاندار قم منعقد 
شد، مطرح کرد: در این تفاهمنامه بر تولید فیلم و مستند، تجهیز 
انجمن سینمای جوانان قم، نوسازی و تجهیز برخی سینماهای قم 
و برگزاری جشنواره های سینمایی تأکید شده است.وی در ادامه 
به کمبود زیرساخت های سینمایی در کشور اشاره کرد و گفت: در 
سطح کشور تنها ۶۰۰ پرده سینما داریم و 222 شهر با جمعیت 
بالای 5۰ هزار نفر از داشــتن سالن ســینمایی محروم هستند.

رئیس سازمان سینمایی کشور با اشــاره به اینکه احداث سینما 
در این شــهرها یکی از برنامه های دولت سیزدهم است، تصریح 
کرد: امکانات دفاتر سینمای جوان برای 12 سال قبل است و در 
شورای عالی سینما به ریاست معاون اول رئیس جمهور مصوب شد 

تا پایان سال تمام دفاتر سینمای جوان تجهیز شوند. 

مدیرعامل مرکز گسترش سینمای مستند، تجربی و پویانمایی با حضور در پردیس سینمایی 

مستند
ملت و سی و نهمین جشنواره بین المللی فیلم کوتاه تهران بر اهمیت و تأثیر رویکردهای 
جدید این دوره جشنواره به ویژه »تنوع گونه« تأکید کرد و آن را به نفع سینمای کشور خواند.

محمدحمیدی مقدم درباره برگزاری شانزدهمین جشنواره بین المللی »سینما حقیقت« نیز گفت: در زمان 
حاضر، مراحل ابتدایی ارزیابی فیلم های ارسالی آغاز شده و ستاد اجرایی و شورای برگزاری درحال تدوین 
برنامه ریزی های لازم برای برگزاری جشنواره و گردهمایی فیلمســازان جوان و خلاق در آذر ماه امسال 
هستند.وی درباره از سرگیری فعالیت گروه »هنر وتجربه« و اکران دوباره بسته های فیلم کوتاه نیز گفت: 

خوشبختانه شروع دوباره فعالیت گروه هنر و تجربه اتفاق خوبی بود. 
چراکه با افزایش سالن های سینما روبه رو بودیم و با تغییراتی که در شکل اجرایی اکران ها اتفاق افتاده است، 
به زودی بسته های آثار مستند و کوتاه از بخش های اصلی فعالیت هنر و تجربه اکران خواهد شد. همچنین یک 
بسته پویانمایی )انیمیشن( نیز به اکران ها اضافه خواهد شد که شامل اکران پویانمایی های بلند و بسته های 

۹۰ دقیقه ای از پویانمایی های کوتاه می شود.

 آغاز ارزیابی 
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